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Θ' ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ (ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ)

ΣΥΝΟ∆ΟΣ Γ'

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΜΘ'

Πέµπτη 17 ∆εκεµβρίου 1998 (απόγευµα)

Αθήνα, σήµερα στις 17 ∆εκεµβρίου 1998, ηµέρα Πέµπτη και ώρα
19.03', συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτηρίου
η Βουλή σε ολοµέλεια, για να συνεδριάσει υπό την προεδρία του
Προέδρου αυτής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.
(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 17.12.1998
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του
Προεδρείου τα πρακτικά της ΜΗ' συνεδριάσεώς του, της Πέµπτης
17 ∆εκεµβρίου 1998 (πρωϊ) σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο
του σχεδίου νόµου: "Οικονοµικοί πόροι της Νοµαρχιακής
Αυτοδιοίκησης και άλλες διατάξεις").
Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφορές
προς το Σώµα.
(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από το Γραµµατέα της Βουλής κ.
∆ηµήτριο Κατσικόπουλο, Βουλευτής Αχαΐας, τα ακόλουθα:
"Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ
1) Οι Βουλευτές κύριοι ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΜΥΡΛΗΣ - ΛΙΑΚΑΤΑΣ και
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΟΝΤΑΞΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία
Αγωνιστές της Εθνικής Αντίστασης Επαρχίας Τριχωνίδας
Αιτωλ/νίας ζητούν να ρυθµισθεί νοµοθετικά το θέµα της
συνταξιοδότησής τους.
2) Οι Βουλευτές κύριοι ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ και
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία η
Κοινότητα Μελαµπών Ρεθύµνης ζητεί την άµεση τοποθέτηση ιατρού
στο αγροτικό ιατρείο της περιοχής της.
3) Οι Βουλευτές κύριοι ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ και ΜΑΡΙΑ
ΜΠΟΣΚΟΥ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος
Αθίγγανων Θεσ/νίκης "Μακεδονία" ζητεί τη µετεγκατάσταση των
αθίγγανων Θεσ/νίκης από τις όχθες του Γαλλικού ποταµού σε χώρο
του στρατοπέδου Γκόνου.
4) Οι Βουλευτές κύριοι ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΣ και
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία οι
Κάτοικοι Καλυβίων Καρύστου Εύβοιας ζητούν την επενεξέταση της
χάραξης του δρόµου Καρύστου - Στύρων Εύβοιας.
5) Ο Βουλευτής Χίου κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΙΝΟΣ κατέθεσε αναφορά
µε την οποία το Εργατοϋπαλληλικό Κέντρο Χίου ζητεί να έχουν
γνώσεις µουσικής όσοι παίρνουν άδεια προκειµένου να εργασθούν

στα κέντρα διασκέδασης.
6) Ο Βουλευτής Ρεθύµνου κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία το Εργατοϋπαλληλικό Κέντρο
Ρεθύµνου ζητεί την άµεση διευθέτηση του ζητήµατος της
συνταξιοδότησης των µελών του.
7) Ο Βουλευτής Ρεθύµνου κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Ρεθύµνου ζητεί να µην
καταργηθεί το Νοµαρχιακό Παράρτηµα του ΕΟΜΜΕΧ.
8) Οι Βουλευτές κύριοι ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ και ΣΤΡΑΤΗΣ
ΚΟΡΑΚΑΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος
∆ασκάλων και Νηπιαγωγών Βάδης - Βυρτεµβέργης Γερµανίας
"Αριστοτέλης" ζητεί να µην επιβαρυνθούν τα µέλη του την
αντικατάσταση των υπηρεσιακών διαβατηρίων τους.
9) Οι Βουλευτές κύριοι ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ και ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ
ΤΑΣΟΥΛΑΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος
Αδιορίστων Εκπαιδευτικών Νοµού Μαγνησίας (ΣΕΑΜ) ζητεί να
λυθούν τα προβλήµατα των εκπαιδευτικών του Νοµού.
10) Οι Βουλευτές κύριοι ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ και ΑΧΙΛΛΕΑΣ
ΚΑΝΤΑΡΤΖΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία το Εργατικό
Κέντρο Βόλου ζητεί να αξιοποιηθεί η πρόταση της Λαρισαϊκής
Κλωστοϋφαντουργίας ALFATEXT για τη λειτουργία του τµήµατος
της Βαµβακουργίας.
11) Οι Βουλευτές κύριοι ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ και ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ
ΜΠΟΥΤΑΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία οι ∆ήµαρχοι Βόλου
και Ν.Ιωνίας προτείνουν λύση στο υδρευτικό πρόβληµα της
περιοχής.
12) Ο Βουλευτής Ηλείας κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία οι επιχειρηµατίες χωµατουργικών
εργασιών Νοµού Ηλείας ζητούν να πληρωθούν οι εργασίες τους στο
έργο της πυρόσβεσης στο Νοµό Ηλείας το καλοκαίρι του 1998.
13) Ο Βουλευτής ∆ράµας κ. ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η κυρία Γεωργία Τεµιραχίδου,
κάτοικος Μυλοποτάµου ∆ράµας ζητεί τη διευθέτηση της
συνταξιοδότησής τους από τον ΟΓΑ.
14) Η Βουλευτής Πέλλας κ. ΠΑΡΘΕΝΑ ΦΟΥΝΤΟΥΚΙ∆ΟΥ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Υπαλλήλων Ο∆∆Υ ζητεί να µη
µετατραπεί ο Οργανισµός ∆ιαχείρισης ∆ηµοσίου Υλικού σε ΑΕ.
15) Οι Βουλευτές κύριοι ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΟΥΤΑΣ και
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ΑΧΙΛΛΕΑΣ ΚΑΝΤΑΡΤΖΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία οι
τοπικοί φορείς Νοµού Καρδίτσας επισηµαίνουν τα προβλήµατα της
παιδείας.
Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ
1. Στην µε αριθµό 49/2/15-7-98 ερώτηση και ΑΚΕ δόθηκε µε το
υπ'αριθµ. 10/23-10-98 έγγραφο από τον Υπουργό Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης και ΑΚΕ 49/2/15-7-98 που κατέθεσε
στη Βουλή ο Βουλευτής κ. Μανώλης Κεφαλογιάννης, παρακαλούµε
να πληροφορήσετε τον κ. Βουλευτή σύµφωνα µε τα στοιχεία της
∆/νσης Μητρώων και Τεχνικών Επαγγελµατιών ότι καταθέτουµε
πίνακα µε τα στοιχεία που ζητήθηκαν από τον κ. Βουλευτή.

Ο Υπουργός
Κ. ΛΑΛΙΩΤΗΣ"

2. Στην µε αριθµό 289/20/16-7-98 ερώτηση και ΑΚΕ δόθηκε µε το
υπ'αριθµ. 4877/22-9-98 έγγραφο από τον Υπουργό Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση και αίτηση κατάθεσης εγγράφων µε
αριθµό 289/20 που κατατέθηκε στις 16-7-98 από το Βουλευτή κ.
Βασίλειο Κορκολόπουλο και για πληρέστερη ενηµέρωσή σας επί
του θέµατος, σας στέλνουµε τα υπ' αριθ. 1314/Φ60/12-8-96 και
584/20/27-7-98 έγγραφα της ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ Α.Ε. και του ΟΚΧΕ
αντίστοιχα και καταθέτουµε τους επισυναπτόµενους σε αυτά
πίνακες µε τα αιτηθέντα στοιχεία.

Ο Υπουργός
Κ. ΛΑΛΙΩΤΗΣ"

3. Στην µε αριθµό 345/25/20-7-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
48988/14-10-98 έγγραφο από τον Υπουργό Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση και ΑΚΕ µε αριθµό 345/25 που
κατατέθηκε στις 20-7-98 από το Βουλευτή κ. Βασίλη Κεδίκογλου
σας γνωρίζουµε τα εξής:
Με την υπ' αριθ. 66285/2-6-97 απόφαση έγκρισης περιβαλλοντικών
όρων όπως τροποποιήθηκε και ισχύει (µε την υπ' αρ. οικ.
69258/20-11-97 απόφαση) εγκρίθηκαν οι περιβαλλοντικοί όροι για
την λειτουργία του εργοστασίου παραγωγής τσιµέντων της ΑΕ -
ΤΣΙΜΕΝΤΑ ΧΑΛΚΙ∆ΑΣ µε συγκεκριµένες προθεσµίες για την
υλοποίηση αυτών των όρων. Η τήρηση των προθεσµιών
εφαρµογής, παρακολουθείται από τις αρµόδιες υπηρεσίες της
Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης Εύβοιας.
'Οπως µας ενηµέρωσε η ∆/νση ΕΑΡΘ του Υπουργείου η προθεσµία
λήγει στις 30-4-99 για την µονάδα ∆ και 31-12-99 για την µονάδα Γ,
και για τις πρώτες ύλες (ιπτάµενη τέφρα) κατασκευάσθηκε και
λειτουργεί σιλό χωρητικότητας 4.500 m3 για την αποθήκευση της.
Επισυνάπτουµε για ενηµέρωσή σας σχετικά µε τις ενέργειες των
αρµόδιων ∆/νσεων της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης Ευβοίας
φωτοαντίγραφο του αρ. πρωτ. 1221/Φ 11. β/27-7-98 εγγράφου
καθώς και των εγγράφων που το συνοδεύουν.
Επίσης επισυνάπτονται φωτοαντίγραφα των προαναφερθεισών
αποφάσεων έγκρισης περιβαλλοντικών όρων και σας γνωρίζουµε
ότι ένα αντίγραφο της Μελέτης Περιβαλλοντικών Επιπτώσεων
τηρείται στο αρχείο της ∆/νσης ΕΑΡΘ του Υπουργείου µας, επειδή
όµως η αναπαραγωγή της είναι δυσχερής έχει δοθεί εντολή στην
προαναφερθείσα υπηρεσία, εφ' όσον ο κ. Βουλευτής, το επιθυµεί να
παρασχεθεί κάθε δυνατή επί πλέον διευκρίνηση.

Ο Υπουργός
Κ. ΛΑΛΙΩΤΗΣ"

4. Στην µε αριθµό 353/20-7-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
27/23-10-98 έγγραφο από τον Υπουργό Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 353/20-7-98 που κατέθεσε στη Βουλή
ο Βουλευτής κ. Σταύρος Παπαδόπουλος, παρακαλούµε να
πληροφορήσετε τον κ. Βουλευτή ότι τα θέµατα που θίγονται στην

Ερώτηση είναι αρµοδιότητας του συνερωτώµενου Υπουργείου
Εθνικής Οικονοµίας και του Υπουργείου Εσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης προς το οποίο κοινοποιείται η
ερώτηση.

Ο Υπουργός
Κ. ΛΑΛΙΩΤΗΣ"

5. Στην µε αριθµό 518/33/23-7-98 ερώτηση και ΑΚΕ δόθηκε µε το
υπ'αριθµ. 49188/14-9-98 έγγραφο από τον Υπουργό
Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων η ακόλουθη
απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση και αίτηση κατάθεσης εγγράφων µε
αριθµό 518/33 που κατατέθηκε στις 23-7-98 από το Βουλευτή κ.
Βασίλη Κεδίκογλου σας γνωρίζουµε τα εξής:
Από το ΥΠΕΧΩ∆Ε έχουν ανατεθεί και εκπονούνται οι Μελέτες για τα
Χωροταξικά Σχέδια των 12 Περιφερειών (πλην Αττικής) της Χώρας
(ΧΣΠ), τα οποία θα αποτελέσουν εργαλείο χωροταξικού
σχεδιασµού - προγραµµατισµού στρατηγικού χαρακτήρα στον
ελληνικό χώρο στο προσεχές µέλλον.
'Ενας από τους βασικούς στόχους των ΧΣΠ είναι η καταγραφή αλλά
και η υποβολή προτάσεων για την αντιµετώπιση δια- και
ενδοπεριφερειακών ανισοτήτων ανάπτυξης και συνθηκών
διαβίωσης.
'Οσον αφορά στην ίδρυση και λειτουργία καθώς και στην
αποκέντρωση και στον προγραµµατισµό κατανοµής των
δικαστηρίων σας ενηµερώνουµε ότι εµπίπτουν στις αρµοδιότητες
του συνερωτώµενου Υπουργείου ∆ικαιοσύνης το οποίο και θα σας
ενηµερώσει σχετικά.

Ο Υπουργός
Κ. ΛΑΛΙΩΤΗΣ"

6. Στην µε αριθµό 692/42/30-7-98 ερώτηση και ΑΚΕ δόθηκε µε το
υπ' αριθµ. 43/26-10-98 έγγραφο από τον Υπουργό Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 692/42/30-7-98 που κατέθεσε στη
Βουλή, ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Κορκολόπουλος, παρακαλούµε να
πληροφορήσετε τον κ. Βουλευτή σύµφωνα µε τα στοιχεία της
ΕΥ∆Ε/ΠΑΘΕ και της ∆/νσης Μελετών 'Εργων Οδοποιϊας (∆ΜΕΟ)
τα εξής:
1. Η υλοποίηση του έργου κατασκευής του αυτοκινητοδρόµου
Πάτρα - Αθήνα - Θεσσαλονίκη - Εύζωνοι (ΠΑΘΕ) γίνεται από την
Ειδική Υπηρεσία ∆ηµοσίων 'Εργων Πάτρα- Αθήνα - Θεσσαλονίκη-
Εύζωνοι (ΕΥ∆Ε/ΠΑΘΕ) που έχει ουσιαστικά από την 1-1-96 την
ευθύνη υλοποίησης (µελέτη, κατασκευή και παραλαβή για
προσωρινή χρήση) του έργου του Οδικού 'Αξονα ΠΑΘΕ. 'Εχει τον
διπλό ρόλο της Προϊσταµένης Αρχής και της ∆ιευθύνουσας
Υπηρεσίας.
Ως Προϊσταµένη Αρχή έχει έδρα την Αθήνα και αποτελείται από 3
τµήµατα (Μελετών, Κατασκευών και ∆ιοικητικό- Οικονοµικό).
Ως ∆ιευθύνουσα Υπηρεσία διαθέτει έξι (6) Περιφερειακά τµήµατα,
τα τµήµατα Κατασκευής 'Εργου της ΕΥ∆Ε/ΠΑΘΕ. Οι έδρες των
τµηµάτων αυτών βρίσκονται:
- στην Πάτρα (ΤΚΕ1)
- στην Αθήνα (ΤΚΕ 2)
- στην Θήβα (ΤΚΕ 3)
- στην Λαµία (ΤΚΕ4)
- στην Λάρισα (ΤΚΕ 5)
- στην Θεσσαλονίκη (ΤΚΕ 6)
Ο συνολικός αριθµός του προσωπικού που υπηρετεί στην
ΕΥ∆Ε/ΠΑΘΕ σήµερα ανέρχεται σε 127 άτοµα όλων των
ειδικοτήτων.  Επίσης  η  ΕΥ∆Ε/ΠΑΘΕ  τόσο  στην  Κεντρική
Υπηρεσία όσο και στα τµήµατα Κατασκευής έργων πλαισιώ-
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νεται από το προσωπικό των Συµβούλων ∆ιαχείρισης (40 άτοµα
περίπου) που προσλήφθηκαν µετά από διεθνή διαγωνισµό και µε
τη διαδικασία της οδηγίας 92/50 ΕΟΚ δηλαδή των Κ/Ξ:
- της Γαλλικής SOGELERG Ingenierie, της Ελληνικής ΟΜΕΚ
Σύµβουλοι Μηχανικοί ΑΕ και της Γερµανικής Lahmeyer International
της Αγγλικής Moth MacDonald Ltd, της Αµερικάνικης Louis Berger
international Inc και της Γαλλικής Louis Berger SA.
2. Oι εργασίες σε όλα τα εργοτάξια του ΠΑΘΕ γίνονται σύµφωνα µε
όλους τους κανόνες της τέχνης και τις ισχύουσες προδιαγραφές µε
την ταυτόχρονη παρακολούθηση κάθε σταδίου εργασίας από τους
Συµβούλους ∆ιαχείρισης που διαθέτουν επί τόπου των έργων ικανό
αριθµό στελεχών για παρακολούθηση των εργασιών. Επίσης
τηρούνται όλοι οι κανόνες ασφαλείας. Ειδικότερα σε ότι αφορά την
εργοταξιακή σήµανση, εφαρµόζονται οι νέες προδιαγραφές που
εκπονήθηκαν από την ΕΥ∆Ε/ΠΑΘΕ σε συνεργασία µε το Σύµβουλο
∆ιαχείρισης και οι οποίες έχουν, κατά γενική οµολογία, βελτιώσει
σηµαντικά την οδική ασφάλεια.
3. Με την παραπάνω διάταξη και τον αριθµό του προσωπικού που
διατίθεται τόσο από την Υπηρεσία όσο και τους Συµβούλους
∆ιαχείρισης εξασφαλίζεται η παραγωγή άρτιου τεχνικού έργου. Εξ'
άλλου στο συµπέρασµα αυτό καταλήγει και η έκθεση του ειδικού
εµπειρογνώµονα του Ταµείου Συνοχής κ. C. MATHURIN που
υποβλήθηκε πρόσφατα στην ∆ιευθυντή του Ταµείου Συνοχής κ. J.F.
VERSTRYNGE. Στην έκθεση αυτή διαπιστώνεται ότι µε την
δηµιουργία της ΕΥ∆Ε/ΠΑΘΕ αφενός µεν το έργο προχωράει
σωστά, αφετέρου δε η ύπαρξη µίας υπηρεσίας που διευθύνεται
σωστά από µία σταθερή οµάδα έχει συνεισφέρει πρακτικά στη
βελτίωση του ελληνικού συστήµατος στο σύνολό του, στο επίπεδο
των προκαταρκτικών µελετών, των διακηρύξεων και της
διαµόρφωσης των προϋπολογισµών.
4. Η τυπική διατοµή του ΠΑΘΕ, που καθορίστηκε µε βάση σχετική
µελέτη ανάλογα µε τους κυκλοφοριακούς φόρτους των επί µέρους
τµηµάτων, προβλέπει τρεις λωρίδες ανά κατεύθυνση µε λωρίδα
έκτακτης ανάγκης και κεντρική νησίδα για τα τµήµατα από Κόρινθο
µέχρι Σχηµατάρι και Θεσσαλονίκη - Σκοτίνα. Στα υπόλοιπα τµήµατα
προβλέπονται δύο λωρίδες ανά κατεύθυνση µε λωρίδα έκτακτης
ανάγκης και κεντρική νησίδα. Στο τµήµα της ΝΕΟ στον Καραβόµυλο
δεν εκτελούνται έργα διαπλάτυνσης του αυτοκινητόδροµου
αρµοδιότητας της ΕΥ∆Ε/ΠΑΘΕ ενώ το τµήµα του
αυτοκινητόδροµου στο ύψος των Θηβών έχει κατασκευαστεί µε
παλαιότερες εργολαβίες την περίοδο 1985-1990 και µε διαφορετικές
προδιαγραφές από ό,τι σήµερα ισχύει.
Η τυπική διατοµή στο υποτµήµα Α.Κ. Ριτσώνα - Α.Κ. Θηβών έχει
εγκριθεί µε Απόφαση το 1984 και προβλέπει µεταλλικό διπλό
στηθαίο ασφαλείας που αφαιρείται σε έκτακτες καταστάσεις για
εξυπηρέτηση του αεροδροµίου Τανάγρας.
5. Στόχος της Υπηρεσίας είναι η αποπεράτωση των έργων του
ΠΑΘΕ µέχρι το έτος 2000. Θα θέλαµε πάντως να επισηµάνουµε ότι
η πολυπλοκότητα του τεχνικού αντικειµένου που εκτελείται στον
οδικό άξονα ΠΑΘΕ που περιλαµβάνει πλήθος εξειδικευµένων
έργων (σήραγγες, µεγάλες κοιλαδογέφυρες κλπ.) που σε
συνδυασµό µε την εµφάνιση απρόβλεπτων συνθηκών
(αρχαιολογικές ανασκαφές κλπ.) επιβάλλει την συστηµατική
παρακολούθηση των χρονοδιαγραµµάτων εκτέλεσης των έργων.
Τα χρονοδιαγράµµατα αυτά έχουν γίνει αποδεκτά από τις αρµόδιες
Υπηρεσίες της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης που παρακολουθούν την
πορεία του 2ου ΚΠΣ.
6. Για το τµήµα διέλευσης Τεµπών συντάσσονται µελέτες. Η
εργολαβία κατασκευής του προβλέπεται να δηµοπρατηθεί στο 3ο
Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης.
7. Καταθέτουµε πίνακα που φαίνονται τα µελετητικά γραφεία που
µελέτησαν τα επιµέρους υποτµήµατα του αυτοκ/µου ΠΑΘΕ από
Κόρινθο µέχρι Κατερίνη µε συµβατικό αντικείµενο την εκπόνηση
πλήρους µελέτης οδοποιϊας, κόµβων τεχνικών και περιβαλλοντικών
µελετών.

8. Καταθέτουµε τέλος πίνακα του τµήµατος Θεσσαλονίκης της
ΕΥ∆Ε/ΠΑΘΕ µε τα ζητούµενα στοιχεία για το τµήµα Κλειδί έως
Κατερίνη. Από τον πίνακα αυτό προκύπτει ότι το µέσο κόστος
ανά/χιλιόµετρο, ανηγµένο σε τιµές 1998, είναι 1.300.000 δρχ.

Ο Υπουργός
Κ. ΛΑΛΙΩΤΗΣ"

7. Στην µε αριθµό 700/30-7-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
45/23-10-98 έγγραφο από τον Υπουργό Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 700/30-7-98 που κατέθεσε στη Βουλή,
ο Βουλευτής κ. Ευτύχης Κοντοµάρης, παρακαλούµε να
πληροφορήσετε τον κ. Βουλευτή σύµφωνα µε τα στοιχεία της
∆/νσης Εγγειοβελτιωτικών 'Εργων (∆7) τα εξής:
Με δέκα (10) συνολικά Αποφάσεις Υπουργού, τα δύο τελευταία
χρόνια, διατέθηκαν για αντιπληµµυρικά έργα στο Νοµό Κέρκυρας,
από το πρόγραµµα αντιπληµµυρικών έργων το
συγχρηµατοδοτούµενο από το ΤΚΑΣΕ, τετρακόσια τριάντα
εκατοµµύρια δρχ. (430.000.000) (ποσά συµφωνητικών).
Μέχρι σήµερα έχουν ικανοποιηθεί όλα τα αιτήµατα της ΝΑ
Κέρκυρας.

Ο Υπουργός
Κ. ΛΑΛΙΩΤΗΣ"

8. Στην µε αριθµό 909/49/7-8-98 ερώτηση και ΑΚΕ δόθηκε µε το υπ'
αριθµ. 53/23-10-98 έγγραφο από τον Υπουργό Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης και ΑΚΕ 909/49/7-8-98 που κατέθεσε
στη Βουλή, ο Βουλευτής κ. Νίκος Κατσαρός, παρακαλούµε να
πληροφορήσετε τον κ. Βουλευτή ότι στα εν ενεργεία προγράµµατα
ΣΑΕ του τοµέα Εγγειοβελτιωτικών 'Εργων δεν περιλαµβάνεται η
κατασκευή των προτεινοµένων µε την Ερώτηση 'Εργων.
Το πρόβληµα διαχείρισης Υδατικών πόρων µε την κατασκευή
φραγµάτων έχει απασχολήσει από το παρελθόν τις Υπηρεσίες του
Υπουργείου Γεωργίας και ΥΠΕΧΩ∆Ε, όµως σήµερα η υλοποίηση
των έργων αυτών δεν είναι εφικτή για λόγους κυρίως οικονοµικούς,
µιας και η Ευρωπαϊκή 'Ενωση δεν χρηµατοδοτεί γενικά επέκταση
αρδευτικών δικτύων.

Ο Υπουργός
Κ. ΛΑΛΙΩΤΗΣ"

9. Στην µε αριθµό 910/50/7-8-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
54/23-10-98 έγγραφο από τον Υπουργό Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης και ΑΚΕ 910/50/7-8-98 που κατέθεσε
στη Βουλή ο Βουλευτής κ. Νίκος Κατσαρός, παρακαλούµε να
πληροφορήσετε τον κ. Βουλευτή σύµφωνα µε τα στοιχεία της
∆/νσης Εγγειοβελτιωτικών 'Εργων (∆7) του ΥΠΕΧΩ∆Ε τα εξής:
Το ΥΠΕΧΩ∆Ε σύµφωνα µε την συνηµµένη αλληλογραφία και το
απόσπασµα της ΚΥΑ/106453/7-5-98 "Περί εγκρίσεως των
περιβαλλοντικών όρων για το έργο επαναπληµµυρισµού πρώην
λίµνης Κάρλας κ.α. ανέλαβε την υποχρέωση (έγγραφο
∆7ε/1759/Φ211/13/30/5/9-5-96 να χρηµατοδοτήσει τις ανασκαφικές
έρευνες και τις δαπάνες για πρόσληψη εργατικού και επιστηµονικού
προσωπικού που θα χρησιµοποιηθεί για τις ανασκαφές).
'Οσον αφορά το πότε χρονικά θα ξεκινήσουν οι ανασκαφές και το
αν πρέπει να είχαν ξεκινήσει είναι σαφές από το απόσπασµα της
ανωτέρω ΚΥΑ. Είναι προϋπόθεση από πλευράς ΥΠΠΟ οι εργασίες
να εκτελούνται υπό συνεχή επίβλεψη εκπροσώπων του που θα
προσληφθούν από τον ανάδοχο και συνεπώς θα ακολουθήσουν
την εγκατάσταση του αναδόχου στο έργο.
Επειδή  όµως  ακόµη  δεν  υπάρχει  ανάδοχος  (δεν  έχει  εγκριθεί
το  αποτέλεσµα  της  δηµοπρασίας)  δεν  έχουν  ξεκινήσει  οι
ανασκαφές.  Πάντως  κατά  την  εκπόνηση  της  µελέτης  µε  την
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υπόδειξη της Αρχαιολογίας έγιναν οι απαραίτητες τροποποιήσεις
στις χαράξεις των έργων.
Καταθέτουµε στον κ. Βουλευτή τα στοιχεία που ζητήθηκαν µε την
Ερώτηση/ΑΚΕ.

Ο Υπουργός
ΚΩΣΤΑΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ"

10. Στην µε αριθµό 925/51/7-8-98 ερώτηση και ΑΚΕ δόθηκε µε το
υπ' αριθµ. 29/16-10-98 έγγραφο από τον Υπουργό Πολιτισµού η
ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην 925/51/7-8-1998 ερώτηση και αίτηση κατάθεσης
εγγράφων των Βουλευτών κυρίων Ορέστη Κολοζώφ και Στρατή
Κόρακα, σας γνωρίζουµε τα εξής:
1. Οι χρήσεις των χώρων του Μεγάρου Μουσικής Αθηνών είναι
καθορισµένες νοµοθετικά (άρθρο 10 του ν. 1197/1981, ΦΕΚ Α'
238). Μεταξύ αυτών περιλαµβάνεται η διάθεση των αιθουσών και
για την διεξαγωγή συνεδρίων.
2. Είναι σαφές ότι ο χρόνος έκδοσης των αποφάσεων του
Συµβουλίου της Επικρατείας σε εκκρεµείς υποθέσεις είναι ζήτηµα
που αφορά την δικαιοδοτική λειτουργία και τους εσωτερικούς
ρυθµούς του δικαστηρίου.
3. Προς το παρόν εκτελούνται µόνον εργασίες εκσκαφών και
αντιστηρίξεων -η νοµιµότητα της σχετικής άδειας έχει κριθεί µε την
880/1995 Απόφαση του Σ.τ.Ε. (∆' τµήµα). Σηµειώνεται ότι µε την
312/1994 απόφαση της Επιτροπής Αναστολών του Σ.τ.Ε. είχε
απορριφθεί αίτηση αναστολής της συγκεκριµένης οικοδοµικής
άδειας. Τυχόν νέες εργασίες θα γίνουν µε βάση την πρόσφατη
702/1996 άδεια οικοδοµής, η οποία ισχύει.
4. Η ένταξη του έργου στο φάκελο της Ολυµπιάδας του 2004 είναι
δεδοµένη, όπως προκύπτει από το σχετικό φάκελο Αθήνα 2004.
5. Οι διαδικασίες που ακολουθούνται για ανάθεση των έργων
ολοκλήρωσης και την επίτευξη του πλέον εύλογου και συµφέροντος
τιµήµατος, είναι σύµφωνες µε τις προβλέψεις της ∆ιακήρυξης του
∆ιαγωνισµού και της Οδηγίας 93/37 της Ε.Ε.
6. Τα έργα που πραγµατοποιούνται αυτήν τη στιγµή περιλαµβάνουν
-όπως σηµειώθηκε- µόνο εκσκαφές και αντιστηρίξεις και εκτελούνται
σύµφωνα µε τις αποφάσεις του ∆Σ του ΟΜΜΑ µέσα στο πλαίσιο
του άνω ν. 1198/1981, καθώς και των νόµων: 3700/1957,
205/1975, 960/1979, 1892/1992, 2052/1992 και Π∆ 230/1993.
Σύµφωνα µε την ∆ιακήρυξη τα δηµοπρατηθέντα έργα είναι
ενδεικτικά τα εξής:
Μελέτη και κατασκευή του Υπόγειου Σταθµού Αυτοκινήτων 750
θέσεων του Μεγάρου Μουσικής Αθηνών.
Μελέτη και κατασκευή της Μεγάλης Πολιτιστικής Βιβλιοθήκης της
Ελλάδος µε τους χώρους υποδοχής κοινού και λοιπούς
βοηθητικούς χώρους για εξυπηρέτηση εκπαιδευτικών
δραστηριοτήτων.
Μελέτη και κατασκευή του κτιρίου Πολιτιστικών Λειτουργιών το
οποίο περιλαµβάνει Αίθουσα Πολλαπλών Χρήσεων 1400 περίπου
θέσεων και Αίθουσα Πολλαπλών Χρήσεων 400 περίπου θέσεων µε
τους βοηθητικούς αυτών χώρους για εξυπηρέτηση Πολιτιστικών,
Συνεδριακών και Εκπαιδευτικών ∆ραστηριοτήτων.
Μελέτη και κατασκευή Βοηθητικών Χώρων υποστήριξης των
συνεδριακών, πολιτιστικών και εκπαιδευτικών δραστηριοτήτων του
Μεγάρου Μουσικής Αθηνών.
Μελέτη και κατασκευή του Περιβάλλοντος Χώρου που θα
περιλαµβάνει την κάλυψη (επίχωση) των υπογείων κατασκευών,
κτισµάτων κλπ µε φυτικές γαίες κατάλληλες και ικανές να
αποκαταστήσουν το επιβαλλόµενο από το Π∆ 2311/4-12-1995,
ΦΕΚ ∆' 1061 "πράσινο" (δενδροφυτεύσεις κλπ) και να το διατηρούν
σε διαρκή και πλήρη ακµή και ανάπτυξη.
Μελέτη και κατασκευή της απαραίτητης προσαρµογής και
συµπληρώσεων του υφισταµένου κτιρίου, προκειµένου να
αποτελέσει ενιαίο κτιριολογικό και λειτουργικό σύνολο µε το
δηµοπρατούµενο έργο.

Σηµειώνεται ότι η χρηµατοδότηση των έργων γίνεται από το
Ελληνικό ∆ηµόσιο σε εκπλήρωση των υποχρεώσεων που έχει
αναλάβει µε τον άνω Ν. 1198/1981.
7. Ο συνολικός προϋπολογισµός του έργου "Ολοκλήρωση του
Μεγάρου Μουσικής Αθηνών" θα οριστικοποιηθεί µε την
κατακύρωση του αποτελέσµατος του ∆ιαγωνισµού. Το έργο
δηµοπρατήθηκε µε το σύστηµα "Μελέτη-Κατασκευή", και ο
προϋπολογισµός του εντάσσεται στα στοιχεία της τεχνικής
προσφοράς των υποψηφίων αναδόχων. Το ποσό των 17 δις
δραχµών που αναφέρει η ∆ιακήρυξη αποτελούσε ενδεικτική
προεκτίµηση, για τις ανάγκες της προεπιλογής των υποψηφίων
µειοδοτών, η οποία προεπιλογή κρίθηκε σκόπιµη λόγω της
σπουδαιότητας και του µνηµειακού χαρακτήρα του έργου. Ακριβώς
δε λόγω του χαρακτήρα και προορισµού του "προϋπολογισµού"
των 17 δις δραχµών η ∆ιακήρυξη προέβλεπε την δυνατότητα
υποβολής προσφορών µεγαλύτερων αυτού.

Ο Υπουργός
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ"

11. Στις µε αριθµό 293/16-7-98, 1121/13-8-98, 2761/1-10-98
ερωτήσεις δόθηκε µε το υπ' αριθµ. 21/62/176/22-10-98 έγγραφο
από τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµοσίων
'Εργων η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση των ερωτήσεων 293/16-7-98, 1121/13-8-98 και
2761/1-10-98 που κατέθεσε στη Βουλή, ο Βουλευτής κ. Ευάγγελος
Μπασιάκος, παρακαλούµε να πληροφορήσετε τον κ. Βουλευτή σε
θέµατα αρµοδιότητάς µας τα εξής:
1. Σε σύσκεψη που πραγµατοποιήθηκε στις 17-9-98 µε τη
συµµετοχή των Υπουργών ΠΕΧΩ∆Ε, Γεωργίας και των
Υφυπουργών Εσωτερικών, Εθνικής Οικονοµίας, ∆ηµοσίων 'Εργων
και Γεωργίας ολοκληρώθηκε και ιεραρχήθηκε το Πρόγραµµα
Επειγόντων Αντιπληµµυρικών 'Εργων που απαιτούνται για τις
περιοχές που επλήγησαν από τις τελευταίες πυρκαγιές.
Κατά την σύσκεψη εξετάστηκαν τα προβλήµατα που είχαν
δηµιουργηθεί από τις πυρκαγιές αυτές καθώς και ο ενιαίος
σχεδιασµός για τα αντιδιαβρωτικά και αντιπληµµυρικά έργα για να
αντιµετωπιστούν όσο το δυνατόν καλύτερα ενδεχόµενα πληµµυρικά
φαινόµενα κατά την διάρκεια του φθινοπώρου και του χειµώνα. Τα
έργα αυτά περιλαµβάνουν κορµοφράγµατα και ξυλοφράγµατα στις
πλαγιές των βουνών, κατασκευές µικρών φραγµάτων, έργα
ανάσχεσης της ροής των νερών, διευθετήσεις ρεµάτων, διανοίξεις
από µπαζώµατα, καθαρισµοί κλπ.
Αποφασίστηκε να διατεθούν πιστώσεις ύψους 12,3 δις δρχ ενώ
παράλληλα προωθούνται µε ταχύτατες διαδικασίες αναθέσεις για
την κατασκευή των αντιπληµµυρικών έργων. Σε αυτό το ποσό δεν
περιλαµβάνονται τα ποσά τόσο για την κοπή των καµένων δένδρων
για τη δηµιουργία κορµοφραγµάτων όσο και για την προώθηση και
υλοποίηση των Προγραµµάτων Αναδάσωσης των καµένων
εκτάσεων.
(Για τις εργασίες αυτές προβλέπονται πρόσθετοι πόροι σύµφωνα µε
τις προβλέψεις και ανακοινώσεις του Υπουργείου Γεωργίας).
Η κατανοµή των πόρων για τα επείγοντα αυτά αντιπληµµυρικά έργα
έγινε κατά Περιφέρεια:
Για την Περιφέρεια Στερεάς Ελλάδας θα διατεθούν 500 εκ. δρχ.
2. Συγκεκριµένα για τον Νοµό Βοιωτίας έχουν εγκριθεί
συµπληρωµατικά 100 εκατ. δρχ. για επεµβάσεις µετά τις πυρκαγιές.
Πέραν από αυτό και από τα έργα του ΤΚΑΣΕ και τα
συµπληρωµατικά αντιπληµµυρικά έργα µετά τις πληµµύρες του
1997 υπάρχουν διαθέσιµες πιστώσεις για την αντιµετώπιση
εκτάκτων αντιπληµµυρικών έργων.

Ο Υπουργός
ΚΩΣΤΑΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ"

12. Στην µε αριθµό 337/17-7-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
25/22-10-98 έγγραφο από τον Υπουργό Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων η ακόλουθη απάντηση:
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"Σε απάντηση στην ερώτηση 337/17-7-98 που κατέθεσε στη Βουλή
ο Βουλευτής κ. Σπ. ∆ανέλλης, παρακαλούµε να πληροφορήσετε τον
κ. Βουλευτή σύµφωνα µε τα στοιχεία της ΕΥ∆Ε Αεροδροµίου
Νοτίου Ελλάδος τα εξής:
1. Πρόκειται για το έργο: "Νότια επέκταση του δαπέδου στάθµευσης
Αεροσκαφών στον Κρατικό Αερολιµένα Κέρκυρας". Ο
προγραµµατισµός του έργου και όλες οι σχετικές µελέτες
(συµπεριλαµβανοµένων των περιβαλλοντικών) ανήκουν κατά Νόµο
στην αρµοδιότητα της ΥΠΑ, η οποία µερίµνησε για την εκπόνηση
και έγκρισή τους.
2. Με το έργο της νότιας επέκτασης του δαπέδου που βρίσκεται στο
στάδιο της προετοιµασίας για δηµοπράτηση, προβλέπεται
κατάληψη ενός µόνο τµήµατος της λιµνοθάλασσας, ενώ το
µεγαλύτερο τµήµα της παραµένει ανέπαφο και διατηρείται ως έχει.
Η επέκταση του δαπέδου θα γίνει µε βάση τις εγκεκριµένες Τεχνικές
Μελέτες καθώς και µε την τήρηση των περιβαλλοντικών όρων που
εγκρίθηκαν µε τις ΚΥΑ µε αρ. 32651/94/9-5-95 και 81735/31-12-96
Υπουργών ΠΕΧΩ∆Ε και Μεταφορών - Επικοινωνιών.
Επί πλέον στις προδιαγραφές του προς δηµοπράτηση έργου
προβλέπεται ο σεβασµός των περιβαλλοντικών ιδιαιτεροτήτων της
περιοχής στις φάσεις κατασκευής και λειτουργίας του έργου.

Ο Υπουργός
Κ. ΛΑΛΙΩΤΗΣ"

13. Στην µε αριθµό 338/17-7-98 ερώτηση και ΑΚΕ δόθηκε µε το
υπ'αριθµ. 4269/26-10-98 έγγραφο από τον Υπουργό Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην 338/22/17.7.98 ΕΡΩΤ/ΑΚΕ, που κατατέθηκε στη
Βουλή από τους Βουλευτές κυρίους Ν. Λουλέ, Π. Κουναλάκη και Ν.
Κωνσταντόπουλο, για τα θιγόµενα σ' αυτή θέµατα, σας
πληροφορούµε τα εξής :
1. Για την ανακατανοµή των πόρων και µόνον όσον αφορά στην
Κοινοτική συνδροµή του Ευρωπαϊκού Κοινωνικού Ταµείου (ΕΚΤ),
των δύο Επιχειρησιακών Προγραµµάτων που διαχειρίζεται άµεσα
το Υπ. Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων α) "Συνεχιζόµενη
Κατάρτιση και Προώθηση της Απασχόλησης" και β)
"Καταπολέµηση του Αποκλεισµού από την Αγορά Εργασίας", µε
τελικό αποτέλεσµα τη µικρή αύξηση των πόρων στο πρώτο και
µικρή µείωση στο δεύτερο, ελήφθησαν υπόψη οι εξής παράγοντες:
- Η πορεία υλοποίησης των δύο Προγραµµάτων η οποία για το
πρώτο Επιχειρησιακό Πρόγραµµα (Ε.Π.) ήταν πολύ ικανοποιητική
και µε δυναµική αύξηση της απορρόφησης, καλύπτοντας όµως
µερικά τις αυξανόµενες ανάγκες ενίσχυσης της Ελληνικής Αγοράς
Εργασίας. Αντίθετα στην πορεία υλοποίησης του δεύτερου Ε.Π.
προέκυψαν καθυστερήσεις, για λόγους που θα αναφερθούν πιο
κάτω και οι οποίοι "επέβαλλαν" την Αναµόρφωση του
συγκεκριµένου Ε.Π. Προκειµένου δε να δεσµεύονται Κοινοτικά και
Εθνικά κονδύλια χωρίς προοπτική αξιοποίησης τους µε κίνδυνο να
χαθούν, κρίθηκε προτιµότερο να µεταφερθούν σε άλλα Ε.Π. τα
οποία είχαν προοπτικές αποτελεσµατικής και αποδοτικής
αξιοποίησής τους µε στόχο την ενίσχυση της Ελληνικής Αγοράς
Εργασίας και την εφαρµογή του Εθνικού Σχεδίου ∆ράσης για την
Απασχόληση.
- Είναι δε γεγονός ότι η αναγκαιότητα ορθολογικής ανακατανοµής
των πόρων και Αναµόρφωσης των δύο προαναφερόµενων Ε.Π.
τεκµηριώνεται πολλαπλά, τόσο από τις εισηγήσεις των αρµόδιων
υπηρεσιών του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων,
οι οποίες διαχειρίζονται τα συγκεκριµένα Προγράµµατα µε την
υποστήριξη των αντίστοιχων Συµβούλων ∆ιαχείρισης, όσο και από
την ενδιάµεση Αξιολόγηση η εκπόνηση της οποίας προβλέπεται
από τους Κανονισµούςτων ∆ιαρθρωτικών Ταµείων και του Β'
Κοινοτικού Πλαισίου Στήριξης (ΚΠΣ) για την Ελλάδα και η οποία
πραγµατοποιήθηκε από εξειδικευµένους εξωτερικούς /
ανεξάρτητους εµπειρογνώµονες.
2. Οι ∆απάνες (πραγµατοποιηθείσες πληρωµές) των πόρων του
ΕΚΤ µέχρι 31/12/97 σε όρους ∆ηµόσιας ∆απάνης για κάθε ένα

σκέλος του Β' ΚΠΣ (Εθνικό και Περιφερειακό), έχουν ως εξής:
- Εθνικό Σκέλος: 1.141 ΜΕCU, ποσοστό απορρόφησης επί των
αντίστοιχων δεσµεύσεων της περιόδου 1994 - 1999: 37%.
- Περιφερειακό Σκέλος: 52,7 ΜΕCU, ποσοστό απορρόφησης επί
των αντίστοιχων δεσµεύσεων της περιόδου 1994 - 1999:17%.
3. 'Οσον αφορά στους φορείς προγραµµατισµού, εφαρµογής,
παρακολούθησης και ελέγχου των Προγραµµάτων του ΕΚΤ, αυτοί
προσδιορίζονται σε κάθε εγκεκριµένο από την Ευρωπαϊκή
Επιτροπή και την Ελληνική Κυβέρνηση Επιχειρησιακό Πρόγραµµα
και εντάσσονται στο προσδιορισµένο από τους Κανονισµούς των
∆ιαρθρωτικών Ταµείων σύστηµα ∆ιοίκησης κάθε Επιχειρησιακού
Προγράµµατος. Ως γνωστό ανώτατο Οργανο ∆ιοίκησης κάθε
Επιχειρησιακού Προγράµµατος είναι η Επιτροπή Παρακολούθησης,
η οποία και αποφασίζει εκάστοτε για την εξειδίκευση των φορέων
αυτών. Η αξιολόγηση της δράσης κάθε φορέα πραγµατοποιείται
στα πλαίσια των on going & ex-post αξιολογήσεων κάθε
Επιχειρησιακού Προγράµµατος.
Το εν λόγω έργο έχουν πρόσφατα αναλάβει µε αντίστοιχες
συµβάσεις έργου από το ΥΠ.ΕΘ.Ο εξωτερικοί Σύµβουλοι (εταιρείες)
ύστερα από ανοιχτούς διαγωνισµούς και µε την συµµετοχή (στις
διαδικασίες επιλογής τους) εκπροσώπων της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής.
4. Υπό την έννοια που προαναφέρθηκε ως προς τους αρµόδιους
φορείς και τα Οργανα διαχείρισης των Προγραµµάτων του ΕΚΤ, οι
οποίοι είναι πολυπληθείς και αντιπροσωπεύονται από αντίστοιχο
πλήθος προσώπων σε πολιτικό και υπηρεσιακό επίπεδο, οι
αλλαγές που έχουν πραγµατοποιηθεί στην πενταετία που πέρασε
(από το 1994), είναι επόµενο να αφορά σε αρκετά πρόσωπα
(κυρίως υπηρεσιακά). Οι αλλαγές όµως αυτές των υπηρεσιακών
είτε οφείλονται σε διαδικασίες ιεραρχικής εξέλιξής τους, είτε σε
προσωπικά αιτήµατα, είτε τέλος πραγµατοποιήθηκαν µε στόχο την
εύρυθµη λειτουργία του συστήµατος διοίκησης κάθε οργανισµού ή
υπηρεσίας. Για δε τα πολιτικά αρµόδια πρόσωπα οι όποιες αλλαγές
πραγµατοποιήθηκαν, είχαν σαν στόχο την αποτελεσµατικότερη
λειτουργία της εκάστοτε κυβέρνησης.
5. Η ανακατανοµή των πόρων του ΕΚΤ µεταξύ των Επιχειρησιακών
Προγραµµάτων του Β' ΚΠΣ αποφασίσθηκε από την 8η Επιτροπή
Παρακολούθησης του Β' ΚΠΣ, υπό την Προεδρία του Υφυπουργού
Εθνικής Οικονοµίας κου Χρήστου Πάχτα και αναφέρεται σε τρία
Επιχειρησιακά Προγράµµατα ήτοι:
- "Εκπαίδευση και Αρχική Κατάρτιση" (Υπ. Παιδείας και
Θρησκευµάτων)
- "Συνεχιζόµενη Κατάρτιση και Προώθηση της Απασχόλησης" (Υπ.
Εργασίας Κοινωνικών Ασφαλίσεων)
- "Καταπολέµηση του Αποκλεισµού από την Αγορά Εργασίας" (Υπ.
Εργασίας Κοινωνικών Ασφαλίσεων).
Οπως προαναφέρθηκε οι ανακατανοµές των πόρων του ΕΚΤ
µεταξύ των Προγραµµάτων αυτών είχαν σαν στόχο την ενίσχυση
της υλοποίησης του Εθνικού Σχεδίου ∆ράσης για την Απασχόληση.
'Οσον αφορά στα δύο Επιχειρησιακά Προγράµµατα του
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων στο µεν
"Συνεχιζόµενη Κατάρτιση και Προώθηση της Απασχόλησης"
επέρχεται µία αύξηση της Κοινοτικής Συνδροµής ΕΚΤ κατά 169.000
χιλ. ΕCU, µε στόχο την ενίσχυση των δράσεων για πρόληψη της
ανεργίας και την αύξηση της απασχόλησης, καθώς και για την
ισότητα των ευκαιριών. Οι νέες δράσεις του Ε.Π. απευθύνονται
κυρίως στους νέους ανέργους, σε απασχολούµενους στις
Μικροµεσαίες Επιχειρήσεις (ΜΜΕ) και για ενίσχυση της
απασχόλησης σε κοινωνικές δράσεις. Στο Ε.Π. "Καταπολέµηση του
Αποκλεισµού από την Αγορά Εργασίας" επέρχεται µία µείωση της
Κοινοτικής Συνδροµής ΕΚΤ κατά 66.000 χιλ. ΕCU, χωρίς να
επηρεάζονται οι στόχοι του Προγράµµατος λόγω της πολύ µικρής
δραχµικής µείωσης. Η µείωση αυτή επήλθε λόγω, αφ' ενός µεν της
σχετικής καθυστέρησης υλοποίησης του Ε.Π. εξαιτίας της
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έλλειψης υποδοµών που τώρα δηµιουργούνται, αφ' ετέρου δε λόγω
των άµεσων και πρόσθετων νέων αναγκών του προέκυψαν στο
Ε.Π. "Συνεχιζόµενη Κατάρτιση και Προώθηση της Απασχόλησης" µε
την υιοθέτηση του Εθνικού Σχεδίου ∆ράσης για την Απασχόληση.
Εφ' όσον όµως στη συνέχεια διαπιστωθεί ανάγκη πρόσθετων
πόρων και δυνατότητα απορρόφησης στο Ε.Π. η Επιτροπή
Παρακολούθησης του ΚΠΣ θα εξετάσει την ενίσχυση του
συγκεκριµένου Ε.Π.
6. Με βάση την προαναφερόµενη ανακατανοµή των πόρων της
Κοινοτικής Συνδροµής ΕΚΤ στα συγκεκριµένα Ε.Π. δεν προκύπτει
καµιά αρνητική συνέπεια για κανένα από τα τρία Ε.Π. αφού η
συνολική δραχµική χρηµατοδότηση συνολικά αυξάνεται, ενώ
αντίθετα ενισχύονται νέες δράσεις υπέρ των Κοινωνικά και
Οικονοµικά ευαίσθητων οµάδων στόχων του Ελληνικού
πληθυσµού.
7. Παρά το ότι δεν διευκρινίζεται σε ποιών ετών πληθωριστή

αναφέρεται το ερώτηµα, θα πρέπει να αναφερθεί, ότι τα ποσά του
πληθωριστή για τα έτη 1995 και 1996 τα οποία ανέρχονται σε 41
ΜΕCU (13 δις. ∆ρχ. περίπου), πρόκειται να κατανεµηθούν στον
Ε.Π. "Συνεχιζόµενη Κατάρτιση και Προώθηση της Απασχόλησης",
ενώ για το έτος 1997 (6 ΜΕCU ή 2 δις. ∆ρχ. περίπου), πρόκειται να
κατανεµηθούν σε δράσεις για την εφαρµογή των Τοπικών
συµφώνων Απασχόλησης. (Κατά πρόταση του αρµόδιου
Υφυπουργού Εθνικής Οικονοµίας στην Γεν. ∆/νση ΧVI της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης).

Ο Υπουργός
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ")

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αντιλαµβάνοµαι την καταπόνησή σας, η πρωϊνή
συνεδρίαση τελείωσε στις 17.00' και είναι δικαιολογηµένοι όσοι δεν
προσήλθαν νωρίς απόψε.
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριοι Βουλευτές,
εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ
Μόνη συζήτηση επί των σχεδίων νόµων:
α) Κύρωση του Γενικού Προϋπολογισµού του Κράτους και των
Προϋπολογισµών ορισµένων Ειδικών Ταµείων και Υπηρεσιών για
το οικονοµικό έτος 1999.
β) Κύρωση του Απολογισµού του Κράτους οικονοµικού έτους 1997.
γ) Κύρωση του Ισολογισµού του Κράτους οικονοµικού έτους 1997.
Η συζήτηση επί του Προϋπολογισµού, Απολογισµού και
Ισολογισµού του Κράτους θα διεξαχθεί σύµφωνα µε το άρθρο 123
του Κανονισµού της Βουλής σε πέντε συνεχείς συνεδριάσεις.
Σήµερα, θα καταβληθεί προσπάθεια να µιλήσουν οι ορισθέντες από
τα Κόµµατα γενικοί και ειδικοί αγορητές. Υπενθυµίζω ότι ο χρόνος
αγορεύσεως των γενικών εισηγητών είναι πενήντα λεπτά και των
ειδικών εισηγητών τριάντα λεπτά της ώρας. Στη ∆ιάσκεψη των
Προέδρων συµφωνήθηκε να δοθούν από τα Κόµµατα, που το
επιθυµούν, κατάλογοι οµιλητών στο Προεδρείο.
Θα ήθελα να προτείνω στο Σώµα να δεχθεί, όπως προβλέπει ο
Κανονισµός, -άρθρο 65 παράγραφος 5- την υποβολή καταλόγων
οµιλητών από τα κόµµατα που το επιθυµούν και την κατάρτιση
ενιαίου καταλόγου οµιλητών µε εναλλαγή.
Οι συνάδελφοι που επιθυµούν να µιλήσουν θα εγγραφούν µε το
ηλεκτρονικό σύστηµα έως το τέλος της οµιλίας των γενικών
εισηγητών. Το ίδιο και όσοι από τους συναδέλφους, που τα
ονόµατά τους δεν θα έχουν περιληφθεί στις καταστάσεις των
κοµµάτων τους.
Στη ∆ιάσκεψη των Προέδρων συµφωνήθηκε επίσης πριν αρχίσουν
οι οµιλίες εκ του καταλόγου να υπάρξει ένας κύκλος κατά
προτεραιότητα µε οµιλητές ένα Βουλευτή από κάθε κόµµα. Στη
συνέχεια θα καταρτισθεί ενιαίος κατάλογος µε εναλλαγή οµιλητών,
ενός της Πλειοψηφίας και ενός της Μειοψηφίας αναλογικά µε τη
δύναµη των κοµµάτων, όπως υπάρχουν στους καταλόγους που θα
δοθούν από τα κόµµατα και εκείνων που η σειρά τους θα προκύψει
από το ηλεκτρονικό σύστηµα εγγραφής. Αφού ολοκληρωθούν οι
εγγραφές και καταρτισθεί ο ενιαίος κατάλογος θα µπορεί να γίνει
αναδιάταξη του καταλόγου πριν αρχίσει η αγόρευση των οµιλητών
εκ του καταλόγου.
Θα γίνει και φέτος προσπάθεια, όπως έγινε και πέρσι, να µιλήσουν
όσο το δυνατόν περισσότεροι συνάδελφοι. Αυτό θα καταστεί
δυνατόν εάν περιοριστούµε όλοι στο χρόνο που προβλέπει ο
Κανονισµός και εάν οι συνεδριάσεις αρχίζουν κανονικά, µε εξαίρεση
τη σηµερινή συνεδρίαση, που όπως είπα λόγω της διάρκειας της
πρωϊνής συνεδρίασης, η οποία τελείωσε στις 17.00', αρχίζουµε στις
19.00'. Oι επόµενες συνεδριάσεις θα αρχίζουν ακριβώς στις 18.00'
και την τελευταία ηµέρα, τη ∆ευτέρα, θα προτείνω στο Σώµα να
υπάρξει και πρωϊνή συνεδρίαση, η οποία θα αρχίσει στις 10.00'. Το
βράδυ της ∆ευτέρας, όπως ορίζεται από τον Κανονισµό, θα κλείσει
ακριβώς στις δώδεκα τα µεσάνυχτα η συζήτηση και θα αρχίσει η
ψηφοφορία. Εάν θα υπάρξει δεύτερη πρωϊνή συνεδρίαση θα το
συζητήσουµε αύριο και αφού δούµε οι εγγραφές των συναδέλφων
ποιό συνολικά αριθµό οµιλητών θα µας δώσουν.
Θα παρακαλέσω τα µέλη της Κυβερνήσεως, τους κυρίους
Υπουργούς, να ακολουθήσουν και φέτος ό,τι έγινε και πέρσι, να
περιορίσουν κατά δέκα λεπτά το χρόνο τους, στα είκοσι λεπτά
δηλαδή, εκτός από τους Υπουργούς Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών. Ο µεν Υπουργός δικαιούται να µιλήσει µία ώρα και οι
δύο Υφυπουργοί µισή ώρα ο καθένας.
Οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι δικαιούνται να µιλήσουν για
είκοσι λεπτά, εφόσον προηγηθούν των Προέδρων των
Κοινοβουλευτικών Οµάδων, αλλιώς θα περιοριστούν στο δεκάλεπτο
που προβλέπει ο Κανονισµός για δευτερολογία και στο πεντάλεπτο
που προβλέπεται για τριτολογία, κατά το άρθρο 167.
Απόψε, θα παρακαλέσω να συµφωνήσουµε η συνεδρίαση να λήξει

στη 01.00'. Είναι η ώρα που είχε λήξει και η περσινή συνεδρίαση.
∆εν βλέπω να υπάρχει καµία αντίρρηση και προχωρούµε.
Καλείται στο Βήµα ο γενικός Εισηγητής της Πλειοψηφίας κ. Μηνάς
Σταυρακάκης.
Κύριοι συνάδελφοι, επειδή όπως είπαµε θα γίνει αναδιάταξη του
καταλόγου και από τα κόµµατα και µεταξύ σας, µη βάλλετε όλοι
αµέσως την κάρτα σας, για να µην έχουµε µπλοκάρισµα. Μόλις
αρχίσει να µιλάει ο πρώτος γενικός εισηγητής και µέχρι να
τελειώσουν όλοι οι γενικοί εισηγητές θα µπορείτε να εγγραφείτε.
Ορίστε, κύριε Σταυρακάκη, έχετε το λόγο.
ΜΗΝΑΣ ΣΤΑΥΡΑΚΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Πρωθυπουργέ,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλούµεθα σήµερα να συζητήσουµε
τον Προϋπολογισµό του 1999, τον σηµαντικότερο ίσως
Προϋπολογισµό της µεταπολιτευτικής περιόδου, τον
Προϋπολογισµό που επικυρώνει το εισιτήριο εισόδου της Ελλάδος
στο µεγαλύτερο, συµπαγέστερο, διεθνικό, διακρατικό σύστηµα
οικονοµικής συνεργασίας του πλανήτη, στην Οικονοµική και
Νοµισµατική 'Ενωση της Ευρώπης.
Αυτό το γεγονός διαµορφώνει για την Ελλάδα τις συνθήκες να
συνεχίσει, µε µεγαλύτερη ασφάλεια και σιγουριά, την ιστορική της
διαδροµή στον αιώνα που έρχεται. Για τον Προϋπολογισµό έχουν
ήδη εκφραστεί απόψεις επιδοκιµασίας και αποδοκιµασίας, ακραίες
όπως συνήθως και αντιφατικές που δηµιουργούν στον πολίτη
σύγχυση και αµηχανία, που οδηγεί σε αποστροφή και καταλήγει σε
αδιαφορία.
Επιτρέψτε µου, λοιπόν, να υποβάλω στο Σώµα την παράκληση και
προτροπή να συζητήσουµε αυτήν τη φορά νηφάλια και υπεύθυνα,
χωρίς δογµατικούς αφορισµούς και δηµαγωγική αµετροέπεια. Το
οφείλουµε στον ελληνικό λαό πρώτα για τις µεγάλες θυσίες που
κάνει, για τη συναίνεση που δείχνει και για την προσήλωσή του στο
στόχο της ΟΝΕ.
∆εύτερον, γιατί η κατάκτηση του στόχου της ΟΝΕ θα ενισχύσει
αποφασιστικά το γόητρο και την πολιτικοοικονοµική θέση της
χώρας στο γεµάτο αβεβαιότητα σύγχρονο κόσµο.
Τρίτον, γιατί οι πολιτικοί µε τις πράξεις και τις αποφάσεις τους
χαλκεύουν το µέλλον ώστε ο υπεύθυνος, ο οραµατικός,
αδογµάτιστος και ειλικρινής λόγος να ανυψώνει την πολιτική πράξη.
Πρέπει να εγκαταλείψουµε το σύνδροµο της επιλεκτικής µνήµης, να
θυµόµαστε από που ξεκινήσαµε. Το 1994 έπρεπε να διαχειριστούµε
κρίση οικονοµική, που έπρεπε κάθε υπεύθυνη Κυβέρνηση να
αντιµετωπίσει, ανεξαρτήτως σύγκλισης, Μάαστριχτ, ΟΝΕ ή όχι. Η
αποτυχία αντιµετώπισης αυτής της κατάστασης εµπεριείχε κρίση
πολιτική και γιατί όχι και εθνική, ώστε πρωταρχικός στόχος κατέστη
η ικανοποίηση των όρων ένταξης από τους οποίους είχαµε τότε
τόσο αποκλείνει.
Η συζήτησή µας για τον Προϋπολογισµό θα παλινδροµεί και θα
καθορίζεται σε όλη τη διάρκειά της από τα κριτήρια σύγκλισης και
ένταξης. Επιτρέψτε µου να θεωρώ χρήσιµο, κυρίως για το λαό που
µας παρακολουθεί, να υπογραµµίσω τη σηµασία που έχει γι'αυτόν
η ένταξη της χώρας µας στην ΟΝΕ. Η κοινωνία µας δεν είναι πια
κοινωνία του τι και του πώς, είναι κοινωνία που ζητά το γιατί και
πρέπει να απαντάµε σε αυτό. Ζούµε σε µία παγκοσµιοποιηµένη
οικονοµία που όλο το εικοσιτετράωρο κυκλοφορούν και
µετακινούνται ασύλληπτα ποσά. Τα µεν εθνικά κράτη είναι
προβλέψιµα σε κάποιον βαθµό στις αντιδράσεις τους, υπάρχουν
συστήµατα δικαίου, διεθνείς οργανισµοί, διπλωµατικοί δίαυλοι
συνεννόησης, ποια όµως πρόβλεψη - εγγύηση παρέχει ο ιδιώτης, ο
επώνυµος ή ανώνυµος κερδοσκόπος έναντι των λαών που µε
αποκλειστικό κριτήριο το κέρδος µετακινεί χωρίς φραγµούς τεράστια
ποσά, µε τρόπο που να απειλεί οικονοµίες, να οδηγεί σε
κατάρρευση οικονοµίες, να οδηγεί σε αποδιάρθρωση κοινωνικές
ισορροπίες, να οδηγεί σε αλυσιδωτές πολιτικές εξελίξεις, σε εθνικές
κρίσεις, να επηρεάζει τη ζωή άµεσα του κάθε πολίτη, όπου και εάν
αυτός βρίσκεται.
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Πώς τελικά δοµείται µία οικονοµία προσώπων πάνω από τις εθνικές
οικονοµίες των λαών, ώστε και να τις απειλεί; Σχετίζονται αυτά µε
την ΟΝΕ; Ασφαλώς ναι. Η ΟΝΕ είναι µία επιθετική προς τα εµπρός
ιστορική σύλληψη της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης και µία αµυντική
κίνηση απέναντι σε αυτά που µόλις περιγράψαµε. Τι θα σηµάνει για
τον 'Ελληνα πολίτη η ΟΝΕ;
Πρώτον, οι 'Ελληνες πολίτες θα χρησιµοποιούν και θα µπορούν µε
ένα ενιαίο σταθερό νόµισµα παγκόσµιας εµβέλειας και αποδοχής να
συναλλάσσονται σε κάθε γωνιά του πλανήτη. Σήµερα η δραχµή
είναι µικρής εµβέλειας και αποδοχής νόµισµα. Με την καθιέρωση
του ΕURO οι 'Ελληνες θα έχουν το ίδιο νόµισµα µε τον Ισπανό, το
Γάλλο και το Γερµανό. Σηµαίνει το τέλος στις προµήθειες για
µετατροπή του νοµίσµατος σε ξένο συνάλλαγµα και µηδενισµό του
χρόνου για τη µετατροπή αυτή. Αυτό το κατανοούν χιλιάδες
συµπολίτες µας που σπουδάζουν παιδιά, που ταξιδεύουν για
διάφορους λόγους, που εµπορεύονται εισάγοντας και εξάγοντας.
Τρίτον, η ΟΝΕ σηµαίνει κλείσιµο του µεγαλύτερου Καζίνο που
λειτουργεί σήµερα στη χώρα µας και ονοµάζεται αγορά
συναλλάγµατος. Είναι ένα Καζίνο που η ιδιοµορφία του συνίσταται
στο ότι τα θύµατά του δεν είναι αυτοί που οικειοθελώς το
επισκέπτονται, όπως συµβαίνει στα συνηθισµένα Καζίνο, αλλά
θύµατά του είναι όλοι οι 'Ελληνες, αφού το κόστος των
συναλλαγµατικών κρίσεων που προκαλούν οι επιθέσεις των
κερδοσκόπων στο εθνικό µας νόµισµα το πληρώνουν όλοι οι
'Ελληνες, αυτοί που είναι αµέτοχοι και αθώοι και ανυποψίαστοι,
αυτοί που χωρίς να παίζουν πληρώνουν τα κέρδη των
κερδοσκόπων. Με τη συµµετοχή µας στο Ευρώ, στο σκληρό
πυρήνα της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, αυτό το Καζίνο κλείνει οριστικά,
παύει η Ελλάδα να είναι ευάλωτη.
Το ειδικό της βάρος ενισχύεται και αποκτά την κρίσιµη οικονοµική
µάζα που δεν έχει σήµερα. Σηµαίνει λοιπόν τέλος στις
κερδοσκοπικές επιθέσεις στο νόµισµά µας.
Τέταρτον, η είσοδος στην ΟΝΕ σηµαίνει µερίδιο για τη χώρα στα
οφέλη που συνεπάγεται η άσκηση του εκδοτικού προνοµίου από
την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα. Σήµερα, στις διεθνείς
συναλλαγές κυριαρχεί το χαρτί-δολάριο, το οποίο εκδίδεται µε µόνο
κόστος το κόστος εκτύπωσης του και το οποίο όµως για να
αποκτηθεί δόθηκαν ανταλλάγµατα σε αγαθά, υπηρεσίες σε
νοµίσµατα.
Με την κυκλοφορία του ευρώ η κυριαρχία του δολαρίου θα
περιοριστεί δραστικά, το νέο νόµισµα θα εκτοπίσει σταδιακά από
συναλλαγές το αµερικανικό νόµισµα, θα συγκυριαρχήσει το ευρώ µε
το δολάριο. Αυτήν τη δυναµική σιγουριά και ισχύ θα απολαµβάνει ο
'Ελληνας πολίτης.
Η είσοδος στην ΟΝΕ σηµαίνει νοµισµατική σταθερότητα στο
εσωτερικό της χώρας, σταθερότητα τιµών, στο δε εξωτερικό
σταθερή συναλλαγµατική ισοτιµία. Νοµισµατική σταθερότητα όµως
σηµαίνει µείωση του επιχειρηµατικού κινδύνου και των επιτοκίων. Η
δραστική µείωση του κόστους του χρήµατος, των επιτοκίων, σε
σταθερά χαµηλά επίπεδα σηµαίνει αύξηση επενδύσεων, οικονοµική
ανάπτυξη και δηµιουργία θέσεων εργασίας. Σηµαίνει ασφαλέστερο
και διατηρήσιµο επιχειρηµατικό περιβάλλον, σηµαίνει για τον
πολίτη, που θέλει σήµερα στεγαστικό δάνειο ότι θα µπορεί να
στεγάσει την οικογένειά του παίρνοντας φθηνό δάνειο, σηµαίνει για
το µικροµεσαίο επιχειρηµατία να µπορεί να δανείζεται µε επιτόκιο
6%-7% ή και λιγότερο, σηµαίνει για τον αγρότη που ιδιαίτερα
δοκιµάζεται σήµερα, να µπορεί να διεκδικεί ανταγωνιστικές τιµές και
υψηλότερο εισόδηµα. Σηµαίνει και άλλα πολλά.
Σηµαίνει η είσοδος στην ΟΝΕ περιορισµό του κόστους
εξυπηρέτησης του δηµοσίου χρέους, που θα προέλθει από τη
µείωση και τη σταθερότητα των επιτοκίων. Για την Ελλάδα και τους
'Ελληνες που φέτος το δηµόσιο χρέος άγγιξε τα τριάντα επτάµισι
τρισεκατοµµύρια δραχµές, αυτό έχει τεράστια σηµασία και
συνδέεται κατευθείαν µε το βάρος που αναλαµβάνει ο 'Ελληνας
φορολογούµενος που πληρώνει το κόστος δανεισµού του

δηµοσίου.
Για να γίνει κατανοητή η σηµασία του, θα υπενθυµίσω ότι το 1994
το ελληνικό δηµόσιο για να πληρώνει τους τόκους του δηµοσίου
χρέους δανειζόταν µε επιτόκια της τάξης του 21% και πλέον. Και
από κάθε εκατό δραχµές που πλήρωνε ο 'Ελληνας
φορολογούµενος, οι εξήντα τέσσερις δραχµές πήγαιναν για
πληρωµή των τόκων του δηµοσίου χρέους. Φέτος, µε καθαρά
επιτόκια της τάξης του 10%, για κάθε κατοστάρικο που πληρώνει ο
'Ελληνας φορολογούµενος, για πληρωµή τόκων διατίθενται µόνο οι
τριάντα οκτώ δραχµές.
Τα συµπεράσµατα αυτού του παραδείγµατος είναι αυταπόδεικτα. Η
σηµασία της ΟΝΕ αυταπόδεικτη. Ασφαλώς η ΟΝΕ δεν αποτελεί την
πανάκεια και δεν θα δώσει µε αυτόµατο τρόπο απάντηση σε όλα
µας τα προβλήµατα. Ασφαλώς το όραµά µας δεν εξαντλείται στην
ΟΝΕ. Μας εµπνέει όµως ως συλλογικός κοινός στόχος που
µοιραζόµαστε και επιδιώκουµε µαζί µε όλες τις ισχυρές ευρωπαϊκές
χώρες.
Το κλίµα της οικονοµικής πολιτικής που έχει επικρατήσει στην
Ευρωπαϊκή 'Ενωση υστερεί σε πολιτική ανάπτυξης και
απασχόλησης και οι αναδιανεµητικοί µηχανισµοί µέσω του
κοινοτικού προϋπολογισµού καθώς και ο βαθµός κινητικότητας του
εργατικόυ δυναµικού είναι ανεπαρκής για την υποστήριξη του
εγχειρήµατος της ΟΝΕ.
Οι δηµοκρατικές σοσιαλιστικές δυνάµεις πλειοψηφούν στην
Ευρωπαϊκή 'Ενωση, αλλά δεν ηγεµονεύουν. Χρειάζεται
περισσότερη συνεργασία και κοινωνική σύγκλιση των πολιτικών της
και η Κυβέρνηση εργάζεται συστηµατικά γι'αυτό.
Αγαπητοί συνάδελφοι, το ΠΑ.ΣΟ.Κ. ευθύς ως ανέλαβε τη
διακυβέρνηση της χώρας τον Οκτώβριο του 1993, έθεσε ως βασικό
του στόχο την έγκαιρη προετοιµασία της ελληνικής οικονοµίας για
ισότιµη συµµετοχή στην Οικονοµική και Νοµισµατική 'Ενωση. Ο
αείµνηστος Ανδρέας Παπανδρεου στις προγραµµατικές του
δηλώσεις συµπύκνωσε την πολιτική της Κυβέρνησης του για
επίτευξη αυτού του στόχου στο τρίπτυχο: Σταθεροποίηση -
Ανάπτυξη - Κοινωνική ∆ικαιοσύνη.
Ο Κωνσταντίνος Σηµίτης µετά τις εκλογές του 1996, στις
προγραµµατικές του δηλώσεις επανέλαβε το τρίπτυχο
Σταθεροποίηση - Ανάπτυξη -Κοινωνική ∆ικαιοσύνη.
Σήµερα πέντε χρόνια αργότερα µπορούµε να πούµε µε σιγουριά ότι
ο βασικός µας στόχος προσεγγίζεται µε απόλυτη επιτυχία. Η
εκτίµηση αυτή δεν είναι µόνο δική µας. Είναι εκτίµηση των
αρµόδιων οργάνων της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, έγκυρων διεθνών
οργανισµών, οικονοµικών οίκων διεθνούς κύρους οι οποίοι ο ένας
µετά τον άλλο προχωρούν σε αναβάθµιση της πιστοληπτικής
ικανότητας της χώρας. Είναι ακόµη η εκτίµηση των αγορών οι
οποίες σπεύδουν να προεξοφλήσουν τις ευοίωνες προοπτικές της
ελληνικής οικονοµίας. Είναι επίσης εκτίµηση του Ευρωπαϊκού
Συµβουλίου το οποίο σε ιστορική σύνοδό του τον περασµένο Μαϊο
αναγνώρισε ρητά την προοπτική ένταξης της Ελλάδας στην ΟΝΕ
ως 12ο µέλος την 1.1.2001.
Στο σηµείο αυτό, είναι επιβεβληµένη, έστω δι'ολίγον, η αναφορά
στην πορεία που ακολούθησε η οικονοµία µας, για να φθάσει, όπως
συµβαίνει σήµερα, στα πρόθυρα της ΟΝΕ. Αυτή η αναφορά δεν
αποτελεί προσφυγή σε ένα ένοχο παρελθόν για τη δικαιολόγηση
του σήµερα, αλλά είναι αναδροµή για την κατανόηση, αποτίµηση και
συνειδητοποίηση των επιτευγµάτων του σήµερα. Για διευκόλυνση
της ανάλυσής µας συνέταξα -και καταθέτω στο Σώµα- πίνακα και
τέσσερα διαγράµµατα που αποτυπώνουν την εξέλιξη ορισµένων
βασικών οικονοµικών µεγεθών, τα οποία σκιαγραφούν την πορεία
της οικονοµίας την τρέχουσα δεκαετία.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μηνάς Σταυρακάκης καταθέτει για
τα Πρακτικά τους σχετικούς πίνακες, οι οποίοι έχουν ως εξής:
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ΜΗΝΑΣ ΣΤΑΥΡΑΚΑΚΗΣ: Ως προς την ανάπτυξη, το 1990 το ΑΕΠ,
δηλαδή η συνολική µας ετήσια παραγωγή σηµειώνει µηδενικό
ρυθµό αύξησης. Το 1993 µειώνεται αρνητικά κατά 1,6%. Το 1997
αυξάνεται κατά 3,2% και φέτος εκτιµάται ότι θα αυξηθεί κατά 3,5%.
Αυτό σηµαίνει ότι η οικονοµία ξεκίνησε πολύ άσχηµα αυτήν τη
δεκαετία αλλά στη συνέχεια βελτιώνει εντυπωσιακά την επίδοσή της
και τα τρία τελευταία χρόνια ξεπερνάει την αντίστοιχη της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης σηµατοδοτώντας πράγµατι την πορεία
σύγκλισης.
Ως προς τη νοµισµατική σταθερότητα, ο πληθωρισµός το 1990
έτρεχε µε 20,4%. Το 1993 πέφτει στο 14,6 αλλά συνυπάρχει µε
ραγδαία άνοδο της ανεργίας. Το 1997 πέφτει στο 5,5% και φέτος
στο 4,5%. Και στο µέτωπο του πληθωρισµού η δεκαετία ξεκίνησε
άσχηµα, αλλά στη συνέχεια σηµειώνεται µεγάλη και επιταχυνόµενη
πρόοδος. 'Οπως είναι γνωστό ο πληθωρισµός είναι δείκτης
σύγκλισης. Επιτρέψτε µου να σηµειώσω το ρυθµό προσέγγισης του
τελικού στόχου που είναι το 2,5% περίπου.
Την τετραετία 1990-1993 καλύφθηκε το 33% του στόχου. Την
τετραετία 1994-1997 καλύφθηκε το 50% του στόχου, φέτος το 6%
και το 1999 θα καλυφθεί το υπόλοιπο 11%.
Ως προς το µέγεθος του κρατικού ελλείµµατος το έλλειµµα της
γενικής κυβέρνησης το 1990 ήταν 16,1% του ΑΕΠ, το 1993 πέφτει
στο 13,8%, το 1997 στο 4% και φέτος στο 2,2%. 'Αρα, πιο κάτω
από την τιµή αναφοράς του αντίστοιχου κριτηρίου σύγκλισης που
είναι το 3%. Τι σηµαίνει αυτή η επίδοση δεδοµένου ότι το επίπεδο
του ελλείµµατος είναι δείκτης σύγκλισης; Σηµαίνει ότι στην τετραετία
1990-1993 καλύπτουµε το 18% της απόστασης από τον τελικό
στόχο. Στην επόµενη τετραετία 1994-1997 καλύπτουµε το 69% ενώ
φέτος υπερκαλύπτουµε το στόχο κατά 27%.
Το δηµόσιο χρέος της γενικής κυβέρνησης το 1990 ήταν 80% του
ΑΕΠ και πλέον. Το 1993 εκτιµάται στο 111,6%. Το 1997 µειώνεται
στο 109% και φέτος πέφτει στο 105,5%. Τι σηµαίνει αυτό
λαµβάνοντας υπόψη ότι ο δείκτης του χρέους είναι και δείκτης
σύγκλισης; Σηµαίνει ότι την τετραετία 1990-1993 σηµειώνεται
απόκλιση-αποµάκρυνση από τον τελικό στόχο που είναι το 60% του
ΑΕΠ κατά 49%. Την επόµενη τετραετία 1994-1997 η απόκλιση,
αποµάκρυνση από τον τελικό στόχο µετατρέπεται σε προσέγγισή
του κατά 4%. Η προσέγγιση του στόχου συνεχίζεται και φέτος κατά
7% και προβλέπεται να συνεχισθεί και του χρόνου όπως ακριβώς
απαιτείται για την ικανοποίηση και του δεύτερου δηµοσιονοµικού
κριτηρίου σύγκλισης.
Τα επιτόκια βρίσκονται σε αιτιώδη σχέση µε τα ελλείµµατα και τον
πληθωρισµό. Το επιτόκιο των ετησίων εντόκων γραµµατίων του
δηµοσίου το 1990 ήταν 24%. Το 1993 ήταν 20%, το 1997 11,4% και
φέτος προβλέπεται να µειωθεί στο 10%. Αυτές οι µεταβολές
σηµαίνουν ότι την τετραετία 1990-1993 τα επιτόκια µειώνονται µόλις
κατά 15%, ενώ την επόµενη τετραετία 1994-1997 µειώνονται κατά
44%. Φέτος προβλέπεται να µειωθούν κατά 17% περίπου.
Είναι γνωστό ότι ο δείκτης των µακροπροθέσµων επιτοκίων είναι
και δείκτης σύγκλισης. Επειδή όµως δεν υπάρχουν στοιχεία για την
πορεία αυτού του δείκτη τα προηγούµενα χρόνια χρησιµοποιήσαµε
το δείκτη των βραχυπρόθεσµων επιτοκίων. ∆εδοµένου όµως ότι
υπάρχει υψηλός βαθµός συσχέτισης µεταξύ τους µπορούµε µε
ασφάλεια να πούµε ότι παρατηρείται γενική σύγκλιση, στην αρχή
βραδεία και στη συνέχεια επιταχυνόµενη.
Συµπερασµατικά, µονολότι η οικονοµία ξεκίνησε άσχηµα στην αρχή
της δεκαετίας στην πορεία βελτιώθηκε τόσο ώστε ξεπέρασε σε
επιδόσεις την αντίστοιχη της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης.
Σταθεροποιήθηκε η οικονοµία µε δραστική µείωση των ελλειµµάτων
και µε επιτυχή διαχείριση του δηµοσίου χρέους, µε πτώση των
επιτοκίων που επιτρέπει τη χρηµατοδότηση των επενδύσεων και
την ανάπτυξη που µε τη σειρά της επιτρέπει ξανά την περαιτέρω
µείωση του δηµοσίου χρέους. Η οικονοµία µας βγήκε οριστικά από
το φαύλο κύκλο και βαδίζει σταθερά σε ένα νέο ενάρετο κύκλο.

Η Κυβέρνηση κατάφερε τη σταθεροποίηση όχι σε βάρος των
εργαζοµένων, σε αντίθεση µε την συντηρητική νεοφιλελεύθερη
ψευδαίσθηση που σταδιοποιούσε την κοινωνική πολιτική, βάζοντας
σε παρένθεση αναµονής την κοινωνία ώστε οδήγησε στην τετραετία
1990-1993 σε µείωση του µέσου πραγµατικού ακαθάριστου µισθού
κατά 12,4%. Αντίθετα στη δεύτερη τετραετία σηµειώνεται
σωρρευτικά αύξηση 12,5% που κάλυψε τις απώλειες της
προηγούµενης περιόδου.
Ως προς τις συντάξεις, η µέση σύνταξη του δηµοσίου και των
οργανισµών κοινωνικών ασφαλίσεων κατά την περίοδο 1994-97
αυξήθηκε σε πραγµατικούς φόρους κατά 10,5% έναντι µείωσης
13,5% την προηγούµενη τετραετία.
Ως προς την εξέλιξη της ανεργίας την περίοδο 1990-93 επέρχεται η
µεγαλύτερη αύξησή της από το 7% στο 9,7%, δυσανάλογη σχέση
µε τη µικρή µείωση του πληθωρισµού που είχε επιτευχθεί. Το 1997
ανεβαίνει στο 10,3% και φέτος εκτιµάται στο 10,1%.
Η ταχεία αύξηση της ανεργίας στις αρχές της τρέχουσας δεκαετίας
επιβραδύνεται και τη φετινή χρονιά προβλέπεται να µειωθεί.
Μολονότι η Κυβέρνηση συγκράτησε την ανεργία σε επίπεδα
µικρότερα του µέσου όρου της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, δεν είναι
ικανοποιηµένη. Οι νέες επενδύσεις είναι εντάσεως κεφαλαίου, είναι
εντάσεως τεχνολογίας και εξ αυτού του λόγου απορροφούν αλλά µε
µικρότερο από ό,τι παλαιότερα ρυθµό την ανεργία.
Επιτρέψτε µου ως παρένθεση αυτό να το θεωρώ πρόβληµα που
αποκτά φιλοσοφική διάσταση για την εποχή µας, γιατί οι νέες
τεχνολογίες εντάσεως κεφαλαίου, η πληροφορική, που µαζικά
εισάγονται, δεν δηµιουργούν αλλά καταστρέφουν θέσεις εργασίας.
Και αν θέλετε, µέσα από την ανεργία και µέσα από αυτό το
φαινόµενο, το οποίο δεν υπάρχει δυνατότητα ιστορικά να
αντιστραφεί, αναδεικνύεται η ανάγκη του κράτους-πρόνοιας.
Χρειάζεται να έχουµε ένα ισχυρό κράτος πρόνοιας, γιατί είναι πολύ
πιθανό να κατανοήσουµε ότι θα συνυπάρχουµε µε ένα ποσοστό
ανεργίας -δεν µπορώ να το ορίσω πόσο θα είναι ώστε θα χρειάζεται
να υπάρχει ένα ισχυρό, µεγάλο και αποτελεσµατικό δίκτυο
προστασίας.
Οι νέες, λοιπόν, επενδύσεις είναι εντάσεως κεφαλαίου και εξ αυτού
του λόγου απορροφούν, αλλά µε µικρότερο από ό,τι παλαιότερα
ρυθµό, την ανεργία, ώστε η καταπολέµησή της να συνδυάζεται µε
εκτεταµένα προγράµµατα πολιτικών απασχόλησης.
Η εισροή εκατοντάδων χιλιάδων οικονοµικών µεταναστών τα
τελευταία χρόνια µπορεί να εξηγεί σε µεγάλο µέρος το φαινόµενο,
χωρίς ωστόσο να περιορίζει την οξύτητά του. Μπορούµε να είµαστε
αισιόδοξοι και είµαστε αισιόδοξοι. Η οικονοµική σταθεροποίηση και
η ανάπτυξη που επιταχύνεται, συνδυασµένη µε ενεργές πολιτικές
απασχόλησης, ενισχύουν την αισιοδοξία σε αυτό το κρίσιµο
µέτωπο.
Σχετικά µε τον απολογισµό του 1998, µετά τη σύντοµη επισκόπηση
των οικονοµικών εξελίξεων της περιόδου 1990-98:
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα τελευταία απολογιστικά στοιχεία
αλλά και οι διαφαινόµενες τάσεις των βασικών δηµοσιονοµικών
µεγεθών οδηγούν σε µονοσήµαντο συµπέρασµα. Η δηµοσιονοµική
σύγκλιση θα αποτελεί τις επόµενες ηµέρες απτή πραγµατικότητα
για την ελληνική οικονοµία.
'Οπως προβλέπει και το Πρόγραµµα Σύγκλισης φέτος το καθαρό
έλλειµµα της γενικής Κυβέρνησης θα διαµορφωθεί στο 2,2% του
ΑΕΠ, δηλαδή, αρκετά πιο κάτω από το κατώφλι του 3% που
προβλέπει η Συνθήκη του Μάαστριχτ.
Καταθέτω σχετικό πίνακα.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μ. Σταυρακάκης καταθέτει για τα
Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα Νο2, ο οποίος έχει ως εξής:
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ΜΗΝΑΣ ΣΤΑΥΡΑΚΑΚΗΣ: Επισηµαίνουµε ότι το ποσοστό των
δαπανών της Γενικής Κυβέρνησης είναι το τρίτο µικρότερο στην
Ευρωπαϊκή 'Ενωση µετά από εκείνο της Ιρλανδίας και του
Ηνωµένου Βασιλείου. Η διαπίστωση αυτή είναι ιδιαίτερα σηµαντική
αφού αποδεικνύει ακραία υπερβολικούς τους ισχυρισµούς για την
έκταση και το µέγεθος του δηµόσιου τοµέα.
Το χρέος της Γενικής Κυβέρνησης ως ποσοστό του ΑΕΠ υποχωρεί
φέτος κατά τέσσερις ολόκληρες εκατοστιαίες µονάδες και φθάνει
στο 105,5%. Η µείωση αυτή οφείλεται κατά βάση στην επίτευξη
πάλι του σταθερού από το 1994 στόχου, δηλαδή, του στόχου του
αυξηµένου πρωτογενούς πλεονάσµατος, και στα ιδιαίτερα
παράλληλα υψηλά έσοδα από τις αποκρατικοποιήσεις, άνω του
ενός τρισεκατοµµυρίου δραχµών, αποκρατικοποιήσεις που γίνονται
µε συγκεκριµένο πρόγραµµα, στρατηγική και διαφάνεια.
'Οταν κρατικοποιείς, κύριοι συνάδελφοι, επιτυχώς, εκτοξεύονται
υπαινιγµοί. 'Οταν ο στόχος δεν ευοδώνεται καταλογίζεται αποτυχία.
Είµαι έτοιµος να ακούσω περίεργα πράγµατα για τα ΚΑΕ µετά από
λίγο, αλλά το κράτος εισέπραξε τα δύο δισεκατοµµύρια
(2.000.000.000), την εγγύηση που είχε προβλέψει. Το κράτος, η
Κυβέρνηση δεν βιάζεται να πουλήσει όσο-όσο και η διαδικασία των
αποκρατικοποιήσεων είναι µια δύσκολη διαδικασία.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Αυτό ισχύει για σας. Εσείς τα
λέγατε.
ΜΗΝΑΣ ΣΤΑΥΡΑΚΑΚΗΣ: ∆εν είναι περίπτερο το κράτος.
'Εχουµε ήδη αναφερθεί στην πορεία των µεγεθών της Γενικής
Κυβέρνησης. Στη συνέχεια θα αναφερθούµε στα αντίστοιχα µεγέθη
της Κεντρικής Κυβέρνησης χωρίς δηλαδή τους ΟΤΑ, τους
οργανισµούς ασφάλισης και προστασίας και ορισµένα ακόµα
νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου.
Με βάση τις τελευταίες εκτιµήσεις η εκτέλεση του Κρατικού
Προϋπολογισµού του 1998 εξελίσσεται οµαλά χωρίς να
σηµειώνονται αποκλίσεις από τους αρχικούς στόχους.
Πιο συγκεκριµένα, τα συνολικά έσοδα του εκτελούµενου
προϋπολογισµού εκτιµάται ότι θα συνεχίσουν για πέµπτο χρόνο τον
υψηλό ρυθµό αύξησής τους 12,8% ο οποίος υπερβαίνει πάνω από
τέσσερις εκατοστιαίες µονάδες το ρυθµό αύξησης του ονοµαστικού
ΑΕΠ. Καταθέτω δύο πίνακες 7Α' και 7Β'.
(Στο σηµείο αυτό, ο Βουλευτής κ. Μ. Σταυρακάκης καταθέτει για τα
Πρακτικά τους προαναφερθέντες πίνακες οι οποίοι έχουν ως εξής:
(Να φωτογραφηθούν οι πίνακες των σελ. 75 & 76)
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ΜΗΝΑΣ ΣΤΑΥΡΑΚΑΚΗΣ: Με αυτό τον ρυθµό αύξησης τα έσοδα
του Κρατικού Προϋπολογισµού το 1998 θα υπερβούν το 29,2% του
ΑΕΠ, έναντι 28% του 1997 και 29% της αρχικής πρόβλεψης.
Παρατηρούµε δηλαδή µία υπέρβαση στα έσοδα του
Προϋπολογισµού, παρά τις πρόσφατες µειώσεις στην έµµεση
φορολογία. Τέτοια υπέρβαση στα έσοδα σηµειώνεται για πρώτη
φορά, ύστερα από πάρα πολλά χρόνια.
'Οσον αφορά τις εξελίξεις στα επιµέρους έσοδα, σηµειώνεται
ιδιαίτερα θετική η πορεία των εσόδων του τακτικού
Προϋπολογισµού, πέραν της αρχικής πρόβλεψης, που, όπως
προείπα, οφείλεται στην υπέρβαση που σηµειώνουν τα φορολογικά
έσοδα σε σχέση µε τον αρχικό στόχο. Η εξέλιξη αυτή αντανακλά τη
σοβαρή δουλειά που γίνεται τα τελευταία χρόνια µε την εφαρµογή
προγραµµάτων εκσυγχρονισµού και τεχνολογικής αναβάθµισης της
φορολογικής διοίκησης.
Με την ολοκλήρωση των παρεµβάσεων αυτών µέσα στο 1999 θα
δηµιουργηθούν -και πρέπει- οι προϋποθέσεις αναµόρφωσης του
φορολογικού µας συστήµατος, µε στόχο τη δηµιουργία ενός νέου
ανταγωνιστικού και πρωτίστως κοινωνικά δίκαιου, που βεβαίως θα
προβλέπει και την άρση των αντικειµενικών κριτηρίων, που έχουν
κάνει πια τον κύκλο τους και που θα ενισχύει βεβαίως την
οικονοµική δραστηριότητα και την απασχόληση.
Η ανταγωνιστικότητα του φορολογικού συστήµατος είναι ιδιαίτερα
σηµαντική -και το γνωρίζετε- λόγω του διαρκώς εντεινόµενου
φορολογικού ανταγωνισµού µεταξύ των χωρών µελών της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. Το πόσο σηµαντικό είναι το θέµα αυτό, το
δείχνει η ένταση που έχει δηµιουργηθεί αυτήν την περίοδο ανάµεσα
στη Γερµανία και το Ηνωµένο Βασίλειο για τον αθέµιτο ανταγωνισµό
που αναπτύσσεται στα πλαίσια της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης.
Μία άλλη ιδιαίτερα θετική εξέλιξη στο σκέλος των εσόδων είναι η
εντυπωσιακή αύξηση που σηµειώνουν τα έσοδα του προγράµµατος
δηµοσίων επενδύσεων 3% και πάνω από την αρχική πρόβλεψη,
που ήταν 26,6%. Αύξηση που αντανακλά επιτάχυνση των ρυθµών
απορρόφησης κοινοτικών πόρων, λόγω ωρίµανσης των έργων που
έχουν ενταχθεί στο δεύτερο Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης.
Αξίζει να σηµειώσουµε ότι η αυξηµένη απορρόφηση κοινοτικών
πόρων συνδυάζεται και µε σταθερά υψηλό λόγο απολήψεων
εισφορών. ∆ηλαδή, για κάθε δραχµή που εισφέρουµε στον
κοινοτικό προϋπολογισµό τα τελευταία χρόνια, παίρνουν πίσω
σχεδόν πέντε (5) δραχµές.
Ιδιαίτερα σηµαντική είναι και η πρόοδος που σηµειώνεται στο
σκέλος των δαπανών του κρατικού Προϋπολογισµού. Ειδικότερα οι
πρωτογενείς δαπάνες αυξάνονται µε ρυθµό σηµαντικά µικρότερο
του ρυθµού του ΑΕΠ, µε αποτέλεσµα την περαιτέρω υποχώρησή
τους ως ποσοστό του.
Αξίζει να σηµειώσουµε στο σηµείο αυτό ότι η συγκράτηση των
πρωτογενών δαπανών συνδυάζεται και µε αξιόλογη αναδιάρθρωσή
τους υπέρ των επενδυτικών και εις βάρος των καταναλωτικών.
Συγκράτηση, τέλος, εµφανίζουν και οι δαπάνες εξυπηρέτησης του
χρέους της κεντρικής κυβέρνησης, οι οποίες ως ποσοστό του ΑΕΠ
υποχωρούν στο 8,8%.
Η επίτευξη αυτών των στόχων γίνεται παρά την επιβάρυνση του
Προϋπολογισµού µε δαπάνες εξαιτίας της υποτίµησης της δραχµής.
Το Μάρτιο του 1998 η Κυβέρνηση προέβει σε διπλή κίνηση.
Υποτίµησε τη δραχµή κατά 14% περίπου και την ενέταξε στο
µηχανισµό συναλλαγµατικών ισοτιµιών. Αυτή η απόφαση, την
οποία χαιρέτισε ο ευρωπαϊκός Τύπος µε κολακευτικά, διθυραµβικά,
θα έλεγα, σχόλια, δεν έτυχε καλής υποδοχής στο εσωτερικό της
χώρας. Είναι πολύ ενδιαφέρον. Σας προτρέπω να δείτε τον
ευρωπαϊκό Τύπο εκείνων των ηµερών, πώς δέχθηκε αυτήν την
πρωτοβουλία και πως τη δέχθηκε ο ελληνικός Τύπος και τα
ελληνικά Μέσα Μαζικής Επικοινωνίας.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ Β. ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Τότε να ξανακάνετε!
ΛΕΥΤΕΡΗΣ ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΣ: Τότε να ξανακάνετε και άλλη
µία!
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Θα παρακαλέσω να µη
γίνονται διακοπές.

ΜΗΝΑΣ ΣΤΑΥΡΑΚΑΚΗΣ: Κύριοι συνάδελφοι, θα σας απαντήσω
στη συνέχεια.
Μεγάλος αριθµός εµπορικών κυρίως επιχειρήσεων επιµήκυνε µε τη
συνήθη λογική του βραχυπρόθεσµου κέρδους το χρονικό διάστηµα
εκµετάλλευσης της υποτίµησης. Κερδοσκοπία δηλαδή σε βάρος του
καταναλωτή. Αυτοί οι τροφοδότες του πληθωρισµού πρέπει να
κατανοήσουν ότι το πρόσκαιρο κέρδος υπονοµεύει το
µακροπρόθεσµο, το νόµιµο και το σταθερό.
Η ένταξη στο µηχανισµό συναλλαγµατικών ισοτιµιών έγινε και για
την προστασία της δραχµής από κερδοσκοπικές επιθέσεις. 'Ηταν
πράξη προνοητική. Υπήρξε η επίθεση. Μπόρεσε η δραχµή να
επιδείξει ανθεκτικότητα ανάλογη µε αυτήν των νοµισµάτων της
Αγγλίας, της Ισπανίας, της Γερµανίας, της Πορτογαλίας. ∆εν υπήρξε
άνοδος επιτοκίων. ∆εν υπήρξε εκροή κεφαλαίων. ∆εν λειτούργησε
το φαινόµενο του Καζίνο που αρχικά περιέγραψα. Επεβάλλετο αυτή
η κίνηση, κυρίως όµως γιατί είχε σηµειωθεί απώλεια
ανταγωνιστικότητας και διότι ο στόχος της σταθεροποίησης
καθόριζε τη σταθερότητα της ισοτιµίας που επηρέαζε τα επιτόκια. Οι
θετικές επιπτώσεις στο ισοζύγιο πληρωµών δεν προκύπτουν
αυτόµατα, αλλά θα υπάρχουν στο µέλλον. 'Ολα αυτά τα οφέλη τα
κατενόησαν οι πάντες πλην της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης.
Aγαπητοί συνάδελφοι, µετά τον αναµφίβολα θετικό Aπολογισµό του
1998, που ήταν ιδιαίτερα σηµαντικός όπως και η εκτέλεσή του -εκεί
έγινε το µεγάλο συµµάζεµα στο σκέλος των δαπανών- ας έρθουµε
τώρα και στον Προϋπολογισµό του 1999.
Με την ολοκλήρωση της δηµοσιονοµικής σύγκλισης στο τέλος του
έτους, η µείωση του δηµοσιονοµικού ελλείµµατος παύει πλέον να
αποτελεί αυτοσκοπό και µετατρέπεται σε µέσο επιδίωξης άλλων
στόχων πολιτικής, µε πρώτο και κυρίαρχο το στόχο του
πληθωρισµού.
Πρέπει να τονισθεί ότι στον Προϋπολογισµό του 1999 οι επιµέρους
επιλογές κατατείνουν και ενοποιούνται σε αυτόν τον κεντρικό
αντιπληθωριστικό στόχο. Η µείωση του πληθωρισµού στο
επιθυµητό επίπεδο, αποτελεί στόχο ύψιστης προτεραιότητας, αφού
είναι ουσιαστικά ο µοναδικός ανεκπλήρωτος στόχος για την ένταξη
της χώρας στην ΟΝΕ.
Με βασικό γνώµονα την επίτευξη αυτού του οικονοµικού και
κοινωνικού στόχου συντάχθηκε και υποβλήθηκε για έγκριση στην
Εθνική Αντιπροσωπεία ο Προϋπολογισµός του 1999, χωρίς βέβαια
να αποκλείει από τις επιλογές και χωρίς να αποστασιοποιείται από
τις επιλογές που ήδη, από το 1994, η τότε κυβέρνηση είχε
υιοθετήσει και στις οποίες επιµένει η σηµερινή Κυβέρνηση µε
συνέπεια. Μία συνέπεια που ο λαός εκτιµά και παρακολουθεί µε
προσοχή και να είσθε βέβαιοι ότι όταν θα έρθει η στιγµή θα
επιβραβεύσει.
Αυτοί που θα χάσουν από τη µείωση του πληθωρισµού είναι µόνο
µια µικρή οµάδα ραντιέρηδων που ζουν δανείζοντας κατά βάση το
υπερχρεωµένο κράτος µε υψηλά επιτόκια λόγω πληθωρισµού και
ορισµένοι ακόµα κερδοσκόποι που εκµεταλλεύονται µονοπωλιακή ή
ολιγοπωλιακή δύναµη.
'Εχουµε περιγράψει ήδη επιτεύγµατα του Προϋπολογισµού και της
οικονοµικής διαχείρισης της Κυβέρνησης του ΠΑ.ΣΟ.Κ., που όταν
δεν αγνοείται συστηµατικά η σηµασία τους, συσκοτίζεται αυτή η
κοινωνική και οικονοµική σηµασία για τους πολίτες.
Ο πληθωρισµός εύστοχα έχει χαρακτηρισθεί, από διάσηµο,
διαπρεπή Γάλλο πολιτικό, ως οικονοµικό ναρκωτικό που προέχει η
απεξάρτηση της οικονοµίας από αυτόν, διότι προκαλεί
ανακατανοµή εισοδηµάτων, αφού ο πληθωρισµός υπολογίζεται και
ορίζεται -είναι ο καλύτερος ορισµός του πληθωρισµού- από την
αύξηση των τιµών.
Η  επίτευξη  του  στόχου  του  πληθωρισµού  επέβαλε
µεγιστοποίηση  του  αντιπληθωριστικού  αποτελέσµατος  του  νέου
κρατικού  Προϋπολογισµού.  Αυτό  µε  τη  σειρά  του  επέβαλε
περαιτέρω  µείωση  του  ελλείµµατος,  αλλαγή  του  µείγµατος
άµεσης-έµµεσης  φορολογίας  υπέρ  της  πρώτης,  κάτι  που
εξυπηρετεί  και  την  επιδίωξη  της  δικαιότερης  κατανοµής  των
φορολογικών  βαρών  και  περαιτέρω  βελτίωση  της  σχέσης
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MHNAΣ ΣΤΑΥΡΑΚΑΚΗΣ: Η επιχειρούµενη αναδιάρθρωση
προβλέπεται να συνεχιστεί και το 1999. Τα έσοδα του τακτικού
Προϋπολογισµού ως ποσοστό του ΑΕΠ, προβλέπεται να
παραµείνουν ουσιαστικά στα επίπεδα του 1998, στο 26,5%
περίπου. Αυτό σηµαίνει ότι το σύνολο της δηµοσιονοµικής
προσαρµογής τον επόµενο χρόνο, θα προέλθει από τη µείωση των
µη επενδυτικών δαπανών.
'Οµως και στα έσοδα του τακτικού Προϋπολογισµού παρατηρείται
τα τελευταία χρόνια µια ιδιαίτερα σηµαντική αναδιάρθρωση.
Συγκεκριµένα τα έσοδα από την άµεση φορολογία ήταν το 1993 το
29,8% των συνολικών φορολογικών εσόδων, ενώ το 1998
αντιπροσωπεύουν το 37,9%, δηλαδή αύξηση του µεριδίου τους
κατά 8 περίπου εκατοστιαίες µονάδες.
Αυτή η αναδιάρθρωση των φορολογικών εσόδων υπέρ των εσόδων
από την άµεση φορολογία και εις βάρος των εσόδων από την
έµµεση, έχει ιδιαίτερα θετικές αναδιανεµητικές επιδράσεις στο
εισόδηµα, δεδοµένης της προοδευτικότητας της άµεσης φορολογίας
και της αντίστροφης προοδευτικότητας της έµµεσης. Αυτή η τάση
αναδιάρθρωσης των φορολογικών εσόδων και δικαιότερης
κατανοµής των φορολογικών βαρών προβλέπεται να συνεχιστεί και
στον νέο προϋπολογισµό.
'Οσον αφορά τα έσοδα του Προγράµµατος ∆ηµοσίων Επενδύσεων,
αυτά προβλέπεται να αυξηθούν το 1999 κατά 16,5%,
αντανακλώντας αυξηµένη απορροφητικότητα κοινωνικών πόρων.
Σ'αυτό το σηµείο, κρίνω απαραίτητο να αναφέρω ότι και στα έσοδα
από το πρόγραµµα αποκρατικοποιήσεων της Κυβέρνησης
παρατηρείται θεαµατική αύξηση, παρ' ότι αυτά από εθνικολογιστική
άποψη δεν αποτελούν έσοδα του κρατικού Προϋπολογισµού, αλλά
πηγαίνουν απευθείας σε µείωση του δηµοσίου χρέους, πράγµα που
σηµαίνει δηµιουργία µεγαλυτέρων περιθωρίων για άσκηση
κοινωνικής πολιτικής.
Ωστόσο, επισηµαίνω στο σηµείο αυτό ότι το πρόγραµµα
αποκρατικοποιήσεων δεν στοχεύει µόνο στη µείωση του δηµοσίου
χρέους. Στοχεύει πρωτίστως στην καλύτερη κατανοµή και
αποδοτικότερη αξιοποίηση των διαθέσιµων παραγωγικών πόρων
της οικονοµίας, χωρίς να υπονοµεύεται παράλληλα και χωρίς να
αλλοιώνει αυτό το γεγονός την πολιτική µας ταυτότητα. Ο στόχος
είναι να αυξηθούν τα αποτελέσµατα προς όφελος της οικονοµίας µε
την ορθότερη και παραγωγικότερη αξιοποίηση του κεφαλαίου και
της εργασίας.
Απέφυγα τις πολλές λεπτοµέρειες, κύριοι συνάδελφοι. Για πρώτη
φορά φέτος ο Προϋπολογισµός έχει την καινοτοµία να υπάρχουν
τέσσερις ειδικοί εισηγητές. Θα υπάρξουν τέσσερις συνάδελφοι από
το Κόµµα το δικό µου, που µε πληρότητα, επάρκεια και
πειστικότητα θα αναλύσουν ακόµη σε µεγαλύτερο βάθος τις πτυχές
του Προϋπολογισµού.
Τι θα µπορούσε όµως, κύριοι συνάδελφοι, κυρίες και κύριοι, να
απειλήσει την αναµφισβήτητη αυτή πρόοδο της ελληνικής
οικονοµίας; Απειλή θα µπορούσε προφανώς να προκύψει από
ενδογενείς και εξωγενείς παράγοντες. ∆υνητικές εστίες παγκόσµιας
κρίσης, υπάρχουν. Αν αυτές εκδηλωθούν, οι συνέπειές τους για
κάθε χώρα θα εξαρτηθούν βεβαίως από το µέγεθος διασύνδεσης
της χώρας µε τη χώρα κρίσης, από τη συµµετοχή ή όχι σε
µηχανισµούς προστασίας του νοµίσµατός της, από την ευρωστία
της οικονοµίας της, από το επίπεδο εκσυγχρονισµού της, από το αν
είναι η χώρα αναδυόµενη ή ανεπτυγµένη.
Εµείς δεν είµαστε αναδυόµενη χώρα. Η ελληνική οικονοµία, όµως,
επηρεάστηκε σηµαντικά κατά τη διεθνή κρίση του Οκτωβρίου του
1997 και ελάχιστα το Μάρτη του 1998. Η βελτίωση της οικονοµίας
και η συµµετοχή στο µηχανισµό συναλλαγµατικών ισοτιµιών, εξηγεί
το γιατί συνέβη αυτό. Υπάρχει το ιστορικό προηγούµενο. Είναι
δυνατόν ακόµη να το αµφισβητούµε όταν η ορθότητα της επιλογής
έχει πιστοποιηθεί ιστορικά;
'Αλλωστε για την πιθανότητα µιας τέτοιας κρίσης, ο
Προϋπολογισµός του 1999 είναι δοµηµένος µε σύνεση, έχει
περιθώρια ασφάλειας στο έλλειµµα. Οι τόκοι είναι υπερεκτιµηµένοι,

γιατί η ταχύτητα µείωσης των επιτοκίων είναι ταχύτερη της
προβλεπόµενης στον Προϋπολογισµό, όπως γίνεται ξεκάθαρο
αυτές τις µέρες, σήµερα και χθες, αλλά και τις προηγούµενες
ηµέρες. 'Ηταν σωστή η εκτίµηση, η εξέλιξη το επιβεβαιώνει.
Συντηρητική είναι επίσης και η εκτίµηση για τα έσοδα σε σχέση µε
τους ρυθµούς της προηγούµενης πενταετίας, αλλά η οικονοµία µας
έχει αυξηµένες αντοχές στην πιθανότητα κρίσης, αφού οι εξαγωγές
προς πιθανές εστίες κρίσης δεν ξεπερνούν το 1% του ΑΕΠ, οι δε
εγχώριες επενδύσεις δεν επηρεάζονται και αποτελούν τη
λοκοµοτίβα, τη µηχανή της ανάπτυξής µας.
Πλήρης θωράκιση της οικονοµίας θα υπάρξει µε την ένταξή µας στη
ζώνη του EURO, µε την περαιτέρω βεβαίως βελτίωση των
επιδόσεων και την ταχύτερη προώθηση της αναδιάρθρωσής της,
όπου υπάρχει και βρίσκεται σε εξέλιξη συγκεκριµένη και αρθρωµένη
µεν πολιτική, η οποία όµως -επιτρέψτε µου να επαναλάβω
απευθυνόµενος προς την Κυβέρνηση- πρέπει να επιταχυνθεί.
Πρέπει να αλλάξουµε τους δοµικούς αρµούς της οικονοµίας µας.
Φοβούµαι ότι και σε αυτήν τη συζήτηση θα υποτροπιάσει πάλι
µερίδα της Αντιπολίτευσης στο επιχείρηµα της πλαστότητας και της
λογιστικής αλχηµείας. Είναι ένα επιχείρηµα αµυντικό που στοχεύει
στην αποµείωση της αξίας των επιτευγµάτων µας. Είναι ένα
επιχείρηµα που, όταν το έλλειµµα του Α.Ε.Π. από το 14% πέφτει
στο 2%, όταν ο πληθωρισµός πέφτει από το 14% στο 4%, στα
χαµηλότερα επίπεδα δηλαδή της εικοσιπενταετίας, αυτός που το
χρησιµοποιεί εκτός του να απαξιώνει την προσπάθεια του
ελληνικού λαού, κατά τη γνώµη µου προσβάλλοντάς τον πλήττει το
κύρος της χώρας. Κυρίως όµως, υπονοµεύει την αξιοπιστία του
δικού του λόγου δηµαγωγώντας.
Ανεπίτρεπτο να αφήνονται σκιές, ότι το EUROSTAT αφήνει να
γίνονται τέτοιοι χειρισµοί και ότι υιοθετεί αβασάνιστα τα
εθνικολογιστικά µας στοιχεία. Στρατιές επιθεωρητών, αποστολών
είναι κάθε εβδοµάδα και κάθε µήνα εδώ. Είµαστε µόλις δύο χρόνια
στο σύστηµα και σε δύο χρόνια αποδειχθήκαµε ευφυέστεροι όλων
των Ευρωπαίων; Αναβιώνει ξανά η θεωρία του "κουτόφραγκου".
∆εν είναι κουτόφραγκοι ούτε θέλουµε να τους κοροϊδέψουµε ούτε
έχουν διάθεση να κοροϊδευτούν. Υπάρχει το ευρωπαϊκό σύστηµα
εθνικών λογαριασµών στο οποίο έχουµε προσαρµοστεί, ώστε να
υπάρχει ελεγξιµότητα και συγκρισιµότητα των στοιχείων.
Ο Προϋπολογισµός του 1998 εξασφαλίζει τη σύγκλιση και υπό την
έγκριση της Βουλής, ο Προϋπολογισµός του 1999 είναι
Προϋπολογισµός ένταξης. Και αυτή η ένταξη, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, δεν είναι µία ούτως ή άλλως ένταξη. Ούτε είναι µία
περίπου παράδοση άνευ όρων, όπως θα άρεσε σε κάποιους να την
προσδιορίσουν. Αυτοί που προβάλλουν αυτήν τη φηµολογία έχουν
ως σκοπό να µειώσουν το µέγεθος της Κυβερνητικής επιτυχίας. Την
ένταξη κανείς δεν µας τη χαρίζει. Οι Ευρωπαίοι δεν κατελήφθησαν
αιφνίδια από φιλελληνικό παροξυσµό. Την ένταξη στην ΟΝΕ την
κερδίσαµε µε την πολύµοχθη προσπάθεια του λαού και τις θυσίες
του, µε επίµονους, ψύχραιµους, επίπονους, περίτεχνους και
επιτυχηµένους πολιτικούς χειρισµούς της Κυβέρνησης που
αποδίδουν τώρα καρπούς, µε το συστηµατικό χτύπηµα της
καλοστηµένης προσπάθειας να εµπεδωθεί στο λαό η πεποίθηση,
ότι δεν µπορεί να πετύχει υψηλούς και σοβαρούς στόχους, όπως
άλλοι ισχυροί και προκοµµένοι λαοί. Προσπάθεια που άγγιξε τα
όρια του µύθου και υπονόµευσε για δεκαετίες τη συλλογική µας
αυτοπεποίθηση ως 'Εθνος.
Στην αρχή της οµιλίας µου προέβαλα τρεις λόγους να αποφύγουµε
τη δηµαγωγία στη συζήτηση για τον Προϋπολογισµό. Τελειώνοντας,
θα προβάλλω και έναν τέταρτο, για τον οποίον καλό είναι να
αποφύγουµε ακρότητες και να συζητήσουµε υπεύθυνα
συµβάλλοντας στην αυτογνωσία µας.
Η οικονοµία, όπως και η πολιτική επηρεάζονται και συχνά
υποτάσσονται στη γενική λογική και στη γενική µορφολογία των
κοινωνικών σχέσεων. Οι κοινωνίες στην κίνησή τους δεν
ακολουθούν τη νοµοτέλεια ενός µηχανικά εννοούµενου φυσικού
νόµου.
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Στην Ελλάδα υπάρχουν κατεστηµένα συµφέροντα, κατεστηµένες
νοοτροπίες, που όταν απειλούνται αµύνονται µε πάθος. Ποια όµως
είναι αυτά; Ας προσπαθήσουµε να ορίσουµε µε εριστική σαφήνεια
µερικά µόνο από αυτά.
Είναι ασφαλώς οικονοµικά κατεστηµένα µε µεγάλες αποδόσεις
εισοδηµάτων που ανατράφηκαν, ευδοκίµησαν για δεκαετίες στο
θερµοκήπιο του κρατικού προστατευτισµού στην προνοµιακή
επιδότηση, στη διακριτική τραπεζική µεταχείριση. Υπάρχουν
ασφαλώς κατεστηµένα, παρασιτικά εισοδήµατα που µία στρεβλή
άτακτη οικονοµία βολεύει τη διατήρησή τους, ώστε να επιθυµούν
την απραξία και την αταξία. Υπάρχουν νοοτροπίες που κατανοούν
τη δηµοκρατία ως δικαιώµατα µόνον και όχι ως υποχρεώσεις, αλλά
η δηµοκρατία είναι σχέση υποχρεώσεων και δικαιωµάτων.
Υπάρχουν µέσα στους κλάδους της εργασίας, που συγκροτούν την
οντότητα και ενότητα του συνδικαλιστικού κινήµατος, θύλακες
ιδιοτελούς εξουσίας που πλήττουν τη φυσιογνωµία του µαζικού
κινήµατος, αλλά και βλάπτουν συχνά τα συµφέροντα του
εργαζόµενου, ενίοτε δε, τα αντιστρατεύονται ή και τα
ανταγωνίζονται. Υπάρχουν κατεστηµένα. Πέραν όµως από τη
σφαίρα της δηµόσιας και της ιδιωτικής οικονοµίας, υπάρχει και η
παραοικονοµία που φαρισαϊκά και µε συνωµοσία σιωπής,
συστηµατικά και εκ του πονηρού αγνοούµε.
Aλλά αυτή η παραοικονοµία, πόσο επηρεάζει τον πληθωρισµό;
Περίπου 40% την εκτιµούν οι πιο πρόσφατες µελέτες. Πόσο
επηρεάζει και επιτείνει την κοινωνική αδικία και ποια κοινωνικά
στρώµατα, τοµείς, ειδικότητες και εκφάνσεις της κρατικής
γραφειοκρατίας ενοχοποιούνται και επωφελούνται; Πόσο αυτή η
παραοικονοµία, πόσο αυτά τα κρυφά εισοδήµατα διευρύνουν τις
κοινωνικές αντοχές και πως ποσοτικοποιούνται; Πόσο επηρεάζει
και στρεβλώνει την ανταγωνιστικότητα των επιχειρήσεων, πόσο
αυτή η παραοικονοµία δηλητηριάζει την εµπιστοσύνη του 'Ελληνα
στο κράτος, στους θεσµούς, στην πολιτική και στους πολιτικούς; Εν
τέλει αυτή η παραοικονοµία, πόσο αποδυναµώνει τη χώρα και πώς
τέλος κοστολογείται η άλλη άυλη πλευρά της, που διαβρώνει την
ατοµική και συλλογική συνείδηση και τη µετατρέπει σε δόγµα ότι οι
πάντες είναι διαβλητοί;
∆εν είναι οι πάντες διαβλητοί. 'Εχει ανοίξει αυτή η Κυβέρνηση το
µέτωπο της παροοικονοµίας και, όπως πολύ σωστά έχει πει ο
Πρωθυπουργός, πρέπει να αλλάξουµε την εικόνα, να αναδείξουµε
την Ελλάδα του τίµιου µόχθου και της δηµιουργίας, την Ελλάδα της
κοινωνικής αλληλεγγύης.
Υπάρχει πιθανότητα να κυριαρχήσει σε αυτήν τη συζήτηση η
γνωστή ενστικτώδης και κληρονοµική κατεδαφιστική λογική
άρνησης των πάντων, από την άλλη δε πλευρά µε διαφορετική
αφετηρία, αλλά κοινό στόχο να κυριαρχήσει η µαξιµαλιστική,
λαϊκιστική λογική ικανοποίησης των πάντων.
∆εν µπορεί να αµφισβητηθεί ότι η Κυβέρνηση µε πρόγραµµα,
στρατηγική και συνέπεια κατάφερε, ώστε µε τη λήξη του τρέχοντος
έτους η χώρα µας να πετυχαίνει τη δηµοσιονοµική σύγκλιση και µε
τον Προϋπολογισµό του 1999 την ένταξη. Αυτό, όπως είπαµε, είναι
εκτίµηση όλων των αρµόδιων θεσµικών οργάνων της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης, αλλά αυτή είναι και δική σας εκτίµηση, εκτίµηση της
Αντιπολίτευσης.
Η Αξιωµατική ιδιαίτερα Αντιπολίτευση, θεωρώντας την ένταξη της
ΟΝΕ βεβαία, σπεύδει να αλλάξει αντιπολιτευτική τακτική, και δεν
µιλάει πια για την αδυναµία, όπως έκανε µέχρι πρότινος, ένταξης
της χώρας στην ΟΝΕ, αλλά µιλάει για αδυναµία της Κυβέρνησης να
την προετοιµάσει για οµαλή και διατηρήσιµη πορεία µέσα στην
ΟΝΕ. Την προσπάθειά της να καταλογίσει αδυναµία χθές, τη
µετατρέπει σήµερα σε αβεβαιότητα για το αύριο. Προσπαθεί να
αλλάξει, να µεταθέσει το πεδίο της συζήτησης, της αντιπαράθεσης,
γιατί τα µέχρι χθές αντιπολιτευτικά της επιχειρήµατα ηττήθηκαν και
ακυρώθηκαν, από τα αποτελέσµατα, τα οποία έµµεσα και αυτή
αναγνωρίζει µε την αναδίπλωση που επιχειρεί.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βιώσιµο κοινωνικό κράτος δεν είναι
το κράτος των παροχών. 'Οπως εύστοχα έχει πει ο Πρωθυπουργός
"το δηµοφιλές δεν είναι και το πραγµατικά φιλολαϊκό". Ας
απαλλαγούµε από δηµαγωγίες που αποτελούν σταθερό σύνδροµο

της ελληνικής πολιτικής ζωής. Είναι ένα φαινόµενο που προκαλεί
κόστος και παραπλανεί τον ελληνικό λαό, αντί να τον εµπιστεύεται.
Ο ελληνικός λαός κατανοεί και διαισθάνεται την ορθότητα των
επιλογών µας. Η οικονοµική πολιτική αυτής της Κυβέρνησης µε τα
επιτεύγµατά της, προνοεί για τις επόµενες γενεές που εµείς όλοι
επιβαρύναµε µε απέραντο εγωϊσµό, µε χρέη και δανεισµούς, χωρίς
να τις ρωτήσουµε.
Πρέπει να σκεφθούµε γι'αυτές τις γενιές που δεν είναι παρούσες, ή
που δεν µπορούν να υπερασπιστούν τις υποθέσεις τους, δεν
µπορούν να διαπραγµατευτούν για τα συµφέροντά τους. Οφείλουµε
να σκεφτούµε εµείς γι' αυτούς.
Ο συζητούµενος Προϋπολογισµός είναι ένας ιστορικός
Προϋπολογισµός, συνέχεια µιας ολοκληρωµένης οικονοµικής
στρατηγικής, που καταφέρνει να συγκεράσει αρµονικά τους
επιδιωκόµενους στόχους πολιτικής και να τους ζεύξει αρµονικά µε
τα διαθέσιµα µέσα πολιτικής.
Το µέλλον ανήκει σε αυτούς που το προετοιµάζουν. 'Εχοντας την
πεποίθηση ότι η πιστή εκτέλεση του Προϋπολογισµού θα
κατοχυρώσει αυτά που πετύχαµε µέχρι σήµερα και θα δικαιώσει το
όραµα του λαού µας για ένα καλύτερο µέλλον, σας καλώ, κύριοι
συνάδελφοι, να υπερψηφίσετε τον προϋπολογισµό και σας
ευχαριστώ για την υποµονή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο εισηγητής της
Μειοψηφίας κ. Γεώργιος Βουλγαράκης έχει το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΟΥΛΓΑΡΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το
καλοκαίρι του 1994 το Μεξικό ήταν µία χώρα που φαινόταν ότι όλα
τα είχε κάνει σωστά. Ο Προϋπολογισµός του ήταν ισοσκελισµένος,
είχε πραγµατοποιήσει κάποιες ιδιωτικοποιήσεις, είχε καταφέρει να
φέρει τον πληθωρισµό στα επιθυµητά επίπεδα, είχε µε κάποιο
τρόπο ρυθµίσει το χρέος του, είχε προσχωρήσει στη
βορειοαµερικάνικη συµφωνία ελευθέρου εµπορίου.
O Πρόεδρος Κάρλος Σαλίνας ήταν στα εξώφυλλα των περιοδικών
και των εφηµερίδων όλου του κόσµου. 'Εξι µήνες αργότερα το
Μεξικό κατέρρευσε. Πεντακόσιες χιλιάδες Μεξικανοί έχασαν τις
δουλειές τους και διακόσιες πενήντα χιλιάδες άλλοι είχαν πάρει το
δρόµο της ανεργίας.
Η µέση αγοραστική δύναµη υπέστη µία µείωση της τάξεως του
30%. Ο Πρόεδρος Κάρλος Σαλίνας ήταν βέβαια πάλι στα εξώφυλλα
των εφηµερίδων και των περιοδικών όλου του κόσµου, µόνο που
αυτήν τη φορά ήταν σαν αποτυχηµένος, εκατηγορείτο για
εξαπάτηση του λαού, εκατηγορείτο για διαφθορά. Γιατί συνέβη
αυτό; Αναλύσεις τέτοιου είδους παραπέµπουν στην ινδική
παραβολή, όπου δώδεκα τυφλοί Ινδοί ψηλαφούν κάποιο
διαφορετικό κοµµάτι από το µέρος του σώµατος ενός ελέφαντα.
'Οταν ερωτώνται τι ήταν αυτό που ψηλάφισαν, ο καθένας
περιγράφει ένα τελείως διαφορετικό ζώο. Ο πραγµατικός ελέφαντας
δεν εµφανίζεται πουθενά στην ανάλυσή τους.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό που συνέβη πριν από κάποια
χρόνια στο Μεξικό, θυµίζει σε πάρα πολύ µεγάλο βαθµό αυτό που
συµβαίνει σήµερα στην Ελλάδα. Και η οικονοµία πάει καλά και τα
ελλείµµατα περιορίζονται και το χρέος µε κάποιο τρόπο ελέγχεται
και τα επιτόκια επίσης πάνε καλά, όµως η πραγµατική οικονοµία
δεν φαίνεται, ούτε σε αυτόν τον Προϋπολογισµό, όπως δεν
φαινόταν ούτε στον περσινό, όπως δεν φαινόταν ούτε στον
προπέρσινο. Αντίθετα αυτό που φαίνεται, είναι µια ωραιοποιηµένη
κατάσταση της πραγµατικότητας, µια στρογγυλεµένη κατάσταση της
οικονοµίας που αναγκάζει όλους αυτούς που ασχολούνται µε την
οικονοµική πολιτική και την οικονοµία σε ένα διάβασµα κάτω από
τις γραµµές και πέρα από τα µεγέθη. ∆ιαµορφώνει όµως και την
αίσθηση στους πολίτες, ότι αυτό που σήµερα συζητάµε στην
Αίθουσα, δεν είναι τίποτε άλλο, παρά µια διαδικασία που τους
αφορά µόνο στο κοµµάτι της φορολογίας, δηλαδή αυτά που τους
παίρνετε από τις τσέπες τους.
Βασικός ισχυρισµός της Κυβέρνησης είναι ότι ο φετινός
Προϋπολογισµός είναι αποκλειστικά προσανατολισµένος προς την
ΟΝΕ. ∆ιατυπώνεται µάλιστα ο ισχυρισµός, ότι βρισκόµαστε
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σήµερα στο πιο κρίσιµο σηµείο, διότι από την επίτευξη αυτού
ακριβώς του Προϋπολογισµού, θα κριθεί και το αν η χώρα µετά από
λίγο, θα µπει ή όχι στην ΟΝΕ. Πράγµατι ο ισχυρισµός είναι αληθής.
Αν στους δώδεκα µήνες που αποµένουν δεν καταφέρουµε να
αγγίξουµε τα κριτήρια του Μάαστριχτ, τότε θα έχει χαθεί το στοίχηµα
και η ιστορία θα γραφτεί χωρίς εµάς, για να µην πω εναντίον µας.
Το ερώτηµα, κύριε Πρωθυπουργέ, είναι ποιοι µετέτρεψαν σε
στοίχηµα µια βέβαιη πορεία της χώρας προς την Ευρώπη; Με
ευθύνη ποιων πολιτικών δυνάµεων οι 'Ελληνες πολίτες οδηγούνται
από λιτότητα σε λιτότητα και από στενωπό σε στενωπό; Ποιοι
µετέτρεψαν µια χώρα µε ανύπαρκτο δηµόσιο χρέος το 1981 σε
υπερχρεωµένη και παραπαίουσα το 1998 µε σαράντα τρία
τρισεκατοµµύρια (43.000.000.000.000) δηµόσιο χρέος;
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε τον έναν ή µε τον άλλο τρόπο, µε
τη µια µορφή ή µε την άλλη, οι κυβερνήσεις που στηρίζετε
διαχειρίστηκαν την καλύτερη περίοδο για τη χώρα. ∆ιαχειρίστηκαν
µια περίοδο, χωρίς πολιτικά και πολιτειακά προβλήµατα, χωρίς
προβλήµατα δηµοκρατίας και µε έναν πακτωλό χρηµάτων από την
Ευρωπαϊκή 'Ενωση να ρέει. Μεσογειακά ολοκληρωµένα
προγράµµατα, πρώτο και δεύτερο Πακέτο Ντελόρ, διαρθρωτικά
ταµεία, κοινωνικά ταµεία, όλα αυτά πρακτικά χάθηκαν. ∆ιότι αν δεν
είχαν χαθεί τότε, σήµερα δεν θα είσασταν αναγκασµένοι στην
πολιτική που κάνετε,δεν θα είχατε οδηγηθεί κακήν κακώς στην
υποτίµηση του Μαρτίου και δεν θα είχατε πολύ περισσότερο
αποκλειστεί από την πρώτη ταχύτητα της ΟΝΕ το Μάιο.
'Εχετε όλα αυτά τα χρόνια διαχειριστεί δισεκατοµµύρια για τον
εκσυγχρονισµό της ελληνικής γεωργίας. Γιατί, κύριε Πρωθυπουργέ,
δεν δώσατε τη µάχη του εκσυγχρονισµού και της εκβιοµηχάνησής
της; Γιατί δεν είπατε δηλαδή στους αγρότες της 'Αρτας ότι, αντί να
κάνουν ευχέλαια, για να πάρουν επιδοτήσεις αν καούν τα
πορτοκάλια, να φτιάξουν σύγχρονες βιοµηχανίες χυµού και σκόνης,
ούτως ώστε οι µεγάλες ελληνικές βιοµηχανίας να παίρνουν απ'
αυτούς την πρώτη ύλη και όχι από την Καλιφόρνια, όπου σήµερα
την αγοράζουν.
∆εκαπέντε χρόνια τώρα χρηµατοδοτείστε για τις διάφορες
µεταρρυθµίσεις στην εκπαίδευση. Κοιτάξτε στους δρόµους τα
αποτελέσµατά σας. Είναι χαρακτηριστικό, ότι στον τελευταίο
διαγωνισµό του ΑΣΕΠ προκειµένου να πάρει δασκάλους και
καθηγητές, ανθρώπους δηλαδή που εκπαιδεύθηκαν για να
εκπαιδεύσουν τα παιδιά µας, η αποτυχία έφθασε στο 99%. Φυσικοί
86%, κλάδος πληροφορικής 95%, φιλόλογοι 86% κ.λπ.
∆εκαπέντε χρόνια τώρα εισπράττετε πόρους, προκειµένου να
αναβαθµίσετε τις υπηρεσίες υγείας. Τι καταφέρατε; ∆ικοί σας
σύµβουλοι σε πρόσφατο συνέδριο του ΕCONOMIST είπαν, ότι οι
πόροι οι οποίοι δίνονται στην υγεία χάνονται, ότι τα χρήµατα αυτά
πρακτικά ποτέ δεν πηγαίνουν στους πολίτες. Είπαν ακόµη ότι το
σύστηµα έχει καταρρεύσει και ότι σε κάθε περίπτωση, εκτός
ελαχίστων εξαιρέσεων, οι υπηρεσίες είναι υπερβολικά χαµηλές.
Γιατί δεν τα είπαν στον καθρέπτη αυτά τα πράγµατα;
Τέλος, όλα αυτά τα χρόνια έχετε πάρει λεφτά, για να φτιάξετε την
υποδοµή της χώρας.
'Ηλθε προχθές η έκθεση του συµβουλίου ποιότητας και ελέγχου και
λέει: Από τα δέκα έργα τα οποία γίνονται, τα έξι είναι εκτός
προδιαγραφών και τα δύο είναι τελείως άχρηστα. Είπε ακόµη ότι τα
υλικά τα οποία χρησιµοποιούνται στο 50% και πλέον ειναι εκτός
προδιαγραφών και κάποια από αυτά είναι και επικίνδυνα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θελουµε πραγµατικά να σας
καλέσουµε να αναλογισθείτε και ας απαντήσει καθένας µέσα του,
ποια άλλη χώρα στην Ευρώπη εξακολουθεί να δίνει µάχες
οπισθοφυλακής και χαρακωµάτων και να ηττάται σε πεδία
πρακτικής πολιτικής παλιά και ξεπερασµένα. Ποια άλλη χώρα είναι
αυτή που κατάφερε η κυβέρνησή της να επιβάλει το λαό της στο
µεγιστο των θυσιών και να του δώσει τα ελάχιστα των
αποτελεσµάτων.
Οφείλετε, λοιπόν, κύριε Πρωθυπουργέ, πριν ζητήσετε να ψηφισθεί

αυτός ο προϋπολογισµός, να εξηγήσετε στην Εθνική
Αντιπροσωπεία και µέσω αυτής στον ελληνικό λαό γιατί δεν
εκµεταλλευθήκατε τα κονδύλια που χρόνια τώρα εισπράττετε,
προκειµένου η Ελλάδα µε άνεση να συγκλίνει στην Ευρώπη; Και το
1981 όταν βάλαµε εµείς τη χώρα στην Ευρώπη, πληρούσαµε όλες
τις προϋποθέσεις και έχει από πολλά δικά σας στελέχη οµολογηθεί
ότι αν η πολιτική του 1993 δεν άλλαζε, η Ελλάδα σήµερα µε
ασφάλεια θα είχε οδηγηθεί στην πρώτη ταχύτητα της ΟΝΕ.
Τα στοιχεία των τελευταίων απορροφήσεων είναι εξίσου δραµατικά
µε τα προηγούµενα χρόνια. Υπάρχουν κονδύλια που θα
µπορούσαν να απορροφηθούν και τα οποία δεν απορροφώνται,
υπάρχουν χρήµατα τα οποία θα µπορούσαν να παρθούν από τις
κυβερνήσεις και τα οποία δεν έχουν παρθεί. Υπάρχουν άλλα
προγράµµατα, για τα οποία η Ελλάδα θα µπορούσε να ήταν
επιλέξιµη και τελικά δεν είναι. 'Ολα αυτά τα χρόνια έχουµε γίνει
σχεδόν µονότονοι να σας λέµε, απορροφήστε κονδύλια, διότι η
απορροφητικότητα είναι χαµηλή. 'Εχετε γίνει όµως και εσείς
γραφικοί να λέτε ότι τα απορροφάτε και κάθε τέλος του χρόνου να
έρχονται τα επίσηµα στοιχεία να λένε, πως δεν τα απορροφάτε.
Είναι εξάλλου γνωστό ότι οι καθαρές µεταβιβάσεις της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης που αποτελούν ένα σταθερό ποσοστό του 4,5% µε 4,8%,
συντηρούν λόγω των πολλαπλασιαστικών, φυσικά,
αποτελεσµάτων, ένα υψηλό επίπεδο ευηµερίας για την ελληνική
κοινωνία. Είναι όµως αµφίβολο εάν η σχέση εισροών από εκροές
4,8 προς 1 διατηρηθεί τα επόµενα χρόνια. Και είναι αµφίβολο, διότι
προκειµένου η διεύρυνση της Ευρώπης σε Κεντρική και Ανατολική
Ευρώπη να είναι πειστική, πρέπει να συνοδεύεται από αντίστοιχες
πολιτικές και ειδικότερα χρηµατοοικονοµικά εργαλεία.
Γνωρίζετε επίσης ότι έχει οµολογηθεί από πάρα πολλούς από τους
εταίρους µας, οι οποίοι χρόνια χρηµατοδοτούν, ότι δεν προτίθενται,
επειδή αυτές οι πολιτικές κοστίζουν ακριβά, να συνεισφέρουν µε νέα
χρηµατοοικονοµικά εργαλεία. Τι σηµαίνει αυτό; Αυτό σηµαίνει
αναδιάρθρωση της πίτας.
Ενώ όµως αυτό το γνωρίζετε ότι εγκυµονεί κινδύνους για την
Ελλάδα και το οµολογείτε στην εισηγητική σας έκθεση, πρακτικά δεν
κάνετε απολύτως τίποτα. Και όχι µόνο δεν κάνετε απολύτως τίποτα,
το αντίθετο. Με τις χαµηλές απορροφητικότητες ουσιαστικά
διακυβεύετε το µέλλον οποιασδήποτε µελλοντικής κυβέρνησης θα
ζητήσει και θα πάρει επιπλέον κονδύλια.
∆ηµοσιοποιήθηκαν τις προηγούµενες ηµέρες επίσης τα επίσηµα
στοιχεία, λίγους µήνες πριν τη λήξη του δευτέρου Κοινοτικού
Πλαίσιου Στήριξης, η Ελλαδα εξακολουθεί να έχει κοντά στο µισό
περίπου των απορροφήσεων, ενώ υπάρχουν τοµείς όπως η υγεία,
η παιδεία για παράδειγµα που τα κονδύλια κινούνται σταθερά κάτω
του 30%. ∆εν αναφερόµαστε τώρα στα διάφορα περιφερειακά
προγράµµατα, όπου εκεί η κατάσταση είναι τραγική.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η µεγάλη διαφορά της Νέας
∆ηµοκρατίας από το ΠΑ.ΣΟ.Κ. είναι ότι, ενώ για τη Νέα ∆ηµοκρατία
η Ευρώπη υπήρξε πάντα µία σταθερή πολιτική επιλογή, το κόµµα
σας ουσιαστικά ποτέ δεν πίστεψε στην ευρωπαϊκή ιδέα. Και αυτό
είναι το πρόβληµα και των στελεχών σας. Η απλή αυτή αλήθεια
µπορεί να εξηγήσει και την αµφιθυµία σας να πάρετε τα αναγκαία
µέτρα, παρά το γεγονός ότι έχετε µία Αντιπολίτευση η οποία
συνεχώς σας υποδεικνύει το σωστό δρόµο.
Είπε πριν από κάποιες ηµέρες ο Πρωθυπουργός στην Αίθουσα
αυτή, ότι εµείς, προκειµένου να µπει η χώρα στην ΟΝΕ, είµαστε
αποφασισµένοι να δώσουµε µάχες µε τα κάθε λογής κατεστηµένα
συµφέροντα. Και ποιος κατέστησε, κύριε Πρωθυπουργέ, τα
συµφέροντα κατεστηµένα σ' αυτή τη χώρα; Ποιοι έβγαζαν αφίσες µε
τον τίτλο "πωλείται η Ελλάς"; Ποιοι ήταν αυτοί οι οποίοι
καλλιέργησαν νοοτροπίες τύπου Κολλά και Μαρκάκη στην Ελλάδα;
Ποιοι ήταν αυτοί που έκαιγαν νοµαρχίες και κτίρια παραδοσιακά
στην Ελλάδα;
(Χειροκροτήµατα απο την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Ποιοί ήταν τέλος αυτοί, οι οποίοι καλλιέργησαν αυτές τις
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νοοτροπίες, λέγοντας, ψηφίστε το ΠΑ.ΣΟ.Κ. για να µην
αποκρατικοποιηθεί τίποτα; Στο σπίτι λοιπόν του κρεµασµένου δεν
µιλάνε για σχοινί, γιατί αυτές οι συµπεριφορές και τα πρότυπα που
µε σύστηµα λανσάρατε τη δεκαετία του '70 και του '80, είναι σήµερα
βαρίδια στα πόδια της Ελλάδος και είναι οι ίδιες νοοτροπίες που
ούτε σήµερα σας αφήνουν να πάρετε εκείνα τα µέτρα που πρέπει,
παρά το γεγονός ότι η µάχη µε το χρόνο είναι ασφυκτική και η πίεση
πάρα πολύ µεγάλη.
'Οσον αφορά τον άλλο µεγάλο µύθο -που επίσης µε σύστηµα
λανσάρετε- ότι δηλαδή τάχα είναι η ΟΝΕ αυτή η οποία σας
επιβάλλει σκληρά µέτρα και αυτό το λέτε κάθε φορά που οι
διαδηλωτές σας κρούουν την πόρτα του πρωθυπουργικού
γραφείου, θέλω να σας πω πως η ΟΝΕ -και έχουµε βαρεθεί, αλλά
δεν θα κουραστούµε να λέµε στον ελληνικό λαό- είναι µόνο
επικεφαλίδες. Λέει ότι το έλλειµµα θα πρέπει να είναι 3%, το χρέος
στο 60% κλπ. Αυτά τα λέει η Συνθήκη του Μάαστριχτ και απλά εµείς
εδώ υποστηρίξαµε ότι ναι, πρέπει να γίνουν. Αλλά και χωρίς να µας
το έλεγε η ΟΝΕ, θα έπρεπε µόνοι µας να το είχαµε συναποφασίσει.
Ποιός, λοιπόν, σας αναγκάζει να χαρίζετε χρέη στους αγροτικούς
συνεταιρισµούς και στη συνέχεια να φέρνετε φορολογικά
νοµοσχέδια για να καλύψετε τις τρύπες; Ποιοι φταίνε για τα τρία
τρισεκατοµµύρια χρέη που έχετε δηµιουργήσει στις ∆ΕΚΟ; Ποιοι
είναι αυτοί οι οποίοι σας αναγκάζουν συνεχώς σε ένα σπάταλο
κράτος, το οποίο δεν µπορείτε να µαζέψετε;
Κυρίες και κύριοι, η ΟΝΕ δεν λέει πώς θα πραγµατοποιηθούν οι
στόχοι του Μάαστριχτ. Αυτό είναι αντικείµενο της οικονοµικής
πολιτικής. Είναι αντικείµενο του Προϋπολογισµού που συζητάµε
σήµερα εδώ ή θα έπρεπε να είναι αντικείµενο του Προϋπολογισµού
που συζητάµε.
Τις τελευταίες ηµέρες έχει δηµιουργηθεί µία αίσθηση ότι ο στόχος
για τη συµµετοχή της χώρας στην ΟΝΕ, είναι πάρα πολύ εύκολος.
Αν παρακολουθούσε κανείς τη ∆ιαρκή Επιτροπή Οικονοµικών, θα
έµενε πραγµατικά µε την απορία, γιατί χρειάστηκαν όλες αυτές οι
αλλαγές και διορθώσεις στην οικονοµική πολιτική, προκειµένου να
επιτευχθεί κάτι τόσο πολύ απλό. Αυτή δε η εικόνα η µαγική, της
ευηµερίας και των ευοίωνων προοπτικών, δηµιουργήθηκε µέσα σε
τριάντα ηµέρες. ∆ηλαδή ήταν τόσο απλό; Χρειάστηκαν απλώς
ορισµένες αποκρατικοποιήσεις µικρών τραπεζών και δύο, τριών
επιχειρήσεων, για να µπει η Ελλάδα στην ΟΝΕ;
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ηλίου φαεινότερον, ότι η
Κυβέρνηση έχει επιλέξει την πάση θυσία είσοδο της χώρας µας
στην ΟΝΕ -µέχρι εδώ σωστά- αδιαφορώντας όµως, για το τι θα
συµβεί την εποµένη της εισόδου της χώρας στην ΟΝΕ.
Και το ερώτηµα είναι, γιατί αδιαφορεί; ∆εν προβληµατίζεται ότι
αµέσως µόλις µπούµε, θα υποστούµε έναν πολύ µεγάλο
ανταγωνισµό από τις υπόλοιπες χώρες, οι οποίες προετοιµάζουν
τις οικονοµίες τους τέσσερα χρόνια τώρα για την περίοδο του
EURO; ∆εν προβληµατίζεται από την τάση για παγκοσµιοποίηση
των αγορών, όπως αυτή διεφάνη πάρα πολύ περιγραφικά στην
πρόσφατη συµφωνία της GATT; ∆εν την ενδιαφέρει ο οξύτατος
φορολογικός ανταγωνισµός που θα αναπτυχθεί και που
αναδιατάσσει επενδύσεις, αλλά και σχέδια διαφόρων κυβερνήσεων,
προκειµένου να αντιµετωπίσουν τις πιέσεις τις οποίες δεχόµεθα;
∆εν αντιλαµβάνεται επίσης ότι αν συµπεριληφθούµε, έτσι όπως
είµαστε σήµερα, µε τα πραγµατικά δεδοµένα της οικονοµίας µας,
µια σειρά από κρίσιµοι τοµείς της οικονοµίας -παραδείγµατος χάρη
οι τράπεζες, η γεωργία ή ακόµα και η βιοµηχανία- θα βρεθούν σε
τροµερά αδιέξοδα, ότι η ανεργία θα εκτιναχθεί στα ύψη -και
θυµηθείτε εδώ την περίπτωση του Μεξικού- ή ότι µία σειρά
νεοπτώχων θα αρχίσει να υπάρχει στην Ελλάδα;
Κυρίες και κύριοι, η Κυβέρνηση του ΠΑ.ΣΟ.Κ. αδιαφορεί. Γιατί
αδιαφορεί; Γιατί γνωρίζει, ότι δεν θα είναι αυτή που θα διαχειριστεί
την περίοδο του EURO στην Ελλάδα, αλλά θα είναι η Νέα
∆ηµοκρατία.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Αυτό όµως οφείλει να το γνωρίσει ο ελληνικός λαός, ότι θα είναι η
Νέα ∆ηµοκρατία, η οποία θα διαχειριστεί την περίοδο του EURO

στην Ελλάδα.
Η Νέα ∆ηµοκρατία επιθυµεί, µε την ευκαιρία της σηµερινής
συζήτησης, να ξεκαθαρίσει ότι η Ελλάς θα µπει, µπορεί να µπει και
πρέπει φυσικά να µπει έστω και µε τη δηµιουργική λογιστική και
εφόσον φυσικά δεν συµβεί καµία παγκόσµια κρίση.
Αυτό όµως που πρέπει να είναι καθαρό, είναι ότι η συµµετοχή της
χώρας στην ΟΝΕ µε τον τρόπο µε τον οποίο η Κυβέρνηση Σηµίτη
έχει αποφασίσει, δεν αποτελεί κατόρθωµα. Και δεν αποτελεί
κατόρθωµα, διότι όλα τα προβλήµατα της οικονοµίας είναι ανοιχτά.
Τα µεγάλα θέµατα της οικονοµίας είναι όλα στο τραπέζι. ∆εν έχει
λυθεί τίποτα από τον σκληρό πυρήνα του οικονοµικού
προβλήµατος της χώρας.
∆εν είναι δηλαδή, κύριε Πρωθυπουργέ, κατόρθωµα -εκτός αν εσείς
το θεωρείτε κατόρθωµα- το τρυκ των µεταβιβαστικών πληρωµών ή
οι δαπάνες για απόκτηση στοιχείων ενεργητικού, βάσει των οποίων
µειώνετε τεχνιτά το έλλειµµα σε ποσοστά, τα οποία ενδεχοµένως η
Συνθήκη του Μάαστριχτ απαιτεί.
∆εν είναι επίσης κατόρθωµα, το να µεταφέρετε κονδύλια στα
επόµενα χρόνια, όπως τόκοι για παράδειγµα, όπου επιµηκύνετε τη
διάρκεια αποπληρωµής τους και κατ' αυτόν τον τρόπο το χρέος να
περιορίζεται στα επίπεδα που λέει το Μάαστριχτ.
∆εν είναι επίσης κατόρθωµα, να εµφανίζετε έναν πληθωρισµό
µειωµένο, παρεµβαίνοντας διακριτικά στους παράγοντες που
έµµεσα τον επιτείνουν, ενώ είναι γνωστό, ότι ο δοµικός
πληθωρισµός κινείται σταθερά πάνω από 5%.
∆εν είναι επίσης κατόρθωµα, αυτό το γαϊτανάκι που γίνεται µε το
κρυφό δηµόσιο χρέος. 'Αλλοι λένε για οκτώ δισεκατοµµύρια, άλλοι
παραπάνω. Εγώ προσωπικά νοµίζω, ότι ούτε ο κύριος Υπουργός
γνωρίζει ακριβώς πόσο είναι αυτό το αφανές δηµόσιο χρέος στην
Ελλάδα. 'Οµως, κατ' αυτόν τον τρόπο εµφανίζετε άλλα µεγέθη.
Και το ότι όλο αυτό δεν είναι κατόρθωµα, κύριοι συνάδελφοι, πέραν
του τι λέµε εµείς στην Αίθουσα αυτή, µας το είπε πολύ περιγραφικά
ο διοικητής της Τραπέζης της Ελλάδος πριν από µία εβδοµάδα στη
∆ιαρκή Επιτροπή Οικονοµικών. Τι µας είπε δηλαδή; Μας είπε -στην
ερώτησή µας γιατί δεν ρίχνετε τα επιτόκια- µετά από πολλές
κουβέντες, ωραία λόγια και πάρα πολλά συνθήµατα, ότι η οικονοµία
είναι στον αέρα, ότι σας έχουν ξεφύγει τα µεγέθη, ότι
αναγκαστήκατε στην υποτίµηση, ξανασκληρύνατε τη δραχµή και εν
πάση περιπτώσει δεν έχετε µπούσουλα. 'Αρα, λοιπόν, δεν είναι
κανένα κατόρθωµα. Με άλλες λέξεις δεν µπορούµε να µιλάµε
σήµερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για πραγµατική σύγκλιση.
Και το ότι δεν µπορούµε να µιλάµε για πραγµατική σύγκλιση
φαίνεται από µία σειρά δεικτών τους οποίους δεν ορίζει µεν η
Συνθήκη του Μάαστριχτ, τους προαπαιτεί όµως οποιαδήποτε
σοβαρή προσπάθεια επίτευξης των δεικτών της Συνθήκης του
Μάαστριχτ.
Το κατά κεφαλήν ΑΕΠ για παράδειγµα υπολείπεται σηµαντικά του
ευρωπαϊκού µέσου όρου, κατατάσσοντας την Ελλάδα τελευταία απ'
όλες τις χώρες της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, ενώ το εύρος και η
διασπορά του ΑΕΠ στον πληθυσµό επίσης κατατάσσει τη χώρα
τελευταία ανάµεσα στις χώρες της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. 'Εχουµε
δεκατρείς χιλιάδες µονάδες αγοραστική δύναµη όταν η Ιρλανδία
π.χ. έχει είκοσι χιλιάδες µονάδες και η Ισπανία έχει δέκα πέντε
χιλιάδες µονάδες.
Η ανταγωνιστικότητα της ελληνικής οικονοµίας υστερεί δραµατικά.
Σε πρόσφατη έκθεση του WORLD ΕCONOMIC FORUM η Ελλάς
κατατάσσεται τεσσαρακοστή τέταρτη από µία λίστα πενήντα τριών
χωρών.
Η παραγωγικότητα της ελληνικής οικονοµίας κινείται σταθερά κάτω
από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο, 1,5% µε 1,9% στην Ελλάδα, 4%
στην Ιρλανδία και στην Πορτογαλία 2%. Υπάρχει βέβαια και ένας
δείκτης στον οποίο η Ελλάδα πρωτεύει. Είναι ο δείκτης που
τελευταία χρησιµοποιείται πάρα πολύ στη διεθνή βιβλιογραφία, είναι
ο δείκτης της µιζέριας. 'Ενας δείκτης, δηλαδή, που είναι ένας
συνδυασµός πληθωρισµού, εισοδηµάτων και ανεργίας µαζί. Σε
αυτόν η Ελλάδα πράγµατι πρωτεύει.
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι δείκτες στους οποίους µόλις
αναφέρθηκα αφορούν την πραγµατική οικονοµία. Οι δείκτες τους
οποίους επικαλείται η Κυβέρνηση -είµαι βέβαιος ότι θα
επικαλεστούν και τις επόµενες ηµέρες εδώ οι κύριοι Υπουργοί-
αφορούν την εικονική πραγµατικότητα.
Υπάρχουν όµως τρία ουσιώδη ερωτήµατα που πρέπει να
απαντηθούν στην Αίθουσα αυτή. Και πρέπει οπωσδήποτε να
απαντηθούν τώρα. Ποιο είναι το πραγµατικό πρόβληµα της χώρας;
Τι κάνει η Κυβέρνηση για να το λύσει, τι διαφορετικό θα µπορούσε
να κάνει, ποιο είναι το πρόβληµα της χώρας; 'Οσες ωραίες λέξεις
και αν χρησιµοποιηθούν, η αλήθεια είναι ότι το πρόβληµα της
χώρας είναι φαύλος κύκλος. Η ανυπαρξία ανάπτυξης εµποδίζει τη
µείωση των ελλειµµάτων, του πληθωρισµού και η ύπαρξη
πληθωρισµού και ελλειµµάτων εµποδίζει την ανάπτυξη. Εάν αυτός
ο φαύλος κύκλος δεν διαρραγεί, δεν υπάρχει ποτέ περίπτωση στην
Ελλάδα να ξεφύγουµε από τα δύσκολα οικονοµικά προβλήµατα
που έχουµε.
Τι κάνει η Κυβέρνηση; Η αλήθεια είναι ότι µας έχει εντυπωσιάσει και
µε αυτά που κάνει και µε αυτά που παραλείπει να κάνει. 'Εχουµε
πρόβληµα µε το έλλειµµα; Μάλιστα. Από τη µία χρεώνεται, από την
άλλη αυξάνει τους φόρους και τα τιµολόγια των ∆ΕΚΟ. 'Εχουµε
πρόβληµα µε τον πληθωρισµό; Μάλιστα. Μειώνει εκείνους τους
έµµεσους φόρους που επιλεκτικά τον επηρεάζουν, κρατάει τα
εισοδήµατα χαµηλά, σκληραίνει τη δραχµή, κάνει και µία έκκληση
στον πατριωτισµό των Ελλήνων, την οποία υποστηρίζει φυσικά και
µε την επίκληση του Σ∆ΟΕ. Αυτό εσείς το λέτε σοβαρή οικονοµική
πολιτική;
Είναι ενδεικτικό ότι οι πολύ περιορισµένες περικοπές δαπανών που
έχετε αποφασίσει -διότι φυσικά οι δαπάνες στο σύνολό τους
αυξάνονται- δεν εντάσσονται σε κανένα συνολικό πρόγραµµα
εξυγίανσης των δηµοσίων δαπανών. Οι περικοπές αποφασίζονται
είτε σ' εκείνες τις κατηγορίες δαπανών στις οποίες η κοινωνική
αντίσταση είναι µειωµένη είτε σ' εκείνες τις κατηγορίες δαπανών,
των οποίων τη συνολική θεώρηση είναι αδύνατο να διαπιστώσει και
να δει η κοινωνία. Υπάρχουν όµως τοµείς οι οποίοι έχουν οδηγηθεί,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε σοβαρή ποιοτική υποβάθµιση,
όπως π.χ. ο τοµέας της παιδείας. 'Οταν η Ευρώπη σταθερά
δαπανάει πάνω από 5% του ΑΕΠ της, η κάθε µία χώρα ξεχωριστά,
στην Ελλάδα ζήτηµα να δαπανάµε κοντά στο 3%, αν τα νούµερα
είναι αληθινά. ∆ηµοσιεύθηκε προχθές η πρόσφατη λίστα των
χωρών του ΟΟΣΑ. Η Ελλάς φιγουράρει στην τρίτη θέση από το
τέλος. Αισθάνθηκα προσωπικά ντροπή όταν διαπίστωσα ότι
είµαστε λίγο πιο πάνω από την Ινδία και την Τουρκία, ενώ είναι από
πάνω µας και η Μαλαισία, η Χιλή και οι διάφορες άλλες χώρες.
Κατ' αναλογία φυσικά των δαπανών υπάρχουν και τα έσοδα. Τα
έσοδα δεν εντάσσονται σε κανένα συνολικό πρόγραµµα, όπου έχει
προηγουµένως εξεταστεί τι επιπτώσεις θα έχει µία αύξηση της
φορολογίας ενδεχοµένως στις επιχειρήσεις, στις επενδύσεις και στη
γενικότερη ζωή της χώρας. Αντίθετα, υπάρχουν ταµειακά
ελλείµµατα; Τραβάµε και µία φορολογία, σηκώνουµε
εξακολουθητικά τις φορολογίες, θεωρώντας ότι έτσι το πρόβληµα
θα λυθεί.
Κορυφαίο παράδειγµα : ΡΕΠΟΣ. Εξαγγέλθηκαν για να διαψευσθούν
και εφαρµόστηκαν για να ακυρωθούν. Γιατί; Γιατί; Γιατί; Γιατί;
Απαντήστε τα τέσσερα γιατί και µπορεί να προχωρήσουµε και σε
άλλους όρους.
'Εχουµε όµως, λέει η Κυβέρνηση, πρωτογενή πλεονάσµατα. Και
πρώτη φορά έχουµε τόσο µεγάλα πρωτογενή πλεονάσµατα και
αυτό είναι µια τεράστια επιτυχία την οποία καταφέραµε όλα αυτά τα
χρόνια.
Είναι γνωστό στους παροικούντες την Ιερουσαλήµ ότι η µείωση του
δηµοσιονοµικού ελλείµµατος της χώρας στηρίχθηκε αποκλειστικά
στην αυξηµένη φορολογία και όχι στη µείωση των δαπανών ή στον
περιορισµό της φοροδιαφυγής η οποία εξακολουθεί να είναι µεγάλη,
τόσο όσον αφορά τους άµεσους φόρους, όσον και τους έµµεσους
φόρους.
Και µια και ο λόγος για την φοροδιαφυγή, αλήθεια τι έχει γίνει µε

αυτό το περίφηµο πρόγραµµα "TAXIS", κύριε Πρωθυπουργέ;
Παρήλασε πέρυσι από εδώ όλη η Κυβέρνηση. Μα είχατε πει ότι
φέτος θα λειτουργήσει σε τριακόσιες εφορίες, ότι φέτος δεν θα
αναγκασθείτε να αυξήσετε τους φόρους διότι θα υπάρξει η
αποτελεσµατικότητα του προγράµµατος "ΤΑΧIS", διότι θα έχουµε τη
δυνατότητα όλες οι ∆ΟΥ να έχουν µηχανογραφηθεί κλπ. Θυµάσθε
το "TAXIS" µόνον όταν έχουµε συζήτηση για τον προϋπολογισµό -
σήµερα εγκαινιάσατε µία ∆ΟΥ για να δουλέψει το "TAXIS"- όταν
έχουµε φορολογικό νοµοσχέδιο. Είχατε εγκαινιάσει πάλι τότε σε
άλλη µία ∆ΟΥ που να δουλεύει το πρόγραµµα ΤAXIS. Είναι ζήτηµα
όµως αν έχει εγκατασταθεί σε δέκα- δεκαπέντε εφορίες ουσιαστικά
και στις οποίες µάλιστα δουλεύει πληµµελώς, όπως ανακοίνωσε
πρόσφατα ο αρµόδιος Υπουργός στη ∆ιαρκή Επιτροπή
Οικονοµικών. Γιατί; 'Εχετε κανένα συµφέρον από τη διαδικασία
αυτή;
Αναγκάζεσθε συνεπώς πρακτικά σε µια αύξηση της φορολογίας, η
οποία έχει περάσει κάθε προηγούµενο.
'Εχετε ψηφίσει 16 νοµοσχέδια, έχετε αυξήσει και έχετε επιβάλει
ογδόντα πέντε διαφορετικές µορφές, καινούριες µορφές φόρων, οι
οποίες έχουν πρακτικά καταφέρει να διπλασιάσουν τη µέση
φορολογική επιβάρυνση του νοικοκυριού από ένα εκατοµµύριο
διακόσιες χιλιάδες (1.200.000) δραχµές σε δυόµισι εκατοµµύρια
(2.500.000) δραχµές οι οποίες έχουν αυξήσει τα φορολογικά έσοδα
κατά 44% όταν µιλάµε για µια αύξηση του ΑΕΠ µόλις κατά 32%.
Ποιο είναι το αποτέλεσµα;
Το αποτέλεσµα είναι ότι µαζί µε τη µη τιµαριθµοποίηση της
φορολογικής κλίµακας και την αύξηση των αντικειµενικών κριτηρίων
έχετε ρίξει ουσιαστικά το βιωτικό επίπεδο των Ελλήνων σε πάρα
πολύ µεγάλο βαθµό, ενώ έχετε σπρώξει τους χαµηλόµισθους και
τους συνταξιούχους σε δραµατικά αδιέξοδα. Παράλληλα όµως έχετε
περιορίσει σηµαντικά τη φοροδοτική ικανότητα των Ελλήνων µε
κίνδυνο να µη µπορέσουν πλέον άλλο τα γνωστά υποζύγια στο
µέλλον να σηκώσουν οποιαδήποτε άλλο βάρος. Το γραφικό της
υπόθεσης είναι ότι την ώρα που επιβάλλονται αυτές οι φορολογίες,
η ίδια η Κυβέρνηση οµολογεί και µάλιστα ποµπωδώς, ότι διάφοροι
οφειλέτες χρωστούν στο κράτος 1,5 τρισεκατοµµύρια δραχµές. Γιατί
δεν εισπράττετε τα λεφτά αυτά; Το 30% των χρηµάτων αυτών να
εισπράτατε, δεν θα έπρεπε σ' αυτόν τον Προϋπολογισµό να
επιβάλετε κανέναν παραπάνω φόρο αντί να ζητάτε µισό
τρισεκατοµµύριο φόρους από τον ελληνικό λαό.
Εδώ φυσικά υπάρχει και ένα άλλο ζήτηµα που αφορά την
Κυβέρνησή σας άµεσα.
Κύριε Πρωθυπουργέ, δεν έχετε καµία βάση ηθική να στηριχθείτε και
να ζητάτε θυσίες από τον ελληνικό λαό, όταν η συµπεριφορά της
Κυβέρνησής σας έχει περάσει προ πολλού τα όρια της κοινωνικής
αφασίας.
∆εν είναι, δηλαδή, δυνατόν να αυξάνετε τις δηµόσιες δαπάνες σε
ποσοστό υπερδιπλάσιο του πληθωρισµού, 6,4% -6,9%, να
αυξάνετε τους φόρους κατά µισό τρισεκατοµµύριο δραχµές και η
κοινωνική σας πολιτική να περιορίζεται στα δύο κατοστάρικα την
ηµέρα στο επίδοµα του ΕΚΑΣ ή στα ελάχιστα των κοινωνικών
δαπανών που δίνετε µε αυτόν τον προϋπολογισµό. Και είδατε
πρόσφατα τις αναλύσεις του EUROSTAT, όπου η Ελλάδα είναι
τελευταία από όλες τις χώρες της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης.
Στο κάτω κάτω της γραφής, τι είδους οικονοµική πολιτική είναι αυτή
όταν σύµφωνα µε µελέτη του Ινστιτούτου Εργασίας της ΓΣΕΕ, τα
εισοδήµατα του 1998 είναι ίσα ή ανάλογα µε τα εισοδήµατα του
1983. Αυτή είναι η οικονοµική πολιτική την οποία έχετε κάνει;
Είπε πρόσφατα ο Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Καραµανλής
και είναι σωστό, ότι η οικονοµική επιστήµη είναι και κοινωνική
επιστήµη. 'Οτι τα οικονοµικά µεγέθη στο βαθµό που δεν έχουν
κοινωνικές αναφορές δεν είναι οικονοµικά µεγέθη αλλά είναι
αριθµητική. Είναι, δηλαδή, αυτό που κάνετε σήµερα εσείς µε τον
Προϋπολογισµό σας.
Ελέγχουµε  τον  πληθωρισµό  είπε  η  Κυβέρνηση,  και  κατ'  αυτόν
τον  τρόπο  εµµέσως  υποστηρίζουµε  τα  εισοδήµατα  και  ιδιαίτερα
τα  χαµηλά  και  τα  µεσαία.  Σας  ρωτήσαµε  και  στην
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επιτροπή σας ρωτάµε και σήµερα στην Αίθουσα αυτή. Μήπως
µπορείτε να µας υποδείξετε έναν 'Ελληνα πολίτη του οποίου τα
εισοδήµατα, ο πληθωρισµός να είναι 4%; ∆ιότι εµείς συµβαίνει,
όσους ξέρουµε, οι άνθρωποι στα ράφια να διαπιστώνουν
πληθωρισµό πάνω από 6%, 7%, 8% και 9%. Επιτρέψτε µου όµως
να το θέσω διαφορετικά. Αφού αρκεί η παρέµβαση σε κάποιους
έµµεσους φόρους ή το χαµήλωµα των τιµολογίων των ∆ΕΚΟ για να
ελεγχθεί αποφασιστικά ο πληθωρισµός, γιατί, κύριε Πρωθυπουργέ,
αυξάνατε αυτά τα δύο στοιχεία τόσα χρόνια, αποµακρύνοντας
συνειδητά ενδεχοµένως, την ένταξη της χώρας στην ΟΝΕ µε βάση
το κριτήριο του πληθωρισµού;
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο τρόπος που η Κυβέρνησή σας έχει
αποφασίσει να ελέγξει τον πληθωρισµό, εκτός από εξόχως
επισφαλής είναι και σηµαντικά επικίνδυνος για δύο λόγους.
Πρώτα-πρώτα γιατί η συναλλαγµατική πολιτική στην οποία
στηρίζεται έχει προ πολλού εξαντλήσει όλα της τα περιθώρια.
∆εύτερον, διότι παραλείπει συστηµατικά να πάρει όλες εκείνες τις
διαρθρωτικές αλλαγές και τα θεσµικά µέτρα, τα οποία ουσιαστικά θα
έπλητταν το στενό, το σκληρό πυρήνα του Προϋπολογισµού και το
πρόβληµα της χώρας θα ελύετο διαρκώς.
Κατ'αυτόν τον τρόπο, όµως, υποσκάπτετε κατ'αρχήν τις µελλοντικές
προοπτικές των ∆ΕΚΟ, όπως επίσης βάζετε µπουρλότο στο
πρόγραµµα των ιδιωτικοποιήσεων γενικώς.
∆εύτερον, επιβαρύνετε τη δηµοσιονοµική προσαρµογή της χώρας
διότι οι ζηµίες αυτές δεν θα εξαϋλωθούν. Θα καταγραφούν κάποια
στιγµή στην πραγµατική οικονοµία και θα συµπεριληφθούν
ασφαλώς στο χρέος.
Τρίτον, η µείωση του πληθωρισµού µε τον τρόπο που έχετε
επιλέξει, δεν εξαφανίζει φυσικά καθόλου τις πληθωριστικές
προσδοκίες και είναι βέβαιο, ότι εάν χρειαστεί έστω και µία µικρή
διόρθωση στη νοµισµατική πολιτική όλα αυτά θα φανούν.
Εκτός φυσικά όλων αυτών, η µείωση του πληθωρισµού µε τη χρήση
της συναλλαγµατικής και της νοµισµατικής πολιτικής, αντανακλάται
εξ'ολοκλήρου στα ελλείµµατα του ισοζυγίου πληρωµών, πράγµα το
οποίο φυσικά θα έχει τις συνεπειές του και στην εγχώρια παραγωγή
και στις πάγιες επενδύσεις και στην απασχόληση και φυσικά θα
επιβραδύνει το πρόγραµµα δηµοσιονοµικής προσαρµογής της
χώρας.
Τέλος, µία διατήρηση των βραχυπροθέσµων επιτοκίων σε τόσο
µεγάλη απόσταση από τις χώρες της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης της
τάξης του 8% µε 10% ενδεχοµένως, φυσικά θα έχει τις επιπτώσεις
της. Και αυτές οι επιπτώσεις θα περάσουν οπωσδήποτε και στην
ελληνική οικονοµία.
Το δυστύχηµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ότι όλες αυτές οι
πονηριές γίνονται τη στιγµή που παγκοσµίως συντελείται µία
έκρηξη επενδύσεων. Σύµφωνα µε στοιχεία της ∆ιάσκεψης των
Ηνωµένων Εθνών για το εµπόριο και την ανάπτυξη οι άµεσες ξένες
επενδύσεις που θα πραγµατοποιηθούν ανά τον κόσµο µέχρι το
τέλος του 1998, θα είναι τετρακόσια σαράντα δισεκατοµµύρια
(440.000.000.000) δολάρια, στις οποίες δεν συµπεριλαµβάνονται οι
διασυνοριακές τοποθετήσεις σε οµόλογα και µετοχές. Στη λίστα δε
αυτή των χωρών που είναι επιλέξιµες γι'αυτές τις άµεσες
επενδύσεις, η Ελλάδα φιγουράρει τελευταία, ενώ υπάρχουν άλλες
χώρες της επίσης λεγοµένης συνοχής, όπως παραδείγµατος χάρη η
Ιρλανδία, η οποία φιγουράρει στις πρώτες θέσεις.
Στην Ελλάδα αντί επενδύσεων τι έχουµε; 'Εχουµε παλιές και νέες
προβληµατικές του ιδιωτικού τοµέα, παραδείγµατος χάρη
"ΜΙΜΙΚΟΣ", "ΤΕΟΚΑΡ", "ΒΑΜΒΑΚΟΥΡΓΕΙΑ ΒΟΛΟΥ", "∆ΙΕΘΝΗΣ
ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑ ΕΝ∆ΥΜΑΤΩΝ" κλπ., έχουµε τις ∆ΕΚΟ οι
περισσότερες εκ των οποίων επιβιώνουν µε αιµατηρή στήριξη των
Ελλήνων φορολογουµένων και του ελληνικού λαού. Είπαµε ότι
αυτές οι επιχειρήσεις χρέωσαν µε τρεισήµισι τρισεκατοµµύρια
(3.500.000.000.000) δραχµές έλλειµµα τον ελληνικό λαό. Εξάλλου
για τρεις µόνο επιχειρήσεις, ΟΣΕ, ΟΑΣΑ και ΟΑΕ, έως το 1998 για
κεφάλαιο επτακοσίων δισεκατοµµυρίων (700.000.000.000)
δραχµών είχαν χρεώσει τους 'Ελληνες φορολογουµένους µε
εννιακόσια δισεκατοµµύρια (900.000.000.000) δραχµές.

Επίσης για φέτος µόνο ο δηµοσιονοµικός δανεισµός των δηµοσίων
επιχειρήσεων θα φθάσει το ποσό του µισού, περίπου,
τρισεκατοµµυρίου (500.000.000.000) δραχµών.
Εκτός, όµως, του τι κοστίζουν αυτές οι προβληµατικές επιχειρήσεις
υπάρχει και µία άλλη διάσταση. Η ∆ΕΗ για παράδειγµα, η οποία
είναι µία κερδοφόρος επιχείρηση, µε κέρδη σαράντα τρία
δισεκατοµµύρια (43.000.000.000) δραχµές, έχει λίγο λιγότερα κέρδη
από µία ανάλογη επιχείρηση του ιδιωτικού τοµέα, που δεν είναι
µονοπωλιακή και που έχει εκατό φορές λιγότερο επενδεδυµένο
κεφάλαιο.
Υπάρχουν, λοιπόν, οι ∆ΕΚΟ και υπάρχουν επίσης και οι
πολυεθνικές επιχειρήσεις οι οποίες είτε ήδη έχουν φύγει από την
Ελλάδα είτε είναι στις προθέσεις τους να φύγουν από την Ελλάδα.
Τα παραδείγµατα της "GOOD YEAR" και της "PIRELLI" είναι
εξόχως διδακτικά. Πρόσφατα δηµοσιεύτηκε συνέντευξη στον
έγκριτο "ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΟ ΤΑΧΥ∆ΡΟΜΟ" γενικού διευθυντού µεγάλης
εταιρείας η οποία επανεξετάζει τη στάση της στην Ελλάδα και είπε
ότι µπορεί η επιχείρησή του µε 30% λιγότερο κόστος στην Τουρκία,
35% λιγότερο κόστος στη Βουλγαρία και 30% λιγότερο κόστος σε
άλλες χώρες της συνοχής, να παράξει τα ίδια ακριβώς προϊόντα.
'Εχει λεχθεί -και είναι ασφαλώς αλήθεια- ότι µε εξαίρεση την κινητή
τηλεφωνία δεν έχει πραγµατοποιηθεί καµία άλλη µεγάλη επένδυση
στην Ελλάδα τα τελευταία χρόνια. Προκύπτει άλλωστε αυτό και από
την παρακολούθηση του δείκτη της ανεργίας. Αυτή είναι η καλύτερη
απάντηση για το αν υπάρχει ανάπτυξη στην Ελλάδα ή αν δεν
υπάρχει. Παρακολουθήστε λίγο το δείκτη της ανεργίας. Σύµφωνα µε
τα επίσηµα δικά σας στοιχεία η ανεργία είναι 10%. Με βάση τα
στοιχεία του Ευρωπαϊκού Παρατηρητηρίου η ανεργία είναι 14%.
∆εν ξέρω, φυσικά, πόση σηµασία έχουν τα επί τοις εκατό για τους
'Eλληνες πολίτες, σηµασία έχει, κύριε Πρωθυπουργέ, ότι η ανεργία
έχει χτυπήσει την πόρτα όλων των ελληνικών σπιτιών, σηµασία έχει
ότι µε αυτήν την πολιτική δηµιουργείται ένα σώµα απογοητευµένων
ανθρώπων, που είναι βόµβα στην κοινωνική συνοχή, σηµασία έχει,
ότι µε αυτήν την πολιτική που ακολουθείτε δηµιουργείται µια
Ελλάδα ανέργων, αµόρφωτων και γηρασµένων ανθρώπων. Γι'αυτό,
δεν θα είσαστε υπόλογοι µόνο στις επόµενες εκλογές, αλλά θα
είσαστε υπόλογοι σε όλες τις επόµενες γενιές.
Ποια είναι η λύση. 'Εχουµε βαρεθεί, αλλά δεν θα κουραστούµε να το
λέµε. Συµµαζέψτε τις δαπάνες, σταµατείστε τις σπατάλες, ανοίξτε
την αγορά, τολµήστε αποκρατικοποιήσεις, θεσµικές παρεµβάσεις,
διαρθρωτικές αλλαγές και επιτέλους σταµατείστε να αντιµετωπίζετε
τους 'Ελληνες πολίτες σαν κινούµενα χιλιάρικα που πρέπει να
φορολογηθούν.
"Πώς να περικόψουµε τις δαπάνες" είναι ο ισχυρισµός, "από την
ώρα που στο σύνολό τους είναι ανελαστικές"; Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, δεν υπάρχουν ελαστικές και ανελαστικές δαπάνες,
υπάρχουν µεγέθη, τα οποία είναι απαραίτητα σε µία οικονοµία και
µεγέθη που δεν είναι απαραίτητα σε µία οικονοµία. Από τις δαπάνες
άλλωστε φαίνεται πραγµατικά ποιες είναι οι προτεραιότητες που
κάθε κόµµα και συνεπώς κάθε κυβέρνηση δίνει στην οικονοµία.
Από τη σύνθεση των δαπανών του προϋπολογισµού σας άλλωστε,
γίνεται εύκολα αντιληπτό, χωρίς να χρειάζεται καµία επιπλέον
µελέτη ότι ούτε τα προγράµµατα συγχωνεύσεων έχουν προχωρήσει
ούτε τα προγράµµατα των διαρθρωτικών αλλαγών ούτε τα
προγράµµατα των αποκρατικοποιήσεων. ∆ιότι όταν το 80% των
δαπανών σας στη σύνθεσή του παραµένει το ίδιο, 35% για µισθούς,
30% για τόκους και 15% για τα ασφαλιστικά ταµεία, τότε για ποια
αναδιάρθρωση µιλάµε, για ποιες συγχωνεύσεις µιλάµε, για ποιες
εξυγιάνσεις µιλάµε;
Υποτίθεται για παράδειγµα, ότι στόχος της Κυβέρνησης ήταν η
µείωση του αριθµού των δηµοσίων υπαλλήλων, συνεπώς και των
κονδυλίων που αφορούν τους µισθούς και αργότερα τις συντάξεις.
Θυµάστε, φαντάζοµαι, τους λόγους τόσο των κυρίων Υπουργών
εδώ, όσο και του κυρίου Πρωθυπουργού, θυµάστε τις δεσµεύσεις
που έκαναν στην Εθνική Αντιπροσωπεία, ότι πέντε φεύγουν, ένας
µπαίνει κλπ.
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'Ερχεται, λοιπόν, ο φετινός Προϋπολογισµός λέει ότι, πέραν πάσης
αναλογίας υπάρχουν τέσσερις χιλιάδες παραπάνω δηµόσιοι
υπάλληλοι. Αυτή η δαπάνη δεν µπορούσε να περικοπεί; Σε
πρόσφατο συνέδριο που διοργανώθηκε στην Αθήνα µε θέµα "Υγεία,
σήµερα και αύριο" ο δικός σας Γραµµατέας Κοινωνικών
Ασφαλίσεων είπε ότι οι ασφαλιστικοί οργανισµοί επιδοτούνται µε
1,5 τρισεκατοµµύρια δραχµές από το κράτος, προκειµένου να
εξασφαλίσουν τα απαραίτητα στους 'Ελληνες ασφαλισµένους και τα
περισσότερα κονδύλια από αυτά και πάντως ένα ποσοστό σίγουρα
της τάξεως του 30% θα µπορούσε να περικοπεί. Γιατί δεν το
περικόψατε;
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Α'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ Ν. ΚΡΗΤΙΚΟΣ)
Αναφέροµαι σε δύο χαρακτηριστικές υποθέσεις, από ένα σύνολο
πάρα πολλών άλλων, που είναι ενδεικτικές για την αντίληψη των
δαπανών. Την µεν πρώτη, τους τέσσερις χιλιάδες δηµοσίους
υπαλλήλους, την κρίνατε µεν ενδεχοµένως πολιτικά ωφέλιµη φέτος,
αλλά του χρόνου αυτή η δαπάνη θα κριθεί επίσης ως ανελαστική
και κατ'αυτόν τον τρόπο δεν πρόκειται ποτέ να περικοπεί καµία
δαπάνη στην Ελλάδα.
'Οσον αφορά τη δαπάνη των ασφαλιστικών ταµείων, αποδεικνύεται
ότι µία δαπάνη την οποία εσείς θεωρείτε ανελαστική, οι ίδιοι οι
χειριστές των δαπανών, οµολογούν µε τις δηλώσεις τους, ότι τελικά
δεν είναι. Γιατί δεν βάζετε ένα µέτρο σε όλο αυτό το σύστηµα;
Το συµπέρασµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ότι, εκτός
ελαχίστων, οι δηµόσιες δαπάνες δεν αποτελούν προϊόν
παραγωγικού σχεδιασµού. Ελάχιστες από αυτές γίνονται επειδή
αντιστοιχούν πραγµατικά σε κάποιο αναµενόµενο όφελος για την
ελληνική οικονοµία. Οι περισσότερες γίνονται είτε επειδή έτσι
είθισται, είτε επειδή έτσι βολεύει την Κυβέρνηση είτε γιατί
εντάσσονται σε ένα συνολικότερο σχέδιο πολιτικού οφέλους από το
οποίο αναµένει η Κυβέρνηση κάποια στιγµή τα αποτελέσµατά του.
Πέραν, όµως, των παραδειγµάτων που ανέφερα, υπάρχει εδώ ένα
συνολικότερο θέµα που αφορά τις κρατικές προµήθειες και τις
σπατάλες εξ αιτίας αυτών. Είναι γνωστό ότι γύρω από τις κρατικές
προµήθειες του δηµοσίου, οι οποίες µαζί µε τις προµήθειες της
άµυνας υπερβαίνουν ένα κονδύλιο της τάξεως των τριών
τρισεκατοµµυρίων, έχει αναπτυχθεί ένα τεράστιο σύστηµα
διαπλοκής.
'Ολοι έχουµε ακούσει στην Αίθουσα αυτή καταγγελίες για δαπάνες,
οι οποίες γίνονται χωρίς προδιαγραφές, για προµήθειες οι οποίες
γίνονται χωρίς να πληρούν τις προϋποθέσεις του νόµου και για
διάφορα άλλα. 'Εχετε ποτέ αναλογιστεί, όχι για πόσες ανελαστικές
δαπάνες, αλλά- για τι σπατάλες µιλάµε στις προµήθειες αυτές;
'Εχετε αναλογιστεί τι θα µπορούσε να ωφεληθεί το ελληνικό
δηµόσιο εάν είχε περικόψει το 20% ή 30% από αυτές τις
προµήθειες, τι κοινωνική πολιτική θα µπορούσατε να είχατε
ασκήσει, τι φορολογική πολιτική θα µπορούσατε να είχατε ασκήσει
και πόσα άλλα χρηµατοδοτικά εργαλεία θα µπορούσατε να είχατε
βρει, εάν αυτές οι δαπάνες είχαν µε κάποιο τρόπο µπει σε κάποια
σειρά;
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν η µείωση των δαπανών και η
περιστολή της δηµόσιας σπατάλης είναι απαραίτητα, είναι εξίσου
απαραίτητο να µειωθεί το πραγµατικό µέγεθος του κράτους, να
ληφθούν όλα τα αναγκαία διαρθρωτικά µέτρα που θα επιτρέψουν το
άνοιγµα της οικονοµίας και των αγορών και που θα επιτρέψουν
στην Ελλάδα να έχει µια διαφορετική προοπτική.
'Οταν η κρίση χτύπησε την πόρτα της Ρωσίας το ∆ιεθνές
Νοµισµατικό Ταµείο απευθυνόµενο στη ρωσική κυβέρνηση της είπε
"αποκρατικοποιήστε τα πάντα, όλους τους τοµείς της οικονοµίας".
'Οταν όµως η κρίση χτύπησε την πόρτα της Ιαπωνίας το ίδιο
∆ιεθνές Νοµισµατικό Ταµείο είπε στην ιαπωνική κυβέρνηση
"κρατικοποιήστε την πρώτη τράπεζα που θα πέσει έξω". Γιατί; Είναι
τρελλοί εκεί στο ∆ιεθνές Νοµισµατικό Ταµείο; 'Οχι. Πρέπει πάντα να
υπάρχει µία υγιής αναλογία ανάµεσα στο δηµόσιο και στον ιδιωτικό
τοµέα, µία τέτοια αναλογία η οποία ούτε την κοινωνική συνοχή να
µπορεί να έχει στο περιθώριο ούτε όµως και την παραγωγική
µηχανή της κάθε χώρας να εµποδίζει.

Ο λόγος, λοιπόν, για τον οποίο οι αποκρατικοποιήσεις πρέπει να
γίνονται είναι ένας: Αποτελεσµατικότητα. Αποτελεσµατικότητα στις
σχέσεις κράτους-πολίτη, αποτελεσµατικότητα στη διαχείριση των
πόρων της οικονοµίας, αποτελεσµατικότητα στο ευρύτερο κύκλωµα
της οικονοµίας. Και αυτή η αποτελεσµατική διαχείριση των πόρων
είναι αυτή που µπορεί να δώσει λύσεις.
Αν εµείς επιµένουµε ότι µία οικονοµική πολιτική για να είναι
αξιόπιστη πρέπει κατ' αρχήν να ξεκινάει από τη µείωση του µεγάλου
µεγέθους του κράτους και από τον περιορισµό αυτού του µεγέθους,
είναι ακριβώς γι' αυτό. Είναι γιατί η σχέση δηµόσιου και ιδιωτικού
τοµέα βαραίνει απελπιστικά υπέρ του δηµόσιου τοµέα. Και αυτός
γνωρίζετε πολύ καλά ότι είναι η πηγή όλων των ελλειµµάτων και
των προβληµατων της ελληνικής οικονοµίας. Είναι διότι "µεγάλο
κράτος" σηµαίνει µεγάλα ελλείµµατα, σηµαίνει µεγάλο χρέος,
σηµαίνει µεγάλο πληθωρισµό, σηµαίνει µεγάλη φορολογία, σηµαίνει
µικρή εισοδηµατική πολιτική.
Είναι γιατί "µεγάλο κράτος" δεν σηµαίνει µεταφορά πόρων από τους
οικονοµικά ευπορότερους στους οικονοµικά ασθενέστερους, αλλά
γιατί σηµαίνει µεταφορά δύναµης από τους πολιτικά ασθενέστερους
στους πολιτικά ισχυρότερους και τις συντεχνίες τους. Αυτό δηλαδή
που ζούµε σήµερα στις µέρες µας.
Τι µπορεί να επιτευχθεί µε τη µείωση του µεγάλου µεγέθους του
κράτους; Γιατί η Νέα ∆ηµοκρατία σταθερά τάσσεται υπέρ αυτού του
σκοπού;
Τράπεζα Πειραιώς: Αποκρατικοποιήθηκε από τις κυβερνήσεις της
Νέας ∆ηµοκρατίας το 1993. Μέσα σε πέντε χρόνια αύξησε το
σύνολο των εργαζοµένων από διακόσιους σε επτακόσιους πενήντα
περίπου, δηλαδή το υπερτριπλασίασε, το σύνολο του ενεργητικού
της κατά τριάντα φορές, από είκοσι δισεκατοµµύρια σε εξακόσια, τα
κέρδη της από αρνητικά σε είκοσι δισεκατοµµύρια ενώ αυτή η µικρή
τράπεζα εξελίχθηκε σε όµιλο επιχειρήσεων, η οποία στη συνέχεια
εξαγόρασε και άλλη µικρή τράπεζα, τη Μακεδονίας - Θράκης, µία
ξένη και πρόσφατα συγχωνεύτηκε µε άλλη µία ελληνική τράπεζα,
την τράπεζα Χίου και κατάφερε να εξελιχθεί σε έναν πολύ µεγάλο
όµιλο επιχειρήσεων.
Αναλογιστείτε κατ' αρχήν τι ζηµιές απέφυγε το κράτος απ' αυτήν τη
διαδικασία. Αναλογιστείτε επίσης πόσες νέες θέσεις εργασίας
δηµιουργήθηκαν, πόσα εισοδήµατα δόθηκαν, τι κέρδισε το κράτος
απ' αυτήν την αυξηµένη φορολόγηση. Αναλογιστείτε τι συνεισέφερε
αυτή η διαδικασία στον τραπεζικό ανταγωνισµό και στο ελληνικό
τραπεζικό σύστηµα.
Το παράδειγµα της Πειραιώς, αν η Κυβέρνηση της Νέας
∆ηµοκρατίας δεν είχε βίαια πέσει το 1993, θα είχε επεκταθεί και θα
ίσχυε το ίδιο και για τις αστικές συγκοινωνίες και για το Ολύµπικ
Κέτερινγκ και σήµερα θα µιλούσαµε για µία πολύ διαφορετική
Ελλάδα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Και ο ΟΤΕ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΟΥΛΓΑΡΑΚΗΣ: Γιατί το κόµµα µας υποστηρίζει το
άνοιγµα των αγορών και των επαγγελµάτων; Στις προστατευόµενες
ακτοπλοϊκές γραµµές του Αιγαίου για παράδειγµα το µίλι κοστίζει
στους επιβάτες δέκα φορές παραπάνω απ' ότι κοστίζει στην
ελεύθερη αγορά Πάτρας-Αγκόνα. Το εισιτήριο για ένα αυτοκίνητο
που ταξιδεύει Ραφήνα-Μύκονο µε επιστροφή στοιχίζει τριάντα
χιλιάδες πεντακόσιες περίπου δραχµές και τα µίλια είναι εξήντα
πέντε. Για το ίδιο αυτοκίνητο τα τετρακόσια σαράντα παραπάνω
µίλια που είναι η απόσταση Πάτρας-Αγκόνα µε επιστροφή
κοστίζουν πεντέµισι χιλιάδες (5.500) δραχµές φθηνότερα. Επίσης το
δροµολόγιο Πειραιάς-Ηράκλειο είναι εκατόν εβδοµήντα πέντε µίλια.
Το κόστος είναι επτακόσιες ενενήντα (790) δραχµές ανά µίλι ενώ το
ανάλογο κόστος Πάτρας-Αγκόνα, που είναι τριακόσια τριάντα µίλια
πιο µακρινή διαδροµή είναι πεντακόσιες σαράντα πέντε (545)
δραχµές φθηνότερο.
Αναλογιστείτε τι σηµαίνουν αυτά τα µεγέθη στο κόστος των
προϊόντων που διακινούνται, ρωτήστε δε να σας πουν όσοι
γνωρίζουν για την ποιότητα των παρεχοµένων υπηρεσιών.
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Αρκεί να αναλογιστεί κανείς ότι για να ταξιδέψει κανείς Αύγουστο
στο Αιγαίο πρέπει οπωσδήποτε να έχει κάποιου είδους µέσο.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι λόγοι για τους οποίους πρέπει να
προχωρήσουν οι αποκρατικοποιήσεις και το άνοιγµα των αγορών
φαίνεται ότι δεν είναι για όλους στην Αίθουσα αυτή απολύτως
σαφείς. Είναι αντιθέτως απολύτως προφανές γιατί δεν προχωράµε.
Γιατί φυσικά η Κυβέρνηση δεν µπορεί να ισχυριστεί ότι προχωρούν
όταν ανακοίνωσε µετά την υποτίµηση έναν αριθµό, µία
αποκρατικοποίηση το µήνα και δεν ξέρω πόσες συγχωνεύσεις το
µήνα και δεν έχει προχωρήσει σε τίποτα.
Περίπτωση Τράπεζας Κρήτης. Η πώληση έγινε µε χίλια ζόρια, µε τα
γνωστά προβλήµατα και µετά από δύο απόπειρες.
Περίπτωση Μακεδονίας-Θράκης. Το κράτος αποδεικνύεται
αφερέγγυος συνοµιλητής αφού έχει εγγράψει στον ισολογισµό της
τέσσερα δισεκατοµµύρια κέρδη -και µάλιστα είχε µοιράσει και
µέρισµα την προηγούµενη χρονιά- και όταν πέρασε στον ιδιωτικό
τοµέα ανακαλύφθηκαν τέσσερα δισεκατοµµύρια ζηµιές.
Περίπτωση των Ελληνικών Πετρελαίων. Και πάλι το κρατος
αποδεικνύεται αφερέγγυος συνοµιλητής όταν έχει ξεκινήσει τη
διαδικασία της χρηµατιστηριακής διαπραγµάτευσης χωρίς να έχουν
παραδοθεί οι µετοχές του σε 'Ελληνες επενδυτές, ενώ είχαν
παραδοθεί στους ξένους επενδυτές, µε αποτέλεσµα διακριτική
µεταχείριση και ζηµιά.
Περίπτωση της Ιονικής. Το φιάσκο των φιάσκων, που παρέσυρε και
την πορεία του ελληνικού Χρηµατιστηρίου και ασφαλώς κατάφερε
και την εικόνα της ελληνικής οικονοµίας στο εξωτερικό να
αλλοιώσει.
Περίπτωση των ΕΛΠΕ. Και πάλι εµφανίζεται η µισή Κυβέρνηση
κατά τη διάρκεια της κατάθεσης του Προϋπολογισµού οι µισοί να
λένε ότι πρέπει να αποκρατικοποιηθούν και να δοθεί και άλλο
πακέτο µετοχών στο Χρηµατιστήριο και η υπόλοιπη Κυβέρνηση να
µη δοθούν και έτσι να εξελίσσεται η περίπτωση των ΕΛΠΕ σε µία
εσωκοµµατική διαµάχη µε απρόβλεπτες εξελίξεις.
Και τέλος η περίπτωση των ΚΑΕ, στην οποία, αφού αρνήθηκε την
προσφορά των ενενήντα τριών δισεκατοµµυρίων (93.000.000.000)
δραχµών από ένα όµιλο επιχειρήσεων, δέχθηκε µετά από λίγους
µήνες προσφορά του ιδίου οµίλου επιχειρήσεων της τάξεως των
ογδόντα ένα δισεκατοµµυρίων (81.000.000.000) δραχµών,
ενέγραψε τα κονδύλια αυτά στον Προϋπολογισµό. Πριν από
κάποιες µέρες διαπιστώσαµε ότ αυτή η διαδικασία κηρύχθηκε
άγονος και αντιλαµβάνεσθε ότι αν κάτι έχει αυτή η Κυβέρνηση να
επιδείξει στις αποκρατικοποιήσεις, δεν είναι τίποτε άλλο παρά ένα
φιάσκο, µία αποτυχία και µία συστηµατική ανικανότητα να µπορέσει
να προχωρήσει συνολικά το πρόγραµµα των διαρθρωτικών
αλλαγών.
Γιατί όµως συµβαίνουν όλα αυτά; Αυτά συµβαίνουν διότι αυτή η
πολιτική είναι προφανώς στον αντίποδα της πολιτικής την οποία
τόσα χρόνια έχετε υιοθετήσει. Είναι πολιτική στην οποία ποτέ δεν
πιστέψατε, δεν ταιριάζει στην ιδεολογία σας και την οποία σε τελική
ανάλυση δεν αντέχετε. Πρέπει επιτέλους να συνειδητοποιήσετε ότι
σε όλες τις ανεπτυγµένες οικονοµίες σήµερα συζητούνται σε
εβδοµαδιαία βάση διακόσιες µε διακόσιες πενήντα διαφορετικές
περιπτώσεις αποκρατικοποιήσεων, συγχωνεύσεων και διαφόρων
συνενώσεων. Και από αυτές τις διακόσιες µόνο 10% µε 15%
βρίσκει τελικά το δρόµο του. 'Οταν λοιπόν συµβαίνουν αυτά δεν
είναι δυνατόν να συνεχίζετε να µην καταλαβαίνετε ότι πρέπει κάποια
στιγµή να υιοθετήσετε µια διαδικασία ώστε αυτές οι µέθοδοι να µην
καταλήγουν σε φιάσκο ή σε σκάνδαλο.
Κατατέθηκε από τη Νέα ∆ηµοκρατία µία πρόταση για τις
αποκρατικοποιήσεις. ∆εν την θέλετε; Εντάξει. ∆ιαβάστε την
τουλάχιστον, θα ωφεληθείτε απ' αυτήν.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ιστορική µετάβαση στην Ευρώπη
που θέλουµε και στην Ελλάδα που αξίζουµε δεν µπορεί να γίνει
ούτε µε λογιστικά τερτίπια ούτε επίσης µε ασκήσεις επί χάρτου.
Είναι άλλωστε αφελές σε µία εποχή που κύριο χαρακτηριστικό είναι
η παγκοσµιοποίηση δηλαδή η υπερεθνική κινητικότητα κεφαλαίων,
προϊόντων και ανθρώπινου δυναµικού η όλη διαδικασία που
συνθέτει αυτή µία πρωτόγνωρη γεωγραφία πλούτου και ανάπτυξης,

να θεωρούµε ότι ο συναισθηµατισµός, οι κοµµατικές αγκυλώσεις ή
τα τρικ αποτελούν µέρος του συστήµατος. Είναι συνεπώς επείγον
να προχωρήσουν βαθιές µεταρρυθµίσεις οι οποίες να αλλάξουν το
πρόσωπο της ελληνικής κοινωνίας, να αλλάξουν συνολικά το
πρόσωπο του ελληνικού κράτους. Χρειάζεται σταδιακά και πάντα
σταθερά να δηµιουργηθεί από την αρχή ένα νέο ελληνικό κράτος µε
λίγους νόµους, απλούς, ευέλικτους που να εφαρµόζονται.
Σηµειώστε, ότι σύµφωνα µε µελέτη του Κέντρου ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης τα τελευταία δεκαεννέα χρόνια έχουν ψηφιστεί σαράντα
ένα χιλιάδες νόµοι, προεδρικά διατάγµατα και διάφορες πράξεις
νοµοθετικού περιεχοµένου. Λίγες διαδικασίες και απλές
γραφειοκρατικές ρυθµίσεις. Σηµειώστε ότι για την απλή άδεια ενός
περιπτέρου χρειάζονται δεκαεπτά διαφορετικά έγγραφα, λίγοι
δηµόσιοι υπάλληλοι αλλά υψηλόµισθοι αδιάφθοροι, και
ακοµµάτιστοι. Σε αυτό νοµίζω ότι δεν χρειάζεται να προσθέσω
τίποτα, τα ξέρουµε όλοι.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µπορούσα να αναφερθώ
αναλυτικά στα αποτελέσµατα της αθόρυβης και εργώδους
προσπάθειας της Νέας ∆ηµοκρατίας, η οποία φυσικά λόγω των
τελευταίων εξελίξεων έχει επιταχυνθεί, που αφορούν τις
απαραίτητες για τη χώρα µας θεσµικές µεταβολές στη ∆ηµόσια
∆ιοίκηση, τη φορολογία, την παραγωγικότητα των κρατικών
δαπανών, την αγορά εργασίας, την αναµόρφωση του εκπαιδευτικού
συστήµατος. Για όλα αυτά θα µιλήσουν µε αρκετή σαφήνεια άλλοι
συνάδελφοί µου που θα µε διαδεχτούν στο Βήµα αυτό.
Θέλω µόνο να σταθώ σε µία πρόταση την οποία εµείς στη Νέα
∆ηµοκρατία τη θεωρούµε σηµαντική όχι µόνο διότι µπορεί να έχει
θετικά αποτελέσµατα στην οικονοµία, αλλά κυρίως γιατί η εφαρµογή
της είναι σε θέση να αποκαταστήσει την κλονισµένη εµπιστοσύνη
της σχέσης πολιτείας-πολίτη.
Η νέα πρόταση που η Νέα ∆ηµοκρατία καταθέτει σήµερα -αυτή,
υπό τον τίτλο "δεν έχετε πρόγραµµα", όπως συνήθως λέτε- µε
σκοπό να εφαρµοστεί αύριο, είναι η σταδιακή στοχοποίηση των
επιµέρους δράσεων και συνεπώς του συνόλου της οικονοµίας κατά
τα πρότυπα Bench Marcking.
Η στοχοποίηση είναι ένα πρακτικό εργαλείο µέτρησης και
βελτίωσης των µεγεθών και διαδικασιών της οικονοµίας που
εφαρµόζεται σήµερα µε µεγάλη επιτυχία από φορείς όπως ο ΟΟΣΑ,
το WORLD ECONOMIC FORUM, το ΙΝΤΕRNATIONAL INSTITUT
OF MANAGMENT αλλά και από χώρες όπως η ∆ανία και η
Ολλανδία. Σύµφωνα µε αυτήν τη µέθοδο τίθενται ενώπιον των
πολιτών σαφείς και συγκεκριµένοι στόχοι υπό τη µορφή δεικτών
αλλά και ποσοστών αποτελεσµατικότητας για κάθε τοµέα δράσης
του κράτους ξεχωριστά. Οι δείκτες αυτοί παρακολουθούνται και
δηµοσιοποιούνται κάθε χρόνο σε ειδική έκθεση που κατατίθεται
παράλληλα µε τον προϋπολογισµό.
Θα γνωρίζουν συνεπώς οι πολίτες όχι µόνο τα µακροοικονοµικά
µεγέθη που ούτως ή άλλως είναι σχετικά και ασαφή αλλά θα
γνωρίζουν για παράδειγµα τον αριθµό των περαιωθεισών
φορολογικών υποθέσεων ανά αρµόδιο υπάλληλο ∆ΟΥ, αλλά και το
στόχο που έχει τεθεί και τι είναι αυτό που θα περιµένουν τα
επόµενα χρόνια. Θα γνωρίζουν παραδείγµατος χάρη τον αριθµό
των διακοµιδών του ΕΚΑΒ σε σχέση µε τον αριθµό των
ασθενοφόρων και τα γενικά έξοδα της υπηρεσίας αλλά τους
στόχους που έχουν τεθεί.
Θα γίνει, δηλαδή, µία οριοθέτηση µιας µεγάλης σειράς στόχων και η
δηµιουργία ενός πλούσιου πλέγµατος δεικτών που θα δηµιουργούν
µία σχέση αξιοπιστίας πολιτείας-πολίτη δηλαδή µία σχέση που θα
πρέπει ξανά να ανοικοδοµηθεί.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι µε απόλυτη συναίσθηση των
ιστορικών στιγµών που ζούµε στην αρχή του αιώνα αισθανόµαστε
την ανάγκη να απευθυνθούµε από το Βήµα της Εθνικής
Αντιπροσωπείας στον ελληνικό λαό και να τον διαβεβαιώσουµε ότι
η  παράταξη  η  οποία  βοήθησε  στο  να  αποκατασταθεί  η
δηµοκρατία  στις  αρχές  της  δεκαετίας  του  1970,  η  παράταξη
που  έβαλε  τη  χώρα  στην  Ευρώπη  στις  αρχές  της  δεκαετίας
του  1980,  η  παράταξη  που  άνοιξε  το  δρόµο  στην  ελεύθερη
οικονοµία  των  επιλογών  στις  αρχές  της  δεκαετίας  του  1990,
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είναι και σήµερα έτοιµη στις αρχές της νέας δεκαετίας να χαράξει το
νέο δρόµο για να περάσει η Ελλάδα.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Πρόεδρος
της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ)
Ο ελληνικός λαός άλλωστε έχει ήδη αποφασίσει ότι ο κύκλος των
παλιών κυβερνήσεων κλείνει και ότι µια νέα περίοδος για τη χώρα
αρχίζει. Ο ελληνικός λαός έχει ήδη αποφασίσει ότι το τέλος του
αιώνα σηµατοδοτείται και το τέλος των προσώπων και των
κυβερνήσεων που διαχειρίστηκαν τη µεταπολίτευση και τις κρίσεις.
Ο ελληνικός λαός γνωρίζει ότι η Νέα ∆ηµοκρατία σήµερα αποτελεί
τον άριστο συνδυασµό της ώριµης εµπειρίας αλλά και της ορµής
που εξασφαλίζει το νέο, το καινούριο, το καθαρό, το έντιµο.
Υπάρχει τέλος κάτι που πρέπει να το γνωρίζετε και εσείς, κύριε
Πρωθυπουργέ. Η µόνη περίπτωση να µην κερδίσει τις εκλογές η
Νέα ∆ηµοκρατία όποτε και αν αυτές γίνουν, είναι να µη γίνουν
εκλογές. Ευχαριστώ.
(Παρατεταµένα χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας
∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο εισηγητής του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Γκατζής έχει το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Κύριοι Βουλευτές όλοι γνωρίζουµε ότι ο
κρατικός Προϋπολογισµός είναι το σοβαρότερο από τα θέµατα µε
το οποίο ασχολείται η Εθνική Αντιπροσωπεία. 'Οµως, είµαστε
υποχρεωµένοι να σταθούµε σε ένα παγκόσµιας σηµασίας θέµα.
Από χθες τα µεσάνυχτα γινόµαστε µάρτυρες µιας νέας εγκληµατικής
επιδροµής των ΗΠΑ και της Αγγλίας κατά του ΙΡΑΚ που στοιχίζει τη
ζωή σε απεριόριστο αριθµό πολιτών. Το καινούριο σ' αυτές τις νέες
δολοφονικές ενέργειες είναι ότι γίνονται χωρίς καν τα τυπικά
προσχήµατα. Παραµερίζεται προκλητικά ακόµα και αυτό το
αποδυναµωµένο Συµβούλιο Ασφαλείας για να επιβληθεί ετσιθελικά
η νέα τάξη των Αµερικάνων και των συµµάχων τους.
Η ελληνική Κυβέρνηση αντί να καταδικάσει τη γκαγκστερική επίθεση
κατά του Ιράκ, µε την ανακοίνωσή της προσπαθεί να βγάλει λάδι τις
ΗΠΑ και την Αγγλία. Η στάση αυτή την καθιστά συνένοχη στο
εξελισσόµενο έγκληµα, την ίδια στιγµή που άλλες χώρες
προσχωρούν σε κατηγορηµατική καταδίκη, όπως η Ρωσία, η Κίνα
και εκφράζουν την αντίθεσή τους και παίρνουν σαφείς αποστάσεις,
όπως η Γαλλία και η Ιταλία.
Εµείς, το Κ.Κ.Ε, ζητάµε έστω και τώρα να υπάρξει στροφή από την
Ελληνική Κυβέρνηση, να καταδικάσει απερίφραστα την αυθαίρετη,
παράνοµη και εγκληµατική επιδροµή, να ζητήσει να σταµατήσει
άµεσα κάθε παραπέρα επιθετική ενέργεια, να δηλώσει ότι δεν θα
υπάρξει καµία άµεση ή έµµεση ελληνική συµµετοχή και να
εξασφαλίσει ότι δεν θα χρησιµοποιηθεί µε κανέναν τρόπο το
ελληνικό έδαφος για τη στήριξη των στρατιωτικών δυνάµεων και
επιδροµέων. Μόνο µία τέτοια στάση θα είναι σύµφωνη µε τα
αισθήµατα του ελληνικού λαού και θα ανταποκρίνεται στους
κανόνες τους ∆ιεθνούς ∆ικαίου.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Επί του Προϋπολογισµού είναι
αυτό;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Τέλος, κύριε Πρόεδρε, ζητάµε να
ενεργοποιηθούν οι διατάξεις του άρθρου 142 -και για σας, κύριε
Γεωργακόπουλε, το λέω- παράλληλα του Κανονισµού της Βουλής,
για να υπάρξει από τον Πρωθυπουργό υπεύθυνη ενηµέρωση στο
Κοινοβούλιο αύριο πριν την έναρξη της συζήτησης του
Προϋπολογισµού.
Κύριε Πρόεδρε, µας κατέθεσαν οι επιτροπές ειρήνης ένα ψήφισµα,
το οποίο καταθέτω.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γκατζής καταθέτει για τα Πρακτικά
το προαναφερθέν ψήφισµα, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και
Πρακτικών της Βουλής).
Και είναι οι µόνες οργανώσεις οι οποίες µε την πρωτοβουλία τους,
την αντίδρασή τους, έσωσαν ευτυχώς τα δηµοκρατικά αισθήµατα
και την τιµή του ελληνικού λαού.
Τώρα όσον αφορά τον Προϋπολογισµό: Κυρίες και κύριοι
Βουλευτές µε το νέο Προϋπολογισµό για µία ακόµα φορά η

Κυβέρνηση επέδειξε παρά το ηχηρό µήνυµα των δηµοτικών και
νοµαρχιακών εκλογών την αδιέξοδη για τον τόπο εµµονή της να µην
αποστεί ούτε κεραίας από τις αντιλαϊκές επιλογές της και να βαδίσει
αταλάντευτα προς το στόχο της Ο.Ν.Ε. Και αυτός ο κρατικός
Προϋπολογισµός είναι βαθιά ταξικός, είναι Προϋπολογισµός
σκληρότατης µονόπλευρης λιτότητας, έντασης της φτώχειας για
τους πολλούς, ενίσχυσης και διεύρυνσης του πλούτου για τους
λίγους. Είναι Προϋπολογισµός που επιβάλλει φόρους για το λαό,
κέρδη για την πλουτοκρατία, κοινωνικά άδικος για τα φτωχά και
µεσαία στρώµατα, καταστροφικός για την οικονοµία και τη χώρα.
Και δεν θα µπορούσε να είναι διαφορετικά, αφού η Κυβέρνηση
θεωρεί ότι ο Προϋπολογισµός τους 1999 είναι ενταγµένος στα
αυστηρά πλαίσια που έχουν διαµορφώσει από κοινού η Κυβέρνηση
µε τους ιθύνοντες των Βρυξελλών, µε το πρόγραµµα σύγκλισης και
τα κριτήρια ένταξης στην Ο.Ν.Ε.
Παραδίδοντας τον κρατικό Προϋπολογισµό στη Βουλή ο Υπουργός
Εθνικής Οικονοµίας τόνισε µεταξύ άλλων τα εξής: "Επιδιώκουµε να
καταρτίσουµε έναν Προϋπολογισµό ένταξης στην Ο.Ν.Ε, ο οποίος
επισφραγίζει τη σειρά των προηγούµενων προϋπολογισµών
σύγκλισης". Και µόνο, κύριοι Βουλευτές, αυτό το γεγονός και ότι
χαρακτηρίζεται από την Κυβέρνηση κρίσιµος Προϋπολογισµός για
την ένταξη στην Ο.Ν.Ε είναι αρκετό να καταγγελθεί απερίφραστα
και αποφασιστικά.
Με κάθε ευκαιρία τονίζεται τόσο από το ΠΑ.ΣΟ.Κ όσο και από τη
Νέα ∆ηµοκρατία -και όχι µόνο- πως η Ο.Ν.Ε αποτελεί εθνικό στόχο.
'Οµως η Ο.Ν.Ε αποτελεί στόχο του µεγάλου κεφαλαίου της χώρας
και των πολυεθνικών της Ευρώπης, όχι στόχο των εργαζοµένων,
των φτωχών, των µεσαίων λαϊκών στρωµάτων της πόλης και του
χωριού, της µεγάλης πλειοψηφίας του λαού µας που βιώνει στο
πετσί του τις αντιλαϊκές συνέπειες του δήθεν εθνικού στόχου και
που αγωνιστικά σε όλη την επικράτεια ζητά µία άλλη φιλολαϊκή
πολιτική.
Οι επιδιωκόµενοι στόχοι της Κυβέρνησης στην επίτευξη των
ονοµαστικών δεικτών της Ο.Ν.Ε για τη µείωση του πληθωρισµού,
τη µείωση του ελλείµµατος της Γενικής Κυβέρνησης και της
αποκλιµάκωσης του δηµόσιου χρέους θα στηριχθούν και πάλι στη
λιτότητα και στην επιδροµή στα εισοδήµατα των εργαζοµένων.
Τα χρόνια και εκρηκτικά προβλήµατα των µισθωτών, των ανέργων,
των αγροτών, των µικροεπιχειρηµατιών και της νεολαίας όχι µόνο
µπαίνουν στο περιθώριο, αλλά αποτελούν τοµή, στόχους, για την
εκδήλωση της νέας κυβερνητικής επίθεσης. Και δεν είναι µόνο όσα
στερείται και πληρώνει ο ελληνικός λαός µέσα από το λεγόµενο
πρόγραµµα σύγκλισης που υποβαθµίζει το επίπεδο διαβίωσής του.
Η Ο.Ν.Ε θωρακισµένη µε το γερµανικών προδιαγραφών σύµφωνο
σταθερότητας θα επιτείνει τη σκληρή πολιτική λιτότητας χωρίς
ηµεροµηνία λήξης, µε παραπέρα ένταση της ανεργίας, της φτώχειας
και της εξαθλίωσης για το λαό.
Η Ο.Ν.Ε και µαζί η "Ατζέντα 2000", η ΚΑΠ και η ΓΚΑΤ και η
διεύρυνσή τους προς τις χώρες της Κεντρικής και Ανατολικής
Ευρώπης αποτελούν τα βασικά εργαλεία για να διασφαλιστούν τα
καπιταλιστικά κέρδη και να προχωρήσουν οι αντιδραστικές
αναδιαρθρώσεις και προσαρµογές.
Για να γίνουν πιο ανταγωνιστικές οι ευρωπαϊκές πολυεθνικές
περικόπτουν από τους λαούς δικαιώµατα και κατακτήσεις. Οι στόχοι
της παραγωγικότητας και της ανταγωνιστικότητας έχουν σκοπό να
κάνουν πιο στυγνή την εκµετάλλευση, να διατηρήσουν τα
υπερκέρδη σε υψηλά επίπεδα. Οι κυβερνητικές τοποθετήσεις για
βελτίωση του εισοδήµατος είναι παραπλανητικές και άσχετες µε την
πραγµατικότητα αφού και ο νέος Προϋπολογισµός δρα
αναδιανεµητικά εις βάρος των φτωχών.
Με εισοδηµατική πολιτική από τις σκληρότερες της µεταπολίτευσης
και µε αυξήσεις κάτω από τον πληθωρισµό έχουµε παραπέρα
µείωση των πραγµατικών εισοδηµάτων. Η πολιτική καθήλωσης και
δραστικών περικοπών των κοινωνικών δαπανών, οδηγεί σε
παραπέρα υποβάθµιση τους ιδιαίτερα ευαίσθητους τοµείς της
παιδείας, της υγείας, της κοινωνικής πρόνοιας και ασφάλισης, του
πολιτισµού και της αυτοδιοίκησης.
(Στο σηµείο αυτό, την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Α'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ Ν. ΚΡΗΤΙΚΟΣ)
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Με τη σκληρή, άδικη και αντιλαϊκή φορολογική πολιτική αυξάνετε
παραπέρα τα φορολογικά βάρη των µικροµεσαίων εισοδηµάτων,
κύρια µε τη µη τιµαριθµοποίηση της φορολογικής κλίµακας, µε την
αύξηση των αντικειµενικών κριτηρίων και µε την καλύτερη απόδοση
των µέχρι τώρα φορολογικών ρυθµίσεων. Την ίδια ώρα γίνονται οι
πλούσιοι πλουσιότεροι, αφού όπως και τα προηγούµενα χρόνια και
ο νέος προϋπολογισµός όπως είπαµε δρα αναδιανεµητικά υπέρ του
µεγάλου κεφαλαίου.
'Ολη η πολιτική σας, κύριε Υπουργέ, και όλο το θεσµικό πλαίσιο
προσαρµόζεται στο στόχο της ενίσχυσης του µεγάλου κεφαλαίου:
Με τις καταπτώσεις εγγυήσεων του δηµοσίου που ξεπερνούν το
µισό τρισεκατοµµύριο δραχµές το χρόνο. Με τη χορήγηση
εκατοντάδων δισεκατοµµυρίων δραχµών µε τη µορφή κινήτρων και
επιδοτήσεων. Με την καταβολή πάνω από τριάµισι τρισεκατοµµύρια
δραχµές τόκων κύρια στο χρηµατιστηριακό και τραπεζικό κεφάλαιο
για την εξυπηρέτηση του δηµόσιου χρέους. Με τα πολλά
τρισεκατοµµύρια έως τώρα δανεικά και αγύριστα των
χρεοκοπηµένων ιδιωτικών επιχειρήσεων που τόσο κόπτονται όλα
τα κόµµατα της ευρωλατρείας να δώσουν το δηµόσιο να το
ξανανέµονται οι κατά τα άλλα συνεπείς ιδιώτες.
Με τις νόµιµες φοροαπαλλαγές προς τους έχοντες και κατέχοντες,
ρυθµίσεις χρεών κλπ.. Με την εκτεταµένη φοροδιαφυγή και την
αποφυγή είσπραξης των βεβαιωµένων φόρων από τους
µεγαλοκατέχοντες. Με το µεγάλο φαγοπότι των
µεγαλοεπιχειρηµατιών, των µεγαλοεργολάβων και των
µεγαλοπροµηθευτών που λυµαίνονται τις δηµόσιες επενδύσεις και
προµήθειες. Με την προσφορά των φιλέτων των πιο παραγωγικών
µονάδων του δηµόσιου τοµέα και στρατηγικής σηµασίας
επιχειρήσεων στους ιδιώτες δείχνουν καθαρά ποιος κερδίζει και
ποιος χάνει από τον προϋπολογισµό και τη συνολικότερη πολιτική
της Κυβέρνησης.
Η όποια ανάπτυξη επαγγέλεται η Κυβέρνηση δεν λύνει το µεγάλο
και κρίσιµο πρόβληµα της παραγωγικής συρρίκνωσης της χώρας
και οδηγεί σε αύξηση της ανεργίας µιας και οι δηµόσιες επενδύσεις
είναι βασικά προσανατολισµένες σε έργα υποδοµής.
Η Κυβέρνηση προσπαθεί να δηµιουργήσει εικόνα ανάπτυξης,
επικαλούµενη τη µείωση του πληθωρισµού και του ελλείµµατος.
Προσπαθεί να δηµιουργήσει ελπίδες µε την είσοδο της χώρας το
2000 στην ΟΝΕ. Κριτήριο όµως της ανάπτυξης δεν µπορεί να είναι
η πορεία του πληθωρισµού και του ελλείµµατος καθώς και του
δηµόσιου χρέους το οποίο παραµένει σε δυσθεώρητα ύψη. Ούτε οι
αριθµητικοί στόχοι ακόµη και αν δεχθούµε τα νούµερά τους ως
αληθινά, δείχνουν ανάπτυξη από την οποία θα ωφεληθεί ο λαός και
η χώρα µας και όχι µια χούφτα εργολάβοι, βιοµήχανοι,
προµηθευτές, επιχειρηµατίες και αεριτζήδες.
Κριτήρια ανάπτυξης πρέπει να είναι η πορεία και τα µεγέθη της
απασχόλησης και της ανεργίας, η βελτίωση του εισοδήµατος και του
βιοτικού επιπέδου του λαού, η παιδεία, η υγεία, η πρόνοια, η
δηµιουργία καλύτερων συνθηκών δουλειάς και κατοικίας του λαού
µας, η προστασία του περιβάλλοντος και άλλα.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο Γενικός Προϋπολογισµός του 1999
κινείται στην ίδια αντιλαϊκή κατεύθυνση των προηγούµενων χρόνων.
Ενισχύει ακόµα πιο πολύ τις οικονοµικές και κοινωνικές ανισότητες.
Το Κ.Κ.Ε. τον καταψηφίζει επειδή διαφωνεί κατηγορηµατικά όχι
µόνο µ'αυτόν αλλά και µε τη γενικότερη οικονοµική πολιτική της
Κυβέρνησης.
Στην εισοδηµατική πολιτική, κύριοι Βουλευτές, φαίνεται ακριβώς η
αντιλαϊκή πολιτική της Κυβέρνησης. Η σκληρή αντεργατική,
αντιλαϊκή πολιτική που εφαρµόζεται χρόνια τώρα από τις
κυβερνήσεις της Νέας ∆ηµοκρατίας και του ΠΑ.ΣΟ.Κ. και
συνεχίζεται µε τον Προϋπολογισµό χωρίς ηµεροµηνία λήξης, θα
πλήξει ακόµα παραπέρα τους µισθωτούς και συνταξιούχους και τα
άλλα πλατιά λαϊκά στρώµατα.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, για µια ακόµη φορά η εισοδηµατική
πολιτική στα χέρια των κυβερνήσεων της ΟΝΕ και του µεγάλου
κεφαλαίου αποδεικνύεται ιδιαίτερα αποτελεσµατικό εργαλείο για τον
περιορισµό της συµµετοχής των εργαζοµένων στην παραγόµενη

πίτα.
Η τακτική του "αποφασίζοµεν και διατάσσοµεν" στον καθορισµό των
ποσοστών αύξησης στους µισθούς, η εξασφάλιση συµβιβασµένων
συνδικαλιστικών ηγεσιών, που συστηµατικά ακολουθούν τη λογική
και πρακτική του yes man, η πολιτική τροµοκρατίας και η
συµπόρευση των περισσότερων πολιτικών κοµµάτων στο δήθεν
εθνικό στόχο της ΟΝΕ δίνουν τη δυνατότητα µέχρι στιγµής στους
κυβερνώντες να προωθούν και να εφαρµόζουν πολιτική
αναδιανοµής των εισοδηµάτων µε όλο πιο βάρβαρες µεθόδους σε
βάρος των λαϊκών στρωµάτων και όλο πιο προκλητικά για την
άρχουσα τάξη και τους παρατρεχάµενούς της. Βρίσκουν ολοένα και
νέους τρόπους για να ενισχύσουν τις παροχές προς την
πλουτοκρατία, για την οποία έχουν δηµιουργήσει έναν
επιχειρηµατικό και φορολογικό παράδεισο µε νέο ρεκόρ
υπερκερδών. Τα κέρδη των τραπεζών φέτος 60%, των µεγάλων
επιχειρήσεων 75%. Την ίδια ώρα η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ
εφαρµόζει µία σκληρή πολιτική λιτότητας, δίνει αύξηση µόνο 2% στο
βασικό µισθό και όχι στα επιδόµατα και ταυτόχρονα κόβει το
διορθωτικό ποσό του 1998, µε αποτέλεσµα, κύριοι Βουλευτές,
ουσιαστικά να έχουµε µηδενική αύξηση.
Η Κυβέρνηση αποκρύπτει αυτήν την πραγµατικότητα και
προσπαθεί να παραπλανήσει το λαό µιλώντας για κονδύλια στον
κρατικό Προϋπολογισµό αυξηµένα κατά 3,7%, αποσιωπώντας για
µία ακόµη φορά ότι στα ποσά αυτά συµπεριλαµβάνει την ωρίµανση
των µισθών και τις νέες προσλήψεις. Πρόκειται για επανάληψη των
αριθµητικών αλχηµειών και της απάτης του γνωστού 0% συν 0%
ίσον 14% επί Νέας ∆ηµοκρατίας. Είναι φανερό πόσο αρνητικές
συνέπειες θα υπάρξουν στα εισοδήµατα των εργαζοµένων και
συνταξιούχων, πολύ περισσότερο που η Κυβέρνηση συνεχίζει
εντονότερα µια άγρια φοροµπηχτική επιδροµή στα ήδη πενιχρά
εισοδήµατά τους, ενώ παράλληλα συµπιέζει αφόρητα τις κοινωνικές
δαπάνες.
Με τους πιο συντηρητικούς υπολογισµούς, οι απώλειες των
εισοδηµάτων, από την κατάργηση της ΑΤΑ, µισθών και συντάξεων
από το 1990 έως τώρα είναι τεράστιες, ενώ οι σχετικοί αριθµοί
αποτυπώνουν µια περίπου εφιαλτική κατάσταση.
Στον ιδιωτικό τοµέα οι απώλειες των εργαζοµένων στην περίοδο
1990-1998 ξεπέρασαν το 20%. Το ίδιο διάστηµα οι απώλειες των
εργαζοµένων στο δηµόσιο τοµέα ξεπέρασαν το 25%, ενώ οι
συνταξιούχοι έχασαν το διάστηµα αυτό πάνω από εννιακόσιες
χιλιάδες (900.000) δραχµές. Οι µισθοί των εργαζοµένων
αντιστοιχούν σήµερα στους µισθούς του 1982. Η εργασία στη χώρα
µας ποτέ άλλοτε δεν ήταν τόσο φθηνή όσο τα τελευταία χρόνια. Το
κόστος εργασίας στη βιοµηχανία ανά µονάδα προϊόντος
αντιπροσωπεύει το 17%, ενώ στις προηγµένες ευρωπαϊκές χώρες
είναι περίπου 33%.
Αποδείχτηκε µύθος ότι η µείωση των µισθών θα κάνει
ανταγωνιστική την οικονοµία. Το µόνο που επιτεύχθηκε είναι η
παραπέρα εκµετάλλευση των εργαζοµένων από τη µια και η
υπερσυγκένρωση πλούτου στα χέρια της οικονοµικής ολιγαρχίας
από την άλλη. Μόνο οι καταθέσεις σε τράπεζες του εξωτερικού είναι
πάνω από 3,5 τρισεκατοµµύρια και αµύθητα είναι τα ποσά που
καταναλώνονται για κερδοσκοπία µέσω οµολόγων και του τζόγου
του χρηµατιστηρίου.
Κύριε Πρόεδρε, αυτή η βάρβαρη πολιτική της Νέας ∆ηµοκρατίας και
του ΠΑΣΟΚ οδήγησε πάνω από το 20% του λαού µας να ζει κάτω
από το όριο της φτώχειας. Τα περήφανα γηρατειά βιώνουν την
τραγωδία της διαχρονικής λιτότητας και της φτώχειας µε έντονο
τρόπο. Οι συνταξιούχοι του ΟΓΑ, του ΙΚΑ, του ΤΣΑ και άλλων
ταµείων οδεύουν οµαδικά προς την εκσυγχρονιστική εξαθλίωση,
που προκαλεί η εφαρµογή των αντιασφαλιστικών νόµων της Νέας
∆ηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ, µε τους οποίους και αποσυνδέθηκε η
κατώτερη σύνταξη του ΙΚΑ από τα είκοσι µεροκάµατα του
ανειδίκευτου εργάτη.
Το  κοινωνικό  πρόσωπο  της  Κυβέρνησης  εξαντλείται  στο  ΕΚΑΣ,
το  γνωστό  επίδοµα  ελεηµοσύνης.  Οι  άνεργοι  αυξάνονται  µε
ρυθµούς  κοινωνικής  συµφοράς,  ιδιαίτερα  στους  νέους
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και τις γυναίκες. Τα διακόσια δισεκατοµµύρια (200.000.000.000)
που αναφέρονται στον Προϋπολογισµό για την αντιµετώπιση της
ανεργίας, αν δοθούν, το µεγαλύτερο ποσοστό θα καρπωθούν
επιχειρηµατίες µε τη µέθοδο της απόλυσης και επαναπρόσληψης
του ίδιου προσωπικού, ενώ µε τα προγράµµατα της συνεχούς
επανακατάρτισης θα ξεκοκαλίσουν τα υπόλοιπα οι γνωστοί
επιτήδειοι.
Το πρόβληµα της ανεργίας θα παραµείνει εξίσου, αν όχι
περισσότερο, έντονο, χωρίς καµία ουσιαστική αντιµετώπιση, ενώ οι
προϋποθέσεις και η διάρκεια της επιδότησης, καθώς και το ύψος
των επιδοµάτων δεν έχουν καµία σχέση µε την οφειλόµενη
κοινωνική αλληλεγγύη, αφού είναι επιδόµατα πείνας και βρίσκονται
πολύ πιο κάτω από τις αντίστοιχες ρυθµίσεις που ισχύουν στις
περισσότερες χώρες της Ευρώπης.
Για την κοινωνική πολιτική, είπε ο κύριος Υπουργός ότι επιδιώξαµε
την ενίσχυση των δαπανών της κοινωνικής πολιτικής. Τα νούµερα,
κύριε Υπουργέ, δεν διαβάζονται ανάποδα.
Κύριοι Βουλευτές, τα νούµερα του Προϋπολογισµού λένε ότι για µία
ακόµη χρονιά οι δαπάνες κοινωνικού χαρακτήρα τίθενται σε
καθεστώς ασφυξίας. Κραυγαλέες περιπτώσεις οι δαπάνες βασικών
Υπουργείων, όπου στην πραγµατικότητα δεν είναι καθόλου
σίγουροι ότι θα υπάρξουν αυξήσεις δαπανών.
Ακούστε νούµερα, κύριοι συνάδελφοι. Η ονοµαστική αύξηση µόλις
5,7% που προβλέπεται για το Υπουργείο Παιδείας, 4,6% για το
Υπουργείο Υγείας και Πρόνοιας και 4,3% για το Υπουργείο
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. Οι αυξήσεις αυτές είναι
πλασµατικές πρώτον, γιατί άλλο πράγµα είναι τι προϋπολογίζεται
και άλλο τι εκτελείται από κάθε Υπουργείο στον τοµέα των δαπανών
και δεύτερον γιατί θα είναι πάνω στις δαπάνες που εκτελέστηκαν το
1998 και όχι πάνω στις δαπάνες που προϋπολογίστηκαν για το
1998.
Το κύριο όµως, δεν είναι αν θα δοθούν λίγα ψίχουλα παραπάνω ή
παρακάτω σε βασικούς κοινωνικούς τοµείς. Το κύριο είναι ότι για το
1999 οι δαπάνες για την παιδεία, τη γεωργία, τον πολιτισµό και τον
αθλητισµό είναι πολύ κάτω από τις στοιχειώδεις ανάγκες. Στα
ασφαλιστικά ταµεία και σε άλλους φορείς κοινωνικού χαρακτήρα οι
χορηγήσεις σφαγιάζονται. Χιλιάδες εργαζόµενοι ζουν σε
απάνθρωπες συνθήκες διαβίωσης. Ζουν κυριολεκτικά την
εξαθλίωση.
Κύριε Πρόεδρε, για το Κ.Κ.Ε. είναι εξηγήσιµη η αντιλαϊκή και
αντικοινωνική πολιτική της Κυβέρνησης και για το 1999. Η εµµονή
και µόνο στο στόχο της ΟΝΕ µε τα προγράµµατα σύγκλισης,
σηµαίνει εµµονή στη λιτότητα, τη φτώχεια, την ανεργία για τους
εργαζόµενους από τη µία και υπερσυγκέντρωση πλούτου για τους
µεγαλοκαρχαρίες από την άλλη.
Είναι αδύνατον, όπως υποστηρίζουν παραπλανητικά, οι θιασώτες
της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, να υπάρξουν ταυτόχρονα και µέτρα
κοινωνικού χαρακτήρα και ενδιαφέροντος.
Κύριοι Βουλευτές, ΟΝΕ και κοινωνική πολιτική δεν συµβιβάζονται.
Το λόγο για µία άλλη κοινωνική πολιτική πιστεύουµε ότι θα τον
έχουν οι εργαζόµενοι, οι εργάτες, οι υπάλληλοι, οι αγρότες, οι
µαθητές, οι καθηγητές και οι φοιτητές, όπου απ'άκρη σε άκρη της
χώρας αγωνίζονται ενάντια σε αυτήν την αντιλαϊκή και αντικοινωνική
πολιτική της Κυβέρνησης.
Μην ψάχνετε, κύριοι της Κυβέρνησης για δάκτυλο του Κ.Κ.Ε. Το
Κ.Κ.Ε. συµµετέχει µε όλες του τις δυνάµεις όχι µόνο για να ανέβει η
αγωνιστικότητα του λαού, αλλά και για να συντονισθούν σε ένα
ενιαίο µέτωπο πάλης όλες οι κοινωνικές οµάδες που θίγονται
βάναυσα από την πολιτική του µονόδροµου της ΟΝΕ.
Η όλη αντιλαϊκή πολιτική της Κυβέρνησης συµπυκνώνεται στο
φορολογικό σύστηµα. Είναι γνωστόν πως η χώρα µας έχει το πιο
άδικο, σκληρό και ταξικό φορολογικό σύστηµα από όλες τις χώρες
της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. Αυτό δείχνει τόσο η σχέση άµεσων-
έµµεσων φόρων, όσο και η συµµετοχή των µισθωτών στο φόρο
εισοδήµατος φυσικών προσώπων.
Το 65% των φορολογικών εσόδων προέρχονται από την έµµεση
φορολογία, από το πλατύ καταναλωτικό κοινό, τα λαϊκά στρώµµατα.
Από τα φορολογικά έσοδα των φυσικών προσώπων πάλι το 62%
πληρώνουν οι µισθοσυντήρητοι. Ταυτόχρονα, από το 1993 έως το

1999 τα φορολογικά έσοδα έχουν διπλασιασθεί. Η αφαίµαξη του
λαού συνεχίζεται από την Κυβέρνηση, παρά τις επανειληµµένες
δηλώσεις, συνεντεύξεις ότι ο Προϋπολογισµός του 1999 είναι
φιλολαϊκός και ότι δεν θα υπάρξουν νέοι φόροι. Τα φτωχά όµως και
µεσαία λαϊκά στρώµατα καλούνται να πληρώσουν το µεγαλύτερο
µέρος από τα πεντακόσια δισεκατοµµύρια (500.000.000.000) που
προβλέπονται σαν επιπλέον φορολογικά έσοδα για φέτος.
Κύριε Πρόεδρε, µόνο από τη µη τιµαριθµοποίηση της φορολογικής
κλίµακας από το 1993 έως σήµερα η Κυβέρνηση έκλεψε, και µε το
νόµο, από τα εισοδήµατα των εργαζοµένων πάνω από εξακόσια
πενήντα έως επτακόσια δισεκατοµµύρια (650.000.000.000-
700.000.000.000) δραχµές. Το ίδιο προγραµµατίζει και για την
επόµενη χρονιά. Μόνο από τη µη τιµαριθµοποίηση της φορολογικής
κλίµακας, την αύξηση στα αντικειµενικά κριτήρια, θα εισπράξει από
µισθούς και µικροµεσαίους επιπλέον δεκάδες δισεκατοµµύρια
δραχµές.
Είναι φανερό ότι οι δήθεν ελαφρύνσεις στο φόρο των αυτοκινήτων
και των καυσίµων εξυπηρετούν αποκλειστικά την προπαγάνδα της
Κυβέρνησης και την αριθµητική µείωση του πληθωρισµού και όχι τα
µόνιµα υποζύγια της φοροµπηχτικής πολιτικής σας, κύριε Υπουργέ.
Μπορεί να µη θεσµοθετήθηκαν καινούριοι φόροι αλλά θα γίνουν πιο
αποτελεσµατικοί οι υπάρχοντες. Τρανό παράδειγµα είναι το πόσο
αυξήθηκε η φορολογική επιβάρυνση του 1998 σε σχέση µε το 1997.
Οι µισθωτοί 27,3% επιπλέον, 14% οι συνταξιούχοι, 22,3% οι
γεωργοί, 14,7% οι επαγγελµατίες. Αν λάβουµε υπόψη µας ότι οι
εµποροβιοµήχανοι δηλώνουν εισόδηµα µικρότερο ή ίσο µε εκείνο
των µισθωτών, καταλαβαίνει κανείς τι εννοεί η Κυβέρνηση όταν λέει
πως τα βάρη του Προϋπολογισµού κατανέµονται δίκαια.
'Οσον αφορά τα αντικειµενικά κριτήρια φορολόγησης, που
τσουβαλιάζουν όλους τους µικροµεσαίους στο ίδιο σακί, ισχυρίζεται
η Κυβέρνηση πως θα τα καταργήσει µετά από δύο χρόνια, σε
όσους βέβαια επιζήσουν επαγγελµατικά. Το ίδιο, όµως, επανέλαβε
η Κυβέρνηση και πριν δύο χρόνια.
Γιατί λοιπόν να σας πιστέψουµε, κύριε Υπουργέ, και µείς και οι
επαγγελµατίες και οι βιοτέχνες και οι µικρέµποροι, όταν µεγαλώνει η
φορολόγησή τους για το 1999 από 12% έως 35%, αυξάνοντας
σηµαντικά τον συντελεστή της µισθωτικής αξίας και της εµπορικής
επαγγελµατικής αµοιβής;
Κύριοι Βουλευτές, το ΚΚΕ κατ' επανάληψη έχει τονίσει πως
χρειάζεται ριζική αλλαγή του φορολογικού συστήµατος. ∆εν θα
επαναλάβουµε και σήµερα τις προτάσεις µας, όχι ότι δεν θέλουµε,
αλλά γιατί η νεοφιλελεύθερη πολιτική σας, κύριε Υπουργέ, µε τους
στόχους της ΟΝΕ έχει προδιαγράψει και τη φορολογική σας
πολιτική. Ούτε την τιµαριθµοποίηση της φορολογικής κλίµακας δεν
είστε διατεθειµένοι να εφαρµόσετε.
Οι ΕΒΕ, µαζί µε τους άλλους εργαζόµενους, αποτελούν για την
Κυβέρνηση ένα από τα χρόνια υποζύγια των εσόδων του
Προϋπολογισµού. Και οι ΕΒΕ, όπως και τα άλλα λαϊκά στρώµατα,
δέχονται τις συνέπειες της αντιλαϊκής πολιτικής της Κυβέρνησης και
το µονόδροµο της ΟΝΕ.
Η κατάργηση των αντικειµενικών κριτηρίων αναβάλλεται ξανά για
µετά από δύο χρόνια, όπως και το 1997, αλλά και αυτή η
διαβεβαίωση αναιρέθηκε ουσιαστικά µε νεότερη δήλωση του
Υφυπουργού Οικονοµικών, δική σας κύριε ∆ρυ, που είπατε
πρόσφατα ότι θα καταργηθούν τα αντικειµενικά κριτήρια, όπου αυτό
είναι δυνατόν.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ∆ΡΥΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Εσείς το
ακούσατε;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Σε συνέντευξή σας.
Το ΚΚΕ επιµένει στην κατάργηση από φέτος του 35% των
προσωπικών εταιρειών και των αντικειµενικών κριτηρίων. Επιµένει
ότι τα φορολογικά έσοδα θα πρέπει να προσδιορίζονται από τα
βιβλία, µε βάση τα έσοδα-έξοδα και βεβαίως µε όλους τους
απαραίτητους ελέγχους και κυρώσεις. Επιµένει να καταργηθεί η
πρόσθετη φορολογία, που επιτρέπει ο νόµος να επιβάλουν οι δήµοι
σε µία σειρά επαγγελµατίες.
Η  αντικοινωνική  και  αντιασφαλιστική  πολιτική  της  Κυβέρνησης
θα  έχει  σοβαρές  επιπτώσεις  στους  συνταξιούχους  ΕΒΕ,
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αφού προβλέπεται περικοπή των επιχορηγήσεων στο ΤΕΒΕ και
στασιµότητα για το ΤΑΕ. Η πολιτική αυτή, χάρη της ΟΝΕ, οδηγεί τα
ταµεία στη λογική της ανταποδοτικότητας και έτσι θα γίνουν
προβληµατικά.
Ουσιαστικά στόχος της Κυβέρνησης είναι να µη συνεισφέρει το
κράτος ή να µειώσει δραστικά την υποχρέωσή του να στηρίξει τα
αδύνατα ταµεία. Είναι χαρακτηριστική η απόφασή της για
µετατροπή του ΕΟΜΜΕΧ σε ανώνυµη εταιρεία και για κατάργηση
των παραρτηµάτων του στην περιφέρεια. Στόχος και εδώ είναι να
λειτουργήσει ο ΕΟΜΜΕΧ στη βάση της ανταποδοτικότητας και να
υπάρξει απαλλαγή του από τα θυγατρικά κλαδικά ινστιτούτα, που
σηµαίνει συρρίκνωση και αχρηστία τους.
Ισχυρίζεται η Κυβέρνηση ότι βοηθάει τους ΕΒΕ µέσα από
επιδοτήσεις του αναπτυξιακού νόµου, µέσα από τα προγράµµατα
της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, µέσα από πρόσθετα εκατό
δισεκατοµµύρια (100.000.000.000) δραχµές από την αναθεώρηση
του δεύτερου πακέτου Ντελόρ, µέσα από βοήθεια για να
εκσυγχρονιστούν, να συγχωνευθούν και να συνεργαστούν, µε την
ενίσχυση των νέων χρηµατοδοτικών µέσων στήριξης για την
αποκατάσταση ενός υγιούς ανταγωνισµού. Είναι όµως έτσι;
Η Ευρωπαϊκή 'Ενωση ορίζει σαν µικροµεσαίες επιχειρήσεις και
αυτές που απασχολούν µέχρι διακόσιους πενήντα εργαζόµενους
και κάνουν τζίρο 12,3 δισεκατοµµύρια δραχµές. Τα κίνητρα
αφορούν συγχωνεύσεις για δηµιουργία ανωνύµων εταιρειών και όχι
συνεταιρισµούς για τους οποίους διατηρείται το 35% φορολόγησης
των κερδών τους.
Το πρόγραµµα για δίκτυα επιχειρήσεων, γνωστά ως clusters,
αφορά όλες και όλες διακόσιες πενήντα επιχειρήσεις στη χώρα.
Από το πρόγραµµα των εκατό δισεκατοµµυρίων, αποκλείστηκαν
όλοι οι αυτοαπασχολούµενοι και σχεδόν όλοι οι µικροί
επαγγελµατοβιοτέχνες. 'Ολες οι υποσχέσεις για υγιή ανταγωνισµό
είναι χωρίς αντίκρυσµα, επειδή η Κυβέρνηση αρνείται να πάρει
µέτρα για στοιχειώδη προβλήµατα, όπως αυτά κωδικοποιήθηκαν
από τις προτάσεις της ΓΕΣΕΒΕ.
Το ΚΚΕ, κύριοι Βουλευτές, θα στηρίξει όποια µορφή αγώνα των
ΕΒΕ για την ικανοποίηση των δίκαιων αιτηµάτων τους.
Κύριε Πρόεδρε, η αντιαγροτική πολιτική της Κυβέρνησης και της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης εκφράστηκε µε ιδιαίτερη ένταση το 1998.
Υπήρξαν πρωτοφανείς µειώσεις στις ονοµαστικές τιµές που σε
ορισµένα προϊόντα, όπως λάδι, εσπεριδοειδή και άλλα, πλησίασαν
το 40%.
Το πάγωµα των τιµών σε άλλα προϊόντα, σε συνδυασµό µε την
αύξηση του κόστους παραγωγής µείωσε ακόµα περισσότερο το
αγροτικό εισόδηµα. Η µείωση που το 1997 ήταν 4,4%, το 1998 θα
είναι πάρα πολύ µεγαλύτερη.
Η τροµακτική µείωση του αγροτικού εισοδήµατος δεν µπορεί να
συγκαλυφθεί µε την παροχή-κοροϊδία της Κυβέρνησης, µε τη
µείωση του ειδικού φόρου κατανάλωσης από 30% σε 40%, που θα
ωφελήσει τους αγρότες κατά τρία δισεκατοµµύρια (3.000.000.000)
δραχµές περισσότερο σε σχέση µε ό,τι ίσχυε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ∆ΡΥΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Σε 10%.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: 'Οχι, κύριε Υπουργέ, ήταν 9 δισ. δρχ. και θα
πάει 12 δισ.. Λέµε τι γλυτώνουν οι αγρότες. Σήµερα γλυτώνουν 9
δισ., δίνετε άλλο ένα 10%, που είναι το 1/3 δηλαδή, θα πάει 12 δισ..
Απλή αριθµητική είναι.
Αυτό το µέτρο αντιστοιχεί σε ένα µικρό αγροτικό νοικοκυριό, κύριε
Υπουργέ, τέσσερις µε πέντε χιλιάδες (4.000-5.000) δραχµές. Αυτή
είναι όλη τελικά η φιλολαϊκή πολιτική σας που διατυµπανίζετε µε
τόσο στόµφο. Ενώ µόνο οι ελαιοπαραγωγοί, κύριοι Βουλευτές, θα
υποστούν για το 1998 µείωση του εισοδήµατος τους πάνω από
εξήντα δισεκατοµµύρια (60.000.000.000) δραχµές.
Η αντιαγροτική πολιτική της Κυβέρνησης δεν µπορεί να
συγκαλυφθεί, επίσης, µε τα µέτρα για τους νέους αγρότες. Η
αποσπασµατικοποίηση των µέτρων και τα ασήµαντα κονδύλια που
προβλέπει ο Προϋπολογισµός σε συνάρτηση µε το µικρό αριθµό
των νέων αγροτών, που µπορούν να κάνουν χρήση, δείχνει την
υποκρισία του όψιµου ενδιαφέροντος της Κυβέρνησης για τους

νέους αγρότες, που έτσι κι αλλιώς µε τη γενικότερη υποταγή στην
πολιτική της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης βάζει φραγµούς στην
καλλιέργεια των εθνικών µας προϊόντων.
Υπονοµεύεται το δικαίωµα να παράγουν από τις χαµηλές
ποσοστώσεις και δεν διασφαλίζεται η βιωσιµότητά τους στο νέο
νοικοκυριό. Τα κονδύλια του Προϋπολογισµού για επιδότηση
επιτοκίων της ΑΤΕ είναι µηδαµινά. Είναι τεράστιες οι ευθύνες της
Κυβέρνησης για το ξεκλήρισµα των µικροµεσαίων αγροτών που
γονατίζουν από τα χρέη στην ΑΤΕ.
Τον τελευταίο καιρό, κύριοι Βουλευτές, η ΑΤΕ µε εντολή της
Κυβέρνησης επιδίδεται σε κατασχέσεις των περιουσιακών τους
στοιχείων πετώντας τους στο δρόµο για χρέη, που η αντιαγροτική
πολιτική της ίδιας της Κυβέρνησης δηµιούργησε. Η αγορά των
τριακοσίων εκατοµµυρίων κατοίκων της Ευρώπης για την πώληση
των ελληνικών αγροτικών προϊόντων που έταξαν, µετέτρεψε τη
χώρα σε µεγάλο εισαγωγέα αγροτικών προϊόντων.
Αλχηµείες γίνονται και στα κονδύλια του προγράµµατος δηµοσίων
επενδύσεων για τη γεωργία. Οι αυξήσεις που παρουσιάζει είναι
περισσότερο λογιστικές, αφού περιλαµβάνουν και εξισωτικές
αποζηµιώσεις και προγράµµατα εκπαίδευσης και κατάρτισης που
δεν έχουν καµία σχέση µε τις γεωργικές επενδύσεις πάγιου
κεφαλαίου. Στην πραγµατικότητα είναι µεταφορά διαρθρωτικών
κονδυλίων από τον τακτικό Προϋπολογισµό ή συνδέεται µε τη λήξη
του δεύτερου Πακέτου Ντελόρ.
Η αντικοινωνική πολιτική της Κυβέρνησης στον αγροτικό τοµέα
φαίνεται καθαρά και µέσα από την εφαρµογή των µέτρων του νόµου
2458/1997 για την ασφάλιση των αγροτών στον ΟΓΑ και ΕΛΓΑ, το
βάρος των οποίων σηκώνουν οι αγρότες. Πληρώνουν
υπερδιπλάσιες εισφορές για συντάξεις αυξηµένες µόνο κατά 3%,
ενώ θα είναι µειωµένες, όταν θα υπολογίζονται µε το νέο νόµο.
Αρνείται να επιχορηγήσει τον ΕΛΓΑ µε σαράντα πέντε
δισεκατοµµύρια (45.000.000.000) δραχµές για να ανταποκριθεί στις
σηµερινές του υποχρεώσεις. Με το νόµο που προωθεί για την
ιδιωτικοποίησή του διπλασιάζονται τα ασφάλιστρα, ενώ οι παροχές
µειώνονται κατά 50%.
Ο εκσυγχρονισµός που επαγγέλλεται η Κυβέρνηση για τη ∆ηµόσια
∆ιοίκηση δεν µπορεί να ξεγελάσει κανέναν. Η διάλυση των βασικών
οργανισµών στήριξης της γεωργικής παραγωγής (βαµβάκι,
σταφίδα, καπνά κ.α.), η υποβάθµιση της γεωργικής εκπαίδευσης
και αγροτικής έρευνας, η συρρίκνωση του συνεταιριστικού τοµέα
οδηγούν στην υπονόµευση της στήριξης της γεωργίας και των
αγροτών ενισχύοντας τη κερδοσκοπία των ευρωµεσαζόντων και την
εξοικονόµηση κονδυλίων για τους στόχους της ΟΝΕ.
∆εν είναι τυχαίο ότι τη διάλυση αυτών των οργανισµών ακολούθησε
η κατάργηση της παρέµβασης στα αντίστοιχα προϊόντα (λάδι,
καπνός, σταφίδα). Υποβάθµισε, συρρίκνωσε και διάλυσε σχεδόν
όλους τους αγροτικούς συνεταιρισµούς και η εκµετάλλευση των
συνεταιριστικών εκκοκκιστηρίων πέρασε στους ιδιώτες.
Ανάλογα θέµατα θα µπορούσαµε να αναφέρουµε και για άλλους
τοµείς, για την πολιτική στα δάση, για την προστασία του
περιβάλλοντος, για το µέγα θέµα του Εθνικού Κτηµατολογίου και τη
µη κατοχύρωση της δηµόσιας περιουσίας κ.α.
Τα παραπάνω προβλήµατα που αναφέραµε και η συνολική
πολιτική της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης και της Κυβέρνησης για τη δήθεν
αντιµετώπισή τους οδηγούν στο στόχο του ξεκληρίσµατος στο
άµεσο µέλλον του µισοαγροτικού πληθυσµού. Οι αγρότες όµως,
έχουν άλλη άποψη και την εκφράζουν µε τους πολύµορφους
αγώνες τους.
Kύριοι Βουλευτές, το πόσο καλά πάει η ελληνική οικονοµία φαίνεται
και από την πορεία του δηµόσιου χρέους. Κανείς δεν µπορεί να
αµφισβητήσει ότι η εδώ και πολλά χρόνια εφαρµοζόµενη πολιτική
της  αποκαλούµενης  σταθεροποίησης  της  οικονοµίας,  δηλαδή  η
πολιτική  της  µονόπλευρης  λιτότητας,  ενώ  οδηγεί  την
παραγωγική  και  κοινωνική  δραστηριότητα  της  χώρας  σε
συρρίκνωση  και  αναποτελεσµατικότητα,  ελάχιστα  αποτελέσµατα
έχει  να  επιδείξει  και  στον  τοµέα  του  δηµόσιου  χρέους,  το
οποίο  έχει  αποκτήσει  εφιαλτικές  διαστάσεις  για
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τα ελληνικά οικονοµικά δεδοµένα.
Σύµφωνα µε τα στοιχεία του πίνακα 7 της εισηγητικής έκθεσης του
Προϋπολογισµού του 1999, στη σελίδα 14, κατά το χρονικό
διάστηµα 1988-1998 το δηµόσιο χρέος αυξήθηκε κατά 666%. Από
πέντε τρισεκατοµµύρια τριακόσια ογδόντα τρία δισεκατοµµύρια
(5.383.000.000.000) που ήταν το 1988 έφτασε τα σαράντα ένα
τρισεκατοµµύρια διακόσια σαράντα ένα δισεκατοµµύρια
(41.241.000.000.000) το 1998.
Το εσωτερικό χρέος στον ίδιο πίνακα στην περίοδο αυτή, δηλαδή τη
δεκαετία 1988-1998 αυξήθηκε περίπου 8,6 φορές, φθάνοντας το
1998 στα τριάντα δυο τρισεκατοµµύρια ένα δισεκατοµµύριο
(32.001.000.000.000) δραχµές, έναντι τριών τρισεκατοµµυρίων
επτακοσίων δισεκατοµµυρίων (3.700.000.000.000) το 1988.
Για το 1999, κύριοι Βουλευτές, για κάθε 'Ελληνα πολίτη, θα
αντιστοιχούν τέσσερα εκατοµµύρια εκατόν πενήντα χιλιάδες
(4.150.000) δραχµές που θα είναι υποχρεωµένος να πληρώσει. Το
υπέρογκο χρέος των 43,7 τρισεκατοµµυρίων φέρνει στην
επικαιρότητα το "δυστυχώς επτωχεύσαµεν" που είχε πει από το
Βήµα της Βουλής, πριν από εκατόν πενήντα χρόνια ο επίσης
εκσυγχρονιστής Υπουργός Χαρίλαος Τρικούπης.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Πριν από εκατό χρόνια, κύριε
συνάδελφε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Εν πάση περιπτώσει, το νούµερο
διορθώνεται. Η ουσία είναι αυτό που είπα, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, από το 1966 -για να δείτε πώς πάει το
δηµόσιο χρέος, το οποίο θα αποτελεί το µόνιµο βραχνά της εθνικής
οικονοµίας- έως το 1999 ο κρατικός Προϋπολογισµός δαπάνησε
21,9 τρισεκατοµµύρια δραχµές για τοκοχρεολύσια παλαιών και
νέων δανείων του δηµοσίου. Το ανεξόφλητο χρέος, όχι µόνο δεν
µειώθηκε κατά την περίοδο αυτή, αλλά αυξήθηκε κατά 11,5
τρισεκατοµµύρια δραχµές, παρά τα είκοσι επτά τα οποία δώσαµε.
Από τριάντα δύο τρισεκατοµµύρια (32.000.000.000.000) δηλαδή
που ήταν το 1996, έφθασε τα 43,7 τρισεκατοµµύρια.
Λύση υπάρχει βέβαια, κύριοι Βουλευτές, δεν βρίσκεται όµως στην
πολιτική την οποία ακολουθεί η Κυβέρνηση. Βρίσκεται στην
κατεύθυνση µιας άλλης φιλολαϊκής πολιτικής την οποία η
Κυβέρνηση, ούτε µπορεί ούτε θέλει να ακολουθήσει.
Κύριοι Βουλευτές, η αισιοδοξία της Κυβέρνησης για την ανάπτυξη
της χώρας εξαντλείται στο πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων, του
οποίου οι επενδύσεις, όπως ισχυρίζεται, αποτελούν το βασικό µέσο
προώθησης της αναπτυξιακής πολιτικής της χώρας, στα πλαίσια
του νέου προγράµµατος σύγκλισης µε τις χώρες της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης.
Θα τονίσουµε πως έχει αποδειχθεί ότι η αναπτυξιακή πολιτική και
το πρόγραµµα σύγκλισης είναι δυο έννοιες, των οποίων το
περιεχόµενο βρίσκεται σε πλήρη αναντιστοιχία. Είναι γνωστό
άλλωστε ότι τα διατιθέµενα από το πρόγραµµα δηµοσίων
επενδύσεων κονδύλια, είναι δεσµευµένα για τη χρηµατοδότηση των
έργων που είναι ενταγµένα στα ευρωπαϊκά προγράµµατα, θα
δοθούν, δηλαδή, για έργα υποδοµής που θα εξυπηρετούν
γενικότερα τα κεφάλαια της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης.
Είναι δυνατόν να νοηθεί ότι µπορεί να επιτευχθεί ανάπτυξη της
χώρας µόνο ή κυρίως µε έργα υποδοµής; Χρειάζονται παράλληλα
επενδύσεις σε τοµείς παραγωγής, όπως στη µεταποίηση και στην
αγροτική οικονοµία, στην ενέργεια, στην παιδεία, στην υγεία, στην
πρόνοια και αλλού.
Η Κυβερνητική πολιτική προσηλωµένη στους στόχους της ΟΝΕ,
κινείται σε αντίθετη κατεύθυνση και η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ είναι
υπόλογη, όπως και όλες οι µέχρι σήµερα κυβερνήσεις για τη
σηµερινή οικονοµική και κοινωνική κατάσταση της χώρας.
Το ποσοστό συµµετοχής των παραγωγικών και κοινωνικών τοµέων
στο σύνολο του προγράµµατος δηµοσίων επενδύσεων, πέρα από
το ότι εµφανίζεται καθηλωµένο ακόµα και στα πριν του 1998
επίπεδα, βρίσκεται αρκετά κάτω από τις πραγµατικές οικονοµικές
και κοινωνικές ανάγκες του τόπου.
Τα προβλεπόµενα ποσά του προγράµµατος δηµοσίων επενδύσεων
για τη βιοµηχανία αφορούν καθαρά την επιχορήγηση των ιδιωτών

και όχι των δηµοσίων επενδύσεων, δηλαδή των δηµοσίων
επιχειρήσεων, όσων βέβαια θα αποµείνουν από τη λαίλαπα των
ιδιωτικοποιήσεων.
Οι µεγάλες δήθεν αυξήσεις του προγράµµατος δηµοσίων
επενδύσεων για τη γεωργία σε σύγκριση µε το 1998, είναι
περισσότερο λογιστικές και σε τίποτα δεν θα βελτιώσουν την
πραγµατική άσχηµη κατάσταση, που υπάρχει στις γεωργικές
επενδύσεις παγίου κεφαλαίου, οι οποίες είναι καθοριστικές για το
κόστος παραγωγής των αγροτικών προιόντων και το µέλλον της
χώρας.
Το ΚΚΕ επισηµαίνει, ότι το ύψος του ποσού του προγράµµατος
δηµοσίων επενδύσεων και η κατεύθυνση των επενδύσεων
επιβεβαιώνουν µε τον καλύτερο τρόπο τον αντιαναπτυξιακό
χαρακτήρα της κυβερνητικής πολιτικής, την εξάρτηση της
Κυβέρνησης από το µεγάλο ντόπιο και ευρωπαικό κεφάλαιο, αλλά
κυρίως την αναγκαιότητα για την ανατροπή αυτής της πολιτικής.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µόνιµη επωδός της Νέας ∆ηµοκρατίας
-και σήµερα απ' αυτό το Βήµα ακούστηκε- ως βασικό εργαλείο για
την αντιµετώπιση των οικονοµικών αδιεξόδων της χώρας ήταν και
είναι ο περιορισµός του δήθεν σπάταλου κράτους και η άµεση
ιδιωτικοποίηση των δηµόσιων οργανισµών και των ∆ΕΚΟ.
Το νέο εκσυγχρονιστικό ΠΑ.ΣΟ.Κ., υιοθετώντας πλήρως τη
νεοφιλελεύθερη πολιτική σε ντουέτο µε τη Νέα ∆ηµοκρατία, πέρασε
στην κατασυκοφάντηση των ∆ΕΚΟ και των εργαζοµένων σ' αυτές
προκειµένου να υλοποιήσει την πολιτική των ιδιωτικοποιήσεων,
ενώ τονίζει και επαναλαµβάνει στην εισηγητική έκθεση ότι τα
χρήµατα αυτά από τις ιδιωτικοποιήσεις-µετοχοποιήσεις θα πάνε για
την προστασία και την αξιοποίηση της δηµόσιας περιουσίας, τώρα
δηλώνει µε έπαρση περίσια, πως τα επτακόσια δισεκατοµµύρια
(700.000.000.000) που θα εισπράξει το 1999 από το ξεπούληµα
του δηµόσιου πλούτου θα πάνε για τη µείωση της µαύρης τρύπας
του δηµόσιου χρέους.
Στη συµπορευόµενη µε τις επιταγές των Βρυξελλών και τους
στόχους της ΟΝΕ, πολιτική της Κυβέρνησης η ιδιωτικοποίηση της
δηµόσιας περιουσίας αποτελεί µέρος ενός ευρύτερου
προγράµµατος φιλελευθεροποίησης και ενίσχυσης του µεγάλου
ιδιωτικού κεφαλαίου µε τεράστιες επιπτώσεις οικονοµικές και
κοινωνικές για το λαό και σε ορισµένες περιπτώσεις και για την
ασφάλεια της χώρας.
Κύριε Πρόεδρε, είναι προφανές ότι ανεξάρτητα από τις ρυθµίσεις
και τις µεθόδους µε πώληση ή µετοχοποίηση που προωθείται η
ιδιωτικοποίηση, η πλουτοκρατία ντόπια και ξένη αγοράζει το φιλέτο
των δηµοσίων επιχειρήσεων και οργανισµών.
Η Κυβέρνηση ιδιωτικοποιεί ακόµη και τις επιχειρήσεις που έχουν
στρατηγική σηµασία ή παίζουν κατ' εξοχήν κοινωνικό ρόλο µε στόχο
καθαρά εισπρακτικό από τη µια και την αύξηση των κερδών των
µεγαλοκαρχαριών από την άλλη.
Αλήθεια, κύριε Υπουργέ, πόσα δισεκατοµµύρια εκτιµάτε ότι µπορεί
να εισπράξετε από την αµφιβόλου εξασφάλιση της ασφάλειας της
χώρας που δηµιουργείται µε την πώληση στρατηγικής σηµασίας για
την ασφάλεια της χώρας επιχειρήσεων; Πόσα δισεκατοµµύρια
εκτιµάτε ότι µπορεί να εισπράξετε και σεις και οι µελλοντικοί
αγοραστές από το κτύπηµα της µονιµότητας και των άλλων
εργασιακών και κοινωνικών ασφαλιστικών δικαιωµάτων των
εργαζοµένων; Πόσο θα χάσει ο ελληνικός λαός από την παροχή
πολύ πιο ακριβών και χαµηλότερου επιπέδου υπηρεσιών που
δροµολογήσατε και υλοποιείτε µαζί µε τις ιδιωτικοποιήσεις των
∆ΕΚΟ;
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, καταρρίπτεται η σπέκουλα περί
ζηµιογόνου και αντιπαραγωγικού δηµόσιου τοµέα από στοιχεία του
ΟΟΣΑ που δηµοσιεύθηκαν το 1996. Ο όγκος του δηµόσιου τοµέα
στη χώρα µας είναι πολύ µικρότερος µε σηµαντική διαφορά απ'
όλες  τις  χώρες  της  Ευρώπης.  Σαν  ποσοστό  επί  του  συνόλου
των  εργαζοµένων,  ακούστε  νούµερα:  Γαλλία  24,7%,  Βέλγιο
19%,  Ιταλία  17,8%,  Ελλάδα  10%.  Πού  είναι,  λοιπόν,  αυτή  η
µεγάλη  τελικά  κατασπατάληση  του  δηµόσιου  χρήµατος  από
τους  εργαζοµένους  όπως  ισχυρίζεται  η  Νέα
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∆ηµοκρατία και το ΠΑ.ΣΟ.Κ.; Και παρ' όλο που ο δηµόσιος τοµέας
όλα αυτά τα χρόνια, κύριοι Βουλευτές, χρησιµοποιήθηκε απ' όλα τα
κόµµατα που κυβέρνησαν τη χώρα σαν ρουσφετολογικό και
µικροκοµµατικό καταφύγιο για την πολιτική τους.
Επίσης ο Προϋπολογισµός του 1996, κύριοι Βουλευτές, στη σελίδα
204 κεφάλαιο 7 αποδεικνύει ότι ο δηµόσιος τοµέας είναι
κερδοφόρος κατά τετρακόσια δεκαοκτώ δισεκατοµµύρια
(418.000.000.000). Αυτό είναι, λοιπόν, το "σπάταλο κράτος" και ο
δηµόσιος τοµέας.
To K.K.E. πιστεύει πως ο δηµοσιος τοµέας που δηµιουργήθηκε και
αναπτύχθηκε µε το µόχθο και τον ιδρώτα του ελληνικού λαού, όχι
µόνο πρέπει να παραµείνει στο δηµόσιο, αλλά εκσυγχρονισµένος
χωρίς εισαγωγικά, εκδηµοκρατισµένος και υγιής, κάτω απο µία άλλη
φιλολαϊκή πολιτική, µπορεί να σύρει το χορό της ανάπτυξης και να
συµβάλει στην ασφάλεια της χώρας.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όλες οι πτέρυγες της Βουλής µιλούν
για ανάπτυξη της χώρας. Ανάπτυξη ναι, πώς και εις όφελος τίνος;
Από την απάντηση στην παραπάνω ερώτηση, κρύβεται η ταξική
θέση του κάθε κόµµατος και το περιεχόµενο της ανάπτυξης.
Κρίνεται, δηλαδή, ποιος είναι µε ποιον. Ανάπτυξη επαγγέλλεται η
Κυβέρνηση και υποστηρίζει ότι ο προϋπολογισµός συµβάλλει στην
ανάπτυξη της χώρας και για του λόγου το αληθές, αναφέρεται στην
αύξηση του ΑΕΠ, στη σταθερότητα της οικονοµίας και τη µείωση
του πληθωρισµού.
Το κόµµα µας πιστεύει και έχει αποδειχθεί από τα προηγούµενα
χρόνια πως ανάπτυξη για το λαό και τη χώρα δεν µπορεί να
υπάρχει όταν υποτάσσονται οι στόχοι της ΟΝΕ µε το πρόγραµµα
σύγκλισης και το σύµφωνο σταθερότητας. Η µικρή αύξηση του ΑΕΠ
βασίζεται κύρια στους µεγάλους συντελεστές του ΑΕΠ, δηλαδή, των
τραπεζών και ασφαλιστικών εταιρειών, των υπηρεσιών, στα έργα
και τις κατασκευές, ενώ ο πρωτογενής και δευτερογενής τοµέας
βρίσκονται πολύ κάτω των αναγκών της παραγωγής και της
απασχόλησης.
Ανάπτυξη και αύξηση της ανεργίας µε µείωση των εισοδηµάτων
των εργαζοµένων, µε επιβαλλόµενες µορφές µεσαίωνα στις
εργασιακές σχέσεις και στα κοινωνικοασφαλιστικά και δηµοκρατικά
δικαιώµατα των εργαζοµένων, είναι ανάπτυξη για την ολιγαρχία του
πλούτου.
Η Κυβέρνηση επικαλείται τη σταθερότητα της οικονοµίας ως
παράγοντα ανάπτυξης. Είναι γεγονός πως υπάρχει µία διαχρονική
σταθερότητα στην ανάπτυξη των κερδών των τραπεζών και των
µεγαλοεπιχειρηµατιών, των µεγαλεµπόρων και των
µεγαλοεργολάβων, των αεριτζήδων και µάλιστα µεγάλη. 'Οπως
έχουµε και µία σταθερή ανάπτυξη της ανεργίας, της φτώχειας και
της εξαθλίωσης των φτωχών και µεσαίων λαϊκών στρωµάτων.
Η πτώση του πληθωρισµού στοιχείο ένδειξης της ανάπτυξης κατά
την Κυβέρνηση από µόνος του όταν δεν υπάρχουν οι κύριοι
συντελεστές που είναι η ανάπτυξη του παραγωγικού ιστού της
χώρας µε βιοµηχανία, βιοτεχνία και αγροτική οικονοµία και όταν
αποβάλλεται ο κοινωνικός χαρακτήρας της ανάπτυξης, δεν µπορεί
να φέρει ανάπτυξη για τους εργαζόµενους και τη χώρα.
Κύριοι Βουλευτές, θα πρέπει στην ανάπτυξη να υπάρχει
εναρµόνιση της οικονοµικής και κοινωνικής ανάπτυξης της οποίας
το κέντρο θα πρέπει να είναι η βελτίωση του επιπέδου διαβίωσης
του λαού. Κατά συνέπεια το περιεχόµενο του όρου ανάπτυξη
βρίσκεται έξω από την πολιτική του στόχου της ΟΝΕ και των
αριθµητικών δεικτών του Μάαστριχτ της ΚΑΠ και της GATT που
επιδιώκουν όλα τα κόµµατα της ευρωλατρείας.
Χωρίς να παραγνωρίζουµε τη βαρύτητα και των άλλων τοµέων της
οικονοµίας θα πρέπει να δοθεί ιδιαίτερη έµφαση στην ενίσχυση
ανάπτυξης τόσο του πρωτογενούς, όσο και του δευτερογενούς
τοµέα της οικονοµίας, στα πλαίσια βέβαια χάραξης ενός εθνικού
σχεδιασµού, οικονοµικής και κοινωνικής πολιτικής, µε κύριο στόχο
τη διασφάλιση µιας άνετης και αξιοπρεπούς ζωής για το λαό. Το
βασικό ζήτηµα που δίνει τη δυνατότητα χάραξης µιάς εθνικής
πολιτικής σε όλα τα επίπεδα είναι όχι µόνο ο απεγκλωβισµός από
τις κοινοτικές δεσµεύσεις στα γνωστά πλαίσια της Ευρωπαϊκής

'Ενωσης και της ΟΝΕ, αλλά και η ανατροπή της ασκούµενης
πολιτικής, προκειµένου να ανοίξει ο δρόµος για µιαν άλλη πολιτική.
Το Κ.Κ.Ε. υποστηρίζει πως ο δηµόσιος τοµέας µέσα σε συνθήκες
µιας άλλης πολιτικής εξουσίας πρέπει να αναλάβει το ρόλο του
κεντρικού προγραµµατιστή του αναπτυξιακού µοχλού, ρόλου που
εξ αντικειµένου δεν µπορεί να αναλάβει ο ιδιωτικός τοµέας, αφού οι
δραστηριότητές του έχουν σαφώς διαφορετικό προσανατολισµό
από τον παραπάνω επιδιωκόµενο.
Η πολιτική και οι προτάσεις του Κ.Κ.Ε. για την κοινωνικοοικονοµική
κατάσταση της χώρας, βρίσκονται στον αντίθετο πόλο της πολιτικής
της κυβέρνησης και των κοµµάτων που ακολουθούν το µονόδροµο
της ΟΝΕ, του ΕURO και της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης.
Το Κ.Κ.Ε. δείχνει τον άλλο δρόµο στον ελληνικό λαό για την
ανάπτυξη και την κοινωνική πρόοδο, το δρόµο της
αντιϊµπεριαλιστικής αντιµονοπωλιακής πάλης, που εξυπηρετεί τα
συµφέροντα της εργατικής τάξης και των µεσαίων λαϊκών
στρωµάτων της πόλης και της υπαίθρου. Είναι ο µόνος δρόµος
ανάπτυξης για το συµφέρον του λαού και της χώρας. Και ο δρόµος
αυτός σίγουρα γρήγορα θα έρθει.
Κύριοι Βουλευτές, καταψηφίζουµε τον Προϋπολογισµό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο γενικός εισηγητής
του Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου, κ. Ιωάννης
∆ραγασάκης, έχει το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ∆ΡΑΓΑΣΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η
συζήτησή µας απόψε γίνεται υπό την σκιά της βάρβαρης επιδροµής
των Αµερικάνων και των 'Αγγλων στο Ιράκ, γεγονός που έχει
συγκλονίσει την ανθρωπότητα. ∆εν πρόκειται για µία επιδροµή
ενάντια σε µία χώρα. Πρόκειται για µία επιδροµή ενάντια στην
ανθρωπότητα, ενάντια στην κοινή λογική, ενάντια στην κάθε έννοια
διεθνούς έννοµης τάξης και ακριβώς γι' αυτό, µας αφορά
περισσότερο από κάθε άλλη φορά όλους µας.
∆εν θέλω να ξεφύγω από το κυρίως θέµα που έχουµε απόψε, θέλω
όµως να πω µε έµφαση, ότι η ελληνική Κυβέρνηση έχει χρέος να
αποδοκιµάσει ευθέως την αµερικάνικη επίθεση, να αρνηθεί
οποιαδήποτε άµεση ή έµµεση εµπλοκή της χώρας µας και να
στηρίξει, στα πλαίσια του Ο.Η.Ε. και της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης κάθε
πρωτοβουλία, η οποία αποβλέπει στην άµεση κατάπαυση των
βοµβαρδισµών και στην αναζήτηση ειρηνικής διεξόδου.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µελετήσαµε τον Προϋπολογισµό µε
προσοχή, καταθέσαµε µία αναλυτική έκθεση µε τις απόψεις µας,
διατυπώσαµε και συγκεκριµένες προτάσεις, παρ' όλο που η
Κυβέρνηση δεν έχει δώσει δείγµατα γραφής ότι µπαίνει στον κόπο
να συζητήσει προτάσεις ή ιδέες που ξεφεύγουν από το δικό της
στενό ορίζοντα και για το λόγο αυτό θα µου επιτρέψετε να
ασχοληθώ µε ορισµένες µόνο πτυχές σε µια προσπάθεια να
εξηγήσουµε καλύτερα και στον κόσµο που παρακολουθεί τις
εργασίες της Βουλής, τα βασικά χαρακτηριστικά και τις βασικές
συνέπειες του Προϋπολογισµού.
Ο Προϋπολογισµός για το 1999 και σ' ό,τι αφορά το περιεχόµενό
του και σ' ό,τι αφορά τη διαδικασία µε την οποία το συζητάµε,
βρίσκεται για µία ακόµη φορά πολύ µακριά από τις ανάγκες της
ελληνικής κοινωνίας.
Λένε πολλοί συνάδελφοι και γράφτηκε και στον Τύπο ότι ο
Προϋπολογισµός αντανακλά µια αγωνία των αριθµών και όχι µια
αγωνία για τις ανάγκες των ανθρώπων.
Θα έλεγα ότι είναι σωστό, µε µία διαφορά ότι ούτε την αγωνία όλων
των αριθµών έχει. ∆εν έχει για παράδειγµα ο Προϋπολογισµός
αυτός  µια  αγωνία  για  το  ύψος  της  ανεργίας.  ∆εν  εκφράζεται
µια  αναγκαία  ανησυχία  για  τη  διεύρυνση  του  εµπορικού
ελλείµµατος  της  χώρας,  για  τη  συρρίκνωση  του  παραγωγικού
µας  δυναµικού,  για  το  γεγονός  ότι  µεγάλο  µέρος  της
εσωτερικής  αγοράς,  εννοώ  µεγαλύτερο  απ'  ό,τι  πριν,
καλύπτεται  από  εισαγωγές,  γεγονός  που  δείχνει  την  αδυναµία
της  εγχώριας  παραγωγής  να  ικανοποιήσει  ανάγκες  µε  αντα-
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γωνιστικούς όρους της ελληνικής κοινωνίας.
Ο Προϋπολογισµός αυτός έχει ως στόχο του ξανά τη µονόπλευρη
σύγκλιση, την ονοµαστική σύγκλιση και στηρίζεται, για να το πετύχει
αυτό, σε τρεις πολιτικές: Στην εισοδηµατική λιτότητα, στη
φορολογική αφαίµαξη των ίδιων και των ίδιων και στις
ιδιωτικοποιήσεις. Αυτές οι πολιτικές είναι πολιτικές που
ανακατανέµουν πλούτο, δεν δηµιουργούν πλούτο, δεν δηµιουργούν
νέο πλούτο.
Στην πραγµατικότητα πρόκειται για µια πολιτική αναδιανοµής
εισοδηµάτων,σε βάρος κυρίως των νοικοκυριών που ζουν από την
εργασία. Η εισοδηµατική πολιτική βεβαίως πλήττει κυρίως τους
µισθωτούς και τους συνταξιούχους. Η φορολογική πολιτική αυξάνει
τα βάρη των ίδιων, αλλά δηµιουργεί αδιέξοδα και για µεγάλες
κατηγορίες ελεύθερων επαγγελµατιών και µικρών επιχειρήσεων. Η
έλλειψη αναπτυξιακής στρατηγικής δηµιουργεί αδιέξοδα στους
αγρότες, στους βιοτέχνες και στις περιφέρειες της χώρας µας.
Τέλος η µείωση των δηµοσίων ελλειµµάτων µε µία ταµειακή στενή
εισπρακτική λογική, στην ουσία δεν εξαφανίζει τα ελλείµµατα αλλά
τα µετατρέπει σε κοινωνικά ελλείµµατα, ελλειµµατα στην παιδεία,
στην υγεία στην κοινωνική προστασία.
∆εν είναι, λοιπόν, τυχαίο, παρά τα όσα ακούσαµε εδώ από τον
εισηγητή της Πλειοψηφίας ότι αυτός ο Προϋπολογισµός δεν
συναντάται µε τις ανάγκες της κοινωνίας. ∆εν είναι συµπτωµατικό
που η κυβερνητική πολιτική γενικότερα συναντά όχι µόνο µια
γενικευµένη δυσπιστία και δυσαρέσκεια, αλλά και την αυξανόµενη
αντίθεση µεγάλων τµηµάτων της κοινωνίας. Οι µαζικες
κινητοποιήσεις των µαθητών, των καθηγητών σήµερα, άλλων
στρωµµάτων αύριο, δεν υποκινούνται από κοµµατικές τακτικές.
Υποκινούνται από τα ίδια τα προβλήµατα. ∆εν είναι αποτέλεσµα
άγνοιας ότι δεν υπάρχει πληροφόρηση, αντίθετα είναι αποτέλεσµα
γνώσης, επίγνωσης, συνειδητοποίησης των αδιεξόδων του
εκπαιδευτικού συστήµατος, ενός συστήµατος που παράγει
ανέργους και ετεροαπασχολούµενους, αντί πολίτες έτοιµους να
βρούν τρόπους αξιοποίησης των γνώσεών τους. ∆εν είναι θέµα
επικοινωνιακής πολιτικής, αλλά είναι θέµα περιεχοµένου της
ασκούµενης πολιτικής, η οποία δεν δίνει λύση στα προβλήµατα
αλλά ούτε και πείθει ότι µετά από χρόνια δηµιουργούνται
προοπτικές διεξόδου απ'αυτά τα προβλήµατα.
Το δικό µας συµπέρασµα, είναι ένα συµπέρασµα που βγαίνει µέσα
από µελέτη του Προϋπολογισµού. Η γενική µας διαπίστωση είναι
ότι ο Προϋπολογισµός του 1999 δεν οδηγεί την κοινωνία έξω από
το τούνελ των επαναλαµβανόµενων κύκλων λιτότητας ούτε θέτει τις
βάσεις για να ανταποκριθεί η χώρα µας στις σκληρές απαιτήσεις
που θέτει το πλαίσιο της Νοµισµατικής 'Ενωσης της Ευρώπης.
'Ετσι, χωρίς γενικότερη στροφή του κεντρικού άξονα της πολιτικής
σε µια κατεύθυνση ανάπτυξης και απασχόλησης, αντιµετώπισης
των ογκούµενων κοινωνικών προβληµάτων, ο κίνδυνος για νέους
ασφυκτικούς µονόδροµους µετά την ένταξη στην ΟΝΕ, εφόσον
αυτός ο στόχος τελικά επιτευχθεί, για µας είναι ορατός.
Θα ήθελα, όµως, πέρα από τη δική µας διαπίστωση να αναφερθώ
σύντοµα σε ορισµένα επιχειρήµατα της Κυβέρνησης. Το πρώτο
επιχείρηµα της Κυβέρνησης το οποίο ακούστηκε και το οποίο θα
ακούσουµε ξανά στην Αίθουσα αυτή, είναι ότι η Κυβέρνηση πέτυχε
σε όλα. Πέτυχε στην ονοµαστική σύγκλιση, πέτυχε στην πραγµατική
σύγκλιση , πέτυχε στις διαρθρωτικές αλλαγές, πέτυχε στην
κοινωνική πολιτική. Και όσοι ισχυρίζονται το αντίθετο είναι
παράλογοι.
Η Κυβέρνηση κοιτάζει τον εαυτό της στον καθρέφτη και της βάζει
άριστα. Εάν η Κυβέρνηση κοιτάξει την κοινωνία θα πάρει άλλο
βαθµό. Και επειδή δεν θέλω να µιλήσω µε βάση προσωπικές
εµπειρίες ή διαπιστώσεις, παρ' όλο που ο καθένας που µας ακούει
απόψε είτε αγρότης είτε εργάτης είναι είτε επιχειρηµατίας, έχει τις
δικές του παραστάσεις για το τι γίνεται στην κοινωνία, θα αναφερθώ
σε ένα συγκεκριµένο στοιχείο.
Σήµερα δηµοσιεύθηκαν τα αποτελέσµατα µίας έρευνας που
διεξήχθη από την ICAP και δηµοσιεύθηκε στον Τύπο. Από τα
νοικοκυριά της χώρας µας το 11,2% δηλώνει ότι έχει µία βελτίωση

της κατάστασής του από το 1997 µέχρι σήµερα, το 46% δηλώνει ότι
έχει επιδείνωση της θέσης του και το 42% δηλώνει ότι είναι στάσιµο.
Αυτά, λοιπόν, που λέει η Κυβέρνηση αφορούν το 11% των
νοικοκυριών. Αυτά νιώθουν ότι τους ακουµπάει η πολιτική σας.
Το υπόλοιπο 88% νιώθει -και το δηλώνει- ότι είναι ή σε στασιµότητα
ή σε επιδείνωση της θέσης του.
Αυτά είναι στοιχεία αντικειµενικά, όσο αντικειµενικά µπορούν να
είναι τα στοιχεία µιας έρευνας σαν αυτή στην οποία αναφέροµαι.
Τον κόσµο δεν τον ενδιαφέρουν οι αριθµοί, δεν τον ενδιαφέρουν τα
τρικ, δεν τον ενδιαφέρουν οι οφθαλµαπάτες των αριθµών. Τον
ενδιαφέρει η πραγµατικότητα που ζει. Θα αναφερθώ σε δύο
στοιχεία που δηµιουργούν τέτοιες οφθαλµαπάτες.
Χάλασε τον κόσµο η Κυβέρνηση προ ηµερών να πληροφορεί την
ελληνική κοινωνία ότι µειώνει τα τιµολόγια της ∆ΕΗ και ότι εξ αυτού
του λόγου ο κόσµος θα έχει µία ελάφρυνση. Ωραία ως εδώ. 'Ηδη οι
περισσότεροι δήµοι, αν όχι όλοι, µε το ∆ήµο Αθηναίων του κ.
Αβραµόπουλου πρώτο, αύξησαν τα δηµοτικά τέλη µε διάφορα
ποσοστά. Στην Αθήνα αυξήθηκαν 9%. Και µόνο η αυξηση των
δηµοτικών τελών εξανέµισε το όποιο θετικό αποτέλεσµα από την
µείωση των τιµολογίων της ∆ΕΗ.
Πληροφορεί η Κυβέρνηση τον ελληνικό λαό ότι µειώνοντας την τιµή
της βενζίνης, του πετρελαίου, θα έχει ο κόσµος µία ελάφρυνση.
Εµείς το δεχόµαστε αυτό. Σήµερα δηµοσιεύεται η πληροφορία ότι ο
ΟΤΕ σκέφτεται το 1999 να αλλάξει τη χρονοχρέωση. Τώρα
πληρώνουµε δεκατρείς δραχµές, δεκατρισήµισι δραχµές σε κάθε
τρία λεπτά. Συζητούν από του χρόνου να πληρώνουµε έξι έως
εννέα δραχµές ανά ένα λεπτό. Και γίνεται ο υπολογισµός ότι εάν
συµβεί αυτό θα στοιχίσει εξήντα πέντε δισεκατοµµύρια
(65.000.000.000) δραχµές, που θα πληρώσει ο καταναλωτής.
Ενδεχοµένως αυτό µπορεί να γίνει µε τρόπο που να µη φανεί στην
άνοδο του πληθωρισµού. Να γιατί έχουµε οφθαλµαπάτες.
Μειώνεται ο πληθωρισµός, αλλά η ακρίβεια που ζει ο κόσµος είναι
δυσβάστακτη.
Θα έλθω σε επίσης µερικά συγκεκριµένα στοιχεία για να έχουµε µία
εικόνα του που βρισκόµαστε.
Ονοµαστική σύγκλιση. Μειώνει η Κυβέρνηση τον πληθωρισµό, αλλά
έρχεται ακόµα και ο ∆ιοικητής της Τράπεζας Ελλάδας και µας
πληροφορεί ότι ο πληθωρισµός που έχουµε στη χώρα µας σήµερα
είναι πληθωρισµός κερδών. Η Κυβέρνηση, λοιπόν, µειώνει τον
πληθωρισµό κερδών µε µείωση των µισθών. Αυτή η πολιτική είναι
αδιέξοδη. Θα έχουµε µία βραχύβια µείωση του πληθωρισµού
χωρίς, όµως, να αποκλείεται µετά να έχουµε ξανά πληθωριστικές
αναζωπυρώσεις πέρα από το κοινωνικό πρόβληµα το οποίο
διαµορφώνεται σε µία εποχή λιτότητας τα κέρδη να αυξάνουν όχι
επειδή ανέβηκε η παραγωγικότητα, έγινε εκσυγχρονισµός, αλλά
επειδή εκµεταλλεύτηκαν κερδοσκοπικά κάποιοι την υποτίµηση και
επειδή κερδοσκοπούν µε τη µείωση των µισθών.
Φορολογία: Είµαστε η χώρα µε τη µεγαλύτερη φοροδιαφυγή.
Ουδείς το αρνείται. Είµαστε η χώρα µε τη µεγαλύτερη
παραοικονοµία στην Ευρώπη. Πρώτοι στην Ευρώπη. Οι µελέτες
λένε 30%-35%. Είµαστε η χώρα µε τη µεγαλύτερη φοροαποφυγή.
∆ηλαδή νόµιµα τεράστια εισοδήµατα, νέες µορφές εισοδηµάτων,
νέες πηγές πλούτου γύρω απο τα χρηµατιστήρια, γύρω απο τις
χρηµαταγορές, γύρω από τα παιχνίδια του συναλλάγµατος, µένουν
αφορολόγητα.
Τι κάνει η Κυβέρνηση για να βρει έσοδα για το κράτος; Φτάνει να
φορολογεί τη φτώχεια. Φορολογούµε τον κατώτατο µισθό,
φορολογούµε τη σύνταξη των εκατόν είκοσι χιλιάδων (120.000)
δραχµών, φορολογούµε τους τόκους µιας µικροκατάθεσης στην
τράπεζα. Αν πάει κάποιος σε µία τράπεζα µε ένα δισεκατοµµύριο
(1.000.000.000) δραχµές η ίδια η τράπεζα θα του υποδείξει
λογαριασµούς repos, swaps, διάφορους λογαριασµούς όπου τα
χρήµατα κατατίθενται αφορολόγητα.
'Ετσι, λοιπόν, έχουµε το φαινόµενο σε σπίτια που θα έπρεπε να
κτυπήσει την πόρτα ο εκπρόσωπος της κρατικής πρόνοιας,
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της κοινωνικής πρόνοιας, να την κτυπάει ο έφορος.
Να πάω τώρα στα έντοκα γραµµάτια. Υπάρχουν συνταξιούχοι οι
οποίοι βάζουν το εφάπαξ και παίρνουν π.χ. δύο εκατοµµύρια
(2.000.000) δραχµές, τρία εκατοµµύρια (3.000.000), πέντε
εκατοµµύρια (5.000.000) δραχµές σε έντοκα γραµµάτια του
δηµοσίου.
Φορολογούµε τον τόκο και την ίδια στιγµή απαλλάσσουµε από
φόρο τα οµόλογα και άλλα επενδυτικά προϊόντα, που απευθύνονται
σε µεγαλοεπενδυτές. 'Ενα εκατοµµύριο τετρακόσιες χιλιάδες άτοµα
υπέβαλαν πέρυσι φορολογικές δηλώσεις, πλήρωσαν φόρο
εισοδήµατος, παρ'όλο που το εισόδηµά τους ήταν κατά µέσο όρο
ενάµισι εκατοµµύριο (1.500.000) το χρόνο ή εκατόν είκοσι πέντε
χιλιάδες (125.000) δραχµές το µήνα.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: ∆εν πληρώνουν φόρο για 1,5
εκατοµµύριο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ∆ΡΑΓΑΣΑΚΗΣ: Πληρώνουν φόρο, κύριε συνάδελφε και
µπορείτε να το δείτε από τα στοιχεία που µας έδωσε ο κ. ∆ρυς.
Είπα, µάλιστα, στον κ. ∆ρυ ότι αν έβγαζε όλους αυτούς από τη
φορολογική υποχρέωση, το κόστος για τον προϋπολογισµό δεν θα
ήταν πάνω από δέκα δισεκατοµµύρια (10.000.000.000) δραχµές.
Το φορολογικό σύστηµα, λοιπόν, που έχουµε δεν είναι απλά άδικο,
είναι πολιτικά ανήθικο. Το ερώτηµα είναι: Γιατί δεν γίνεται η
φορολογική µεταρρύθµιση; Μας εµποδίζει η Ευρωπαϊκή 'Ενωση;
Μας εµποδίζει η ένταξη στην Ο.Ν.Ε;
Πίσω από τις επιτυχίες που επικαλείται η Κυβέρνηση και που εµείς,
όταν είναι πραγµατικές δεν τις αρνούµαστε, πρέπει να ξέρει ο
κόσµος ότι βρίσκεται µια άνιση κατανοµή του κόστους. Οι θυσίες
των πολλών γίνονται πλούτος για τους ολίγους και αυτό
αποδεικνύεται µε αριθµούς και µε στατιστικές και κοιτώντας προς
την κοινωνία τι γίνεται.
Αυτό δε σηµαίνει ότι, έστω και µε αυτό το βαρύ κοινωνικό κόστος,
έχουµε πράγµατι µπει σε φάση σταθερότητας και ανάπτυξης. ∆εν
αναφέροµαι στα λογιστικά τρικ τα οποία κάνουν σε όλη την Ευρώπη
και θα έλεγε κανείς "γιατί όχι και εµείς;" Αναφέροµαι όµως στο
γεγονός -που πρέπει να υπάρχει συνείδηση- ότι το δηµόσιο χρέος
της χώρας µας παραµένει στο 105% του εθνικού εισοδήµατος, ότι η
δυναµική του δηµοσίου χρέους δεν έχει τεθεί υπό έλεγχο.'Οσο το
επιτόκιο µε το οποίο εξυπηρετούµε το δηµόσιο χρέος είναι πάνω
από το ρυθµό αύξησης του εθνικού εισοδήµατος και όσο το δηµόσιο
χρέος είναι πάνω από το 100% του εθνικού εισοδήµατος, πρέπει να
θεωρούµε ότι το δηµόσιο χρέος και η δυναµική του δεν έχουν τεθεί
υπό έλεγχο.
'Οσον αφορά το παραγωγικό σύστηµα της χώρας, εδώ έχουµε
ξεχάσει την έννοια εµπορικό έλλειµµα, έλλειµµα του ισοζυγίου
πληρωµών και εδώ υπάρχει µία οφθαλµαπάτη ότι το έλλειµµα
εξισορροπείται µε τις εισροές από την Ευρωπαϊκή 'Ενωση, οι
οποίες έχουν φτάσει να καλύπτουν το 4,8% του εθνικού
εισοδήµατος. Βέβαια είναι και το σύστηµα κοινωνικής προστασίας
στο οποίο η χώρα µας έτσι κι αλλιώς είχε ένα διαχρονικά
συσσωρευµένο έλλειµµα. Και µε το έλλειµµα αυτό µπορούµε να
µπούµε στην ΟΝΕ τυπικά αλλά δεν θα µπορέσουµε να
αντιµετωπίσουµε τα προβλήµατα που µας περιµένουν εκεί µέσα.
Το πρώτο επιχείρηµα, λοιπόν, είναι ένα επιχείρηµα εντυπώσεων.
"Τα κάναµε όλα καλά, παραλάβαµε τόσο, παραδίνουµε τόσο".
Μερικά από αυτά είναι σωστά, αλλά πίσω από αυτά, όπως είπα,
κρύβεται αφ'ενός µεν µία διεύρυνση του κοινωνικού χάσµατος λόγω
των πολιτικών που εφαρµόστηκαν σε ό,τι αφορά την κατανοµή του
κόστους, αλλά και των κερδών και δεύτερον, ορισµένα από τα
αποτελέσµατα που έχουν προκύψει είναι αµφίβολης βιωσιµότητας,
να το πω έτσι.
Το δεύτερο επιχείρηµα που ακούµε τελευταία είναι "πράγµατι, έχετε
δίκιο εσείς που τα λέτε αυτά, δεν συνέβαλαν όλοι, οι εργαζόµενοι
έκαναν το χρέος τους, υπέστησαν λιτότητα, τώρα πρέπει να
αποδείξουν και οι επιχειρηµατίες ότι είναι πατριώτες". Και το
σηµαντικότερο είναι ότι "αφού µπούµε στην ΟΝΕ µας περιµένει µία
µεγαλύτερη άνεση, να καλύψουµε όλες τις πληγές που
δηµιουργήθηκαν αυτά τα χρόνια".'Οπως είπε ο Υπουργός Εθνικής
Οικονοµίας, περνάµε τώρα σε µία φάση συγκοµιδής και αρχίζουµε

να µαζεύουµε οφέλη.
Αφήνω τις ευχές, γιατί δεν αξίζει να ασχολούµαστε στο Σώµα αυτό
µε ευχές, όταν µιλάµε για κατανοµή εισοδηµάτων. ∆εν µπορούµε να
ασχολούµαστε µε τέτοια θέµατα, όταν µε νόµο καθηλώνουµε τους
µισθούς και µετά περιµένουµε µε ευχές να µειώσουν κάποιοι τα
κέρδη τους.
Εκείνο που έχει σηµασία να πούµε και εκείνο που εµείς θέλουµε να
υπογραµµίσουµε µε τον πιο νηφάλιο τρόπο, είναι ότι η Κυβέρνηση
εξωραϊζει το παρελθόν και συσκοτίζει το µέλλον.
Και αυτό θα µας δηµιουργήσει προβλήµατα. Η Κυβέρνηση
υπόσχεται καλύτερες µέρες µετά την Ο.Ν.Ε. Υποστηρίζει ότι µε την
είσοδό µας θα προκύψουν µόνο οφέλη. Μόνο οφέλη θα έχουµε από
την Ο.Ν.Ε. και θα είναι και για όλους οφέλη. Αυτό είναι το σύνθηµα,
αυτό είναι το µήνυµα το οποίο περνάει στην κοινωνία. Και προχωρεί
παραπέρα, το εξειδικεύει ότι, εφόσον µπούµε στην Ο.Ν.Ε., θα µας
περισσεύουν χρήµατα. ∆ηλαδή, θα πληρώνουµε λιγότερους τόκους
για να εξυπηρετούµε το δηµόσιο χρέος. Και εποµένως µε αυτό το
οποίο, µε αµετροέπεια θα έλεγα εγώ, ονοµάστηκε και πακέτο
Σηµίτη, θα κάνουµε κοινωνική πολιτική. 'Αλλοι λένε επτακόσια
δισεκατοµµύρια (700.000.000.000), άλλοι οκτακόσια
δισεκατοµµύρια (800.000.000.000), άλλοι ένα τρισεκατοµµύριο
(1.000.000.000.000). Θα µας περισσέψουν, λοιπόν, χρήµατα.
Θέλω να θυµίσω κάτι που το ξέρει ο λαός µας ότι ποτέ σε αυτόν τον
τόπο δεν περίσσεψαν χρήµατα γι' αυτούς που τα είχαν ανάγκη.
Πάντα κάποιοι προλαβαίνουν. 'Αλλωστε το δηµόσιο χρέος, όπως
είπα, παραµένει αρκετά υψηλό. Και εποµένως ακόµα και αν µειωθεί
η εξυπηρέτησή του, αν θέλουµε να το µειώσουµε αυτό το χρέος, θα
πρέπει να πληρώσουµε και χρεολύσια, όχι µόνο τόκους.
Για µας είναι φανερό ότι η Κυβέρνηση προετοιµάζει από τώρα το
εκλογικό σκηνικό, το σκηνικό των εκλογών, όποτε και αν γίνουν. Και
όποτε και αν γίνουν οι επόµενες εκλογές θα θυµίζουν εκλογές του
1985. Και τότε κεντρική υπόσχεση ήταν καλύτερες µέρες, για ακόµα
καλύτερες µέρες.
'Εχει αποκαλυφθεί, κύριε Υπουργέ, ότι όταν το ΠΑ.ΣΟ.Κ. το έλεγε
αυτό, ο κ. Χαλικιάς ο τότε διοικητής της Τράπεζας της Ελλάδος, είχε
ήδη ενηµερώσει τον τότε Πρωθυπουργό, τον µακαρίτη Παπανδρέου
και την ηγεσία του ΠΑ.ΣΟ.Κ. και τους είχε πει ότι έχουµε µία
συναλλαγµατική κρίση, µία κρίση ισοζυγίου πληρωµών, η οποία
απαιτεί σταθεροποιητικό πρόγραµµα. Και εν γνώσει αυτής της
πραγµατικότητας η τότε ηγεσία του ΠΑ.ΣΟ.Κ. προχώρησε στις
εκλογές µε αυτό το σύνθηµα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Συνειδητά...
ΙΩΑΝΝΗΣ ∆ΡΑΓΑΣΑΚΗΣ: Και µετά τις εκλογές βεβαίως είχαµε ένα
σκληρό πρόγραµµα µονόπλευρης λιτότητας που πολύς κόσµος το
θυµάται ακόµα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Του κ. Σηµίτη...
ΙΩΑΝΝΗΣ ∆ΡΑΓΑΣΑΚΗΣ: Του κ. Σηµίτη.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ:... τον οποίο απέπεµψε µετά για
να µην το ολοκληρώσει.
ΙΩΑΝΝΗΣ ∆ΡΑΓΑΣΑΚΗΣ: Kύριε Μητσοτάκη, θυµάστε όλη την
ιστορία, και εγώ τη θυµάµαι. Εδώ δεν θέλω να παρελθοντολογήσω,
αλλά θέλω οπωσδήποτε να κάνω αυτήν την επισήµανση, όχι για να
αποτρέψουµε µία δηµαγωγία µε την οποία η Κυβέρνηση θα
παραπλανήσει τον κόσµο -ο κόσµος θυµάται, ξέρει- αλλά για να πω
ότι µε αυτόν τον τρόπο δεν προετοιµάζεται η κοινωνία, δεν
εξοπλίζεται ο λαός και η χώρα µας να αντιµετωπίσει το νέο
περιβάλλον στο οποίο θα βρεθεί.
Και κάνει εντύπωση ότι, ενώ τόσα λέγονται για την Ο.Ν.Ε., την
Οικονοµική και Νοµισµατική 'Ενωση της Ευρώπης, ο ελληνικός
λαός  ελάχιστα  γνωρίζει  γι'  αυτήν  και  εύλογα  ρωτάει  ποιος  είναι
ο  χαρακτήρας  αυτής  της  Ο.Ν.Ε.  στην  οποία  θα  µπούµε.  Θα
υπάρξουν  πράγµατι  οφέλη  και  θα  καλύπτουν  όλους;  Θα
υπάρξουν  δυσκολίες  και  προβλήµατα;  Και  κατά  πόσον  είµαστε
προετοιµασµένοι  να  αντιµετωπίσουµε  αυτά  τα  προβλήµατα;
'Εχουµε  ως  κοινωνία,  όχι  µόνο  ως  Κυβέρνηση,  οι  φορείς  της,
τα  ιδρύµατά  της,  οι  θεσµοί  της,  οι  επιχειρήσεις,
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δηµόσιες και ιδιωτικές, η αυτοδιοίκηση, τα συνδικάτα, έχουµε όλοι
επίγνωση και έχουµε κάποιο ολοκληρωµένο σχέδιο, ούτως ώστε και
να µπούµε, αλλά και να µείνουµε όρθιοι; Εµάς αυτά τα ερωτήµατα
µας κάνει ο κόσµος. ∆εν ξέρω τι σας ρωτάει εσάς, αυτά µας ρωτάει
ο κόσµος. Και αν δεν τα έχουµε αυτά τι πρέπει να κάνουµε;
Η Κυβέρνηση ή µάλλον όλες οι κυβερνήσεις των τελευταίων
χρόνων, αντί να δουν τις εξελίξεις στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση ως µία
πρόκληση για την ενεργοποίηση και την κινητοποίηση της ελληνικής
κοινωνίας, για την πραγµατοποίηση των ώριµων µεταρρυθµίσεων
και την αντιµετώπιση των χρόνιων διαρθρωτικών προβληµάτων
που έχουµε, όπως προτείναµε εµείς, ο Συνασπισµός από το 1992
µε ένα ανορθωτικό όπως το ονοµάσαµε πρόγραµµα, σε
αντιπαράθεση µε τα στενά µονόπλευρα προγράµµατα σύγκλισης,
αντί να γίνει, λοιπόν, αυτό οι κυβερνήσεις συρρίκνωσαν την
πρόκληση αυτή στα ονοµαστικά κριτήρια και έκαναν την επίτευξή
τους αυτοσκοπό.
Αυτή η µονόπλευρη σύγκλιση, αυτός ο τρόπος µε τον οποίο
αξιοποιήσαµε αυτήν τη δεκαετία, θα µας κυνηγάει και µέσα στην
ΟΝΕ, εφόσον τελικά ενταχθούµε. ∆ιότι τα µεγάλα διαρθρωτικά µας
προβλήµατα µεταφέρονται άλυτα στο µέλλον.
Η ΟΝΕ, που οικοδοµείται στην Ευρώπη, είναι µία ΟΝΕ
προβληµατική. Είναι µία ΟΝΕ που έγινε σε αντιπαράθεση και όχι
υιοθετώντας τα αιτήµατα της Αριστεράς για την κοινωνική Ευρώπη.
Είναι µία νοµισµατική ένωση κοινωνικά ανάπηρη και θεσµικά άνιση.
Είναι κοινωνικά ανάπηρη, διότι στηρίζεται αποκλειστικά σε
νοµισµατικά και δηµοσιονοµικά κριτήρια. Είναι ένα οικοδόµηµα
άλλης εποχής, νεοφιλελεύθερης έµπνευσης, που όµως είχε την
υποστήριξη και την ψήφιση και την έγκριση των Ευρωπαίων
σοσιαλδηµοκρατών που σήµερα ανησυχούν για την ανεργία.'Αφησε
απέξω κάθε κοινωνικό και αναπτυξιακό κριτήριο. Και όταν ο
Συνασπισµός προσπαθούσε να προτείνει ακριβώς την ανάγκη
διεύρυνσης των κριτηρίων, αντιµετωπίζαµε τείχος, φράγµα.
Η ΟΝΕ όµως οικοδοµείται, όπως είπα ήδη, και σε θεσµικά άνισες
βάσεις. Καθιερώνει κοινό νόµισµα για όλη την Ευρώπη, καθιερώνει
κοινή νοµισµατική πολιτική για όλη την Ευρώπη. ∆εν προβλέπει
όµως κοινή πολιτική απασχόλησης, ούτε κοινά επενδυτικά
προγράµµατα όπως είχε προτείνει ο Ντελόρ και αγνοήθηκαν. ∆εν
προβλέπει ούτε κοινά κοινωνικά στάνταρτς, όρια ότι µία χώρα στην
προσπάθειά της ν'ανταγωνιστεί τις άλλες, δεν µπορεί να διαλύσει
την κοινωνία της, δεν µπορεί να διαλύσει το κοινωνικό σύστηµα
προστασίας κλπ. Ούτε προβλέπει αυτή η ΟΝΕ κάποιο σύστηµα
θεσµοθετηµένης αναδιανοµής πόρων και µάλιστα σηµαντικότερων
από αυτούς που αναδιανέµονται σήµερα.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο ∆'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ.ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΤΣΑΡΟΣ)
Μπαίνουµε σε µία νοµισµατική ένωση όπου ό,τι δίνουµε εµείς ως
χώρα, και οι άλλες χώρες, το δίνουµε τελεσίδικα, ανεπιστρεπτί,
εκχωρούµε εξουσίες, αρµοδιότητες, αγορές κλπ. 'Ο,τι παίρνουµε,
όµως, είναι υπό διαρκή αµφισβήτηση και αίρεση. Απόδειξη,
παράδειγµα οι συζητήσεις που γίνονται αυτόν τον καιρό στην
Ευρώπη για τους πόρους, για τη µείωση των πόρων του Ταµείου
Συνοχής, για τη µείωση των πόρων των διαρθρωτικών ταµείων.
Και εκείνο που µας ανησυχεί και µας προβληµατίζει είναι η απουσία
από τη µεριά της Κυβέρνησης κάποιας διαπραγµατευτικής βάσης,
πλατφόρµας επιχειρηµάτων. Αυτά που παίρνουµε δηλαδή, τσάµπα
τα παίρνουµε; ∆ώρο µας τα κάνουν; Ο ίδιος ο Ντελόρ είχε το
θάρρος να αναγνωρίσει ότι από αυτά που παίρνουν η Ελλάδα και οι
άλλες χώρες, το 35%-40% επιστρέφει πίσω µε τη µορφή
µηχανηµάτων, µε τη µορφή εξοπλισµών, µε τη µορφή προµηθειών.
Πραγµατικά, από το αεροδρόµιο των Σπάτων, από το ΜΕΤΡΟ, από
τα διάφορα έργα που κάνουµε µε κοινοτική χρηµατοδότηση, πόσα
επιστρέφουν στην Ευρώπη;
Αυτή η ΟΝΕ που δηµιουργείται, όπως δηµιουργείται, έχει τον
κίνδυνο να παγιώσει και να διευρύνει τις υπάρχουσες περιφερειακές
ανισότητες και τις διαφορετικές ταχύτητες που διαµορφώνονται στην
Ευρωπαϊκή 'Ενωση. Ακριβώς γι'αυτό είχε εξ αρχής σηµασία όχι
µόνο η ένταξη στην ΟΝΕ, αλλά η διαµόρφωση προϋποθέσεων

βιώσιµης συµµετοχής µας σε αυτήν.
Βεβαίως, σε χώρες που ξεκινούν από πολύ υψηλά επιτόκια, η
είσοδος στην ΟΝΕ θα συνοδευτεί από µία δραστική µείωση των
επιτοκίων. Αυτή είναι η περίπτωση και της χώρας µας.
Η Κυβέρνηση κάνει το εξής: 'Οπως το αίτηµα της σύγκλισης το
συρρίκνωσε στο σκέλος της ονοµαστικής σύγκλισης, έτσι και το
τεράστιο πρόβληµα των επιπτώσεων από τη λειτουργία της ΟΝΕ,
το συρρικνώνουν στο θέµα των επιτοκίων. Ακούγοντας κανείς την
Κυβέρνηση θεωρεί ότι ΟΝΕ ίσον χαµηλότερα επιτόκια και τίποτε
άλλο.
Ωστόσο τα όποια οφέλη από τη µείωση των επιτοκίων -διότι θα
υπάρξουν οφέλη- θα είναι πρόσκαιρο, µέχρι η οικονοµία να
ισορροπήσει στα νέα χαµηλότερα επιτόκια. Σας θυµίζω ότι η
Ιαπωνία έχει φθάσει να έχει αρνητικά επιτόκια και όµως αυτό δεν
την απαλλάσσει από υφέσεις και από κρίσεις σοβαρότατες.
Εποµένως η µείωση των επιτοκίων έχει πρόσκαιρες επιπτώσεις και
δεν είναι πανάκεια. 'Οµως το πιο σηµαντικό που θέλουµε να
υπογραµµίσουµε είναι το εξής. Με τη δοµή που έχει η οικονοµία και
µε την πολιτική που ασκείται υπάρχει ο κίνδυνος η µείωση των
επιτοκίων να εκφυλιστεί σε µία καταναλωτική έκρηξη και σε µία
χρηµατιστηριακή φούσκα χωρίς σταθερό και βιώσιµο αντίκρισµα
στην πραγµατική οικονοµία και στην απασχόληση.
Εποµένως για να περιµένουµε θετικά οφέλη από τη µείωση των
επιτοκίων, θα πρέπει να υπάρξει και ένα αναπτυξιακό περιβάλλον
και µια συγκροτηµένη πολιτική διεύρυνσης της απασχόλησης.
Βέβαια οι τράπεζες πρέπει να δίνουν και δάνεια γιατί όσο και να
πέσουν τα επιτόκια αν οι τράπεζες δεν δίνουν δάνεια, διότι έχουν
µεγαλύτερα κέρδη από άλλες δραστηριότητες, καταλαβαίνετε ότι
όλα αυτά που συζητάµε θα είναι έξω από την πραγµατικότητα.
Αυτή, λοιπόν, η ΟΝΕ στην οποία µπαίνουµε και ο τρόπος µε τον
οποίο µπαίνουµε θέτει ήδη µερικά κρίσιµα ερωτήµατα. Ποια
κοινωνία, µε ποια συνοχή, µε ποια προετοιµασία µπαίνει στην ΟΝΕ;
Μπαίνει στην ΟΝΕ µια ελληνική κοινωνία µε µαζική και χρόνια
ανεργία, µε µια διοίκηση αναχρονιστική, µε ένα κράτος τεράστιο
αλλά συνάµα ανύπαρκτο, µε διάχυτη διαφθορά, µε επεκτεινόµενη
εγκληµατικότητα νέου τύπου, µε ένα σύστηµα δηµόσιας υγείας και
παιδείας που είναι σε αποτελµάτωση, µε ένα φορολογικό σύστηµα
άδικο, δαπανηρό και αναποτελεσµατικό.
Ποια τµήµατα της κοινωνίας, ποια τµήµατα της οικονοµίας, ποιοι
κλάδοι και ποιες οικονοµικές δραστηριότητες, ποιες πόλεις και ποιες
περιφέρειες της χώρας έχουν τις αναγκαίες υποδοµές, τα αναγκαία
επίπεδα επιχειρηµατικής, κλαδικής και περιφερειακής
ανταγωνιστικότητας για να ανταπεξέλθουν στο νέο περιβάλλον;
Εµείς δεν υιοθετούµε µία ισοπεδωτική και καταστροφολογική
προσέγγιση των συνεπειών. 'Ισα-ίσα υποστηρίζουµε ότι θα
υπάρξουν κερδισµένοι και ωφεληµένοι. Ο κίνδυνος που
επισηµαίνουµε είναι οι κερδισµένοι της σύγκλισης να είναι και οι
κερδισµένοι της ένταξης και τα θύµατα της σύγκλισης να είναι και τα
θύµατα της συµµετοχής µας στην ΟΝΕ. Συνεπώς υποστηρίζουµε
ότι µεγάλα τµήµατα της ελληνικής κοινωνίας, της οικονοµίας, της
ελληνικής περιφέρειας θα αντιµετωπίσουν όχι οφέλη αλλά
εξουθενωτικές πιέσεις. Η εγγενής προβληµατικότητα της ΟΝΕ, ο
µονόπλευρος χαρακτήρας της ελληνικής σύγκλισης, οι νέοι θεσµικοί
περιορισµοί που θέτει το σύµφωνο σταθερότητας, δηµιουργούν τον
κίνδυνο η ένταξή µας, εφόσον τελικά γίνει, να µη θέσει τέρµα στη
λογική των µονοδρόµων, αλλά να γίνει αφετηρία νέων κύκλων
λιτότητας, κοινωνικών αποσυνθέσεων και παραγωγικών
αποδιαρθρώσεων.
Το πρόβληµά µας ως κοινωνία µε το οποίο εξ αρχής ήµασταν
αντιµέτωποι αλλά τώρα τα χρονικά περιθώρια αντιµετώπισής του
έχουν εξαντληθεί, δεν είναι απλώς να µπούµε στην ΟΝΕ, αλλά το
πώς θα αποφύγουµε, προετοιµαζόµενοι από τώρα, τον κίνδυνο
αυτών των νέων µονοδρόµων.
Εµείς προτείνουµε µία ενιαία πολιτική µε δύο σκέλη. Το
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πρώτο αφορά την Ευρώπη και το δεύτερο την εσωτερική πολιτική
της χώρας µας. Στην Ευρώπη µας είχαν πει ότι είναι µονόδροµος.
Ωστόσο πληθαίνουν τα ερωτήµατα και οι αµφισβητήσεις, ακόµα και
από κυβερνητικούς παράγοντες. Αµφισβητήθηκαν τα υψηλά
επιτόκια, το ανεξέλεγκτο της Κεντρικής Τράπεζας, το σύµφωνο
σταθερότητας, όπως τουλάχιστον έχει θεσµοθετηθεί. Αυτό
τουλάχιστον δείχνει ότι το εκκρεµές των ιδεών έχει αρχίσει εκ νέου
να κινείται.
Θέµατα που εµείς χρόνια τώρα ως Αριστερά προσπαθούσαµε να
θέσουµε σε αυτήν την Αίθουσα σε πείσµα ενός ιδιόµορφου
κυβερνητικού δογµατισµού, σήµερα αποτελούν σε όλη την Ευρώπη
ζητήµατα δηµόσιου διαλόγου, µε την ελληνική Κυβέρνηση στη θέση
της οπισθοφυλακής.
Εµείς δεν θεωρούµε ότι η Ο.Ν.Ε βάζει ταφόπετρα στις διεκδικήσεις
και στους αγώνες για την κοινωνική Ευρώπη. Αντίθετα, εµείς
τονίζοντας την προβληµατικότητά της ταυτόχρονα θεωρούµε ότι και
µετά την Ο.Ν.Ε οι αγώνες για µεταρρύθµιση των συνθηκών, οι
αγώνες για µια κοινωνική Ευρώπη µπορούν -όχι απλώς πρέπει- να
αποκτήσουν µεγαλύτερη δυναµική και πανευρωπαϊκό συντονισµό
για ένα λόγο, την αλληλοεξάρτηση των προβληµάτων που
δηµιουργεί η Ο.Ν.Ε στους εργαζόµενους όλων των ευρωπαϊκών
χωρών.
Εµείς θεωρούµε ότι όλα τα ζητήµατα που συζητούνται στην
Ευρώπη για ελαστικοποίηση των κριτηρίων του συµφώνου
σταθερότητας, για µια νέα σχέση ανάµεσα στα πολιτικά όργανα της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης και την Κεντρική Τράπεζα, για διεύρυνση των
στόχων της Κεντρικής Τράπεζας της Ευρώπης -όχι µόνο
σταθερότητα των τιµών, αλλά και ανάπτυξη και απασχόληση- για
κοινά πανευρωπαϊκά προγράµµατα απασχόλησης µε ευρωπαϊκή
χρηµατοδότηση, για κοινά ελάχιστα κοινωνικά όρια, για γενικευµένη
µείωση του χρόνου εργασίας χωρίς µείωση των αποδοχών, µπορεί
ακόµα να είναι στο στάδιο των συζητήσεων και να υπάρξουν και
πισωγυρίσµατα, να υπάρξουν και συγκρούσεις, αλλά το γεγονός ότι
όλα αυτά τα θέµατα έχουν ανοίξει και υπάρχουν κοινωνικές και
πολιτικές δυνάµεις που αγωνίζονται γι' αυτά, θεωρούµε ότι είναι κάτι
που είναι θετικό.
Θα θέλαµε, όµως, έστω και τώρα να ακούσουµε τις απόψεις τόσο
της Κυβέρνησης όσο και της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. ∆εν είναι
µαύρο κουτί η Ο.Ν.Ε για τη χώρα µας. Πρέπει να το ανοίξουµε,
πρέπει να δούµε µήπως µπορούµε να παρέµβουµε, ούτως ώστε να
διατυπώσουµε ευνοϊκότερες συνθήκες και για την εσωτερική µας
πολιτική.
Στον πυρήνα της δικής µας πολιτικής είναι η διεύρυνση και η
αναβάθµιση του παραγωγικού συστήµατος της χώρας, είναι η
απασχόληση, είναι οι κοινωνικές υποδοµές. ∆ιότι αυτά είναι τα
στοιχεία τα οποία συνθέτουν αυτό το οποίο λέµε σχηµατικά όλοι,
πραγµατική σύγκλιση, κοινωνική σύγκλιση.
Το παραγωγικό σύστηµα της χώρας -το είπα και πριν και θα γίνω
λίγο πιο συγκεκριµένος- συρρικνώνεται, υποβαθµίζεται. Το 1988,
πριν από δέκα χρόνια, οι εξαγωγές µας κάλυπταν το 52% των
εισαγωγών. Σήµερα καλύπτουν το 42%. Χάσαµε δέκα µονάδες. Το
εµπορικό έλλειµµα το 1988 ήταν 10% του εθνικού εισοδήµατος και
τώρα είναι 16%, δηλαδή αυξήθηκε κατά 6 ποσοστιαίες µονάδες.
Βεβαίως, το ισοζύγιο τελικά ισορροπεί, αλλά ισορροπεί µε βάση
τελικά τις εισροές των κοινοτικών πόρων.
Εδώ, λοιπόν, αναδεικνύεται µία τεράστια εξάρτηση.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΚΕ∆ΙΚΟΓΛΟΥ: ∆ηλαδή; Για να καταλάβουµε! Μας
ταϊζουν δηλαδή; Πείτε το!
ΙΩΑΝΝΗΣ ∆ΡΑΓΑΣΑΚΗΣ: Τους ταϊζουµε και µας ταϊζουν. Το θέµα
είναι ότι αυτά τα οποία παίρνουµε εµείς είναι το στήριγµα για να
ισορροπεί το ισοζύγιο πληρωµών.
Θυµίζω εδώ ότι στη χώρα αυτή όλες οι κρίσεις γενικά
αντιµετωπίζονται. Οι πιο βάρβαρες κρίσεις που δηµιουργούν και
πολιτικές και άλλες παρενέργειες είναι οι κρίσεις του ισοζυγίου
πληρωµών.
Τα αναφέρω αυτά, διότι δεν τα συζητάµε, τα θεωρούµε λυµένα
θέµατα. Λέµε ότι δεν είναι στα κριτήρια του Μάαστριχτ, άρα δεν µας

απασχολούν. Θα τα βρούµε µπροστά µας και αυτά και άλλα!
∆εχόµαστε εξαρχής αυτό το οποίο έχει λεχθεί και από τον
Πρωθυπουργό της χώρας µας ότι η ανάπτυξη δεν διατάσσεται. ∆εν
µπορείς να πεις αύριο το πρωϊ θέλω 10% ρυθµό αύξησης του
εθνικού εισοδήµατος. Προσθέτουµε, όµως, ότι η ανάπτυξη δεν
έρχεται µόνη της. Και λέµε ότι στη χώρα αυτή πρέπει να
επιδιώξουµε το µέγιστο ρυθµό οικονοµικής µεγέθυνσης, αύξησης
του εθνικού εισοδήµατος για δύο λόγους: Ο ένας είναι η
απασχόληση και ο δεύτερος είναι το εξωτερικό χρέος.
Από αυτήν την άποψη εποµένως εµείς θεωρούµε ότι υπάρχουν
δυνατότητες που δεν αξιοποιούνται. Αυτές αναφέρονται πρώτον
στο τι γίνεται µε τα πακέτα Ντελόρ και Σαντέρ κλπ., στο τι γίνεται µε
το πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων, στο τι κάνουµε µε τις
δηµόσιες επιχειρήσεις και στο κατά πόσο η εισοδηµατική και
φορολογική πολιτική, η πολιτική για τους µικροµεσαίους
συµβάλλουν ή δεν συµβάλλουν στην ανάπτυξη.
Είναι πέντε ζητήµατα τα οποία είναι ευαίσθητα σε πολιτικές
αποφάσεις. ∆εν αναφέροµαι σε άλλα, διότι µπορεί κανείς να πει ότι
αυτά είναι θέµατα αγορών κλπ. Μιλάω για θέµατα που οι
αποφάσεις της Κυβέρνησης, ο τρόπος που λειτουργεί η πολιτική,
µπορεί να επηρεάσουν σε θετική κατεύθυνση και να έχουµε µια
µεγιστοποίηση εποµένως της αναπτυξιακής δυναµικής.
Σε ό,τι αφορά τα διάφορα πακέτα δεν θα επεκταθώ. 'Εχουν
ακουστεί πολλά σε αυτήν την Αίθουσα. Θέλω όµως να
παρατηρήσω ότι η Κυβέρνηση δεν αντλεί διδάγµατα ούτε από την
κατασπατάληση του πρώτου πακέτου Ντελόρ ούτε από την
κακοδιαχείριση του δεύτερου πακέτου Ντελόρ, µε αποτέλεσµα να
προχωρούµε τώρα στο τρίτο πακέτο, το λεγόµενο πακέτο Σαντέρ,
να προχωρεί η Κυβέρνηση εν κρυπτώ χωρίς συνολικό αναπτυξιακό
σχεδιασµό, µε αµφίβολη στρατηγική µε µοναδική εµπλοκή των
φορέων στο να υποβάλουν προτάσεις, οι οποίες ξέρουµε τι γίνονται
µετά. Αθροίζονται στο ΥΠΕΘΟ διάφορες προτάσεις διαφόρων
φορέων. Γίνεται µία απαρίθµηση έργων, κατά κανόνα ασύνδετων
µεταξύ τους, που ο συνολικός τους προϋπολογισµός υπερβαίνει
κατά πολύ τους διαθέσιµους πόρους. Στη συνέχεια, γίνονται οι
τελικές επιλογές κάτω από πιέσεις εξωθεσµικών κέντρων,
διαπλεκόµενων συµφερόντων, οµάδων πιέσεων, ενδοκοµµατικών
συσχετισµών, τοπικιστικών συµφερόντων κ.ο.κ.
Εµείς λέµε απλά ότι αυτός ο τρόπος "σχεδιασµού" έχει αποδειχθεί
ότι οδηγεί σε αποσπασµατικές παρεµβάσεις, ηµιτελή έργα,
υπερβάσεις χρόνων, υπερβάσεις προϋπολογισµών, σε σπατάλη µε
άλλα λόγια, της αναπτυξιακής δυναµικής.
Η περίπτωση του πακέτου Σαντέρ, σε συνδυασµό µε τα έργα των
Ολυµπιακών αγώνων, θα µπορούσε να αποτελέσει την αφετηρία
µιας άλλης προσέγγισης, όπου θα ξεκινούσαν µε ένα
ολοκληρωµένο χωροταξικό και οικονοµικό σχέδιο, για να έχουµε
έναν ορίζοντα µπροστά µας για την Ελλάδα του 2010, να υπάρξει
µία αποτίµηση των συγκριτικών πλεονεκτηµάτων και εποµένως να
υπάρξει µια κατανοµή των πόρων τέτοια, που να αξιοποιεί τα
πλεονεκτήµατα αυτά και να διασφαλίζει τη µεγιστοποίηση του
οφέλους.
Σε ό,τι αφορά τις δηµόσιες επιχειρήσεις και οργανισµούς ο
Προϋπολογισµός δεν περιλαµβάνει κανέναν απολογισµό, ως προς
τις περσινές αποφάσεις για τη διάλυση τη συγχώνευση τη µεταφορά
χιλίων επτακοσίων πενήντα επιχειρήσεων. Εάν είχαµε ένα τέτοιο
απολογισµό θα κάναµε ορισµένες διαπιστώσεις ότι η Κυβέρνηση
από τη µια διαλύει χρήσιµους οργανισµούς όπως το ΕΛΚΕΠΑ -
ακόµα περιφέρονται οι υπάλληλοι του ΕΛΚΕΠΑ σε διάφορα
Υπουργεία χωρίς αντικείµενο- και από την άλλη δηµιουργεί άλλους
οργανισµούς. Θα διαπιστώναµε ότι οι φορείς που από χρόνια λέµε
ότι θέλουν παρέµβαση, εκσυγχρονισµό, όπως το Ταχυδροµικό
Ταµιευτήριο, είναι σε τέλµα. Θα διαπιστώναµε ότι µεγάλοι
οργανισµοί, όπως ο ΟΤΕ, έχουν γίνει αρένα, όπου συνωστίζονται,
διαγκωνίζονται και ανταγωνίζονται διάφορα απίθανα συµφέροντα
και θα βλέπαµε ακόµη ότι τα δειλά βήµατα εκσυγχρονισµού, που
προέβλεπε ο νόµος 2414/1996, αντί να υλοποιούνται, ακυρώνονται,
υπονοµεύονται.  Αυτήν  τη  στιγµή  υπάρχουν  πιέσεις  από  τους
νέους παράγοντες τους διάφορους επενδυτές, χρηµατιστη-
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ριακούς παράγοντες κλπ., οι οποίοι θέλουν ακόµη και την
κατάργηση αυτού του νόµου, διότι, κατά τη γνώµη τους, ενοχλεί.
'Οπως είπα και στην αρχή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην
αναλυτική µας έκθεση έχουµε συγκεκριµένες προτάσεις και για τη
φορολογική µεταρρύθµιση και για την απασχόληση και για άλλα
θέµατα. Θα ήθελα όµως να µην εξαντλήσω το χρόνο µου, γι αυτό
θα περιορισθώ σε ορισµένες αναφορές στα θέµατα της
απασχόλησης, για να σας περιγράψω κάτι το οποίο διαπιστώνω ότι
δεν είναι αρκετά γνωστό.
'Οπως γνωρίζουµε, από τη Σύνοδο του Λουξεµβούργου, κάτι που
βγήκε µετά από όλη αυτή την ιστορία των αγώνων, των
ευρωπορειών, που έγιναν ήταν υποχρέωση των Κυβερνήσεων να
υποβάλουν στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση ένα εθνικό σχέδιο
απασχόλησης. 'Ετσι, λοιπόν, και η δική µας Κυβέρνηση υπέβαλε
ένα τέτοιο σχέδιο στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση, αλλά αυτό που πρέπει
να γίνει γνωστό είναι ότι το ελληνικό σχέδιο απασχόλησης ήταν το
µόνο που οι υπηρεσίες της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης θεώρησαν ότι
είναι ανεπαρκές, το απέρριψαν στην ουσία, διότι είναι ένα
πρόγραµµα χωρίς στρατηγική, απασχόληση και χωρίς πρόβλεψη
εθνικών πόρων.
Το αναφέρω αυτό, για να δείξω ότι ένα πρόβληµα τόσο κρίσιµο,
όπως είναι το πρόβληµα της ανεργίας και της απασχόλησης,
αντιµετωπίζεται από την Κυβέρνηση µε έναν τρόπο περιφρονητικό,
θα έλεγε κανείς, µε έναν τρόπο πρόχειρο, µε έναν τρόπο, εν πάση
περιπτώσει, απαράδεκτο. ∆ιότι είναι απαράδεκτο να µη γίνονται
τουλάχιστον αυτά τα οποία είναι εφικτό να γίνουν σήµερα. ∆ιότι
βεβαίως η αντιµετώπιση της ανεργίας απαιτεί µία ριζικά διαφορετική
πολιτική προσανατολισµένη συνολικά στην ανάπτυξη και στην
απασχόληση και όχι σ'αυτήν τη µονόπλευρη λογική που είναι
σήµερα.
Θα ήθελα, όµως, να ολοκληρώσω µε την εξής διαπίστωση.
Συζητάµε για τον Προϋπολογισµό του 1999, ένα χρόνο συµβολικά
φορτωµένο, ένα χρόνο µε πολλούς συµβολισµούς. Είναι ο
τελευταίος χρόνος ενός ολόκληρου αιώνα που φεύγει, αλλά και µιας
ολόκληρης χιλιετίας, και βρισκόµαστε µπροστά σ'ένα νέο αιώνα. Και
µόνο αυτό το γεγονός ωθεί σε συλλογισµούς, πέρα από τη
συγκυρία. Επιβάλλει να δούµε, έστω για µια στιγµή, τα πράγµατα
πιο µακροσκοπικά και όχι έτσι κοντόθωρα µε βραχυπρόθεσµα
κριτήρια, όπως συνήθως γίνεται στην πολιτική µας ζωή.
'Ενα στοιχείο που µπορούµε να κρατήσουµε είναι ότι δεν µπορούµε
να πάµε στον 21ο αιώνα µε λογικές του παρελθόντος. Αυτό το θέµα
έχει πολλές πτυχές.
Πρώτον, µας περιµένει -το βλέπουµε ήδη- µια νέα ατζέντα
προβληµάτων. Στις αρχές της δεκαετίας του 1990 είχαµε τον
πληθωρισµό, είχαµε τα ελλείµµατα, είχαµε τη δηµοσιονοµική
ανισορροπία και την ανάγκη σταθεροποίησης.
Σήµερα, ήδη βλέπουµε µια νέα ατζέντα προβληµάτων, στην οποία
κυριαρχεί η απασχόληση και η ανεργία, κυριαρχεί το περιβάλλον και
η προστασία του, κυριαρχεί η εγκληµατικότητα και µάλιστα η
αντιµετώπιση του οργανωµένου εγκλήµατος, του διεθνοποιηµένου
οργανωµένου εγκλήµατος, θα έλεγα, κυριαρχούν τα προβλήµατα
διαφθοράς, που δεν είναι µόνο στα Σώµατα Ασφαλείας.
Εποµένως, µιλάµε για µία νέα ατζέντα προβληµάτων και µιλάµε και
για την ανάγκη νέων προτεραιοτήτων. ∆εν αρκεί να λέµε ότι η
ανεργία είναι σηµαντικό πρόβληµα. Πρέπει να γίνουν επιλογές. Και
εποµένως πρέπει στις επιλογές αυτές η αντιµετώπιση της ανεργίας
να αποτελέσει πολιτική δέσµευση. Και δεν υπάρχει πολιτική
δέσµευση, αν δεν πούµε ότι εδώ συζητάµε για µια πολιτική που
στόχο έχει, όπως έγινε µε τον πληθωρισµό, σε τέσσερα-πέντε
χρόνια να µειώσει την ανεργία κατά συγκεκριµένο ποσοστό. Και
υπάρχουν µελέτες, οι οποίες πείθουν ότι µπορεί να µειωθεί. Μπορεί
η χώρα αυτή να έχει ένα πρόγραµµα αναπτυξιακό, το οποίο να
οδηγήσει την ανεργία στο όριο, ενδεχοµένως, και κάτω του 6% στο
ορατό µέλλον. Ενδεχοµένως για πολλούς το ποσοστό να φαίνεται
υψηλό, αλλά αν δεν γίνει αυτό, η ανεργία θα παραµείνει σε διψήφιο
ποσοστό για άγνωστο αριθµό ετών.
Το δεύτερο που έχουµε είναι νέα πολιτικά δεδοµένα. Εδώ ζήσαµε
µια δεκαετία µε µονόδροµο. Το πρωτοείπε ο κ. Μητσοτάκης τότε,

λέγοντας ότι σε όλον τον κόσµο υπάρχει ένα νεοφιλελευθέρο
µοντέλο, το επανέλαβε ο κ. Σηµίτης µε άλλο τρόπο. Αυτός ο
µονόδροµος έχει τελειώσει. ∆οµικά στοιχεία αυτής της λογικής
έχουν εξαντληθεί, έχουν φθάσει στα όρια τους. Είµαστε σε άλλο
στάδιο σήµερα διεθνώς.
Η άποψη ότι µε τις ελεύθερες αγορές αυτόµατα θα λύνονται τα
προβλήµατα, έχει καταρρεύσει µαζί µε τα χρηµατιστήρια της Ασίας.
Και όλη η αναζήτηση είναι σε τρόπους ρύθµισης του διεθνούς
συστήµατος.
Η άποψη ότι τα χρηµατιστήρια κλπ. είναι η νέα φλέβα ανάπτυξης,
είναι ανεδαφική. Στα χρηµατιστήρια αντανακλώνται προσδοκίες της
πραγµατικής οικονοµίας. Και εδώ ως κοινωνία έχουµε µπει σε ένα
χρηµατιστηριακό νεοπλουτισµό. Η προσπάθεια πρέπει να είναι
στην πραγµατική οικονοµία και όχι στην αντανάκλαση της
πραγµατικής οικονοµίας.
Εποµένως µιλάµε για ένα νέο στάδιο. Μπορούµε ενδεχοµένως να
µπούµε στην ΟΝΕ, αλλά δεν µπορούµε να επιβιώσουµε στην ΟΝΕ
µε αυτές τις πολιτικές ως κοινωνία. Μιλάµε για µία νέα ατζέντα
προβληµάτων, µιλάµε για νέες πολιτικές και µιλάµε και για µια νέα
κοινωνική και πολιτική πλειοψηφία, η οποία θα πρέπει να τις
εφαρµόσει.
Το θέµα για µας δεν είναι να συµµετάσχουµε σε ένα πολιτικό
παιχνίδι όπως παίζεται. Το θέµα -όχι για µας, αλλά για τον τόπο
αυτό- είναι να αλλάξουν οι όροι του πολιτικού παιχνιδιού, να
αλλάξουν τα δεδοµένα, διότι µόνο έτσι µπορούν να βγουν στην
επιφάνεια νέα, δυναµικά, κοινωνικά στρώµατα, οι πραγµατικές
ζωντανές δυνάµεις της κοινωνίας, οι οποίες βεβαίως δεν βολεύονται
πια ούτε µε νοοτροπίες αυτοδυναµιών, ούτε µε νοοτροπίες
µονοκοµµατικών κυβερνήσεων ούτε µε νοοτροπίες δικοµµατικών
αλλαγών.
Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Συνασπισµού της Αριστεράς
και της Προόδου)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Κύριοι συνάδελφοι, ο
Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ., κ. ∆ηµήτριος Τσοβόλας, ορίζει ως
Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο κατά τη συζήτηση του
Προϋπολογισµού, το Βουλευτή κ. Γεώργιο Ρόκο.
Ο γενικός εισηγητής του ∆Η.Κ.ΚΙ. κ. Αναστάσιος Ιντζές έχει το λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το
∆ηµοκρατικό Κοινωνικό Κίνηµα καταγγέλλει την απρόκλητη,
απαράδεκτη και εναντίον κάθε κανόνα διεθνούς δικαίου και της
διεθνούς έννοµης τάξης την επέµβαση των ΗΠΑ και της Μεγάλης
Βρετανίας εναντίον του Ιράκ και ιδιαίτερα εναντίον των αµάχων, του
ιρακινού λαού.
Πιστεύουµε ότι η ελληνική Κυβέρνηση, πέρα από την προσήλωσή
της στο διεθνές δίκαιο, που έπρεπε να καταγγείλει αυτήν την
επέµβαση και ένας άλλος ακόµη λόγος το επέβαλε σ'εµάς τους
'Ελληνες, διότι τηρουµένων των αναλογιών, υπάρχει επέµβαση εις
βάρος της Κύπρου από µια µεσαία περιφερειακή δύναµη όπως
είναι η Τουρκία, εδώ και είκοσι τέσσερα ολόκληρα χρόνια.
'Ετσι, λοιπόν, πρέπει να ταχθεί µαζί µε τις άλλες χώρες της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, όπως είναι η Γαλλία και η Ιταλία και να
συγκροτηθεί ένα µέτωπο για να γίνει κυρίαρχη άποψη στην
Ευρωπαϊκή 'Ενωση, να καταγγείλει αυτήν την πολιτική. 'Ετσι
ταυτοχρόνως, αποκτούµε και εν δυνάµει συµµάχους έναντι της
τουρκικής κατοχής στην Κύπρο, διότι δεν θα µπορεί µετά ο κ. Σιράκ
και ο κάθε Σιράκ, άλλα να λέει για το Ιράκ και άλλα για την Κύπρο.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Προϋπολογισµός του 1999 είναι
όµοιος µε εκείνους των ετών 1996, 1997 και 1998. Αναφέροµαι
σ'αυτά τα έτη, γιατί είναι προϋπολογισµοί της Κυβέρνησης του κ.
Σηµίτη. Ο Προϋπολογισµός αυτός, είναι προϋπολογισµός
µονόπλευρης λιτότητας, µειώνει τα εισοδήµατα, τους µισθούς, τις
συντάξεις µισθωτών, των συνταξιούχων, των αγροτών, των
επαγγελµατοβιοτεχνών, των µικρεµπόρων και των ελευθέρων
επαγγελµατιών επιστηµόνων.
Είναι Προϋπολογισµός συνέχειας και συνέπειας στην εφαρ-
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µογή νεοφιλελεύθερης οικονοµικής πολιτικής και συνεπώς, ο
συζητούµενος Προϋπολογισµός υλοποιεί αντιλαϊκή, αντεργατική
πολιτική.
Ο Προϋπολογισµός του 1999, επαίρεται η Κυβέρνηση ότι δεν
επιβάλλει νέες φορολογίες, όµως προβλέπει αυξήσεις φορολογικών
εσόδων περίπου πεντακοσίων δισεκατοµµυρίων (500.000.000.000)
δραχµών.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΚΕ∆ΙΚΟΓΛΟΥ: Αυτό δεν σηµαίνει και φόρους.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: Αυτό σηµαίνει και φόρους και θα το
αποδείξουµε πάραυτα. ∆ιότι όταν προβλέπεται αύξηση του ΑΕΠ
κατά 3,5% επί του οποίου το 2% -να µην πω το 3%- αναφέρεται σε
εισροές από την Ευρωπαϊκή 'Ενωση, τότε η αύξηση του 1% του
ΑΕΠ δεν δικαιολογεί φορολογικά έσοδα πεντακοσίων
δισεκατοµµυρίων (500.000.000.000) δραχµών.
Θα αποδείξω όµως από πού προέρχονται αυτά τα πεντακόσια
δισεκατοµµύρια (500.000.000.000). Πρώτον, προέρχονται από τη
µη τιµαριθµοποίηση των φορολογικών κλιµακίων και συντελεστών,
από τη µη αύξηση του αφορολογήτου, από την ονοµαστική αύξηση
των εισοδηµάτων του 2%, της εισοδηµατικής πολιτικής τις
αυξηµένες ονοµαστικά συναλλαγές.
'Ετσι δηµιουργούνται ψευδή, ανύπαρκτα στην ουσία πραγµατικά
εισοδήµατα και έχουµε αύξηση εσόδων από τη φορολογία. 'Οσοι
γνωρίζουν ελάχιστα οικονοµικά, καταλαβαίνουν αυτό που λέω. Και
θα αναφέρω λεπτοµέρειες παρακάτω.
Ο προϋπολογισµός του 1999, όπως το λέει και η εισηγητική έκθεσή
του, είναι προϋπολογισµός ενταξιακός. Μοναδικό σκοπό έχει την
επίτευξη των ονοµαστικών κριτηρίων της Συνθήκης του Μάαστριχτ.
Αποβλέπει δηλαδή στην ονοµαστική σύγκλιση της ελληνικής
οικονοµίας µε εκείνες της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, όσες έχουν
ενταχθεί στην ΟΝΕ και στη ζώνη του EΥΡΩ και όσες βεβαίως δεν
έχουν ενταχθεί καίτοι πληρούν αυτούς τους όρους. 'Οµως, δεν θα
υπάρχει πραγµατική σύγκλιση της ελληνικής οικονοµίας µε εκείνες
των ευρωπαϊκών χωρών.
Το ερώτηµα που τίθεται, είναι -έστω και στην ονοµαστική σύγκλιση-
ποιος πληρώνει το κόστος, διότι είναι γνωστό, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, ότι είµαστε πολιτικό σώµα και πρέπει να γνωρίζουµε
πως οποιαδήποτε πολιτική εφαρµόζει κανείς, έχει ένα κόστος. Και
αυτό το κόστος κάποιος καλείται να το πληρώσει.
Η Κυβέρνηση του ΠΑ.ΣΟ.Κ., σταθερά προσκολληµένη στη
νεοφιλελεύθερη πολιτική της εδώ και τέσσερα χρόνια, έχει επιλέξει
αυτό το κόστος να το καταβάλει ο λαός, τα εισοδηµατικά χαµηλά
κοινωνικά στρώµατα.
Προτού όµως αποδείξω ποιος πληρώνει το κόστος, θα ήθελα να
κάνω µερικές φευγαλέες αναφορές στη βεβαιότητα που έχει η
Κυβέρνηση, όπως εκφράζεται στην έκθεση του Προϋπολογισµού
ότι δήθεν έχει ήδη επιτύχει τη δηµοσιονοµική εξυγίανση, δηλαδή
τους στόχους της µείωσης του δηµοσίου ελλείµµατος και του
δηµοσίου χρέους, οι οποίοι έχουν επιτευχθεί.
Και ο Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ. και εγώ πολλές φορές, αλλά και από
τα στοιχεία που θα αναφέρω αµέσως, αποδεικνύεται ότι αυτοί οι
στόχοι δεν έχουν επιτευχθεί. Θα αναφέρω µια µικρή περικοπή.
'Οπως προκύπτει από την έκθεση της ∆ιεύθυνσης
Μακροοικονοµικών Αναλύσεων του ΥΠ.ΕΘ.Ο., πίνακας 6, το
πρωτογενές πλεόνασµα που θα βοηθήσει αποφασιστικά στη
δραστική µείωση του ελλείµµατος του Προϋπολογισµού,
παρουσιάζει αστάθεια από χρόνο σε χρόνο. 'Ηταν 4,5% του ΑΕΠ το
1996, 5,7% το 1997, 6,7% το 1998, 7% το 1999 και 6,8% το 2000.
Αυτό και µόνο δείχνει ότι δεν είναι αυξητική η τάση του
πρωτογενούς πλεονάσµατος του τακτικού Προϋπολογισµού, που
επ'αυτού βασίζεται ο συλλογισµός ότι θα έχουµε µείωση του
δηµοσίου χρέους. Αυτό είναι το ένα θέµα.
Και δεύτερον, η Κυβέρνηση προσβλέπει στη σταθερή αύξηση του
ακαθαρίστου εθνικού προϊόντος, στη µεγέθυνση έτσι της
οικονοµίας.
Από τα στοιχεία όµως τόσο της έκθεσης του ΥΠΕΘΟ, της
∆ιεύθυνσης Μακροοικονοµικών Αναλύσεων όσο και από το
επικαιροποιηµένο πρόγραµµα σύγκλισης -το τελευταίο, όχι αυτό του

Μαϊου που είχε υποβάλει η Κυβέρνηση, αυτό του Σεπτεµβρίου-
αλλά και από τον Προϋπολογισµό, έχουµε διαφορετικές εκτιµήσεις
ως προς την αύξηση του ΑΕΠ και το 1998 και το 1999. Οι
αποκλίσεις -γιατί δεν θέλω απευθυνόµενος σε ένα πολυµελές Σώµα
να αναφέρω αριθµούς- κυµαίνονται ως και µια µονάδα, από 3,5%
έως 4,5%.
Είναι ένα δεύτερο στοιχείο που δεν επιβεβαιώνει τις προβλέψεις της
Κυβερνήσεως, εκτός αν η Κυβέρνηση είναι ανειλικρινής και άλλα
στοιχεία δίνει µε την έκθεση του Προϋπολογισµού στην Εθνική
Αντιπροσωπεία, άλλα δίνει στο επικαιροποιηµένο πρόγραµµα
σύγκλισης στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση, στην Κοµισιόν και άλλα εκτιµά
η υφιστάµενη υπηρεσία της, η ∆ιεύθυνση Μακροικονοµικών
Αναλύσεων ΥΠΕΘΟ.
Αλλά υπάρχει και κάτι άλλο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι: Οι
εκτιµήσεις του ∆ιεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου. 'Ηδη έχουν κάνει
αναθεώρηση αύξησης του παγκόσµιου εισοδήµατος από 3,5% σε
2%. Αυτή η ύφεση που παρατηρείται παγκοσµίως προφανώς είναι
αδύνατον να µην έχει επίδραση και στην ελληνική οικονοµία, και
άµεσα και έµµεσα. 'Αλλωστε θα αποτελούσε φωτεινή εξαίρεση να
υπάρχει παγκόσµια ύφεση και µια χώρα µε στρεβλή δοµή της
οικονοµίας και χωρίς κανένα συγκεκριµένο πρόγραµµα ανάπτυξης
και µε µια συνεχή επί δέκα χρόνια µονόπλευρη λιτότητα, που
περιορίζει τη ζήτηση, αλλά και την απασχόληση και κατ' επέκταση
και την παραγωγή και συµβάλλει µόνο στις εισαγωγές, να είχε
ανάπτυξη, όπως προβλέπει η Κυβέρνηση.
Τώρα θέλω να πω και δύο λόγια για τον πληθωρισµό. Στον
Προϋπολογισµό του 1998 προβλέπεται αύξηση του πληθωρισµού
το 1998 κατά 3,7%. Στο επικαιροποιηµένο πρόγραµµα σύγκλισης -
εννοείται ότι η πρόταση αυτή για το 1998 γίνεται στην έκθεση του
Προϋπολογισµού του 1999- προβλέπεται πληθωρισµός 4,5%.
Μιλάω πάντοτε για το 1998. Στον Προϋπολογισµό του 1999
προβλέπεται πληθωρισµός 2,5% σε ετήσια µέση βάση. Από τις
µέχρι τώρα εξελίξεις του πληθωρισµού το τελευταίο τρίµηνο
Σεπτέµβριος-Οκτώβριος-Νοέµβριος ο µέσος όρος του
πληθωρισµού είναι γύρω στο 4,5%, διότι το Σεπτέµβριο είχαµε
πληθωρισµό 5,2%, τον Οκτώβριο 4,8% και το Νοέµβριο 4,2%,
δηλαδή µέσος όρος 4,7%. Για το 1999 είναι πάρα πολύ δύσκολο
έως απίθανο ο πληθωρισµός να κατέλθει κάτω από το 3%.
Και αυτό γιατί, όπως είχαµε επισηµάνει και πέρσι, κατά τη συζήτηση
του Προϋπολογισµού, ήδη ο πληθωρισµός έχει φθάσει στο σκληρό
του πυρήνα, η µείωσή του από εδώ και πέρα θα είναι βραδυτάτη
και θα µειώνεται κατά δεκαδικές εκατοστιαίες µονάδες.
Ποια στοιχεία συγκροτούν το σκληρό πυρήνα του πληθωρισµού:
Πρώτον, η αµοιβή της εργασίας και βεβαίως και η αµοιβή του
κεφαλαίου ανά µονάδα παραγωµένου προϊόντος.
∆εύτερον, οι έµµεσοι φόροι σε συνάρτηση, σχέσης εµµέσων και
αµέσων φόρων.
Τρίτον, και το ισοζύγιο πληρωµών, αλλά κυρίως το εµπορικό
ισοζύγιο. Και το µεν ισοζύγιο πληρωµών περίπου ισοσκελίζεται
χάριν των εισροών που έρχονται από την Ευρωπαϊκή 'Ενωση,
εξαιτίας της υλοποίησης των Κοινοτικών Πλαισίων Στήριξης
πρώτου, δευτέρου, ενδεχοµένως και τρίτου, για µια προοπτική µιας
πενταετίας ακόµη. Αλλά το εµπορικό ισοζύγιο είναι παθητικό. Και
όχι µόνο είναι παθητικό, αλλά οι τάσεις είναι να διευρύνεται το
παθητικό σκέλος του εµπορικού ισοζυγίου, που σηµαίνει ότι εδώ
δεν µπορεί να γίνει καµία παρέµβαση, µε την ασκουµένη σήµερα
οικονοµική πολιτική και ιδίως µε την πολιτική της οικονοµικής
ανάπτυξης από την Κυβέρνηση.
Ως προς την αµοιβή της εργασίας: 'Εχει τόσο συµπιεσθεί αυτή η
αµοιβή, που από εδώ και πέρα, αν γίνει προσπάθεια περαιτέρω
συµπίεσής της, προµηνύονται εκρήξεις κοινωνικές. ∆ιότι, όπως
γνωρίζουν όλοι και είναι και κανόνας της φυσικής, η συµπίεση έχει
όρια. Από ένα σηµείο και πέρα γίνεται έκρηξη.
Θα µπορούσε να µειωθεί ο σκληρός πυρήνας του πληθωρισµού,
εάν είχαµε ραγδαία αλλαγή σχέσης αµέσων και εµµέσων φόρων,
υπέρ  των  αµέσων,  βεβαίως.  Αυτό  όµως  είναι  αδύνατο,  διότι
χρειάζονται διαρθρωτικές αλλαγές και στη δοµή
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της οικονοµίας και στο φορολογικό σύστηµα, κάτι που δεν µπορεί
να γίνει σε ένα, δύο και τρία χρόνια. Απόδειξη της προσπάθειας
που έγινε για την τεχνητή και πρόσκαιρη αυτή µείωση του
πληθωρισµού, µε όργανο τους εµµέσους φόρους, είναι η µείωση
των φόρων του ειδικού τέλους στα αυτοκίνητα, στα καύσιµα και η
µείωση του φόρου προστιθεµένης αξίας στην κατανάλωση του
ηλεκτρικού ρεύµατος. Αυτό όµως είναι οριακό, είναι περιορισµένο
και από τους υπολογισµούς που έχω κάνει, η µείωση περιορίζεται
γύρω στο 0,3%.
Το τέταρτο στοιχείο είναι οι ελάχιστες έως ανύπαρκτες δυνατότητες
ελέγχου των εµπορικών κερδών. 'Oπως αναφέρεται στην ενδιάµεση
έκθεση του ∆ιοικητού της Τράπεζας της Ελλάδος, η
αναπροσαρµογή των τιµών εξαιτίας της υποτίµησης της δραχµής -
εποµένως εξαιτίων συναλλαγµατικών- έγινε έγκαιρα µεν ως προς
την υποτίµηση -δηλαδή σε προϊόντα που είχαν εισαχθεί προ της
υποτίµησης, άρα εδώ είχαµε κέρδη και 50%- αλλά και όταν άρχισε
να ανακάµπτει η δραχµή, να αναλαµβάνει από την υποτίµηση που
υπέστη, η αναπροσαρµογή των τιµών έγινε καθυστερηµένα, σε
πολύ µεγάλο χρόνο.
'Ετσι, είχαµε αύξηση του πληθωρισµού από καθαρά
κερδοσκοπικούς λόγους, δηλαδή έχουµε πληθωρισµό κέρδους. Και
επειδή υπάρχει ανικανότητα, λόγω µη ύπαρξης ελεγκτικών
οργάνων και ελεγκτικών µεθόδων, αλλά και υλικοτεχνικής
υποδοµής για να γίνονται τέτοιοι έλεγχοι και στις τιµές και στην
ποιότητα των εισαγοµένων προϊόντων που κοστολογούνται άλλα
αντ' άλλων, είναι αδύνατο να υπάρξει επέµβαση και συνεπώς, ο
σκληρός πυρήνας του πληθωρισµού θα είναι αµετάβλητος.
'Ετσι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και οι δηµοσιονοµικοί δείκτες,
έλλειµµα και δηµόσιο χρέος, δεν είναι βέβαιο ότι έχουν επιτευχθεί -
γρήγορα µπορούν να ανατραπούν και θα πω τους λόγους- ούτε
βεβαίως και ο πληθωρισµός από την καθοδική πορεία του οποίου
εξαρτάται και το ύψος των επιτοκίων.
'Αλλωστε η Κυβέρνηση πρέπει να έχει φρούδες ελπίδες.
Επανειληµµένως, ενδεχοµένως και µετά από µένα, όταν θα πάρει
το λόγο ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας, θα αναφερθεί στη
ραγδαία πτώση των επιτοκίων και την εξ αυτού ωφέλεια της
ελληνικής οικονοµίας για την εξοικονόµηση πόρων, που αντί να
πηγαίνουν στη µείωση του δηµοσίου χρέους, θα ριχθούν σε
κοινωνικές δαπάνες.
'Ολα αυτά όµως διαψεύδονται, διότι όπως ανέφερε στην έκθεσή του
ο ∆ιοικητής της Τράπεζας της Ελλάδος, αλλά όπως µας είπε και
πάλι προφορικά στην Επιτροπή Οικονοµικών της Βουλής, η πτώση
των επιτοκίων θα είναι βραδυτάτη και µακροτάτη. Μετά το δεύτερο
εξάµηνο του 2000 θα αρχίσει η πτώση των επιτοκίων, αφού
βεβαίως προηγηθεί η πτώση του πληθωρισµού και αυτό γιατί η
ελληνική οικονοµία έχει µεγάλη ρευστότητα και υπάρχει κίνδυνος
από αυτή τη ρευστότητα και την πτώση των επιτοκίων -που θα
φέρει µεγαλύτερη ρευστότητα- να παρατηρηθεί απότοµη αύξηση
της ζήτησης την οποία δεν µπορεί να ικανοποιήσει η εγχώρια
παραγωγή και θα στραφούµε στις εισαγωγές και έτσι θα έχουµε
ανατροπή και του πληθωρισµού και των επιτοκίων.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µέχρι τώρα απασχόλησα το Σώµα, εν
σχέσει µε τους στόχους που επαίρεται η Κυβέρνηση ότι έχει
επιτύχει για να εισέλθει στην ΟΝΕ και στη ζώνη ΕURO.
Εµείς έχουµε πολλές αµφιβολίες και πιστεύουµε ότι δεν θα
επιτευχθούν. Αλλά και αν επιτευχθούν, το µεγάλο ερώτηµα που
τίθεται είναι, τι θα γίνει µετά την ένταξη στην ΟΝΕ; Τι θα απολαύσει
ο 'Ελληνας πολίτης, τι θα απολαύσει ο ελληνικός λαός, η Ελλάδα, η
χώρα µας;
Με την οικονοµική πολιτική που ασκείται µέχρι τώρα και αυτήν που
θα ασκηθεί υποχρεωτικά σύµφωνα µε το σύµφωνο σταθερότητας
άλλως επαπειλούνται οικονοµικές ποινές, δηλαδή µια έµµεση
φορολογία από εξωελλαδικούς κύκλους, δηλαδή από ευρωπαϊκά
όργανα- θα βρεθεί η ελληνική οικονοµία σε ένα τροµερό αδιέξοδο,
το οποίο προοιωνίζει και µείωση του βιοτικού επιπέδου, αλλά
προπαντός αύξηση της ανεργίας.

Θα πω ένα παράδειγµα. Πράγµατι η Ισπανία είναι µία από τις
έντεκα χώρες που εισήλθε στην Ο.Ν.Ε. και στη ζώνη του EURO.
'Οµως όπως γνωρίζετε όλοι σας, αυτό είναι γνωστό εδώ και δύο
χρόνια, η ανεργία έχει φθάσει το 19% µε 20% και είναι εκεί σταθερά.
Και µιλάµε για µία οικονοµία σαν της Ισπανίας, που έχει και βαριά
βιοµηχανία και αυτοκινητοβιοµηχανία και πολύ εξελιγµένο τουρισµό
και το εµπορικό της ισοζύγιο δεν βρίσκεται στα χάλια που βρίσκεται
το δικό µας.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να πω, ποιος θα πληρώσει το
κόστος της πολιτικής που χαρακτηρίζεται µονόδροµος, δηλαδή η
είσοδος της Ελλάδας στην Ο.Ν.Ε. και στη ζώνη EURO; Και εάν
δεχθούµε -που εµείς στο ∆Η.Κ.ΚΙ. δεν δεχόµαστε- ότι είναι ανάγκη
να εισέλθουµε στην Ο.Ν.Ε. και στη ζώνη EURO, θα πρέπει να
προηγηθεί στην Ενωµένη Ευρώπη, µία πολιτική πρώτα ένωση, που
θα έχει µία αµυντική και εξωτερική πολιτική, θα έχει οικονοµική
ένωση, διότι όταν µιλάµε για Ο.Ν.Ε. µόνο το δεύτερο σκέλος µέχρι
τώρα εφαρµόζεται δηλαδή η νοµισµατική για τις χώρες που έχουν
εισέλθει. Και εµείς επιδιώκουµε, µόνο στη νοµισµατική ένωση. Η
οικονοµική ένωση δεν έχει γίνει, ούτε γίνεται προσπάθεια να γίνει,
έχουν παραµείνει µόνο στην Κοινή Αγροτική Πολιτική που ισχύει
από ιδρύσεως της Ευρωπαϊκής Ενώσεως, τέως ΕΟΚ και ένα µέρος
της οικονοµικής ένωσης, που είναι η KAΠ διασπάται.
'Οπως γνωρίζετε όλοι σας στο τελευταίο Συµβούλιο Κορυφής, που
έγινε στη Βιέννη, η Γερµανία έθεσε όρους. 'Οτι στο 75% θα
χρηµατοδοτείται η ΚΑΠ από πόρους της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης και
το υπόλοιπο 25% έκανε πρόταση να χρηµατοδοτείται από εθνικούς
πόρους. Και αυτή είναι η αρχή. ∆εδοµένου επιπλέον ότι το 80% των
κονδυλίων που δαπανώνται για την κοινή αγροτική πολιτική,
αναφέρονται σε προϊόντα της βόρειας Ευρώπης.
Πράγµατι το ερώτηµα είναι το ποιος πληρώνει το κόστος. Το κόστος
το πληρώνει ο εργαζόµενος είτε είναι µισθωτός είτε είναι
συνταξιούχος, είτε είναι αγρότης είτε επαγγελµατοβιοτέχνης ή
µικρέµπορος, είτε ελεύθερος επαγγελµατίας επιστήµων.
Θα κάνω ορισµένες αναφορές για να αποδείξω του λόγου το
αληθές. Το πρώτο είναι µε την ασκούµενη εισοδηµατική πολιτική
µέχρι τώρα, αλλά και µε στοιχεία που υπάρχουν από έρευνες που
έχει κάνει και το Ινστιτούτο Εργασίας, αλλά και το ΚΕΠΕ, έχει
αποδειχθεί ότι στο εισόδηµα των µισθωτών από το 1982 έως το
1997 µε αυξοµειώσεις, η τελική µείωση ανέρχεται στο 16%
περίπου.
Το δεύτερο είναι ότι ο Προϋπολογισµός τον αναδιανεµητικό του
ρόλο τον παίζει υπέρ των εχόντων και κατεχόντων, υπέρ των
πλουσίων, γι' αυτό έχουµε και αύξηση του ποσοστού εκείνων που
ζουν κάτω από το όριο της φτώχειας, που φθάνουν κατά
προσέγγιση στα δύο εκατοµµύρια, δηλαδή αυτοί που έχουν το
ελάχιστο κατώτατο όριο µισθού ή ηµεροµισθίου. Η αύξηση του
δηµοσίου χρέους και η πληρωµή του γίνεται από τη µεγάλη µάζα
των εργαζοµένων γενικώς.
Απεναντίας από αυτό το δηµόσιο χρέος έχει δηµιουργηθεί µια
οµάδα εισοδηµατιών, οι οποίοι δανείζουν στο κράτος µε υψηλά
επιτόκια. 'Ετσι όχι µόνο δεν συµβάλλουν στην αποπληρωµή του
δηµόσιου χρέους, αλλά ίσα-ίσα γίνεται αυτό το δηµόσιο υψηλό
χρέος πηγή εισοδήµατος και µεγάλων εισοδηµάτων και
αφορολογήτων. Αναφέροµαι και στα έντοκα γραµµάτια και στα
REPOS. Αναφέροµαι στα εισοδήµατα των µικροµεσαίων των
οποίων το φορολογικό βάρος έστω και αν λάβουµε ως υπόθεση,
που έτσι θα είναι ότι τα εισοδήµατά τους είναι σταθερά, θα έχουµε
τεχνική αύξηση ονοµαστική των εισοδηµάτων τους µε την
αναπροσαρµογή και του συντελεστή µίσθωσης των ακινήτων στα
οποία είναι εγκατεστηµένοι και στην αναπροσαρµογή, προς τα
πάνω πάντοτε βεβαίως, της εµπορικής αµοιβής των
εµποροβιοτεχνών και ελευθέρων επαγγελµατιών επιστηµόνων.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αφού αναφερθήκαµε στην πολιτική
της ένταξης στην Οικονοµική και Νοµισµατική 'Ενωση και στη ζώνη
EURO προτού περάσω σε άλλο θέµα, θα ήθελα να κάνω ορισµένες
παρατηρήσεις.
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Η πρώτη παρατήρηση είναι ότι παγκοσµίως για πρώτη φορά γίνεται
το πείραµα να υπάρξει νόµισµα χωρίς να υποστηρίζεται από
κάποιας µορφής, συγκροτηµένης όµως, πολιτικής εξουσίας. Εδώ
προς το παρόν η Ευρωπαϊκή 'Ενωση από πλευράς δοµής εξουσίας
θα λέγαµε ότι είναι µια διακυβερνητική ένωση. ∆εν υπάρχει
µόρφωµα πολιτικό, είτε ως συνοµοσπονδία, είτε ως οµοσπονδία,
είτε ως ενιαίο κράτος. Εµφανίζεται για πρώτη φορά στην παγκόσµια
ιστορία η κυκλοφορία νοµίσµατος χωρίς να προϋπάρχει
συγκροτηµένη πολιτική εξουσία που θα το στηρίζει. Και αυτό είναι
το αβέβαιο του µέλλοντος του EURO µε τα σηµερινά δεδοµένα.
∆εν θέλω να αναφερθώ, ακόµα και µε αυτά τα δεδοµένα, ποιο θα
είναι το µέλλον του EURO. Το έχει πει πολλές φορές εδώ µέσα ο
Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ., όπως και εκτός Ελλάδος λέγεται ότι η
Μεγάλη Βρετανία η ∆ανία, η Σουηδία, καίτοι πληρούν τους όρους
της Συνθήκης του Μάαστριχτ δεν εισέρχονται ούτε στην ΟΝΕ και
κατ'επέκταση ούτε στη ζώνη EURO. Το ερώτηµα είναι γιατί.
Από την άλλη, η Γερµανία και η Γαλλία θέλουν να στήσουν το
νόµισµα EURO, αλλά ακόµα δεν έχουν καταλήξει απολύτως ποια
πολιτική εξουσία θα το στηρίξει. Απόδειξη ότι µε την αλλαγή της
κυβέρνησης στη Γερµανία και µε την άνοδο των σοσιαλδηµοκρατών
και των πρασίνων η πρώτη µεγάλη σύγκρουση -εδώ πλέον είναι
σύγκρουση και πολιτικοιδεολογική- έγινε µεταξύ του Υπουργού
Οικονοµικών του κ. Λαφοντέν µε τον πρόεδρο της κεντρικής
γερµανικής τράπεζας του κ. Τιλικάγιερ, αλλά και µε το διοικητή της
ευρωπαϊκής κεντρικής τράπεζας. ∆ηλαδή η ανεξαρτησία των
κεντρικών τραπεζών, µέχρις ότου αρχίσει να λειτουργεί η
ευρωπαϊκή κεντρική τράπεζα ή και των εθνικών κεντρικών κρατικών
τραπεζών, αυτή η ανεξαρτησία µέχρι πού φθάνει;
∆ιότι, εάν δεχθούµε τη νοµισµατική σταθερότητα στα όρια που
έχουν καθοριστεί, 3% έλλειµµα, 3% πληθωρισµό κλπ., αυτά τα
ποσοστά είναι τυχαία. ∆εν καθορίζονται από κάπου. Είναι τυχαία.
Μπορούσε να είναι 4% ή 5% ή ακόµη και 2%.
Το ερώτηµα που τίθεται είναι τι γίνεται όταν υπάρχουν διλήµµατα.
Και τα διλήµµατα τα θέτει πάντοτε η πολιτική εξουσία, ανάλογα µε τι
σκοπούς επιδιώκει να θεραπεύσει. Ελεγχόµενο πληθωρισµό και
οικονοµική ανάπτυξη για µείωση της ανεργίας ή νοµισµατική
σταθερότητα, οικονοµική στασιµότητα και αύξηση της ανεργίας;
∆ιότι η πολιτική δεν µπορεί να είναι δογµατική. 'Οποτε η πολιτική
ασκήθηκε δογµατικά απέτυχε παταγωδώς, διότι η πολιτική έχει ένα
και µόνο σκοπό. Να λύνει κοινωνικά προβλήµατα. Και αυτό το
πρόβληµα µέρα µε την ηµέρα στα πλαίσια της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης τίθεται εντονότερα.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Β'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΓΟΥΡΙ∆ΗΣ)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι θα µπορούσα να κατηγορήσω την
Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ αλλά και τις επαγγελίες της Νέας
∆ηµοκρατίας στο ότι ενώ βλέπουµε να αλληλοκατηγορούνται, -η µεν
εφαρµόζει η δε επαγγέλλεται αλλά και εφήρµοσε στην τετραετία
1990-1993- την ίδια νεοφιλελεύθερη πολιτική. 'Ηταν οι στόχοι του
Μάαστριχτ, δηλαδή νοεφιλελεύθερη πολιτική, χωρίς πρόγραµµα. Το
µόνο πρόγραµµα που θα µπορούσε να πει κανείς ότι εφαρµόζει
είναι η επίτευξη αυτών των µακροοικονοµικών στόχων που θέτει η
Οικονοµική και Νοµισµατική 'Ενωση. Αλλά και αν επιτευχθούν αυτοί
οι στόχοι η οικονοµική ανάπτυξη που θα προέλθει θα είναι τυχαία,
θα καθορίζεται απο τους κανόνες της ελεύθερης αγοράς. Το είπα
και στην Επιτροπή Οικονοµικών, το επαναλαµβάνω και τώρα ότι θα
έχουµε άνιση οικονοµική και κοινωνική ανάπτυξη µέσα στη χώρα
µας, όπως ήδη παρατηρείται. Συγκρίνατε το µέσο οικονοµικό
επίπεδο ζωής των κατοίκων του λεκανοπεδίου, του συγκροτήµατος
της Θεσσαλονίκης, της Λαρίσης, των Πατρών, του Ηρακλείου και
συγκρίνατε το µέσο οικονοµικό επίπεδο των κατοίκων του Νοµού
Γρεβενών, Ευρυτανίας, Αρκαδίας, της Σαµοθράκης και άλλων
άγονων νησιών. Γιατί; Γιατί δεν υπάρχει συγκεκριµένο πρόγραµµα
οικονοµικής και κοινωνικής ανάπτυξης που να επιδιώκει ορισµένους
συγκεκριµένους στόχους, αλλά η ανάπτυξη γίνεται εική και ως

έτυχε, ενώ θα έπρεπε για να µπορέσει να σταθεί η Ελλάδα εάν
εισέλθει ή όποτε εισέλθει, στην ΟΝΕ και στη ζώνη Ευρώ, να έχει µία
ισόρροπη οικονοµική ανάπτυξη, διότι αλλιώς η Ελλάδα ως σύνολο
θα αποτελεί τα Γρεβενά, την Ευρυτανία, την Αρκαδία της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. Και µη µου πει κανείς από οποιαδήποτε
πτέρυγα της Βουλής είτε και από τα έδρανα της Κυβέρνησης ότι
αυτό δεν θα γίνει. Η Ελλάδα και αν ακόµα ενταχθεί στην ΟΝΕ θα
είναι κάποια υποβαθµισµένη, υποανάπτυκτη οικονοµικά, κοινωνικά
και πολιτιστικά περιφέρεια της Ευρώπης.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι θα αναφερθώ τώρα σε ειδικότερους
τοµείς της ελληνικής οικονοµίας και κοινωνίας. Προκαταβολικά
τονίζω ότι στην προσεχή δεκαετία το µεγάλο οικονοµικό και
κοινωνικό πρόβληµα στην Ελλάδα και σε άλλες χώρες θα είναι το
αγροτικό. Η εξέλιξη της τεχνολογίας είναι τέτοια που εκατοντάδες
χιλιάδες αγροτικά χέρια τα θέτει εκτός αγροτικής παραγωγής.
Και ταυτόχρονα δηµιουργεί στρατιές ανέργων, οι οποίοι είναι
αγρότες άνεργοι και έχουµε εσωτερική και εξωτερική µετανάστευση,
αλλά και όπου πάνε στα µεγάλα αστικά κέντρα δεν υπάρχει
περίπτωση απασχόλησης διότι ήδη υπάρχει και
αποβιοµηχανοποίηση στην Ελλάδα, αλλά και η εξέλιξη της
τεχνολογίας και στη βιοµηχανία και εκεί που γίνονται επενδύσεις,
αντί να δηµιουργεί νέες θέσεις εργασίας, µειώνει τις θέσεις εργασίας
περιορίζει τις θέσεις εργασίας η εξέλιξη της τεχνολογίας, καίτοι
γίνονται επενδύσεις. Και έτσι το αγροτικό πρόβληµα θα είναι το
µεγάλο πρόβληµα στην παγκόσµια οικονοµία, στην Ελλάδα θα είναι
εκρηκτικό και διότι ο κλήρος είναι µικρός και άρα η καλλιέργεια θα
είναι οικονοµικά ασύµφορος, δεν θα εξασφαλίζει ούτε τα ελάχιστα
επιβίωσης στον αγρότη και διότι δεν έχουν γίνει επενδύσεις. Και δεν
υπάρχει συγκεκριµένο πρόγραµµα αγροτικής οικονοµίας τέτοιο που
να κάνει αναδιάρθρωση των καλλιεργειών, να επιλέξει ποιες
καλλιέργειες, σε ποιες περιοχές της χώρας, ποιες θα επιδοτηθούν
που να εκµεταλλευτούµε τα συγκριτικά πλεονεκτήµατα κλίµατος,
έκτασης κλπ., για να µπορέσουν όσοι µείνουν στη γεωργία, να
παράγουν ανταγωνιστικά και σε κόστος και σε ποιότητα προϊόντα
τέτοια, που να µπορούν να σταθούν στην ευρωπαϊκή τουλάχιστον
αγορά και σε άλλες, κάτι που δεν έχει γίνει.
Απεναντίας, όχι µόνο δεν γίνανε επενδύσεις στην αγροτική
οικονοµία, αλλά και αυτό το ελάχιστο ο αναδασµός της
καλλιεργηµένης γης -έχει σταµατήσει και έτσι παραµένει
κατακερµατισµένος ο αγροτικός κλήρος.
Θα πω δύο λόγια για τη µικροµεσαία ελληνική επιχείρηση. Στην
Ελλάδα, όπως γνωρίζετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η µεγάλη
βιοµηχανία δεν είναι ελληνική. ∆ηλαδή τα κεφάλαια τα
επενδεδυµένα στη µεγάλη βιοµηχανία δεν είναι ελληνικά, είναι
πολυεθνικά. Ο τοµέας εκείνος της δευτερογενούς παραγωγής, που
είναι καθαρά ελληνικός, έχει καθαρά ελληνικά κεφάλαια, είναι η
µικροµεσαία επιχείρηση. Τι γίνεται, όµως, µε τη µικροµεσαία
επιχείρηση; Τίποτα το συγκεκριµένο. Ούτε ποιους τοµείς
δευτερογενούς παραγωγής έχουµε επιλέξει, ούτε πού θα
εγκατασταθούν, ούτε έχουµε δηµιουργήσει τέτοιους θεσµούς
έµµεσης στήριξης της µικροµεσαίας επιχείρησης, όταν είναι
δεδοµένο και αποδεδειγµένο ότι η παραγωγική επιχείρηση που
προσήκει, που αρµόζει στα ελληνικά δεδοµένα, είναι η µικρή και η
µεσαία επιχείρηση. ∆ιότι και δεν χρειάζεται µεγάλα κεφάλαια και
απασχολεί περισσότερο εργατικό προσωπικό εν σχέσει µε τη
µεγάλη βιοµηχανία και ανάλογα µε το µέγεθος του κεφαλαίου που
απασχολεί. ∆ηλαδή εάν π.χ. -το παράδειγµα είναι τυχαίο- µια
επένδυση πέντε εκατοµµυρίων (5.000.000) στη βιοτεχνία
δηµιουργούνται πέντε θέσεις εργασίας, πέντε εκατοµµύρια
(5.000.000) στη βιοµηχανία, µπορεί να δηµιουργηθεί µια ή και,
ουδεµία δηλαδή θέση εργασίας.
Εποµένως και για πολλούς άλλους λόγους και δη κοινωνικούς και
οικονοµικούς, δηλαδή απασχόλησης, έπρεπε να δοθεί βάρος στη
µικροµεσαία ελληνική επιχείρηση.
Απεναντίας τι γίνεται; Βάλλεται η ελληνική µικροµεσαία επιχείρηση.



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΜΘ' - 17 ∆ΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 1998 (ΑΠΟΓΕΥΜΑ) 2661

Για παράδειγµα, ο τρόπος φορολόγησής της, ο τρόπος
φορολόγησης των προσωπικών εταιρειών, που είναι αυτός που
φορολογείται και η προσωπική επιχείρηση, κάτι που είχε επιβάλλει
η Νέα ∆ηµοκρατία. Το ΠΑ.ΣΟ.Κ., όταν τη θεσµοθέτησε η Νέα
∆ηµοκρατία, την κατήγγειλε και είχε υποσχεθεί ότι θα καταργήσει
αυτό τον τρόπο φορολόγησης των µικροµεσαίων επιχειρήσεων
προσωπικής εταιρικής µορφής. Τώρα η Νέα ∆ηµοκρατία που είναι
στην Αντιπολίτευση λέει "θα το καταργήσω" και το ΠΑ.ΣΟ.Κ. που θα
την καταργούσε, τη διατηρεί.
Τι σηµαίνει αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; 'Οτι τα δύο µεγάλα
κόµµατα εφαρµόζουν και ασκούν την ίδια ακριβώς οικονοµική
πολιτική. Απλώς λεκτικά διαφέρουν από το εάν βρίσκονται στα
κυβερνητικά έδρανα ή σε εκείνα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να αναφερθώ λίγο στις
δηµόσιες επενδύσεις. Εάν παρατηρήσετε οι δηµόσιες επενδύσεις
µειώνονται. Στον προϋπολογισµό του 1998 όταν είδαν ότι αυξάνεται
το έλλειµµα, µείωσαν τις επενδύσεις και έτσι οι δηµόσιες επενδύσεις
από εγχώριους πόρους το 1998 έχουν µειωθεί κατά εκατόν τριάντα
δισεκατοµµύρια (130.000.000.000) δραχµές εάν δεν µε απατάει η
µνήµη.
Αυτές, όµως, οι επενδύσεις που γίνονται προς τα πού αποβλέπουν;
Στο τίποτα. Πολλές φορές είναι χαµένα χρήµατα ή µάλλον γίνονται
στο λεκανοπέδιο της Αττικής που καθίστανται αντιπαραγωγικές, δεν
λύνουν κανένα πρόβληµα, απλούστατα δηµιουργούν ένα φαύλο
κύκλο προβληµάτων. Παραδείγµατος χάρη, η λεωφόρος Ελευσίνας-
Σπάτων, εβδοµήντα χιλιοµέτρων, κοστίζει γύρω στα επτακόσια
δισεκατοµµύρια (700.000.000.000) και όλο αυτό το ποσόν έχει
εξευρεθεί εδώ και δύο χρόνια και εκτελείται το έργο.
Για την Εγνατία οδός που ενώνει την Αδριατική από την Πρέβεζα
µέχρι τα σύνορα στον 'Εβρο που πλησιάζει προς τον Εύξεινο
Πόντο, επτακόσια περίπου χιλιόµετρα, έχουν εξευρεθεί µέχρι τώρα
γύρω στα τετρακόσια ογδόντα (480.000.000.000) δισεκατοµµύρια.
Τα υπόλοιπα τριακόσια δισεκατοµµύρια (300.000.000.000) περίπου
αναζητούνται είτε στην ιδιωτική συγχρηµατοδότηση είτε στα έσοδα
που θα προέλθουν από τα διόδια της ΠΑΘΕ, της λεωφόρου
Πατρών-Αθηνών-Θεσσαλονίκης-Ευζώνων.
Το µέγα ερώτηµα που τίθεται είναι εάν εθνική προτεραιότητα
αποτελεί η ένωση Ελευσίνας µε τα Σπάτα ή η ζεύξη Αδριατικής και
Εύξεινου Πόντου. Ρωτώ την Εθνική Αντιπροσωπεία για να δείτε τις
επιλογές προς τα που απευθύνονται οι επενδύσεις. Η πρώτη είναι
επιλογή που λύνει πρόσκαιρα ένα πρόβληµα κυκλοφοριακό και
στην Αττική. Η δεύτερη επιλογή γεωστρατηγική και γεωοικονοµική
εθνική επιλογή. Πιστεύω ότι δεν είναι επιλογή της Κυβέρνησης.
'Εχει επιβληθεί από την εργολάβο εταιρεία, τη γερµανική
HOΕCHTIF, που ανέλαβε να κατασκευάσει το αεροδρόµιο των
Σπάτων. Εάν δεν υπήρχε στη σύµβαση αυτός ο όρος για το
αεροδρόµιο των Σπάτων, δεν θα γινόταν ο δρόµος αυτός.
Σε εθνικές, όµως, επιλογές ύψιστης σηµασίας, πολύ περισσότερο
µάλιστα όταν επαπειλείται ο κίνδυνος δηµιουργίας της λεγόµενης
από εµάς τους 'Ελληνες παραεγνατίας, από τους βόρειους γείτονές
µας Βουλγάρους, Σκοπιανούς και Αλβανούς της πραγµατικής
Εγνατίας, που θα ενώνει ∆υρράχιο, Τίρανα, Σκόπια, Σόφια, Εύξεινο
Πόντο, ζητείται η χρηµατοδότηση από την Ευρωπαϊκή 'Ενωση. Η
Τουρκία συνηγορεί και εµείς αντί να είχαµε ήδη αποτελειώσει
τουλάχιστον την οδική Εγνατία για να µη µιλήσω -που έπρεπε να
µιλάµε όλοι για σιδηροδροµική Εγνατία, για πληροφοριακή,
τηλεπικοινωνιακή Εγνατία, για ενεργειακή Εγνατία, µιλάµε µόνο -τα
άλλα ούτε και τα υποψιαζόµαστε-για την οδική Εγνατία, η οποία
προβλέπεται να αποπερατωθεί κατά το ΥΠΕΧΩ∆Ε γύρω στο 2002.
Εγώ πιστεύω, όµως, ότι ούτε το 2008, µε τα σηµερινά δεδοµένα, θα
αποπερατωθεί.
Για τι άλλο να µιλήσω; Για το αεροδρόµιο της Αλεξανδρούπολης ή
της Καβάλας, που είναι αεροδρόµια επαρχιακών πόλεων; Με τα νέα
δεδοµένα θα έπρεπε να γίνει η ζεύξη άσπρης θάλασσας -Αιγαίου-
και Μαύρης Θάλασσας -Ευξείνου Πόντου- µε τον αγωγό Πύργου
Βουλγαρίας, Αλεξανδρούπολης, που είναι η πρώτη προσπάθεια
παράκαµψης των στενών Βοσπόρου-Ελλησπόνδου -έτσι η Τουρκία
µπαίνει στο περιθώριο από πλευράς ελέγχου ροής του πετρελαίου-

ζεύξη που µπορεί να γίνει οδική, σιδηροδροµική, αλλά και
θαλάσσια, µε το δηµιουργηθούν αµοιβαίες ζώνες ελευθέρου
εµπορίου, στη Αλεξανδρούπολη για τη Βουλγαρία και στον Πύργο
για την Ελλάδα. Τέτοιες µεγάλες επιλογές στρατηγικής σηµασίας
ούτε καν τίθενται σε σκέψη από την Κυβέρνηση.
Και αυτά πότε; Στο λυκόφως του εικοστού πρώτου αιώνα, όταν και
οι γεωπολιτικές και οι γεωοικονοµικές συνθήκες ευρύτερη περιοχή
της Ελλάδας έχουν αλλάξει...
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Στο λυκαυγές του εικοστού πρώτου αιώνα και στο λυκόφως του
εικοστού αιώνα.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: Ναι, στο λυκαυγές του εικοστού πρώτου
αιώνα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Είµαστε στο λυκόφως
του εικοστού αιώνα και στο λυκαυγές του εικοστού πρώτου.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτές τις
σκέψεις το ∆Η.Κ.ΚΙ. θέτει ενώπιον της Εθνικής Αντιπροσωπείας και
κατηγορεί την Κυβέρνηση ότι δεν κάνει τίποτα, γιατί δεν έχει
συγκεκριµένο πρόγραµµα, χαλαρό, ενδεικτικό, όπως λέµε,
οικονοµικής και κοινωνικής ανάπτυξης. Βαδίζει στα τυφλά. 'Εχει
αφήσει τα πάντα στους κανόνες της ελεύθερης αγοράς, ό,τι κάνει
και η Νέα ∆ηµοκρατία.
'Αλλωστε, η Νέα ∆ηµοκρατία, ούσα γνήσιο νεοφιλελεύθερο κόµµα,
δεν γνωρίζει τι θα πει πρόγραµµα οικονοµικής ανάπτυξης. Αλλά το
ΠΑΣΟΚ που φέρεται ότι είναι σοσιαλιστικό έπρεπε να έχει
τουλάχιστον προγράµµατα χαλαρά, προγράµµατα ενδεικτικά,
πάντως να έχει ένα πλαίσιο προγράµµατος και όχι στην τύχη.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει παρέλθει ο χρόνος. Θα
σταµατήσω εδώ και θα κάνω µία τελευταία παρατήρηση.
Καταψηφίζουµε τον Προϋπολογισµό στο σύνολό του µε µία
εξαίρεση τις δαπάνες για την εθνική άµυνα. Το ∆ηµοκρατικό
Κοινωνικό Κίνηµα βαθιά πατριωτικό, βαθιά φιλολαϊκό και κοινωνικό
έχει την εξής αρχή. Για να ασκήσει κανείς οποιαδήποτε πολιτική
καπιταλιστική, σοσιαλιστική, κοµµουνιστική πρέπει να υπάρχει
πατρίδα. Εάν δεν έχεις πατρίδα, δεν µπορείς να ασκήσεις ούτε
κοµµουνιστική πολιτική, ούτε σοσιαλιστική πολιτική, ούτε
νεοφιλεύθερη πολιτική.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Οι δαπάνες είναι για το ΝΑΤΟ.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: Γι' αυτό, παρά τις πολλές ενστάσεις που
έχουµε ως προς τον τρόπο διαχείρισης των κονδυλίων που
αναφέρονται στην εθνική άµυνα, αλλά προπαντός ως προς τον
τρόπο προµηθειών των εξοπλισµών που γίνονται από το
Υπουργείο Εθνικής 'Αµυνας, ψηφίζουµε τις δαπάνες για την εθνική
άµυνα, διότι λάθη στην οικονοµική και κοινωνική πολιτική αν γίνουν,
διορθώνονται, αλλά λάθη εθνικά και δη απώλεια εθνικού εδάφους,
αν ποτέ συµβεί, δεν διορθώνεται.
Το ∆Η.Κ.ΚΙ. δεν θέλει να κλάψει και άλλες αξέχαστες πατρίδες.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ∆Η.Κ.ΚΙ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Θα συνεχίσουµε µε
τους ειδικούς εισηγητές.
Πρώτος θα πάρει το λόγο ο κ. ∆ηµήτριος Σαρρής. Ορίστε, έχετε το
λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΑΡΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, το κύριο χαρακτηριστικό του νέου κρατικού
Προϋπολογισµού το 1999 είναι ότι στο τέλος της χρονιάς χρήσης
του θα κριθεί από το συγκεκριµένο του αποτέλεσµα. Είναι ο
προϋπολογισµός της γνώσης του καλού ή του κακού του
αποτελέσµατος. Είναι δηλαδή προϋπολογισµός της αλήθειας. Ο
απολογισµός του για πρώτη φορά δεν θα είναι τυπικός λογιστικός
έλεγχος.  Ο  νέος  κρατικός  Προϋπολογισµός  σαν  ο  τελευταίος
σκυταλοδρόµος  πριν  τον  τερµατισµό  µιας  σκυταλοδροµίας
πρέπει  να  τρέξει  γρηγορότερα  το  1999  ώστε  να  καλύψει
πιθανές  αργοπορίες  άλλων  σκυταλοδρόµων  προϋπολογισµών.
'Ετσι  λοιπόν  είτε  θα  επιτύχει  το  έπαθλο  της  ένταξης
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της χώρας µας στο ενιαίο νόµισµα EURO στην ΟΝΕ,
επιτυγχάνοντας την ποθητή ένταξη της πατρίδας µας στην
οικονοµική και νοµισµατική ένταξη και στη ζώνη του ΕURO είτε θα
απορριφθεί από αυτή. Μέσος όρος δεν υπάρχει.
Είναι λοιπόν Προϋπολογισµός κύρια ένταξης στην ΟΝΕ, φιλοδοξεί
δε να εκδόσει το τελευταίο εισιτήριο για τον τελευταίο σταθµό
προορισµού που είναι το ενιαίο νόµισµα. Ο ελληνικός λαός έχει
πραγµατικά δοκιµασθεί από µία µακρά περίοδο σταθεροποίησης
της οικονοµίας και έχει φθάσει -είναι αλήθεια αυτό- στα όρια της
αντοχής του. 'Οµως η δύσκολη περίοδος αναλώθηκε κατά το
µεγαλύτερο µέρος της, σήµερα δε βρισκόµαστε στο κατώφλι της
πύλης της ΟΝΕ.
Για να µην πάνε χαµένες τόσες και τόσες προσπάθειες, ακόµη για
να απολαύσουµε τα ωφέλη από την ένταξή µας στην ΟΝΕ αξίζει να
κάνουµε µία ακόµη υπερπροσπάθεια στην τελική ευθεία.
Η οικονοµική πολιτική της Κυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ από το 1994
µέχρι σήµερα, από την εποχή του αείµνηστου δίδυµου
Παπανδρέου-Γεννηµατά µέχρι και σήµερα του δίδυµου Σηµίτη -
Παπαντωνίου, στηρίχθηκε σε τρεις κύριους άξονες: Σταθεροποίηση
- ανάπτυξη - κοινωνική δικαιοσύνη. Αποτέλεσµα αυτής της
οικονοµικής πολιτικής είναι οι ιδιαίτερα θετικές εξελίξεις για την
ελληνική οικονοµία που σηµειώνονται αυτήν την περίοδο της
κατάθεσης και συζήτησης του κρατικού Προϋπολογισµού. Η ένταξή
µας στην ΟΝΕ αποδεικνύεται ότι είναι επιτακτικότερη παρά ποτέ,
ιδιαίτερα µετά την οδυνηρή δοκιµασία της πρόσφατης Νοµισµατικής
κρίσης. Αν η σοφή επιλογή της ένταξής µας στο σύστηµα
συναλλαγµατικών ισοτιµιών την περασµένη 'Ανοιξη ήταν
πραγµατικά αναγκαία και απέτρεψε µία νοµισµατική µας
καταβαράθρωση από την επίθεση των κερδοσκόπων ενάντια στο
εθνικό µας νόµισµα, η ένταξή µας στη ζώνη του EURO ενός
ισχυρότατου νοµίσµατος µε παγκόσµιο κύρος, αποτελεί µοναδικό
µέσο προστασίας των εισοδηµάτων του εργαζόµενου λαού αλλά
παράλληλα διασφαλίζει τις κατάλληλες εκείνες συνθήκες
σταθερότητας που αποτελούν τον αναγκαίο βιότοπο για την
ανάπτυξη της εθνικής µας οικονοµίας.
H αξιόπιστη και άκρως ικανοποιητική εκτέλεση του κρατικού
Προϋπολογισµού του τρέχοντος έτους, αποδεικνύει την εµπέδωση
κλίµατος δηµοσιονοµικής πειθαρχίας και εξυγίανσης της εθνικής
µας οικονοµίας. Το 1998 πραγµατοποιήθηκε εντυπωσιακή
σύγκλιση της οικονοµίας µας µε την οικονοµία της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης. 'Εγινε αποκλιµάκωση του πληθωρισµού και των
µακροχρόνιων επιτοκίων, παρά την υποτίµηση της δραχµής που
απετέλεσε, όπως είναι γνωστό, το τίµηµα της εισόδου µας στο
σύστηµα συναλλαγµατικών ισοτιµιών, λόγω της υπερτίµησης που
είχε, έπρεπε να ενταχθεί µε την πραγµατική της τότε αξία.
Οι δύο βασικοί στόχοι, η µείωση του ελλείµµατος και η
αποκλιµάκωση του δηµοσίου χρέους είχαν ως αποτέλεσµα πολύ
καλύτερο από τις αρχικές προβλέψεις του προγράµµατος
σύγκλισης.
Το έλλειµµα της γενικής κυβέρνησης θα φθάσει µόλις το 2,2% του
ΑΕΠ, ενώ το δηµόσιο χρέος µειώθηκε δραστικά ως ποσοστό του
ΑΕΠ κατά τέσσερις εκατοστιαίες µονάδες, από 109,5% σε 105,5%
του ΑΕΠ, ελαφρύνοντας αρκετά τις δανειακές ανάγκες του κράτους
και αναστρέφοντας την ανοδική πορεία του χρέους προς τα κάτω,
για πρώτη φορά µετά από πάρα πολλά χρόνια.
Η µείωση δε του ελλείµµατος επιτεύχθηκε µε τη µείωση των
καταναλωτικών δαπανών του δηµοσίου ως ποσοστού του ΑΕΠ και
µε τη διεύρυνση της φορολογικής βάσης.
Ο πληθωρισµός, η Λερναία 'Υδρα που αποµυζά τα εισοδήµατα των
λαϊκών στρωµάτων, µειώθηκε στο 4,7% τον Οκτώβριο µε
προοπτική παραπέρα µείωσής του στο 4,2% στο τέλος του χρόνου.
Η ελληνική οικονοµία, δε έφθασε σε ρυθµό ανάπτυξης 3,5%, που
ξεπερνά κατά µία εκατοστιαία µονάδα το µέσο ρυθµό ανάπτυξης
της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, γεγονός που προωθεί την πραγµατική
σύγκλιση του ελληνικού βιοτικού επιπέδου προς το µέσο
ευρωπαϊκό.
Ο νέος Προϋπολογισµός του 1999 και ο ενταξιακός του χαρακτήρας

στοχεύει στην επίτευξη στο τέλος του έτους των κριτηρίων ένταξης
της χώρας µας στην ΟΝΕ, κάνοντας τις αναγκαίες διορθωτικές
παρεµβάσεις, ανασκευάζοντας τις µέχρι σήµερα αστοχίες και λάθη.
Είναι, λοιπόν, ο Προϋπολογισµός που έρχεται να διορθώσει τα
λάθη του προγραµµατισµού, αλλά και της εφαρµογής όλων των
προηγούµενων προϋπολογισµών.
Προβλέπει, λοιπόν, µείωση του ελλείµµατος της κεντρικής
κυβέρνησης στο 4% του ΑΕΠ από το 4,2% το 1998 και 6,1% το
1997. Αν λάβει κανείς υπόψη του αυτήν τη µείωση και
συνυπολογίσει τα πλεονάσµατα των δηµοσίων οργανισµών, τότε το
έλλειµµα της γενικής κυβέρνησης θα µειωθεί στο 1,9% του ΑΕΠ,
πολύ µικρότερο του 3% που είναι το σχετικό κριτήριο του
Μάαστριχτ και του 2,1% που αποτελεί τον αντίστοιχο στόχο του
προγράµµατος σύγκλισης.
Προβλέπει µεταφορά στις παραγωγικές επενδύσεις πόρων από την
κατανάλωση και µείωση των δανειακών αναγκών του δηµοσίου για
στήριξη του τακτικού Προϋπολογισµού από το 3,2% του ΑΕΠ το
1998 στο 2,7% το 1999, ενώ αυξάνονται οι δανειακές ανάγκες για
ενίσχυση του Προϋπολογισµού δηµοσίων επενδύσεων από το 2,7%
του ΑΕΠ το 1998 στο 3% το 1999. Αισιοδοξεί, επίσης, να
καθηλώσει τον πληθωρισµό -άλλωστε είναι το µοναδικό απρόσιτο
µέχρι τώρα κριτήριο του Μάαστριχτ- στο τέλος του 1999 στο 2%
µόλις.
Αν ο Προϋπολογισµός είναι µια αµαξοστοιχία µε πολλά βαγόνια
δαπανών, τότε ολόκληρο το συρµό έλκει ασθµαίνοντας µία
ατµοµηχανή, τα έσοδα. Η ασφαλής δε και η ταχεία πορεία της
αµαξοστοιχίας εξαρτάται από την ισχύ της ατµοµηχανής, δηλαδή
από το ύψος των εσόδων και βέβαια από τη δεξιοτεχνία του
µηχανοδηγού. Από τον περιορισµό της φοροδιαφυγής και του
λαθρεµπορίου, από τη φυσιολογική αύξηση των εισοδηµάτων λόγω
αύξησης του ΑΕΠ χωρίς να επιβληθούν νέοι φόροι, από την
εντατικοποίηση των ελέγχων και από την αναδιοργάνωση των
υπηρεσιών του Υπουργείου Οικονοµικών, προβλέπεται η ενίσχυση
των κρατικών ταµείων µε αυξηµένα έσοδα κατά 489,5
δισεκατοµµύρια δραχµές.
Ειδικότερα, το σύνολο των φορολογικών εσόδων προβλέπεται να
αυξηθεί κατά 5,8% και να έλθει στα 9,088 τρισεκατοµµύρια δραχµές
από 8,5 περίπου τρισεκατοµµύρια δραχµές το 1998. Το σύνολο των
εσόδων του τακτικού Προϋπολογισµού, όπου περιλαµβάνονται και
τα µη φορολογικά έσοδα, προβλέπεται να αυξηθεί κατά 6,1% ή
κατά 580 δισεκατοµµύρια δραχµές και να φθάσει περίπου τα 10
τρισεκατοµµύρια δραχµές από 9,4 τρισεκατοµµύρια δραχµές φέτος.
Προβλέπεται αύξηση εσόδων από αµέσους φόρους κατά 6,6% ή
κατά 214,5 δισεκατοµµύρια δραχµές, που θα ανέλθουν συνολικά σε
3,4 τρισεκατοµµύρια δραχµές από 3,2 τρισεκατοµµύρια δραχµές
φέτος. Αυτή η αύξηση θα προέλθει από την αύξηση εσόδων φόρου
εισοδήµατος φυσικών προσώπων κατά 4,3%, τα οποία εκτιµάται ότι
θα ανέλθουν στα 1,44 τρισεκατοµµύρια από 1,38 τρισεκατοµµύρια
φέτος. Τα έσοδα από τους φόρους ακίνητης περιουσίας
προβλέπεται να µείνουν παγωµένα στα ίδια επίπεδα µε τα φετινά,
δηλαδή να παραµείνουν στα 130,5 δισεκατοµµύρια δραχµές.
'Ενας µεγάλος τοµέας των εσόδων είναι οι έµµεσοι φόροι, που είναι
πραγµατικά άδικοι, γιατί επιβάλλονται ισόποσα επί εχόντων και µη
εχόντων και βαρύνουν ιδιαίτερα τις χαµηλές εισοδηµατικές τάξεις.
Υπάρχει βέβαια -και αυτό θα το καταθέσω και σαν πίνακα στην
Εθνική Αντιπροσωπεία- µία διαχρονική αλλαγή τα τελευταία χρόνια
στη σύνθεση των φορολογικών εσόδων.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. ∆ηµήτριος Σαρρής καταθέτει για τα
Πρακτικά τους προαναφερθέντες πίνακες, οι οποίοι βρίσκονται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας
και Πρακτικών της Βουλής)
Οι έµµεσοι φόροι σε ποσοστό συµµετοχής τους στο σύνολο των
φορολογικών εσόδων µειώθηκαν κατά οκτώ εκατοστιαίες µονάδες
το διάστηµα 1993-98. Απόδειξη είναι ότι το φορολογικό µας
σύστηµα γίνεται όλο και πιο δίκαιο, δικαιότερο όµως µπορούµε να
πούµε καλύτερα -είναι πιο σωστός όρος- γιατί υπάρχει πολύς
δρόµος ακόµα, για να γίνει πραγµατικά δίκαιο.
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Ο φετινός Προϋπολογισµός προβλέπει µεν αισθητή µείωση
κάποιων έµµεσων φόρων, δεν µπορούµε όµως να µιλήσουµε για
ριζική αναµόρφωση του φορολογικού µας συστήµατος. Η χρονική
στιγµή της πορείας µας στην τελική ευθεία προς την Ο.Ν.Ε, που
δηµιουργεί ασφυκτικά πλαίσια, δεν αφήνει περιθώρια για τέτοιες
σηµαντικές κινήσεις.
Τέτοιου είδους µεγάλες πολιτικές και κοινωνικές πρωτοβουλίες, που
θα κρίνουν το ευρωπαϊκό µέλλον της χώρας, θα εκδηλωθούν
ταυτόχρονα µέσα στο επόµενο έτος. Κοντά στην πολυπόθητη
ένταξη στην Ο.Ν.Ε, που θα κριθεί από τους τελικούς δείκτες του
1999, θα γίνει διάλογος και θα ληφθούν αποφάσεις για δύο µεγάλες
ακόµα µεταρρυθµίσεις. Πρόκειται για τη µεταρρύθµιση του
φορολογικού συστήµατος, καθώς και του ασφαλιστικού
συστήµατος.
'Οµως, παρά τα µικρά περιθώρια που υπάρχουν, σήµερα ο νέος
Προϋπολογισµός προβλέπει τη µείωση των έµµεσων φόρων κατά
εκατόν εβδοµήντα δισεκατοµµύρια (170.000.000.000) δραχµές, που
ανακουφίζουν τα χαµηλά λαϊκά στρώµατα. Η µείωση της τιµής της
βενζίνης, η µείωση της τιµής του πετρελαίου θέρµανσης, οκτώ (8)
δραχµές στο λίτρο για τη βενζίνη και τριάντα χιλιάδες (30.000)
δραχµές µείωση στον τόνο για το πετρέλαιο θέρµανσης -από εκατό
χιλιάδες (100.000) δραχµές έγινε εβδοµήντα χιλιάδες (70.000)
δραχµές- είναι αισθητές µειώσεις, που ευνοούν τα µικρά
εισοδήµατα. Επίσης, οι µειώσεις στις τιµές των αυτοκινήτων και
ιδιαίτερα εκείνων του χαµηλού και µεσαίου κυβισµού αφορούν ένα
ευρύ φάσµα πολιτών.
Αξίζει να τονίσουµε ότι ο νέος Προϋπολογισµός δεν προβλέπει,
πράγµατι, τιµαριθµοποίηση της φορολογικής κλίµακας. Η επιλογή
της Κυβέρνησης να προχωρήσει στη µείωση φορολογίας στη
βενζίνη, στο πετρέλαιο θέρµανσης και στο ηλεκτρικό ρεύµα, έχει
θετικότερα αποτελέσµατα για τους πολίτες των χαµηλών
εισοδηµατικών στρωµάτων από την τιµαριθµοποίηση της
φορολογικής κλίµακας. Γιατί η φορολογική ελάφρυνση από την
τιµαριθµοποίηση της φορολογικής κλίµακας θα οδηγούσε σε
φορολογική ελάφρυνση µόνο κατά πέντε χιλιάδες (5.000) δραχµές
τα χαµηλά εισοδήµατα και περίπου ογδόντα χιλιάδες (80.000)
δραχµές τα υψηλά εισοδήµατα. 'Αρα, η τιµαριθµοποίηση της
φορολογικής κλίµακας ωφελεί περισσότερο τα υψηλά εισοδήµατα,
ενώ δεν το έχουν ανάγκη, ενώ τα χαµηλά και µεσαία εισοδήµατα
ωφελούνται πολύ περισσότερο από τη µείωση της φορολογίας των
πετρελαιοειδών και του τιµολογίου της ∆.Ε.Η.
Τονίσαµε ήδη ότι η έµµεση φορολογία είναι η πιο άδικη φορολογία.
Βέβαια για τη βενζίνη την ίδια τιµή πληρώνει ο φτωχός, για να
κινήσει το µικρού κυβισµού αυτοκίνητό του και ο πλούσιος για να
κινήσει την πολυτελή λιµουζίνα του. Η µείωση της τιµής όµως της
βενζίνης, όσο µικρή και αν είναι, ανακουφίζει κάπως το
µικροεισοδηµατία και αφήνει αδιάφορο τον πλούσιο.
Οι επιπτώσεις, λοιπόν, από την όποια µείωση των εµµέσων φόρων
σε βασικά καταναλωτικά αγαθά είναι διαφορετικές σε σχέση µε την
κοινωνική δικαιοσύνη. Eίναι αλήθεια ότι αρκετά έχουν προσφέρει οι
εργαζόµενοι, οι µισθωτοί και οι συνταξιούχοι, που δικαιολογηµένα
χαρακτηρίζονται σαν τα υποζύγια του Προϋπολογισµού. Tώρα είναι
η σειρά των εχόντων επιχειρηµατιών. Τώρα θα κληθούν οι
επιχειρηµατίες, µε τις αποφάσεις τους να αποδείξουν ότι
ενδιαφέρονται για το µέλλον αυτού του τόπου. Το πάγωµα των
τιµών των προϊόντων τους, ο περιορισµός των αυξήσεων, ο
περιορισµός των κερδών τους, αποτελούν ικανές και αναγκαίες
συνθήκες για τη µείωση στο τέλος του 1999 του πληθωρισµού στα
όρια του κριτηρίου ένταξης, δηλαδή στο 2%. Συνολικά προβλέπεται
αύξηση από τους έµµεσους φόρους κατά 5,3% ή κατά διακόσια
ογδόντα τέσσερα δισεκατοµµύρια (284.000.000.000) δραχµές, τα
οποία θα ανέλθουν σε 5,16 τρισεκατοµµύρια δραχµές από 5,33
τρισεκατοµµύρια δραχµές το 1998.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρόσθετοι φόροι εσόδων είναι τα µη
φορολογικά έσοδα, που υπολογίζεται ότι θα ανέλθουν στα
οκτακόσια ογδόντα δύο δισεκατοµµύρια (882.000.000.000) δραχµές
από οκτακόσια είκοσι τρία δισεκατοµµύρια (823.000.000.000)
δραχµές φέτος, χωρίς να συνυπολογισθούν τα έσοδα από την

Ευρωπαϊκή 'Ενωση. Υπάρχουν και φόροι υπέρ τρίτων, που
βεβαίως δεν αποτελούν έσοδα του κρατικού προϋπολογισµού, µια
που διατίθενται στην Τοπική Αυτοδιοίκηση.
Η Κυβέρνηση προβλέπει να εφαρµόσει τον παρόντα
Προϋπολογισµό, τον Προϋπολογισµό του 1999, µε αναδιοργάνωση
των υπηρεσιών του Υπουργείου Οικονονοµικών και µε
φορολογικούς ελέγχους.
Η ολοκλήρωση του προγράµµατος ΤΑΧΙS, οι νέοι µηχανισµοί
ελέγχου, Εθνικό Ελεγκτικό Κέντρο, περιφερειακά ελεγκτικά κέντρα,
το σύστηµα ηλεκτρονικής παρακολούθησης των δηλώσεων του
φόρου µεγάλης ακίνητης περιουσίας, η ηλεκτρονική υποβολή του
ΦΠΑ, είναι µερικά από τα µέτρα εκσυγχρονισµού των αρµοδίων
υπηρεσιών.
Επίσης, πρέπει να τονίσουµε ότι τα τιµολόγια των ∆ΕΚΟ θα
παραµείνουν παγωµένα µέσα στο '99, όπως προκύπτει από τον
Προϋπολογισµό. Φως, νερό, εισιτήρια, ακόµη και τηλέφωνο,
πιθανώς, δεν θα έχουν αυξήσεις το επόµενο έτος. Η αναµενόµενη
αύξηση της παραγωγικότητας θα περιορίσει τις πιέσεις του κόστους
εργασίας στα τιµολόγια των ∆ΕΚΟ. Το πάγωµα δε των τιµολογίων
έγινε, για να συµβάλει στην αποκλιµάκωση του πληθωρισµού στο
2% στο τέλος του '99, που είναι, όπως τόνισα προηγούµενα, το
πλέον µέχρι σήµερα, απρόσιτο κριτήριο για την ένταξή µας στην
ΟΝΕ.
Στον τοµέα των ιδιωτικοποιήσεων κύριο στοιχείο της οικονοµικής
πολιτικής είναι η ιδιωτικοποίηση των ∆ΕΚΟ, που στόχο έχουν την
ανταγωνιστικότητά τους στο νέο διεθνές περιβάλλον, την εξυγίανσή
τους, τη βελτίωση των παρεχοµένων υπηρεσιών, καθώς και την
άντληση κεφαλαίων από τη διεθνή κεφαλαιαγορά.
Την περασµένη άνοιξη τέθηκε από την Κυβέρνηση, ορίζοντας είκοσι
µήνες για τις διαρθρωτικές αλλαγές. Το πρώτο µόλις οκτάµηνο
βρισκόµαστε στη διαδικασία υλοποίησης δεκατεσσάρων
διαρθρωτικών αλλαγών, που αποτελούν το 80% του συνολικού
όγκου των µετοχοποιήσεων. Μέχρι το τέλος του χρόνου
προβλέπεται η µετοχοποίηση του Χρηµατιστηρίου Αθηνών, της
"ΟLYMPIC CATERING" και της ∆ιεθνούς 'Εκθεσης Θεσσαλονίκης.
Από το σύνολο των µετοχοποιήσεων που έγιναν φέτος, η
Κυβέρνηση υπολογίζει έσοδα 1,022 τρισεκατοµµύρια δραχµές.
Το 1999 θα συνεχιστεί το πρόγραµµα µετοχοποιήσεων και
ιδιωτικοποιήσεων που περιλαµβάνει την Ιονική Τράπεζα, τη
∆ιώρυγα της Κορίνθου, την ΕΥ∆ΑΠ, την Εταιρεία 'Υδρευσης
Αποχέτευσης Θεσσαλονίκης, τον Ο∆ΥΕ, τον ΟΛΠ κλπ. Βέβαια,
είναι γνωστό ότι τα έσοδα από τις µετοχοποιήσεις δεν θεωρούνται
έσοδα του κρατικού προϋπολογισµού, αλλά πηγαίνουν στη µείωση
του δηµοσίου χρέους.
'Εσοδα ακόµη ύψους 86,7 δισεκατοµµυρίων δραχµών προβλέπεται
να εισπράξει ο κρατικός Προϋπολογισµός από τα οινοπνευµατώδη
ποτά. Επίσης, έσοδα από τον ειδικό φόρο κατανάλωσης
προβλέπεται να εισπραχθούν µέσα στο '99, περίπου εκατόν πέντε
δισεκατοµµύρια (105.000.000.000) δραχµές, που επιβάλλεται αυτός
ο ειδικός φόρος στα οχήµατα Ι.Χ., περίπου 53,3 τρισεκατοµµύρια
δραχµές λιγότερα από τα αντίστοιχα έξοδα του 1998. Η µείωση
αυτή προκύπτει από τη µείωση του ειδικού φόρου κατανάλωσης
στα επιβατικά αυτοκίνητα και τις µοτοσικλέτες. Από τα τέλη
κυκλοφορίας των οχηµάτων υπολογίζεται να εισπραχθούν το
ερχόµενο έτος, όπως τόνισα, εκατόν πέντε δισεκατοµµύρια
(105.000.000.000) δραχµές, πέντε δισεκατοµµύρια (5.000.000.000)
δραχµές περισσότερα από το 1998.
Από άλλες διάφορες φορολογικές επιβαρύνσεις των οχηµάτων ο
νέος Προϋπολογισµός προβλέπει έσοδα ύψους 99,1
δισεκατοµµυρίων, οκτώ περίπου, δηλαδή, δισεκατοµµύρια δραχµές
περισσότερα από το '98.
Υπάρχουν ακόµα έσοδα όµως και από τη φορολόγηση τίτλων του
δηµοσίου, έσοδα τετρακόσια πέντε δισεκατοµµύρια
(405.000.000.000) δραχµές από φόρους στους τόκους καταθέσεων,
ρέπος, εντόκων οµολόγων, τριάντα πέντε δισεκατοµµύρια
(35.000.000.000) περισσότερα από το '98 θα
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πληρώσουν οι καταθέτες και οι κάτοχοι αυτών των τίτλων. Η
αύξηση αυτή δεν προέρχεται από αύξηση κάποιου φορολογικού
συντελεστή, αλλά προέρχεται από την πρόβλεψη ότι ενόψει της
ένταξής µας στην ΟΝΕ, η χρηµατιστηριακή και όχι µόνο αγορά θα
έχει αύξηση του τζίρου της το '99, του όγκου των συναλλαγών της.
'Αρα, θα υπάρξει και αύξηση των κρατικών εσόδων χωρίς καµία
αύξηση -τονίζω- των φορολογικών συντελεστών.
Ακόµη, έσοδα εξακοσίων πενήντα εννιά δισεκατοµµυρίων
(659.000.000.000) δραχµών προβλέπεται να πληρώσουν οι
καπνιστές, στο δηµόσιο, µέσα στο '99. Τόσα είναι τα έσοδα του
νέου κρατικού Προϋπολογισµού από το Φόρο Προστιθέµενης Αξίας
και τον ειδικό φόρο κατανάλωσης στα προϊόντα καπνού.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λέγεται συχνά και γράφεται
συχνότερα ότι οι τελευταίοι προϋπολογισµοί σύγκλισης δίνουν
έµφαση στην ονοµαστική σύγκλιση, ελλείµµατα, πληθωρισµό,
επιτόκια και όχι στην πραγµατική σύγκλιση, δηλαδή στην ανάπτυξη
και στην απασχόληση. Πολλοί δε, οµιλούν για ευηµερία των
αριθµών και δυστυχία των ανθρώπων. Μια ψύχραιµη, όµως,
θεώρηση των πραγµάτων αποδεικνύει ότι παράλληλα µε το κυνήγι
των κριτηρίων σύγκλισης, η Ελλάδα αναπτύσσεται µε ρυθµούς
ταχύτερους από το µέσο όρο της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης.
Αυτό σηµαίνει ότι κλείνει προοδευτικά η ψαλίδα ανάµεσα στο
βιοτικό επίπεδο του Βορειοευρωπαίου και του 'Ελληνα πολίτη.
Το 1998 η Ελλάδα αναπτύχθηκε µε ρυθµό ανάπτυξης 3,9% έναντι
2,7% της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, ενώ το 1999 προβλέπεται ρυθµός
ανάπτυξης για την Ελλάδα 3,7%, έναντι 3% των άλλων
ευρωπαϊκών χωρών.
Το 1998 δηµιουργήθηκαν τριάντα οκτώ χιλιάδες νέες θέσεις
εργασίας. Το ίδιο νούµερο προβλέπεται και για το 1999.
Η πραγµατική, λοιπόν, σύγκλιση συµβαδίζει µαζί µε την
ονοµαστική. Αυτό βέβαια δεν σηµαίνει ότι λύθηκε το πρόβληµα της
ανεργίας στους νέους, που είναι ιδιαίτερα οξύ και αποτελεί νάρκη
στα θεµέλια της κοινωνικής συνοχής. Είναι αλήθεια ότι προς την
κατεύθυνση της αντιµετώπισης της ανεργίας των νέων πρέπει να
καταβληθούν µεγάλες προσπάθειες. Αποτελούν το µέλλον του
τόπου. Είναι γεγονός ότι η ανεργία τους αποτελεί µια νάρκη στα
θεµέλια του οικοδοµήµατος της κοινωνίας.
Η κοινωνική διάσταση του νέου Προϋπολογισµού αποδεικνύεται και
από την αναδιάρθρωση των κρατικών δαπανών, υπέρ των
δαπανών για κοινωνικούς και αµυντικούς σκοπούς σε βάρος των
καταναλωτικών δαπανών.
Η επίτευξη των στόχων του νέου Προϋπολογισµού, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, είναι εφικτή. Η προβλεπόµενη αύξηση των
φορολογικών εσόδων το 1999 είναι 5,8%, δηλαδή αισθητά
χαµηλότερη από τη φυσιολογική εξέλιξη, λόγω της αύξησης του
ΑΕΠ κατά 6,7%. Ο στόχος θεωρείται απόλυτα ρεαλιστικός και λόγω
της διεύρυνσης της φορολογικής βάσης, τη µείωση της
φοροδιαφυγής και τις οργανωτικές βελτιώσεις του ελεγκτικού και
εισπρακτικού µηχανισµού του Υπουργείου Οικονοµικών, µπορεί
κάλλιστα ο στόχος να επιτευχθεί.
Παρά την κρισιµότητά του, λοιπόν, ο νέος Προϋπολογισµός -και
αυτό είναι ίσως παράδοξο- περιέχει λιγότερο απαιτητικούς στόχους
από τους προηγούµενους.
Είναι γεγονός ότι η πορεία προς την ΟΝΕ είναι µονόδροµος. Η
πορεία προς την ένταξή µας, όµως, δεν καταργεί τις ιδεολογίες. Ο
Φουτζιγιάµα, ο Ιάπων διανοητής, µίλησε για την κατάργηση των
ιδεολογιών. 'Οµως εδώ µπορούµε να πούµε ότι η πορεία προς την
ΟΝΕ δεν καταργεί τις ιδεολογίες και τα κόµµατα, αλλά αντίθετα τα
δοκιµάζει, γιατί οι δηµοσιονοµικοί στόχοι µπορεί θεωρητικά να
επιτευχθούν µε πάρα πολλούς τρόπους. Και έγκειται στην ιδεολογία
της κάθε κυβέρνησης, που ασκεί τη διοίκηση, να καθορίσει την
πορεία εκείνη και το µίγµα εσόδων και δαπανών και ιδιαίτερα το
ποιος πληρώνει το κόστος, ώστε να είναι συνεπής προς την
ιδεολογία της. Γιατί το ερώτηµα πάντα είναι ποιες κοινωνικές τάξεις
και στρώµατα πληρώνουν το κόστος της ένταξης.

Κάποιοι προτείνουν περισσότερες δαπάνες, µε παράλληλη
υπερβολική φορολογική επιβάρυνση. Ακούστηκε στην Οικονοµική
Επιτροπή. 'Αλλοι προτείνουν τη δραστική µείωση των δαπανών και
την παράλληλη µείωση της φορολόγησης των κερδών και των
εισοδηµάτων.
Ο νέος Προϋπολογισµός αποτελεί ένα ρεαλιστικό κράµα ώστε να
επιτευχθεί το επιθυµητό αποτέλεσµα. Μεριµνά για µια αισθητή µεν
ελάφρυνση των φορολογικών βαρών και ενισχύει τις δαπάνες
κοινωνικού, αµυντικού και αναπτυξιακού χαρακτήρα. Με τον τρόπο
αυτόν εξυπηρετείται ικανοποιητικά ο εθνικός στόχος της ένταξης της
χώρας µας στη ζώνη του Ευρώ, ενδυναµώνεται η δική µας
οικονοµία, για να ανταπεξέλθει στις άκρως ανταγωνιστικές
συνθήκες της διεθνούς οικονοµίας, χωρίς όµως να µπει σε κίνδυνο
η κοινωνική συνοχή της χώρας µας. Και αυτό είναι το
σηµαντικότερο απ' όλα. Γιατί µε περισσή σοφία ο µηχανοδηγός,
που ανέφερα προηγούµενα, του τρένου προς την ΟΝΕ κοιτάζει µεν
το ρολόϊ του για την έγκυρη άφιξη στο σταθµό προορισµού,
επιδεικνύει όµως και το απαιτούµενο ενδιαφέρον, τόσο για την
εύλογη ταχύτητα του συρµού, ανάλογα µε τις στροφές για την
ασφαλή πορεία µέχρι τέλους, να µην έχουµε εκτροχιασµό, καθώς
και για την καλύτερη δυνατή, έστω στοιχειώδη, άνεση των επιβατών
ενός µακρινού και επίπονου ταξιδιού µέσα σε ένα τούνελ, ώστε να
µη φθάσουν οι επιβάτες στο τέλος εξαντληµένοι ή να στασιάσουν
πριν τον τελικό σταθµό.
Είναι άραγε η ΟΝΕ παράδεισος, που αξίζει τόσον κόπο και τέτοιες
θυσίες του ελληνικού λαού; Ποια θα είναι τα οφέλη που θα
απολαύσει άραγε ο λαός µας από την περίφηµη ένταξή µας στη
ζώνη του Ευρώ; Αξίζει άραγε τον κόπο; Είναι αυτονόητο ότι η
παραµονή µας στα ανώτατα κέντρα των αποφάσεων της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης µε την είσοδό µας στην ΟΝΕ θα κατοχυρώσει
τη δική µας ασφάλεια και την εξωτερική µας πολιτική.
Στην απευκταία περίπτωση της απόρριψης του αιτήµατος αυτού της
χώρας µας στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση θα υπάρξει περιθωριοποίηση
της Ελλάδας και υπαγωγή της στην οµάδα των υπό ανάπτυξη
εκείνων χωρών της πρώην Ανατολικής Ευρώπης, που
συνωθούνται σήµερα στην ουρά για µία θέση κάτω από την
οµπρέλα της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης.
Η ένταξή µας δε, πλέον θα γίνει άπιαστο όνειρο και η Ελλάδα
αδύναµη θα γίνει ευκολότερος στόχος κάθε επίβουλου γείτονα. Μία
τέτοια λοιπόν εξέλιξη είναι ισοβαρής µε µία µεγάλη εθνική
καταστροφή.
Στην ποθητή όµως περίπτωση της αποδοχής του επίµαχου
αιτήµατος αυτού της χώρας µας, τα πλεονεκτήµατα θα είναι
χειροπιαστά.
Το πρώτο πλεονέκτηµα είναι ότι οι 'Ελληνες θα έχουµε στην τσέπη
µας ένα σκληρό νόµισµα, το ένα από τα δύο ισχυρότερα νοµίσµατα,
γιατί το δολάριο και το Ευρώ θα κυριαρχήσουν στην οικονοµία του
21ου αιώνα, που σηµαίνει σταθερότητα και απόλυτη ασφάλεια στα
εισοδήµατά µας. Σε οποιαδήποτε διεθνή κρίση ή νοµισµαστική
αναταραχή, ντόπια και ξένη, τα εισοδήµατα, οι καταθέσεις, οι
περιουσίες µας δεν θα κινδυνεύουν.
Το δεύτερο κύριο πλεονέκτηµα είναι τα επιτόκια χορηγήσεων, τα
οποία µέχρι σήµερα κατατρώγουν το εισόδηµα του µικροµεσαίου
επιχειρηµατία και θα µειωθούν στο µισό και πλέον από τα σηµερινά.
Για ένα ελληνικό ζευγάρι, που σήµερα δανείζεται για να στεγασθεί
µε επιτόκιο 14% ή και 17%, στο τέλος του 2000 τα επιτόκια αυτά θα
κατέβουν στο 7%. 'Αρα το κόστος δανεισµού για ένα µικροµεσαίο
επιχειρηµατία µε οικογένεια θα µειωθεί στο µισό.
Η διακύµανση δε των επιτοκίων του Ευρώ θα είναι σ' αυτά τα
χαµηλά επίπεδα, γιατί η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα, που είναι η
ανώτατη νοµισµατική αρχή, εγγυάται τη διακύµανση των επιτοκίων
από τη Στοκχόλµη µέχρι την Αθήνα στα ίδια ενιαία επίπεδα.
Το τρίτο κύριο πλεονέκτηµα είναι ότι µε τη µείωση των επιτοκίων
των τίτλων του δηµοσίου, των εντόκων γραµµατίων και των
οµολόγων κατά µία µονάδα, θα σηµάνει ενίσχυση του
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κρατικού Προϋπολογισµού κατά εκατόν τριάντα δισεκατοµµύρια
(130.000.000.000) δραχµές περίπου. Η πτώση, ως γνωστόν, των
επιτοκίων χορήγησης συµπαρασύρει και τα επιτόκια των κρατικών
τίτλων. Παραδείγµατος χάρη, τα έντοκα γραµµάτια και τα οµόλογα
θα πωλούνται µε 5,5%, από 11% που πωλούνται σήµερα.
Η ευοίωνη λοιπόν προοπτική των επόµενων δύο-τριών χρόνων της
πτώσης των επιτοκίων κατά έξι περίπου µονάδες δίνει τη σιγουριά
ότι ο κρατικός Προϋπολογισµός θα έχει πλεόνασµα τότε περί τα
επτακόσια δισεκατοµµύρια (700.000.000.000) δραχµές. 'Ενα τέτοιο
πλεόνασµα θα ενισχύσει το κοινωνικό κράτος. Μπορεί να διατεθεί
στον τοµέα της υγείας, της παιδείας, της κοινωνικής προστασίας,
στα προγράµµατα αντιµετώπισης της ανεργίας, στην επαγγελµατική
εκπαίδευση και κατάρτιση, στην αύξηση των επιδοµάτων
κοινωνικής αλληλεγγύης και των συντάξεων.
'Αρα η Ελλάδα, που σήµερα έχει υψηλά επιτόκια, θα έχει και πιο
εντυπωσιακά κέρδη από την ένταξή της στην ΟΝΕ, σε σχέση µε τη
Γερµανία που έχει και απολαµβάνει ούτως ή άλλως σήµερα χαµηλά
επιτόκια.
Η προοπτική, λοιπόν, της πανηγυρικής ένταξης της χώρας µας
στην ΟΝΕ θα έχει τέτοιες ευµενείς επιπτώσεις, που ίσως
πιστεύουµε ότι θα ξεχαστούν οι όποιες θυσίες του λαού µας. Η
έξοδος από το τούνελ βρίσκεται επιτέλους κοντά και το φυσικό φως
της εξόδου, πράγµατι, αχνοφέγγει.
Οι υπερβολικά, λοιπόν, κριτικά ιστάµενοι από την Αντιπολίτευση
έναντι της οικονοµικής πολιτικής της Κυβέρνησης, πρέπει πράγµατι
να δείξουν αυτοσυγκράτηση, γιατί για πρώτη φορά η κριτική τους
και οι µονότονες αιτιάσεις τους κινδυνεύουν να τους οδηγήσουν στο
τέλος του 1999, µε τη δικαίωση των οικονοµικών επιλογών της
Κυβέρνησης, σε πολύ δύσκολη θέση, να απολογούνται ότι
υστέρησαν µε τη γκρίνια και την καταστροφολογία τους, σαν
σύγχρονοι Λακεδαιµόνιοι, σ' αυτήν τη µεγάλη εθνική
υπερπροσπάθεια.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο νέος Προϋπολογισµός, λοιπόν,
είναι προϋπολογισµός που θα χορηγήσει το τελικό εισιτήριο της
ένταξης της πατρίδας µας στην ΟΝΕ. Παράλληλα θα κριθεί στο
τέλος του 1999, σε ένα χρόνο, από το αν κατακτήσει το έπαθλο της
ένταξης στη ζώνη του Ευρώ η χώρα µας µε το δεύτερο κύµα, το
2001. Η ένταξη της Ελλάδας στη ζώνη του Ευρώ θα γίνει µε το
σπαθί µας.
'Οσοι µιλάνε για ένταξη µε πολιτικούς όρους, είναι εκτός
πραγµατικότητας. ∆εν θέλουµε και δεν έχουµε ανάγκη την ένταξή
µας µε πολιτικούς όρους, γιατί σε µία τέτοια περίπτωση θα είχαµε
υποθήκευση των εθνικών µας θεµάτων από υπερδυνάµεις.
Οι προοπτικές είναι, λοιπόν, ευοίωνες. Υπάρχουν όµως δύο
πιθανοί κίνδυνοι:
Πρώτον, το φάσµα µιας νέας διεθνούς οικονοµικής κρίσης µέσα στο
1999, (χρηµατιστήρια Κίνας, Χονγκ Κονγκ, Ιαπωνίας) που δύσκολα
θα ελεγχθεί όσα µέτρα και αν ληφθούν. Βέβαια, ο Προϋπολογισµός
διαθέτει τα απαιτούµενα κρυφά αποθεµατικά, για να αντιµετωπίσει
µε επιτυχία ένα νέο κλυδωνισµό. 'Οµως, όλα θα εξαρτηθούν από το
µέγεθος της πιθανής κρίσης.
Και, δεύτερον, υπάρχει κίνδυνος από ένα κλίµα υπεραισιοδοξίας,
ότι είµαστε ήδη µέσα στην ΟΝΕ που, αν µας καταλάβει σαν λαό, θα
υπονοµεύσουµε άθελά µας την ενταξιακή πορεία της χώρας µας.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να µην πάνε χαµένοι οι κόποι και
οι πολύχρονες θυσίες του ελληνικού λαού, αλλά και για να
απολαύσουµε τα οφέλη από την ένταξη της χώρας µας στην ΟΝΕ,
πρέπει να συµµετάσχουµε όλοι στην ύστατη υπερπροσπάθεια
επίτευξης του µέγιστου αυτού εθνικού στόχου.
Γι' αυτό καλώ όλους τους κυρίους συναδέλφους να υπερψηφίσουµε
τον Kρατικό Προϋπολογισµό του 1999.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε και εµείς
τον κ. Σαρρή.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ορίστε, κύριε Κόρακα.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Θα ήθελα να καταγγείλω ότι µε την πάγια
πρακτική που έχει η "ΝΕΤ", για άλλη µια φορά τα κανόνισε, ώστε

την ώρα που ο γενικός εισηγητής του ΚΚΕ, ο Νίκος ο Γκατζής,
έκανε την εισήγησή του, η "ΝΕΤ" διέκοψε µετά το δεύτερο ή τρίτο
λεπτό της εισήγησης και ξαναέδειξε δύο ή τρία λεπτά µετά. Είναι µία
πάγια τακτική. Ο ελληνικός λαός δεν µπόρεσε να ενηµερωθεί για τις
θέσεις του κόµµατός µας. Ας το έχει υπόψη του. Η "ΝΕΤ" είναι
κρατικό κανάλι. Είναι µε ευθύνη της Κυβέρνησης που γίνονται όλα
αυτά και φοβόµαστε πολύ ότι και για τον ειδικό µας εισηγητή, τον κ.
Τασούλα, θα έχουµε το ίδιο φαινόµενο.
Παρακαλώ, λοιπόν, το Προεδρείο να το λάβει υπόψη και να κάνει
αυτό που πρέπει, ώστε η γενική εισήγηση του ΚΚΕ να µεταδοθεί
κάποια άλλη στιγµή. Θεωρούµε απαράδεκτη αυτήν την πρακτική και
τη µεθόδευση.
ΜΟΣΧΟΣ ΓΙΚΟΝΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, δεν είναι ακριβή τα όσα
λέει ο κ. Κόρακας...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριε Γικόνογλου, σας
παρακαλώ, δεν έχετε το λόγο.
ΜΟΣΧΟΣ ΓΙΚΟΝΟΓΛΟΥ: Η "ΝΕΤ" διέκοψε τη Βουλή για να
µεταδόσει, όπως τα άλλα κανάλια, έκτακτο δελτίο ειδήσεων, που
αφορούσε την επιδροµή των 'Αγγλων στο Ιράκ, µε βοµβαρδισµούς
που έγιναν από αέρος.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Σας παρακαλώ, κύριε
Γικόνογλου, επ' αυτού δεν έχετε το λόγο. ∆εν είστε
κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: ...(∆εν ακούστηκε)
ΜΟΣΧΟΣ ΓΙΚΟΝΟΓΛΟΥ: ...(∆εν ακούστηκε)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριοι συνάδελφοι, σας
παρακαλώ.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ:...(∆εν ακούστηκε)
ΜΟΣΧΟΣ ΓΙΚΟΝΟΓΛΟΥ: ...(∆εν ακούστηκε)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριε Κόρακα και κύριε
Γικόνογλου, σας παρακαλώ. ∆εν τιµούν τέτοια φαινόµενα την
Αίθουσά µας, µια και όπως καταλαβαίνετε, µας βλέπουν αυτήν τη
στιγµή όλα τα ελληνικά νοικοκυριά.
Κύριε Κόρακα, θα φροντίσω να ενηµερωθώ για το θέµα αυτό.
Πιστεύω ότι θα διέκοψε µόνο για το χρονικό διάστηµα των ειδήσεων
και θα φροντίσουµε, ώστε να µην ξανασυµβεί.
Ο κ. Νάκος έχει το λόγο.
ΓΕΩΡΓΟΣ ΚΙΡΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, να πω κάτι.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Σας παρακαλώ.
Ορίστε, κύριε Νάκο, έχετε το λόγο.
ΓΕΩΡΓΟΣ ΚΙΡΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, υπάρχει δυνατότητα να
επανορθωθεί...
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: ...
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΙΡΚΟΣ: ....
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Να µη γράφεται τίποτα
στα Πρακτικά, από αυτά τα οποία διαµείβονται ανάµεσα στον κ.
Κίρκο και στον κ. Κόρακα.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: ∆εν υπάρχει καµία διαφωνία. Συµφωνούµε
µε τον κ. Κίρκο. Τον κ. Γικόνογλου δεν µπορώ να καταλάβω ...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ορίστε, κύριε Νάκο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΝΑΚΟΣ: Κύριοι συνάδελφοι, την ικανοποίησή του για
την επιτυχή εκτέλεση του Προϋπολογισµού του τρέχοντος έτους και
τη θριαµβολογία του για τη δυνατότητα σύνταξης του υπό συζήτηση
Προϋπολογισµού, ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας την αποδίδει
στην ουσιαστική διεύρυνση της φορολογικής βάσης, στη
συγκράτηση των καταναλωτικών δαπανών και στην επίσπευση των
διαρθρωτικών προσαρµογών. Ισχυρίζεται, µάλιστα, ότι έτσι τέθηκαν
οι βάσεις για τη συστηµατική και οριστική εξυγίανση των
οικονοµικών του κράτους.
Εάν δεν ήξερε κανείς µε ποιους έχει να κάνει, ακούγοντάς τον θα
πίστευε  ότι  όλες  αυτές  οι  φωνές  διαµαρτυρίας  ανήκουν  ή  σε
προβοκάτορες  ή  σε  παρανοϊκούς.  ∆ηλαδή,  οι  από  το
κυβερνών κόµµα ελεγχόµενες, Γενική Συνοµοσπονδία Εργα-
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τών Ελλάδος, η Α∆Ε∆Υ, το ΙΟΒΕ, ο ΣΕΒ, όλες οι οργανώσεις των
εµπόρων, των επαγγελµατοβιοτεχνών, των συνταξιούχων, των
αγροτών, των αποστράτων, όλες οι τάξεις και οι κοινωνικές οµάδες
δηλαδή.
Εύλογο, συνεπώς, είναι το ερώτηµα, πώς είναι δυνατόν να
θριαµβολογεί κανείς εν µέσω τόσων διαµαρτυριών; Το δικαιούται;
Ας πάρουµε, όµως, τα πράγµατα µε τη σειρά. ∆ιεύρυνση της
φορολογικής βάσεως ονοµάζεται από την Κυβέρνηση Σηµίτη η νέα
φορολογική επιδροµή.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Γ'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΛΟΥΚΑΣ ΑΠΟΣΤΟΛΙ∆ΗΣ)
Η φορολογική επιδροµή των ετών 1996 και 1997, που προσέθεσε
µε τους νόµους 2459 και 2515 πενήντα νέους φόρους και η οποία
συνεχίσθηκε το 1998 µε είκοσι έξι συνολικά νέες φορολογικές
επιβαρύνσεις που επιβλήθηκαν µε τους νόµους 2579 και 2648,
συνεχίζεται και φέτος.
Σ' αυτό το σαστισµένο και εξουθενωµένο φορολογικά σώµα, η
Κυβέρνηση ισχυριζόµενη ψευδέστατα ότι ουδένα νέο νόµο
επιβάλλει, έρχεται και επιρρίπτει νέους φόρους ύψους πεντακοσίων
δισεκατοµµυρίων (500.000.000.000) δραχµών. Λες και τον πολίτη
τον ενδιαφέρει εάν είναι παλιά ή νέα η ονοµασία του φόρου και όχι
το πόσο καλείται να πληρώσει.
Οι ασθενέστερες οικονοµικά τάξεις, οι µισθωτοί, οι συνταξιούχοι, οι
απόστρατοι, οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις, οι επαγγελµατίες, οι
αγρότες, καλούνται και πάλι να σηκώσουν τα νέα υπέρογκα
φορολογικά βάρη. Την ίδια στιγµή ο κύριος Υπουργός διερωτάται
έκπληκτος, πώς είναι δυνατόν να µην είναι ευχαριστηµένοι οι
φορολογούµενοι, όταν κανένας νέος φόρος δεν επιβάλλεται.
Το γεγονός ότι οι επιπλέον φόροι είναι ως κτυπήµατα σε πυγµάχο
που έχει πέσει νοκ-άουτ στο καναβάτσο, αποδεικνύεται από τη
φορολογία, η οποία από το 1993 µέχρι σήµερα έχει διπλασιαστεί.
Από τεσσεράµισι τρισεκατοµµύρια (4.500.000.000.000) το 1993, το
1999 το ποσό ανέρχεται σε εννέα τρισεκατοµµύρια
(9.000.000.000.000) δραχµές.
Ας δούµε, όµως, αναλυτικά ποιοι θα πληρώσουν τους νέους
φόρους. Πρώτα απ' όλα οι µισθωτοί και οι συνταξιούχοι, οι οποίοι
καλούνται να πληρώσουν εβδοµήντα δισεκατοµµύρια
(70.000.000.000) δραχµές περισσότερα απ' όσα πλήρωναν. Θα
πληρώσουν, δηλαδή, οι µισθωτοί φόρους ηυξηµένους έως και 27%
σε σχέση µε πέρσι.
Αυτό αποδεικνύεται από τον πίνακα, τον οποίο θα καταθέσω και ο
οποίος έχει συνταχθεί µε τον εξής απλό τρόπο:
Για τέσσερις κατηγορίες µισθωτών υπολογίσθηκε το εισόδηµα του
1997 και ο φόρος του 1997, το ηυξηµένο εισόδηµα κατά την
εισοδηµατική πολιτική του 1998 και ο φόρος του 1998 και
προκύπτει η νέα πραγµατική φορολογική επιβάρυνση, η οποία είναι
27% περισσότερο απ' ό,τι πέρσι.
Εξάλλου, δεν χρειάζονται άλλες αποδείξεις, γιατί κυκλοφόρησε η
εγκύκλιος του Υπουργείου Οικονοµικών. Είναι η εγκύκλιος που
αφορά την παρακράτηση του φόρου, είναι δε, ιδιαιτέρως
αποκαλυπτική. Η εφαρµογή της αποκαλύπτει ότι η συντριπτική
πλειοψηφία των µισθωτών και συνταξιούχων, η θεωρητική µηνιαία
αύξηση των αποδοχών τους θα µεταφραστεί σε αναγκαστική
µείωση. Αυτό, γιατί η εφορία θα παρακρατήσει περισσότερα απ'
όσα οι εργαζόµενοι θα εισπράξουν ως αύξηση του µισθού τους.
Αυτή η φορολογική επιβάρυνση οφείλεται στη µεγάλη ληστεία της
µη τιµαριθµοποίησης της φορολογικής κλίµακος, ή έστω της
αύξησης του αφορολογήτου ορίου, ή έστω της διεύρυνσης της
φορολογικής βάσεως. Είναι µεγάλη ληστεία, που διαπράττεται κατ'
εξακολούθηση.
'Εχω συντάξει εδώ έναν πίνακα από τις φορολογικές δηλώσεις -από
τα βιβλιαράκια εκείνα- όπου δείχνει ότι τα τελευταία έξι χρόνια µόνο
µία αναπροσαρµογή έγινε στη φορολογική κλίµακα κατά 5,5%.
Παραµένει, δηλαδή, αναλλοίωτη η φορολογική κλίµακα για έξι
συνεχείς χρονιές. Και το αντάλλαγµα που δίνει η Κυβέρνηση στους
µισθωτούς και συνταξιούχους, είναι το 1% συν 1%, χωρίς

διορθωτικό ποσό, δηλαδή στην πραγµατικότητα λιγότερο από 2%.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αθανάσιος Νάκος καταθέτει για τα
Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα, ο οποίος βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Στενογραφίας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας
και Πρακτικών της Βουλής)
Ιδιαίτερα σηµαντικό, όµως, είναι να σταθούµε στην αντιµετώπιση
που έχει η Κυβέρνηση προς τους πολύπαθους συνταξιούχους, στα
περίφηµα "περήφανα γηρατειά". Το 1993 οι συνταξιούχοι, που
πλήρωναν φόρο, ήταν το 18,2% των φορολογουµένων. Το 1999 οι
συνταξιούχοι, που θα πληρώσουν φόρο, θα είναι ενάµισι
εκατοµµύριο συµπολίτες µας, δηλαδή το 25% των
φορολογουµένων.
Αλήθεια, αυτήν τη διεύρυνση της φορολογικής βάσεως εννοείτε,
κύριε Υπουργέ; Αυτοί οι τετρακόσιοι πενήντα χιλιάδες επιπλέον
συνταξιούχοι είναι που διευρύνουν τη φορολογική βάση;
Σαν να µην έφθανε αυτό, η Κυβέρνηση επιβάλλει και ένα νέο φόρο,
τον οποίο ονοµάζει "περικοπή", αυτόν που ψηφίσθηκε σήµερα το
πρωί. Σύµφωνα µ' αυτόν, όσοι συνταξιούχοι παίρνουν πάνω από
διακόσιες χιλιάδες (200.000) δραχµές το µήνα και θέλουν να
δουλέψουν, θα πληρώνουν πρόσθετο φόρο 70% για το τµήµα της
σύνταξης, που υπερβαίνει τις διακόσιες χιλιάδες (200.000) δραχµές.
Επίσης, όποιος συνταξιούχος είναι µέχρι πενήντα πέντε ετών και
δεν του φτάνει η σύνταξη και θέλει να δουλέψει, χάνει ολοσχερώς τη
σύνταξη, γιατί αυτή θα φορολογηθεί κατά 100%.
Η Κυβέρνηση προσπαθεί να αιτιολογήσει το νέο φόρο ως µέτρο για
τη µείωση της ανεργίας, δυστυχώς όµως η πραγµατικότητα τη
διαψεύδει, γιατί κατά κανόνα οι πιθανές απασχολήσεις των νέων
είναι σε δουλειές που δεν µπορούν να καλύψουν οι συνταξιούχοι.
Νέες λέξεις, λοιπόν, ανακαλύπτονται, για να αποκρύψουν την
ανάλγητη και αγωνιώδη προσπάθεια της Κυβέρνησης να εισπράξει
από αυτούς που έχουν την περισσότερη ανάγκη και τη µικρότερη
δυνατότητα αντίστασης.
Ούτε λέξη για την κακοδιαχείριση των ασφαλιστικών ταµείων, όπου
εξαιτίας της απουσίας ελέγχων κάνουν φτερά διακόσια
δισεκατοµµύρια (200.000.000.000) το χρόνο για δαπάνες υγείας.
Οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις και οι επαγγελµατίες καλούνται επίσης
να καλύψουν σηµαντικό τµήµα των πεντακοσίων δισεκατοµµυρίων
(500.000.000.000) δραχµών.
Η τραγική θέση, στην οποία έχει περιέλθει ο εµπορικός κόσµος και
γενικότερα οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις, αποτυπώνεται σε δύο
οικονοµικούς δείκτες. Στον όγκο λιανικών πωλήσεων και στους
δείκτες ασφυξίας της αγοράς.
Ο όγκος λιανικών πωλήσεων για τους πρώτους µήνες του 1998, για
τους οποίους υπάρχουν επεξεργασµένα στοιχεία, παρουσιάζει
συνεχή πτώση από 0,1% έως 5,7%. Η ίδια κατάσταση συνεχίζεται
και σήµερα και δυστυχώς δεν αναµένεται σηµαντική τόνωση της
οικονοµικής δραστηριότητος, ούτε από την πλευρά της εσωτερικής
ζήτησης, αλλά ούτε και από την εξωτερική ζήτηση, γιατί οι εξελίξεις
του ισοζυγίου πληρωµών αναµένεται να είναι αρνητικές.
'Ετσι, η αγορά αναδεικνύει σχεδόν αποκλειστικά ως χρήµα των
εµπορικών καταστηµάτων και επιχειρήσεων την επιταγή, τη µόνη
διέξοδο στην οικονοµική ασφυξία, διέξοδο όµως ανύπαρκτη, µια
που κατά το φετινό δεκάµηνο οι ακάλυπτες επιταγές ξεπέρασαν τα
τριακόσια δισεκατοµµύρια (300.000.000.000) δραχµές.
Σύµφωνα µάλιστα µε στοιχεία της 'Ενωσης Ελληνικών Τραπεζών,
το φετινό Οκτώβριο οι ακάλυπτες επιταγές αυξήθηκαν κατά 9,41%
σε σχέση µε πέρσι. Αυτοί, λοιπόν, που βιώνουν την ύφεση στην
αγορά, που µε κόπο κρατούν τις δουλειές τους, που ζουν σε κλίµα
έντονης ανασφάλειας, καλούνται να επωµιστούν νέα φορολογικά
βάρη.
'Ενα εκατοµµύριο έµποροι, βιοτέχνες, ελεύθεροι επαγγελµατίες και
µικροµεσαίες επιχειρήσεις, που φορολογούνται µε τα αντικειµενικά
κριτήρια, θα κληθούν να πληρώσουν το 1999 από 10% έως 30%
περισσότερους φόρους.
Η  αύξηση  αυτή  οφείλεται,  πρώτον  στην  αύξηση  της  εµπορικής,
επαγγελµατικής  αµοιβής  που  αυξάνεται  κατ'  ελά-
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χιστον κατά εκατό χιλιάδες (100.000) δραχµές.
∆εύτερον, οφείλεται στην αύξηση του συντελεστή µισθωτικής αξίας
από 7,25% σε 8,25%.
Τρίτον, οφείλεται, βέβαια, στην ισχύουσα για όλους επιβάρυνση,
λόγω της µη τιµαριθµοποίησης της φορολογικής κλίµακας.
Η υπόθεση όµως έχει και τρικ. Το πρώτο είναι ότι ενώ οι αυξήσεις
στην εµπορική, επαγγελµατική αµοιβή είναι της τάξης του 4,5%,
δηλαδή σχετικά µικρές, η αύξηση του συντελεστή µισθωτικής αξίας
είναι 13,8%.
Το δεύτερο και σηµαντικότερο είναι ότι ενώ προκαλείται αύξηση στο
φορολογητέο εισόδηµα από 6% έως 8%, ο φόρος αυξάνει από 15%
έως 28%.
Ενδεικτικά θα αναφέρω ένα παράδειγµα του τυχαίου µικροµεσαίου
επαγγελµατία. 'Εµπορος µε κατάστηµα 60 τ.µ. και τιµή ζώνης
εκατόν σαράντα χιλιάδων (140.000) δραχµών ανά τετραγωνικό
µέτρο για εισοδήµατα του 1997, µε εµπορική αµοιβή δύο
εκατοµµύρια τετρακόσιες χιλιάδες (2.400.000) και συντελεστή
µισθωτικής αξίας 7,25, δήλωνε ελάχιστο εισόδηµα πέντε
εκατοµµύρια τετρακόσιες εβδοµήντα έξι χιλιάδες (5.476.000). Τώρα
θα δηλώσει δυόµισι εκατοµµύρια (2.500.000) για εµπορική αµοιβή
και µε το 8,25% αύξηση του συντελεστή µισθωτικής αξίας θα
δηλώσει πέντε εκατοµµύρια οκτακόσιες έντεκα χιλιάδες (5.811.000).
'Ετσι θα δηλώσει αύξηση εισοδήµατος 6,1%, αλλά θα πληρώσει
φόρο 14,5% περισσότερο.
Το σηµαντικό και ενδεικτικό της νοοτροπίας που επικρατεί είναι ότι
περίπου εµφανίζεται ως χάρη προς τους υπηκόους η µη
χρησιµοποίηση των αντικειµενικών αξιών των ακινήτων του 1993.
Χρησιµοποιούνται, δηλαδή, οι τιµές του 1993 και δεν
χρησιµοποιούνται οι τιµές του 1998. Αυτό όµως ξέρουµε πάρα
πολύ καλά ότι θα οδηγούσε σε αύξηση του φόρου κατά 100%. ∆εν
είναι λοιπόν χάρη, είναι ανάγκη, για να µην υπερδιπλασιαστεί ο
φόρος µέσα σε µία χρονιά.
'Εκανε και ένα άλλο ατόπηµα η Κυβέρνηση. 'Εδειξε δύο
παραδείγµατα, το παράδειγµα του γιατρού και του λογιστή.
Εµφάνισε έναν πίνακα, όπου και οι δύο και το 1997 και το 1998
έχουν τα ίδια χρόνια άσκησης επαγγέλµατος και µε αυτόν τον
πίνακα προσδιόρισε για το γιατρό αύξηση φόρου 8,4% και για το
λογιστή 13,3%. Εάν, όµως, στον ίδιο πίνακα -γιατί δεν είναι δυνατό
να έχει τα ίδια χρόνια άσκησης επαγγέλµατος, κύριε Υπουργέ, και
το 1997 και το 1998- βάλουµε δεκαπέντε χρόνια, που είναι η
διαφορά του χρόνου, τότε για το γιατρό η αύξηση είναι 17,1% και
για το λογιστή 24,7%.
Επίσης σηµαντικό, που ολοκληρώνει την εικόνα, είναι ότι οι κάθε
µορφής επαγγελµατίες αδυνατούν να αισθανθούν τα οποιαδήποτε
ευνοϊκά αποτελέσµατα από τη µείωση του πληθωρισµού, γιατί γι'
αυτούς το χρήµα εξακολουθεί να είναι πανάκριβο.
Ισχυρίστηκε ο κ. Παπαντωνίου στη ∆ιαρκή Επιτροπή ότι το επιτόκιο
δανεισµού είναι 13% και απέδειξε έτσι πόσο αποκοµµένος είναι από
την πραγµατικότητα. Γιατί στην καλύτερη περίπτωση, κύριε
Υπουργέ, σήµερα µετά τη νέα µείωση των επιτοκίων το prime rate
είναι 15%. Το περιθώριο της τράπεζας είναι 2% έως 4%, δηλαδή
17,5% έως 19% και αν προσθέσουµε την εισφορά του δηµοσίου και
τον ΕΦΤΕ, το ελάχιστο επιτόκιο δανεισµού για τους εµπόρους και
τους επαγγελµατίες είναι 19% έως 21% . Αυτό το επιτόκιο είναι γι'
αυτούς που είναι συνεπείς, που είναι άµεπτοι. Γι' αυτούς που δεν τα
κατάφεραν, έστω και µία φορά προσωρινά, ο µόνος δρόµος που
τους αποµένει είναι ο δρόµος της τοκογλυφίας, που οδηγεί όµως µε
µαθηµατική ακρίβεια στο επώδυνο τέλος.
Επίσης οι ιδιοκτήτες των ακινήτων, πάσης µορφής και µεγέθους,
καλούνται να πληρώσουν επιπλέον φόρους. Από την 1η Ιανουαρίου
ισχύουν οι νέες αντικειµενικές αρχές, µε αύξηση της τιµής ζώνης
κατά 60%, πράγµα που σηµαίνει αύξηση του φόρου µεταβιβάσεων
για γονικές παροχές, δωρεές κλπ. Καλούνται, όµως, να πληρώσουν
την αύξηση του τεκµαρτού εισοδήµατος από ιδιοκατοίκηση, η οποία
υπολογίζεται στο 3,5% της αξίας του ακινήτου και το οποίο
θεωρητικό βεβαίως εισόδηµα προστίθεται στα λοιπά εισοδήµατα. Σε

συνδυασµό µε τη µη τιµαριθµοποίηση της φορολογικής κλίµακας
οδηγεί σε αυξήσεις φόρου από ιδιοκατοίκηση έως 52%.
Επιπλέον, το εισόδηµα αυτό προστιθέµενο στα άλλα εισοδήµατα
που δηλώνει ο φορολογούµενος, από άλλες πηγές µεταθέτει το
συνολικό φορολογητέο εισόδηµα σε κλίµακα εισοδήµατος µε
υψηλότερους συντελεστές φόρου και έχουµε έτσι πρόσθετη
φορολογική επιβάρυνση.
Οι αγρότες στην πλειοψηφία τους καλούνται και πάλι να
ταλαιπωρηθούν, γιατί οι περισσότεροι, πέραν του υπάρχοντος
φορολογικού καθεστώτος, είναι αναγκασµένοι να συντάσσουν
δηλώσεις, να τηρούν βιβλία, να επωµίζονται δηλαδή υποχρεώσεις
µε κόστος σε χρόνο και χρήµα. Μια διαδικασία µε µηδενική
ωφέλεια, όπως είπε ο Σύλλογος των Εφοριακών, µε σηµαντική
όµως επιβάρυνση για τον πολύπαθο 'Ελληνα αγρότη.
Τη νέα φορολογική επιβάρυνση που επιπίπτει επί των
εξουθενωµένων φορολογουµένων, προσπάθησε η Κυβέρνηση διά
του Υφυπουργού κ. ∆ρυ να καλύψει µε άτεχνο και παραπλανητικό
τρόπο, παρουσιάζοντας πίνακες που εµφανίζουν τη µετατόπιση
των εισοδηµάτων και φόρων των φυσικών προσώπων προς
υψηλότερα κλιµάκια, ισχυριζόµενος ότι αυτή η µετατόπιση εξηγείται
ως φορολογική ελάφρυνση. Αποσιωπά βεβαίως ότι αυτή η
µετατόπιση δεν οφείλεται σε πραγµατικά εισοδήµατα, αλλά στη
συνεχή αύξηση των αντικειµενικών κριτηρίων, καθώς και στην
ονοµαστική, προς κάλυψη του τµήµατος του πληθωρισµού, αύξηση
των µισθών και συντάξεων. Η προσπάθεια εξαπάτησης, δηλαδή,
είναι συνεχής, στηριζόµενη αφ' ενός στην αδυναµία άµεσης
αξιολόγησης των ψευδών στοιχείων και αφ' ετέρου, στη δηµιουργία
εντυπώσεων. Αυτή δυστυχώς είναι η τακτική, η οποία ακολουθείται
από την Κυβέρνηση Σηµίτη.
Η Νέα ∆ηµοκρατία αρνείται αυτήν τη λογική, γι' αυτό έχει από καιρό
καταθέσει τις προτάσεις της για την απαραίτητη φορολογική
µεταρρύθµιση. Η τυποποίηση και η υλοποίηση της φορολογικής
νοµοθεσίας, η απλούστευση κανόνων και διαδικασιών, η
ολοκλήρωση της εφαρµογής του προγράµµατος µηχανοργάνωσης,
η κατάργηση της φορολόγησης των κερδών των προσωπικών
εταιρειών, δηλαδή του 35 %, η κατάργηση του φόρου ακίνητης
περιουσίας, η κατάργηση των αντικειµενικών κριτηρίων, η µείωση
των φορολογικών συντελεστών, η αλλαγή της φορολογικής
κλίµακας µε παράλληλο αποπληθωρισµό και ο καθορισµός δύο
επιπλέον κλιµακίων µετά του αφορολόγητου των δύο εκατοµµυρίων
(2.000.000), καθώς και η καθιέρωση τριετούς ισχύος των
φορολογικών νόµων, αποτελούν ενδεικτικά τµήµα της
ολοκληρωµένης δέσµευσης που έχουµε κατ' επανάληψη καταθέσει.
Κύριοι συνάδελφοι, το πόσο αδυνατεί το υπάρχον απαρχαιωµένο
φορολογικό σύστηµα να ακολουθήσει τις εξελίξεις και το πόσο
απαραίτητος είναι ο εκσυγχρονισµός του, φαίνεται από το εξής
χαρακτηριστικό παράδειγµα. Είµαστε η µόνη χώρα στην οποία δεν
προβλέπεται αφορολόγητη µεταβίβαση µετοχών προς τους
εργαζόµενους. ∆εν υπάρχει, δηλαδή, το πλαίσιο για να γίνει αυτό
που χρησιµοποιείται κατά κόρον στις άλλες χώρες, προκειµένου να
αυξηθεί η ανταγωνιστικότητα των επιχειρήσεων διά της συµµετοχής
των εργαζοµένων. Τι είδους κίνητρο είναι η απόκτηση µετοχών από
τους εργαζόµενους, όταν αυτή, αν γίνει, θεωρείται ως εισόδηµα και
φορολογείται στα υψηλά κλιµάκια φόρου;
Τις επιτυχίες του ο κύριος Υπουργός, πέραν της διεύρυνσης της
φορολογικής βάσεως, τις αποδίδει στη συγκράτηση των
καταναλωτικών δαπανών του κράτους και στην επίσπευση των
διαρθρωτικών προσαρµογών. 'Οµως ο ρυθµός αύξησης των
πρωτογενών δαπανών του τακτικού Προϋπολογισµού
διαµορφώθηκε στο εννεάµηνο Ιανουαρίου-Σεπτεµβρίου σε 8,2% και
η αισιοδοξία της Κυβέρνησης συνίσταται στο ότι θα συγκρατηθεί
στο 6,6%.
Κατά  συνέπεια  οι  πρωτογενείς  δαπάνες  παρουσιάζουν
απόκλιση  κατά  6,6%  και  για  το  1999  5,5%.  Αναδεικνύεται  έτσι,
όµως,  η  βασική  αδυναµία  της  δηµοσιονοµικής  πολιτικής,  που
είναι  η  δυσκαµψία  των  πρωτογενών  δαπανών  της  κεντρικής
κυβέρνησης  και  η  παραίτηση  από  τη  συγκράτηση  των  κατά-



2668 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

ναλωτικών δαπανών.
Σε ό,τι αφορά την επίσπευση των διαρθρωτικών προσαρµογών,
αλήθεια, σε ποιες αναπροσαρµογές αναφέρθηκε ο κύριος
Υπουργός στα υποκατάστατα των ιδιωτικοποιήσεων, όπως τα
Ελληνικά Πετρέλαια, όπου παραµένουν οι κοµµατικές διοικήσεις,
όπου γέµισαν τα γραφεία µε διευθυντές και κοµµατικούς, όπου
πύκνωσαν οι καταγγελίες για κακή διαχείρηση των χρηµάτων;
Πιστεύει στ' αλήθεια ότι είναι ιδιωτικοποίηση, όταν τη διαχείριση της
εταιρείας διατηρούν οι κοµµατικοί κοµισάριοι, µε ό,τι ολέθριο και να
σηµαίνει αυτό; Μήπως το φυσικό αέριο, που κινδυνεύει να
µετατραπεί από αναπτυξιακό εργαλείο στο µεγαλύτερο πρόβληµα;
Είµαστε η µόνη χώρα, στην οποία άρχισε να αµφισβητείται η
ανταγωνιστικότητα του φυσικού αερίου. Τι σηµατοδοτεί η αδυναµία
πώλησης της Ιονικής; Τι το φιάσκο των ΚΑΕ; Τι φανερώνει η
αµαρτωλή ιστορία του Οργανισµού Ανασυγκρότησης
Επιχειρήσεων; Σύµφωνα µε το σχέδιο νόµου, ο εκκαθαριστής
τίθεται υπό εκκαθάριση, µε ταυτόχρονη όµως αµνήστευση των
προσώπων που διοικούσαν τις προβληµατικές και διαγραφή
εξακοσίων εξήντα πέντε δισεκατοµµυρίων (665.000.000.000)
δραχµών. ∆ιαγράφονται, δηλαδή, δέκα φορές περισσότερα από τον
επιπλέον φόρο, που θα πληρώσουν όλοι οι µισθωτοί και
συνταξιούχοι για το 1998.
Αλήθεια, όταν ο κύριος Υπουργός µιλάει για διαρθρωτικές αλλαγές,
αναφέρεται στην καλύτερη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση, στις υπηρεσίες προς
τον πολίτη, στην ασφάλειά του, στην παιδεία; Σε τι αναφέρεται; Το
τεράστιο ερώτηµα, κύριοι συνάδελφοι, είναι, όλος αυτός ο
πακτωλός των χρηµάτων των συνεχών φορολογικών επιδροµών
πού πηγαίνει; Στην ανάπτυξη; Στην κοινωνική προστασία;
∆υστυχώς, ούτε στην ανάπτυξη ούτε στην κοινωνική προστασία.
Γιατί, αν πήγαινε στην ανάπτυξη, δεν θα µειώνονταν,
παραδείγµατος χάρη, οι δαπάνες του προγράµµατος δηµοσίων
επενδύσεων κατά 10,9%. ∆εν θα µειωνόταν, δηλαδή, η
επιχορήγηση από τις ιδιωτικές επενδύσεις από εκατόν ογδόντα ένα
και µισό δισεκατοµµύρια (181.500.000.000) δραχµές το 1998 σε
εκατόν εξήντα ένα δισεκατοµµύρια (161.000.000.000) για το 1999.
Αν αποπληθωρίσουµε τα ποσά, σηµαίνει ότι 15% λιγότερα χρήµατα
δίδονται για την ανάπτυξη των ιδιωτικών επενδύσεων. Αν πήγαιναν
τα χρήµατα στην ανάπτυξη, δεν θα µειώνονταν κατά 33,7% τα
κονδύλια για τον τουρισµό, την έρευνα και την τεχνολογία. Μήπως
πηγαίνει για την κοινωνική προστασία το προϊόν των συνεχών
φορολογικών επιδροµών; ∆απανάται στη χώρα µας το 16% του
ΑΕΠ για την προστασία των ευρισκοµένων σε αδυναµία
συµπολιτών µας, όταν στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση το αντίστοιχο
ποσοστό είναι 29%.
Για την υγεία και πρόνοια έχουµε συνεχή µείωση των δαπανών την
τελευταία πενταετία. Μειώθηκαν οι δαπάνες για την υγεία και
πρόνοια κατά 27%. Μήπως, όµως, πάει για την προστασία του
'Ελληνα αγρότη; Το κονδύλι για τον ΟΓΑ και τις αποζηµιώσεις του
ΕΛΓΑ µειώνεται από τετρακόσια εβδοµήντα έξι δισεκατοµµύρια
(476.000.000.000) δραχµές σε τετρακόσια πενήντα έξι
δισεκατοµµύρια (456.000.000.000) δραχµές. ∆ηλαδή µειώνεται σε
σταθερές τιµές κατά 9%.
Εποµένως αυτή η υπερφορολόγηση πού πηγαίνει, όταν δεν
χρησιµοποιείται ούτε στην ανάπτυξη ούτε στην κοινωνική
προστασία;
Πρώτα απ' όλα πηγαίνει στην απόκτηση αυτών των εσόδων. Για να
εισπραχθούν αυτά τα 7,3 τρισεκατοµµύρια δραχµές, ξοδεύονται
ενενήντα δισεκατοµµύρια, δηλαδή ποσοστό 1,61%, το οποίο είναι
δύο φορές περισσότερο απ' αυτό που ξοδεύουν οι άλλες χώρες,
προκειµένου να εισπράξουν τα φορολογικά έσοδα.
Επίσης, πηγαίνει στη διατήρηση βέβαια και αύξηση του κράτους,
προκειµένου η κοµµατική ολιγαρχία να εξακολουθήσει να νέµεται
τον ιδρώτα του ελληνικού λαού. Παρά τα περί αντιθέτου
επαναλαµβανόµενα, το κράτος µεγαλώνει, µεγαλώνει ως
συµµετοχή του δηµόσιου τοµέα στη διαµόρφωση του ΑΕΠ,
µεγαλώνει ως αριθµός υπαλλήλων, µεγαλώνει ως σπατάλη.

Κύριος συντηρητής του κοµµατικού κράτους και της κοµµατικής
πελατείας είναι οι ∆ΕΚΟ. Η Ολυµπιακή Αεροπορία ξοδεύει το 47%
για µισθούς και µόνο το 3% για επενδύσεις. Ο ΟΣΕ καταναλώνει το
65% των δαπανών για µισθούς. Ο ΟΑΣΑ καταναλώνει το 67,5%
των δαπανών για µισθούς. ∆ηλαδή, πάνω από ένα τρισεκατοµµύριο
στις πλάτες των Ελλήνων φορολογουµένων.
'Οµως αυτές οι ∆ΕΚΟ είναι που δηµιουργούν το περίφηµο αφανές
χρέος. Αυτό επιτυγχάνεται µε το εξής τέχνασµα, που εφαρµόζει η
Κυβέρνηση. Προκειµένου να µην αυξηθεί το δηµόσιο χρέος, η
Κυβέρνηση εξαναγκάζει τις ∆ΕΚΟ σε δανεισµό. Αυτά τα δάνεια δεν
αναγράφονται τώρα στον Προϋπολογισµό. Θα αναγραφούν µετά
από τέσσερα ή πέντε χρόνια, όταν θα κληθεί το κράτος να
πληρώσει των αµαρτωλών ∆ΕΚΟ το δανεισµό.
Αυτός ο ετεροχρονισµός είναι τόσο απλός και τόσο επώδυνος, που
διογκώνει το αφανές χρέος. 'Ετσι όµως καµιά επιχείρηση µετά το
1999 δεν θα είναι ανταγωνιστική. Απορούν όµως µερικοί, γιατί η
Κυβέρνηση παρά τις διαπιστώσεις δεν προχωρά στην ενδεδειγµένη
πολιτική της συγκράτησης των δαπανών και της µείωσης του
σπάταλου και αδηφάγου κράτους; Απορούν όµως αυτοί, που δεν
ξέρουν µε ποιους έχουν να κάνουν.
Γνωρίζουν άραγε αυτοί που διερωτώνται, ότι το 97% των µελών της
κεντρικής επιτροπής του ΠΑΣΟΚ τρέφεται από το δηµόσιο τοµέα
και µάλιστα από καίριες θέσεις του και ότι µόνο το 3% απασχολείται
στον ιδιωτικό τοµέα;
Πώς είναι δυνατόν, λοιπόν, οι σιτιζόµενοι από το υπερτροφικό
κράτος να στραφούν εναντίον του; Μπορούν να στραφούν εναντίον
του εαυτού τους; Είναι δυνατόν, όπως το παράδειγµα του Χότζα, να
κόψουν το κλαδί στο οποίο κάθονται;
Επειδή όµως κάθε αφύσικη κατάσταση φέρνει οδυνηρές συνέπειες,
έτσι και εδώ τα αποτελέσµατα αυτής της πολιτικής είναι οδυνηρά.
Πρώτα απ' όλα είναι η εκρηκτική άνοδος της ανεργίας.
Η επίσηµη καταγεγραµµένη ανεργία αυξήθηκε στο 10,3% του
εργατικού δυναµικού. Για πρώτη φορά είναι µεγαλύτερη του µέσου
όρου των χωρών της Ευρώπης. Αυτή όµως είναι µόνο η
καταγεγραµµένη ανεργία. Αν σ' αυτήν προσθέσουµε και τη µη
καταγεγραµµένη, ή εκείνους που απασχολούνται και εκείνους που
λόγω ανάγκης αµείβονται µε µικρότερους µισθούς απ' αυτούς που
προβλέπουν οι συλλογικές συµβάσεις, καθώς και εκείνους που
επίσης λόγω ανάγκης δέχονται να εργαστούν χωρίς ασφαλιστική
κάλυψη, τότε η πραγµατική ανεργία ανέρχεται σε εφιαλτικά ύψη.
Πώς είναι, αλήθεια, δυνατόν να θεωρηθεί εργαζόµενος αυτός που
δεν εισπράττει τον ελάχιστο µισθό, όταν το εισόδηµά του είναι κάτω
από το ανεκτό όριο διαβίωσης και στερείται τη στοιχειώδη
αυτασφάλιση που προσφέρουν τα ελληνικά ασφαλιστικά ταµεία;
Αυτήν τη διάσταση, που αποτυπώνει τη σκληρή πραγµατικότητα, η
Κυβέρνηση επιµελώς αποκρύπτει.
'Επρεπε να δουν το φως της δηµοσιότητας οι έρευνες της
EUROSTAT, για να υπάρξουν αποδεικτικά στοιχεία της σηµερινής
πραγµατικότητας, έρευνες που κατέδειξε ότι η ανεργία πλήττει
κυρίως τους νέους και υπάρχουν περιοχές στις οποίες η ανεργία
των νέων ανέρχεται µέχρι και 50%.
'Ενα άλλο σύµπτωµα είναι η φτώχεια. Σύµφωνα µε στοιχεία πάλι
της EUROSTAT οι 'Ελληνες είναι οι φτωχότεροι και µε τους
χαµηλότερους µισθούς στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι συµπολίτες µας στη συντριπτική
πλειοψηφία δεν ασχολούνται µε το τι συζητείται σ' αυτήν την
Αίθουσα, παρά το πόσο σηµαντικά είναι αυτά. ∆εν ασχολούνται,
γιατί δεν θέλουν να ασχοληθούν.
Αρνούνται να µπουν στη λογική των αριθµών, γιατί ξέρουν ότι οι
αριθµοί µαγειρεύονται, γιατί δεν εµπιστεύονται τις υποσχέσεις και
διαβεβαιώσεις που αφειδώς δίδονται, γιατί έχουν δικό τους
πρακτικό  και  πραγµατικό  σύστηµα  εκτίµησης  του
προϋπολογισµού.  'Εχουν  την  τσέπη  τους.  Την  κοντινή  τσέπη,
που  είναι  ο  οικογενειακός  προϋπολογισµός  και  τη  µακρινή
τσέπη,  που  είναι  οι  υπηρεσίες  που  τους  παρέχονται
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από το δικό τους υστέρηµα. Ενδιαφέρονται δηλαδή για το πόσα
παίρνουν, πόσους φόρους πληρώνουν, τι εισόδηµα τους αποµένει
και τι µπορούν να περιµένουν από το κράτος. Για να είναι σε θέση η
Κυβέρνηση να θριαµβολογεί, θα έπρεπε οι τρεις παράγοντες αυτής
της εξίσωσης να βελτιώνονται. ∆υστυχώς, όµως, όπως γνωρίζουµε
όλοι, χειροτερεύουν χρόνο µε το χρόνο. Γι' αυτό δεν χρειάζονται
θριαµβολογίες. ∆εν δικαούσθε, κύριοι της Κυβέρνησης, να
θριαµβολογείτε. Η χώρα µας έχει ανάγκη από µία άλλη πολιτική,
πολιτική που θα κινείται στο πλαίσιο που επιβάλλει η συµµετοχή
µας στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση, το οποίο όµως πλαίσιο είναι
δεσµευτικό µόνο ως προς τα αποτελέσµατα και όχι ως προς τις
πολιτικές που πρέπει να ακολουθήσει κάθε κυβέρνηση. Ο µύθος
της δήθεν επιβαλλόµενης µονοσήµαντης πολιτικής από την
Ευρωπαϊκή 'Ενωση αποτελεί άλλοθι ανικανότητος και όχι αιτία για
την κυβερνητική αποτυχία. Αυτήν την επιβαλλόµενη εκ των
περιστάσεων πολιτική η κυβέρνηση δεν είναι δυνατόν να την
ακολουθήσει, γιατί ούτε θέλει ούτε µπορεί. Μόνο µία κυβέρνηση
χωρίς εξαρτήσεις, µε συνειδητοποιηµένες τις αρχές της σύγχρονης
διακυβέρνησης, είναι δυνατόν να επιτελέσει αυτό το έργο. Και αυτή
η κυβέρνηση ευτυχώς για τη χώρα µας σε λίγο έρχεται. Σας
ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΓΙΑΝΝΗΣ ΖΑΦΕΙΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζήτησα το λόγο επί
του Κανονισµού.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριε Ζαφειρόπουλε,
πράγµατι ζητήσατε το λόγο επί του Κανονισµού. Θα ήθελα να
ακούσω σε τι συνίσταται η παραβίαση του Κανονισµού.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΖΑΦΕΙΡΟΠΟΥΛΟΣ: Η παραβίαση του Κανονισµού
συνίσταται, κύριε Πρόεδρε, στο ότι όταν αναφερόµαστε -συγγνώµη,
κύριε Τασούλα, που σας καθυστερώ- στον Κανονισµό, δεν
αναφερόµαστε µόνο στην παραβίαση των γραπτών διατάξεων του
Κανονισµού, αλλά και του πνεύµατος, που προκύπτει από το
συνδυασµό των διατάξεών του. Και θα µου επιτρέψετε να εξηγήσω
σαφέστερα τι εννοώ.
Το άρθρο 123 του Κανονισµού της Βουλής προδιαγράφει µε
σαφήνεια τον τρόπο µε τον οποίο γίνεται η συζήτηση και η ψήφιση
του Προϋπολογισµού, του Απολογισµού και του Γενικού
Ισολογισµού του Κράτους. Κακώς, κατά την άποψή µου, γίνεται
παγίως εφαρµογή των άρθρων 64, 65 και 107 του Κανονισµού της
Βουλής, γιατί εάν ο κανονιστικός νοµοθέτης, δηλαδή εµείς, ο
συντάκτης του Κανονισµού της Βουλή, ηθέλαµε να υπαγάγουµε τη
συζήτηση του Προϋπολογισµού στις γενικές διατάξεις του
Κανονισµού, δεν θα προέβλεπε ο συντάκτης την ειδική διάταξη του
άρθρου 123, µε βάση την οποία πρέπει να διεξάγεται η συζήτηση
επί του Προϋπολογισµού. Παρ' όλα αυτά δέχοµαι ότι µπορεί να
οργανωθεί η συζήτηση κατά τον τρόπο µε τον οποίον αποφάσισε η
Βουλή κατά την αρχή της συνεδρίασης. 'Οµως, ο Πρόεδρος της
Βουλής ζήτησε την εγγραφή µε το ηλεκτρονικό σύστηµα των
Βουλευτών. Με βάση τον Κανονισµό της Βουλής η εγγραφή γίνεται
µέχρι της ολοκλήρωσης των γενικών εισηγήσεων. 'Αρα, περί τις
20.30' περατώθηκαν οι εισηγήσεις των γενικών εισηγητών.
Βρισκόµαστε στις 00.30' και αρνούνται οι υπηρεσίες της Βουλής να
δώσουν στους Βουλευτές, που ζήτησαν να µιλήσουν, κατάλογο,
στον οποίο να φαίνεται ο χρόνος της σειράς κατά την οποία θα
οµιλήσουν, για να υπολογίσουν το χρόνο κατά τον οποίο θα
µιλήσουν.
∆ιαµαρτύροµαι εντονότατα για τον περιφρονητικό τρόπο, που µε
την ανοχή του Προεδρείου λειτουργούν οι υπηρεσίες της Βουλής και
µέχρι τώρα δεν έχει συνταχθεί ο κατάλογος των οµιλητών.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριε Τασούλα, θα µε
συγχωρέσετε και µένα, διότι πρέπει να δώσω µία απάντηση στον κ.
Ζαφειρόπουλο.
Κύριε Ζαφειρόπουλε, θεωρώ ότι οι κουβέντες αυτές δεν ταιριάζουν
ούτε στη διαδικασία, αν θέλετε, ούτε στην οµόφωνη απόφαση, η
οποία πάρθηκε από το Σώµα -ήσασταν και εσείς παρών και δεν
διαµαρτυρηθήκατε- όπου ανέφερε ο Πρόεδρος της Βουλής
συγκεκριµένα ότι θα καταρτισθεί ενιαίος κατάλογος µε εναλλαγή
οµιλητών, ενός της Πλειοψηφίας και ενός της Μειοψηφίας,
αναλογικά µε τη δύναµη των κοµµάτων, όπως υπάρχουν στους
καταλόγους που θα δοθούν από τα κόµµατα και εκείνων που θα

προκύψει η σειρά τους από το ηλεκτρονικό σύστηµα εγγραφής.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΖΑΦΕΙΡΟΠΟΥΛΟΣ: ∆εν διαφωνώ. Ζητώ τον κατάλογο
πέντε ώρες µετά.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Συγγνώµη, κύριε
Ζαφειρόπουλε. Σας ακούσαµε ευλαβικά και είναι και περασµένη η
ώρα. Εγώ θα έλεγα ότι είναι άριστη η συµπεριφορά των
συναδέλφων συνεργατών εδώ της Γραµµατείας. Αυτή ήταν η εντολή
του Προέδρου, διότι δεν είχε υπάρξει αυτή η εναλλαγή στον
κατάλογο και αν θα παίρνατε έναν κατάλογο από αυτόν, όπως έχει
καταγραφεί αυτήν τη στιγµή ηλεκτρονικά, ενδεχόµενα να υπήρχαν
παρεξηγήσεις, µήπως σας πήραν τη σειρά.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΖΑΦΕΙΡΟΠΟΥΛΟΣ: Γι αυτό ακριβώς ζητώ κατάλογο της
ηλεκτρονικής εγγραφής...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Σας παρακαλώ, κύριε
Ζαφειρόπουλε. Παλαιός Βουλευτής τώρα εσείς, δηµιουργείτε
πρόβληµα διαδικαστικό, εκεί που δεν υπάρχει;
ΓΙΑΝΝΗΣ ΖΑΦΕΙΡΟΠΟΥΛΟΣ: Για να ελέγξω τον τρόπο µε τον
οποίο θα γίνει...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Είναι σωστός.
Σας παρακαλώ, κύριε Ζαφειρόπουλε, δεν έχετε το λόγο.
Παρακαλώ, να µη γράφεται στα Πρακτικά καµία διακοπή του κ.
Ζαφειρόπουλου.
Καµία, διότι αυθαιρετείτε, κύριε Ζαφειρόπουλε, µε αυτόν τον τρόπο.
Ορίστε, κύριε Τασούλα, έχετε το λόγο.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΖΑΦΕΙΡΟΠΟΥΛΟΣ: ...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): ∆ικαίωµά σας, κύριε
Ζαφειρόπουλε, αλλά παραβιάζετε και τον Κανονισµό κατά τρόπο
που δεν ταιριάζει.
Ορίστε, κύριε Τασούλα.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Με καλείτε, κύριε Πρόεδρε, να µπω
ανάµεσα, να σας χωρίσω, να µη σκοτωθείτε! Περιµένω δέκα λεπτά
για να µιλήσω.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Μη φοβόσαστε, κύριε
Τασούλα. ∆εν ξέρετε ότι στη δηµοκρατία η αντιπαράθεση είναι πηγή
ζωής;
ΜΟΣΧΟΣ ΓΙΚΟΝΟΓΛΟΥ: Για όσους πιστεύουν στη δηµοκρατία,
κύριε Πρόεδρε!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ασφαλώς. 'Οσοι είµαστε
εδώ, πιστεύουµε στη δηµοκρατία.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Φαντάζοµαι και η "ΝΕΤ" να το ξέρει
αυτό, να έδωσε σηµασία στο επεισόδιο. Και να έλθουµε στο
προκείµενο.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σηµείωσα δύο στοιχεία από τον
Προϋπολογισµό του 1999. Το ένα είναι αυτό που λέει η Κυβέρνηση
ότι θα έχει αυξηµένα έσοδα κατά πεντακόσια ογδόντα
δισεκατοµµύρια (580.000.000.000). Να την πιστέψουµε. Το άλλο
είναι ότι οι δαπάνες υπολείπονται των εσόδων. Και όπως θα δούµε
παρακάτω, δεν υπολείπονται όλες οι δαπάνες, αλλά είναι οι
κοινωνικές δαπάνες αυτές οι οποίες υπολείπονται, για να βγει ένα
πλεόνασµα, το οποίο θα το διαθέσετε, όπως και οι ίδιοι οµολογείτε,
για να καλύψετε τα κριτήρια, για να µπείτε στην ΟΝΕ, στο Ευρώ, να
ενταχθείτε οργανικά στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση.
Πρώτον, από πού θα τα πάρετε τα έσοδα; Θα τα πάρετε από τους
εργαζόµενους. Θα τα πάρετε από τους µικροµεσαίους, από την
πλουτοκρατία δεν θα πάρετε. Οι ίδιοι εσείς έχετε πει, έχετε
βεβαιώσει τον ελληνικό λαό ότι έχετε εντοπίσει, έχετε ελέγξει, σας
χρωστάνε 1,5 τρισεκατοµµύρια και δεν τα εισπράτετε. Η
πλουτοκρατία το προστάζει. Εποµένως τα έσοδα αυτά κατά κύριο
λόγο θα τα πάρετε από τον εργαζόµενο, από το συνταξιούχο, από
το φτωχό κόσµο.
Θέλω  να  σηµειώσω  και  κάτι  άλλο.  Στην  προσπάθειά  του  ο
Υφυπουργός  κ.  ∆ρυς  να  µας  πείσει  στην  επιτροπή  ότι  τα
καταφέρνει  καλά  στην  άντληση  των  φορολογικών  εσόδων
µέσω  της  ∆ΟΥ,  µας  έδωσε  έναν  πίνακα,  όπου  έδειχνε  ότι  η
τελευταία  περιφέρεια  της  χώρας  µας  και  της  Ευρώπης,  η
πατρίδα  µου,  η  'Ηπειρος,  είναι  τρίτη  σε  ποσοστό  υψηλής
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άντλησης εσόδων. Πού τα βρήκε εκεί σε αυτήν την περιοχή;
Πάντως από βιοµήχανους δεν τα πήρε. Από εφοπλιστές δεν τα
πήρε. Εκεί τα πήρε από τους µικροµεσαίους µέσω των
αντικειµενικών κριτηρίων και των εκβιασµών των διάφορων
φορολογικών µηχανισµών. Είτε µε άµεσους είτε µε έµµεσους
φόρους ο ελληνικός λαός των χαµηλών στρωµάτων πληρώνει
τελικά τη νύφη.
Θα µπορούσε, σύµφωνα µε αυτήν τη λογική, ο Προϋπολογισµός να
έχει περισσότερα έσοδα, εάν έπαιρνε από κει που έπρεπε να πάρει.
'Αλλωστε δεν πρέπει να µείνει ασχολίαστο και το γεγονός ότι το
Ακαθάριστο Εγχώριο Προϊόν θα είναι και αυτό αυξηµένο κατά ένα
τρισεκατοµµύρια διακόσια δισεκατοµµύρια και παραπάνω. Πού θα
πάει αυτό το προϊόν; Μέσω της εισοδηµατικής πολιτικής δεν πάει
ούτε στον ιδιωτικό τοµέα ούτε πουθενά.
Αυτά τα λέµε, κύριοι Βουλευτές, για να δείξουµε όχι µόνο πόσο
αντιλαϊκός είναι αυτός ο Προϋπολογισµός, αλλά και πόσο ταξικός
είναι.
Τα εισοδήµατα των εργαζοµένων δεν θα αυξηθούν. Θα µειωθούν.
Οι κοινωνικές δαπανες δεν θα αυξηθούν. Σε µερικές περιπτώσεις
θα µείνουν στάσιµες και σε µερικές θα µειωθούν και ονοµαστικά
ακόµη. Υπάρχουν, όµως, δαπάνες, οι οποίες θα αυξηθούν. Θα
διατεθούν 1,8 τρισεκατοµµύρια στις καθ' αυτού αντιπαραγωγικές
δαπάνες, στις στρατιωτικές δαπάνες. Και οι στρατιωτικές δαπάνες
υποτάσσονται στα σχέδια και στις επιδιώξεις του ΝΑΤΟ και των
Αµερικανών, για να υπερασπιστούν, για να χτίσουν, για να
δουλέψουν τη νέα τάξη πραγµάτων, για να µπορούν να
επεµβαίνουν καλύτερα στα Βαλκάνια και για να βοµβαρδίζουν το
Ιράκ όποτε θέλουν και να έρχεται και η "ΝΕΤ" να διακόπτει τον
οµιλητή, τον εισηγητή του Κ.Κ.Ε., υποτίθεται για να δείξει αυτές τις
ειδήσεις, όπως µας είπε εδώ ο κ. Γικόνογλου.
Γιατί, κύριοι Βουλευτές, φέρνει τέτοιον Προϋπολογισµό η
Κυβέρνηση; Η ίδια οµολογεί, λέει και διατυµπανίζει, ότι θέλει να
εντάξει τη χώρα στο Ευρώ, στην ΟΝΕ και, όπως είπαµε, οργανικά
να τη δέσει µε τα συµφέροντα του πολυεθνικού κεφαλαίου της
Ευρώπης.
Εποµένως ο καθένας καταλαβαίνει ότι επιδίωξη της Κυβέρνησης
δεν είναι πώς καλύτερα ο ελληνικός λαός θα ζήσει, αλλά πώς θα
διασφαλίσει την εξουσία και τα συµφέροντα της πλουτοκρατίας και
του µεγάλου κεφαλαίου.
Το πρόβληµα του ελληνικού λαού δεν είναι πόσο βαριά είναι τα
χρήµατα που έχει στην τσέπη, αν θα είναι το Ευρώ γερό ή αδύνατο
για να κυκλοφορεί σε όλες τις χώρες του κόσµου, όπως
κυκλοφορούν οι Ισπανοί και οι Γάλλοι, όπως είπε ο εισηγητής του
ΠΑ.ΣΟ.Κ. εδώ κλπ. Το πρόβληµα του κόσµου είναι ότι δεν έχει
χρήµατα. Το πρόβληµα του κόσµου είναι ότι δεν έχει µεροκάµατο,
ότι δεν έχει δουλειές και δύσκολα τα βγάζει πέρα. ∆εν του λείπει το
Ευρώ.
Εποµένως αυτή η πολιτική, κύριοι Βουλευτές, σε καµία περίπτωση
δεν συµφέρει τώρα ούτε τον ελληνικό λαό, στην προσπάθειά της
Κυβέρνησης να εντάξει τη χώρα µας στη ΟΝΕ, ούτε και µετά όταν
θα ενταχθεί και θα βασανίζετε πάλι τον ελληνικό λαό, θα του
επιβάλλετε τη λιτότητα, για να κρατήσετε τη χώρα στην ΟΝΕ, µην
τυχόν και συµβεί τίποτα και χαθεί το κελεπούρι!
Ας δούµε πώς µεταφράζεται ο Προϋπολογισµός στους διάφορους
τοµείς. Ενδιαφέρεται ο ελληνικός λαός για την παιδεία και για την
εκπαίδευση στη χώρα µας. Αυτόν τον καιρό οι µαθητές είναι κατά
χιλιάδες στους δρόµους, στα σχολεία, στις καταλήψεις έξω από τα
σχολεία, στους δρόµους, µαζί µε τους εργάτες, µαζί µε τους
πατεράδες τους, µαζί µε τους εργαζόµενους γενικά και παλεύουν.
Αντιπαλεύουν την πολιτική που θέλετε να εφαρµόσετε στο χώρο της
εκπαίδευσης, κύριε Υπουργέ, και την οποία λέτε µεταρρύθµιση.
Εµείς τη λέµε αντιεκπαιδευτική µεταρρύθµιση. Και την αντιπαλεύει,
γιατί κατάλαβε η νεολαία µας ότι πρόκειται για µία πολιτική, η οποία
διαχωρίζει τη νέα γενιά µε ταξικά κριτήρια. Αφαιρεί ένα κοµµάτι από
τη ζωή τους. ∆εν της δίνει προοπτική και µέλλον. Πληρώνουν ό,τι
έχουν και δεν έχουν στα φροντιστήρια. Τους καλείτε να τρέχουν στο
σχολείο, στο φροντιστήριο και στο διάβασµα δεκαοκτώ, δεκαέξι, δεν
ξέρω και µήπως είκοσι ώρες. Και αυτό το λέτε πρόοδο. Από πού και

ως πού αυτό είναι πρόοδος; Είναι τιµωρία, είναι βασανιστήριο της
νεολαίας. Το κατάλαβε η νεολαία αυτό και γι'αυτό βγαίνει µαζικά
στους δρόµους.
Φροντίζετε µέσα από τις εξετάσεις στο λύκειο, αυτό το λύκειο που
το κάνετε Ιερά Εξέταση, να τα παρατήσει ένα τµήµα της νεολαίας,
να πάει στα ΤΕΕ ή και πουθενά.
'Ενα άλλο τµήµα, αφού το εξουθενώσατε, υποτίθεται ότι θα φθάσει
στα πανεπιστήµια, πάλι µέσα από κλίµακα βαθµολογίας. Και να τα
αφήσετε αυτά περί ελεύθερης πρόσβασης. Αλλά και αυτό το τµήµα
της νεολαίας τελικά θα πάρει ένα χαρτί και θα του πείτε "είναι
άχρηστο το χαρτί σας". Και θα βρίσκετε τρόπους να τους λέτε ότι
για να µπορέσει να σταθεί σε αυτόν τον κόσµο, που εσείς τον
θαυµάζετε, θα πρέπει να κάνει άλλη µια δεκαριά χρόνια σπουδές,
για να φθάσει στα σαράντα και στα σαράντα πέντε και µετά να του
πείτε και πάλι "δεν έχει δουλειά, γιατί κάθε χρόνο πρέπει να
αλλάζετε επάγγελµα". Ο Υπουργός Παιδείας τα είπε αυτά τα
πράγµατα σ' αυτήν την Αίθουσα. Γι' αυτό σας αντιπαλεύουµε.
Φυσικά, έρχεσθε και λέτε ότι αυτές τις κινητοποιήσεις τις υποκινεί το
Κ.Κ.Ε. Εµείς πολεµάµε µε όλα τα µέσα την πολιτική σας. Αν η
νεολαία εµπνέεται από αυτά που λέµε εµείς, αισθανόµαστε
ευτυχείς. Και αισθανόµαστε ότι κάνουµε το χρέος µας απέναντι στη
νεολαία. Πάντως, το δρόµο του αγώνα θα τον περπατήσει η ίδια η
νεολαία και εµείς θα είµαστε εκεί µαζί της.
'Ολα τα άλλα που έχουν σχέση µε τον Προϋπολογισµό, τα βιβλία, οι
επετηρίδες, τα προγράµµατα σπουδών επιλογής, η κατάρτιση, η
κατάρτιση µιας χρήσης µε ηµεροµηνίες λήξης, είναι δευτερεύοντα
ζητήµατα, τα οποία υποτάσσονται στη βασική ταξική σας πολιτική
απέναντι στη νεολαία.
Θα µε ρωτήσετε, γιατί αντιδρά ολόκληρη η νεολαία; Αυτό δεν
µπορείτε να το κρύψετε. Για δύο λόγους: Γιατί η νεολαία, κατ'
αρχήν, είναι αγνή. ∆εν έχει περάσει µέσα της ο ταξικός διαχωρισµός
ακόµα. Και κάτι ακόµα. Κοντά στα ξερά καίγονται και τα χλωρά. Εκεί
που θέλετε να βασανίσετε και να αποκόψετε από τη µόρφωση τα
παιδιά των εργαζοµένων, παίρνει η µπάλα και τα υπόλοιπα παιδιά,
που πιθανόν να έχουν οι γονείς τους πέντε δεκάρες. Με ποιον
τρόπο; Με αυτόν που σας είπα. Τα βάζετε να διαβάζουν δεκάξι,
δεκαοκτώ και είκοσι ώρες. Αυτή είναι τιµωρία της νεολαίας και
γι'αυτό ολόκληρη η νεολαία αντιδρά στα σχέδιά σας και σας λέει ότι
δεν θα περάσει ο νόµος σας και θα τον καταργήσει.
Προηγουµένως κάποιος Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ από κάτω είπε
στον εισηγητή µας ότι δεν έχουµε προτάσεις. 'Εχουµε χιλιάδες
προτάσεις και θα σας πω µερικές, αλλά όχι για σας. Αυτές τις
προτάσεις εµείς τις κάνουµε προς τον ελληνικό λαό και προς τη
νεολαία, γιατί ξέρουµε πού το πάτε και ξέρουµε τι λέτε. Εµείς ζητάµε
15% για την παιδεία, για να σπουδάσουν όλα τα παιδιά σε δηµόσια
σχολεία δωρεάν µέχρι τα δεκαοκτώ τους χρόνια σ' ένα σχολείο,
δωδεκάχρονο, ενιαίο, υποχρεωτικά. Μετά να µπορούν να
ακολουθήσουν το δρόµο προς τα πανεπιστήµια ή προς την
επαγγελµατική εκπαίδευση, µια επαγγελµατική και τεχνική
εκπαίδευση δηµόσια και όχι στα ΙΕΚ ή σ' αυτές τις καρικατούρες τα
ΤΕΕ, που φτιάξατε στα οποία σπρώχνετε τη νεολαία, χωρίς να
µπορούν να πάρουν χαρτί που να έχει κάποιο αντίκρισµα. Θέλουµε
βιβλία, θέλουµε καθηγητές, θέλουµε δεκαπέντε παιδιά σε κάθε
τµήµα, µε ανώτατο όριο τα είκοσι. Θέλουµε πολλές αίθουσες, για να
µην υπάρχουν απογευµατινά σχολεία.
Τα κάνει όλα αυτά ο Προϋπολογισµός σας; 'Οχι. ∆εν φαντάζοµαι να
θέλετε να τον ψηφίσουµε.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΟΥΤΑΣ: Σε µας τα λες αυτά Αποστόλη;
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Σάµπως είναι και κανένας άλλος,
σύντροφε Μπούτα, για να τα ακούσει;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Γίνεται εσωτερική
διαφώτιση.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Εµείς προτείνουµε να αυξηθούν οι
δαπάνες, για να γίνουν µαζικοί διορισµοί. Και όταν λέµε µαζικοί
διορισµοί, δεν σας αφήνουµε το περιθώριο να λέτε ότι
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δεν κάνατε µαζικούς, αλλά διορισµούς κάνατε. Το 1998 έχετε
λιγότερους διορισµούς, απ' όσους είχατε το 1997, κατά τρεις
χιλιαδες. Αυτό το πετυχαίνετε εµφανίζοντας αυτούς που διορίζετε,
αλλά χωρίς να εµφανίζετε αυτούς που βγαίνουν από την υπηρεσία.
Θα µπορούσε κανείς να πει πολλά για την παιδεία. Θα κλείσω όµως
αυτόν τον τοµέα µε το εξής: Λέτε ότι η νεολαία είναι απληροφόρητη
και ότι χρειάζεται διάλογος. Ο διάλογος γίνεται και δεν είναι το θέµα
αν κάθεται ο ένας απ' τη µια πλευρά του τραπεζιού και ο άλλος
απ'την άλλη µε καφέ ή χωρίς. 'Ο,τι είχατε να πείτε, το είπατε µε τους
νόµους σας και µε την πρακτική εφαρµογή της πολιτικής σας. 'Ο,τι
έχουµε εµείς να πούµε, το λέµε στη νεολαία και όσο και να
προσπαθούν οι µηχανισµοί σας και τα µέσα ενηµέρωσης ή άλλοι
παράγοντες, να κρύψουν αυτά που εµείς λέµε στον κόσµο, ο
κόσµος θα τα µάθει, θα τα εκτιµήσει και είναι δικαίωµά του να τα
εκτιµήσει, όπως εκείνος θέλει. Πάντως ελπίζουµε ότι θα τα εκτιµήσει
σωστά.
'Ενας άλλος σηµαντικός τοµέας είναι ο τοµέας της υγείας, ο οποίος
µαζί µε την παιδεία, την πρόνοια, είναι αδικηµένοι από τον
Προϋπολογισµό. ∆ιαθέτετε το 19,3% του ΑΕΠ. Είναι ένα ποσοστό
συνεχώς µειούµενο και µικρό. Η πολιτική σας προκαλεί θύµατα,
γιατί είναι µια πολιτική λιτότητας. Αυξάνει τον πληθυσµό, ο οποίος
έχει ανάγκη ειδικής φροντίδας, δηλαδή πρόνοιας, αλλά όχι µόνο
πρόνοιας. 'Εχει ανάγκη επιδοµάτων κλπ.
Αυξάνει το βάθος της αθλιότητας, όχι µόνο τον αριθµό. Τους
φτωχούς τους κάνει φτωχότερους, τους ανήµπορους τους κάνει πιο
ανήµπορους να ζήσουν. Εποµένως οι δαπάνες, που εγγράφετε για
την υγεία και για την πρόνοια δεν επαρκούν.
Πρέπει να σας πω ότι για την υγεία εγγράφετε λιγότερες δαπάνες
από ό,τι είχατε το 1998. Τότε είχατε εννιακόσια ογδόντα
δισεκατοµµύρια (980.000.000.000) δραχµές και τώρα έχετε
εννιακόσια πενήντα ένα δισεκατοµµύρια (951.000.000.000)
δραχµές. Κάνετε όµως µία αλχηµεία, για να εµφανίσετε ότι έχετε
αύξηση. ∆εν µετράτε ίδια ποσά προϋπολογισθέντα τότε και τώρα,
αλλά µετράτε αυτά που διαθέσατε αυτά που δαπανήσατε το 1998.
Είναι άλλο το ένα και άλλο το άλλο. Αυτά θα τα µετρήσουµε µε αυτά
που θα δαπανήσετε το 1999 και τότε θα δούµε αν έχετε αύξηση ή
δεν έχετε!
Πάντως παίζετε µε αυτό το παιχνίδι. Και η πραγµατικότητα είναι ότι
σε ίδια ποσά, σε ίδια µεγέθη, είναι µειωµένα αυτά που διαθέτετε
φέτος στην υγεία και στην πρόνοια.
Γιατί θέλουµε αυξηµένες δαπάνες για την υγεία; Γιατί οι ανάγκες
είναι πάρα πολύ µεγάλες. Χρειαζόµαστε νοσοκοµεία στις δυτικές
συνοικίες της Αθήνας, στις δυτικές συνοικίες της Θεσσαλονίκης,
στην Αιτωλοακαρνανία. Εσείς απαντήσατε ότι δεν µπορείτε να
κάνετε.
Νοσοκοµεία που ήδη είναι κτισµένα, παραδείγµατος χάρη, στη
Λάρισα, στην Αλεξανδρούπολη, στην 'Αρτα, στη Λειβαδιά, στην
Ελευσίνα, δεν τα λειτουργείτε. 'Ολα τα υπόλοιπα νοσοκοµεία έχουν
προβλήµατα, όσον αφορά τα τµήµατά τους. Νέα τµήµατα δεν
αναπτύσσονται, µονάδες εντατικής θεραπείας, παιδιατρικές
µονάδες εντατικής θεραπείας, τεχνητοί νεφροί, δεν επαρκούν.
'Αρα, για να γίνουν αυτά τα πράγµατα, θα έπρεπε στον
Προϋπολογισµό σας να είχατε εγγράψει µεγαλύτερα κονδύλια, αλλά
δεν το κάνατε!
Εκτός όµως από τα νοσοκοµεία και τα κέντρα υγείας, κυρίως
αστικού τύπου -που δεν έχετε κάνει κανένα, ο κόσµος της πόλης
δεν ξέρει πού να πάει όταν αρρωστήσει και χρειάζεται πρωτοβάθµια
φροντίδα υγείας- είναι και η λειτουργία των ήδη υπαρχόντων
µονάδων. 'Εχετε στα νοσοκοµεία δυόµισι χιλιάδες κενές θέσεις
γιατρών, είκοσι πέντε χιλιάδες κενές θέσεις νοσηλευτών.
Εποµένως για ποιον Προϋπολογισµό µας µιλάτε; Με τι θα τα κάνετε
αυτά; ∆εν θα τα κάνετε. Εµάς όµως δεν µας ενδιαφέρουν οι αριθµοί,
αλλά µας ενδιαφέρει πώς ζει και πώς πορεύεται ο ελληνικός λαός.
Στην υγεία επίσης έχουµε κινητοποιήσεις. Περικόψατε τις δαπάνες
για τις εφηµερίες. 'Ενα χρόνο, µια λέτε ότι τις περικόπτετε, και µια
ότι δεν τις περικόπτετε, κλπ. Σήµερα είναι καθαρό και τις

περικόψατε και ζητάτε πίσω χρήµατα από τους γιατρούς, απ' αυτά
που δούλεψαν.
Βλέπετε, λοιπόν, ότι έχουµε πάρα πολλές προτάσεις, γιατί αυτά
που σας επισηµαίνουµε είναι προτάσεις. Το ότι χρειάζονται
νοσοκοµεία, κέντρα υγείας, προσωπικό, άλλες αµοιβές και το ότι
χρειάζονται άλλη λειτουργία οι µονάδες, είναι προτάσεις που φυσικά
εσείς ούτε µπορείτε ούτε θέλετε να κάνετε. Αλλού έχετε το νου σας.
'Οσον αφορά τώρα την πρόνοια, ενώ έχετε τόσο µεγάλες ανάγκες,
ενώ έχετε περισσότερους ανέργους, ενώ έχουµε περισσότερη
φτώχεια, οι δαπάνες που προβλέπει ο Προϋπολογισµός για την
πρόνοια είναι µειωµένες κατά 19%.
Πώς θα αντιµετωπισθούν οι άνεργοι; Πώς θα αντιµετωπισθούν τα
άτοµα µε ειδικές ανάγκες; Πώς θα αντιµετωπισθούν οι πολύτεκνοι,
οι µητέρες; Πώς θα αντιµετωπισθούν, πώς θα βοηθηθούν οι
αλλοδαποί, οι µειονοτικοί, οι ηλικιωµένοι, οι άρρωστοι, οι
ηµιπληγικοί; Με ποια επιδόµατα, µε ποιες συντάξεις; ∆εν µπορείτε
να λύσετε εσείς τέτοια προβλήµατα!
Το προνοιακό σύστηµα ποτέ δεν ήταν καλό σε τούτη τη χώρα. Από
άποψη ιδρυµάτων, σκόρπια ιδρύµατα σε κακή κατάσταση µε
κάποια προσφορά, λίγα, ασυντόνιστα. Ούτε καν µια υπηρεσία δεν
υπάρχει, για να πει τι συµβαίνει. ∆εν υπάρχει υπηρεσία να πει ότι τα
παιδιά του ελληνικού λαού έχουν εµβολιασθεί ή δεν έχουν
εµβολιασθεί. 'Εχουµε εντοπίσει µόνο σε ένα νοµό πάνω από το
10% των παιδιών να µην εµβολιάζονται. Καταλαβαίνετε τι σηµαίνει
αυτό και τι θα σηµάνει σε λίγα χρόνια: 'Εξαρση των επιδηµιών.
Αλλά έχετε θεοποιήσει την ιδιωτική πρωτοβουλία και νοµίζετε ότι
µέσα από εκεί θα λύνονται τέτοια προβλήµατα. ∆εν µπορούν να τα
λύσουν.
Πήρατε το προσωπικό, το πήγατε στους δήµους και στις κοινότητες,
του Ε.Ο.Π, του Εθνικού Οργανισµού Πρόνοιας, των παιδικών
σταθµών κλπ. Αλλά οι δήµοι δεν έχουν αυτήν τη δυνατότητα, δεν
έχουν πόρους. Αυτό σηµαίνει ότι ή δεν θα υπάρχει αυτή η υπηρεσία
σε καλό βαθµό για τα Ελληνόπουλα, ή σε µερικές περιπτώσεις όσοι
έχουν, θα πληρώνουν για να έχουν τέτοιες υπηρεσίες. Αυτοί που
έχουν όµως, δεν είναι το πρόβληµα σ' αυτήν τη χώρα, είναι αυτοί
που δεν έχουν, είναι αυτοί που τους τα παίρνουν και δεν έχουν.
'Ατοµα µε ειδικές ανάγκες. Εκατόν ογδόντα χιλιάδες παιδιά, χιλιάδες
παιδιά µε προβλήµατα όρασης, ακοής, χωρίς ιδρύµατα, πάρα
πολλά ατυχήµατα, κινητικά προβλήµατα χωρίς µονάδες
αποκατάστασης, πανάκριβες όταν υπάρχουν, να χρειάζεται να πάνε
στο εξωτερικό. Τι θα φτιάξετε µε αυτόν τον Προϋπολογισµό; Και
επειδή εµφανίζεται στο σκέλος του προγράµµατος δηµοσίων
επενδύσεων στον τοµέα της πρόνοιας κάποια αύξηση, πρέπει να
σας πω ότι αυτός ο τοµέας ποτέ δεν υλοποιήθηκε. Τα τέσσερα
προηγούµενα χρόνια µέχρι και 52% είχε απόκλιση. Το βάζετε εκεί,
για να το βάζετε, περιµένετε ότι θα τα πάρετε και από την
Ευρωπαϊκή 'Ενωση και τελικά δεν παίρνετε τίποτα, απλά δεν τα
υλοποιείτε.
Στον τοµέα της κοινωνικής ασφάλισης σήµερα ψηφίστηκε το
νοµοσχέδιο "κατεδάφιση". Τα ταµεία τα ξεζουµίζετε, τους παίρνετε
τις περιουσίες, τους παίρνετε τα αποθεµατικά, τους στερείτε
εισφορές, όπως κάνατε µε την τροπολογία που φέρατε και
ψηφίσατε για τις οικοδοµές.
Πάντως, πρέπει να περιµένετε έκρηξη µε αυτήν την πολιτική που
εφαρµόζετε. Τώρα ποιον θα πάρει ο χάρος από αυτήν την έκρηξη,
θα δούµε.
Στην  Τοπική  Αυτοδιοίκηση  λέτε  ότι  δώσατε  αρµοδιότητες,  ότι
φτιάξατε  δήµους.  Θα  τους  χαλάσετε  πάλι  αυτούς  τους  δήµους,
λέει  ο  κ.  Παπαδόπουλος,  απο  εννιακόσιους  θα  τους  κάνει
εξακόσιους.  Τι  τα  θέλετε  όλα  αυτά;  'Οποιος  σας  παρακολουθεί
από  κοντά,  ξέρει  τι  τα  θέλετε.  Θέλετε  να  µεταβιβάσετε  ένα
µέρος  της  πολιτικής  σας  στους  δήµους  και  στις  νοµαρχίες.  Και
όταν  λέµε  να  µεταβιβάσετε,  να  τις  κάνετε  "µακρύ  χέρι".  Θέλετε
να  φορολογούνε,  θέλετε  να  επιβάλλουν  τέλη,  θέλετε  να
επιβάλλουν  ανταποδοτικά  τέλη,  θέλετε  όµως
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να φτιάχνουν ανώνυµες εταιρείες, να µη φαίνεται αυτό και στο
δηµόσιο έλλειµµα και σας πούνε ότι δεν πιάνετε τα κριτήρια. Στις
νοµαρχίες 0,53% δίνετε έσοδα από τον κρατικό προϋπολογισµό.
Ενενήντα δισεκατοµµύρια (90.000.000.000) δραχµές δίνετε για
φέτος σε διάφορες δαπάνες, ενώ είχατε πει εκατόν εννέα
δισεκατοµµύρια (109.000.000.000) δραχµές ότι θα δίνατε. ∆ίνετε
στους δήµους 2,33%. Τους παρακρατάτε ένα τρισεκατοµµύριο
διακόσια δισεκατοµµύρια (1.200.000.000.000) δραχµές µε διάφορες
ερµηνείες. 'Εχετε το µαχαίρι, έχετε και το πεπόνι, όπως θέλετε
κόβετε τις φέτες από τους λεγόµενους ΚΑΠ.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Πήρανε εκατόν είκοσι δισεκατοµµύρια
(120.000.000.000) δραχµές.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Το περιβάλλον. 'Οπου και να το πιάσεις
το περιβάλλον, έχει πρόβληµα. Τι δίνετε για το νέφος; Τι δίνετε για
να ανακουφίσετε το κυκλοφοριακό χάος στις µεγάλες πόλεις; Τι
δίνετε για τη διαχείριση των απορριµµάτων; Τι δίνετε για να
εξασφαλίσετε πράσινο; Αλλά πού να το βρείτε αυτό; Τα πουλάτε.
'Οπου υπάρχει δηµόσιος κοινωφελής χώρος, πάτε και τον πουλάτε.
Παντού πουλάτε. Τι δίνετε για την ανάπτυξη των οικισµών, των
σχεδίων πόλης; 'Ολοι αρπάζουν. Οι ΒΕΠΕ, να αρπάξουν. Στις
παραλίες, ιδιώτες στα λιµάνια. Ποιο περιβάλλον εσείς, εν πάση
περιπτώσει, βοηθάτε, ποιο προστατεύετε και ποιο υποστηρίζετε; Το
καλοκαίρι ο κόσµος υποφέρει από την ξηρασία, το χειµώνα από τις
πληµµύρες και ξανά το καλοκαίρι από τις πυρκαγιές. Και την ευθύνη
για όλα αυτά την έχει η πολιτική σας. Αλλά πέρα από αυτό, στον
Προϋπολογισµό σας δεν φαίνεται τι σκέπτεσθε να κάνετε.
∆ύο λόγια για τον αθλητισµό. 'Ενα στοιχείο θα δώσω. ∆ίνετε εκατόν
πενήντα οκτώ (158) δραχµές το χρόνο, δηλαδή µισή δραχµή την
ηµέρα για κάθε παιδί για το σχολικό αθλητισµό. Αυτό τα λέει όλα και
δεν χρειάζεται παραπέρα κουβέντα. Για τον πολιτισµό; Το 0,38%.
Μέσα σε αυτό το κλίµα είναι φυσικό να θεριεύουν οι θεωρίες για τα
ναρκωτικά, για τα σκληρά, για τα µαλακά, αλλά θα βρείτε τον µπελά
σας, ή, αν θέλετε, θα αντιµετωπίσετε πρόβληµα από τη νεολαία,
όταν βγαίνει και φωνάζει ότι ο νόµος σας δεν θα περάσει. Εκεί
συνειδητοποιεί η νεολαία ότι υπάρχει και άλλος δρόµος.'Οχι πως
δεν θέλουµε να υπάρχουν οι µονάδες αποτοξίνωσης και
αποκατάστασης κλπ. Τις θέλουµε και δεν δίνετε χρήµατα και τα

δίνετε και στον ΟΚΑΝΑ, για να προωθεί προγράµµατα συντήρησης
µε µεθαδόνη. Αλλά εµείς ελπίζουµε ότι η νεολαία µας θα σωθεί
µόνο µε τον δικό της αγώνα.
Κλείνοντας, εσείς αυτά πράττετε. Εξυπηρετείτε το κεφάλαιο, τις
πολυεθνικές, τα µονοπώλια µε όλα τα µέσα. 'Ο,τι έχει να κάνει µε τα
δικαιώµατα, την περιουσία, τον πλούτο, τα συµφέροντα του
ελληνικού λαού, όλα τα σφάζετε, όλα τα µαχαιρώνετε. Το ΚΚΕ σας
αντιπαλεύει. Το ξέρετε, σας το λέµε, ιστορία ολόκληρη ογδόντα
χρόνων. Τα άλλα κόµµατα στηρίζουν λίγο-πολύ, και η Νέα
∆ηµοκρατία και τα υπόλοιπα, µε τις διαφοροποιήσεις στην πολιτική
τους, µόνο που δεν θέλουν να φαίνεται αυτό καθαρά στα µάτια του
κόσµου. Τι θα γίνει τελικά; Το κλειδί το κρατάει ο ελληνικός λαός,
κύριοι Βουλευτές. Εµείς πιστεύουµε ότι θα βρει το δρόµο, θα
ακούσει, θα φτιάξει εκείνο το µέτωπο, για να κάνει τον πόλο
συσπείρωσης, το αντιιµπεριαλιστικό, αντιµονοπωλιακό δηµοκρατικό
µέτωπο, το οποίο θα ανατρέψει την πολιτική σας.
Τώρα, για τον Προϋπολογισµό σας προσπαθείτε να κάνετε ό,τι
µπορείτε σε βάρος του λαού, αρκεί να µη σας πάρει και τόσο
χαµπάρι. Εµείς δεν ψηφίζουµε αυτόν τον Προϋπολογισµό, ούτε και
ο ελληνικός λαός, γι' αυτό είναι και στους δρόµους.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριοι συνάδελφοι,
δέχεσθε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 01.00', λύεται η συνεδρίαση
για σήµερα, ηµέρα Παρασκευή 18 ∆εκεµβρίου 1998 και ώρα 18.00',
µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος νοµοθετική εργασία:
Συνέχιση της συζήτησης επί των σχεδίων νόµων του Υπουργείου
Οικονοµικών:
α) Κύρωση του Γενικού Προϋπολογισµού του Κράτους και των
Προϋπολογισµών ορισµένων Ειδικών Ταµείων και Υπηρεσιών για
το οικονοµικό έτος 1999.
β) Κύρωση του Απολογισµού του Κράτους οικονοµικού έτους 1997.
γ) Κύρωση του Ισολογισµού του Κράτους οικονοµικού έτους 1997.
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